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PRI MENJAVI ODKRILI 
PONAREJENA BANKOVCA

KRŠKO - 25. maja v dopoldan
skem E asu je v Ljubljansko banko v 
Krškem prišla 39-letna Bojana D., ki 
je hotela vnovčiti bankovec za 1000 
nemških mark. Pri pregledu banko
vca je uslužbenka ugotovila, da je 
ponarejen. Bojana je bankovec kupi
la pred dvema letoma v mei\jalnici v 
Novem mestu. - V menjalnici MTS 
Kompas na Obrežju je 29-letni itali
janski državjan Andreo F. hotel za
menjati bankovec za 1000 avstrijskih 
šilingov. V menjalnici so ugotovili, da 
je bankovec, ki gaje Italijan dobil v 
Zagrebu, ponarejen.

950-LETNICA
ŠENTRUPERTA

ŠENTRUPERT - Pričenja se 
praznovanje, saj mineva 950 let, 
odkar se to območje prvič ome
nja kot najstarejša prafara na 
Dolenjskem. Začetek bo 2. ju
nija v spomin na dan, ko je bila 
1497. leta zgrajena gotska cer
kev. Prvi dan se bo počastitev 
odvijala v šoli; spregovorili bodo 
o pomenu kulturne dediščine, 
spomnili se bodo tudi 75-letnice 
čebelarstva v Mirenski dolini in 
v ta namen odprli prenovljeni 
čebelnjak iz začetka stoletja - 
kot mali muzej čebelarstva. V 
petek, 3. junija, bo v graščini na 
Veseli gori odprta razstava roja
ka Andreja Praha, nastopil bo 
Oktet Lipa iz Trebnjega. Osred
nja slovesnost pa bo v soboto, 4. 
junija, ko bodo v Stanovanjski 
zadrugi razstavljena dela slikar
ja Janka Orača z motivi, ki jih je 
navdihnila šentruperška pokra
jina; sodeloval bo Slovenski ok
tet, ki bo imel slavnostni koncert 
na osrednji počastitvi v gotski 
cerkvi. Jeseni nameravajo po
novno odpreti kmečki muzej v 
prenovljenih prostorih, počasti
tev pa bodo sklenili s posvetom 
o kulturni dediščini.

JOŽE ZUPAN

V prepirih rojene nove občine so padle
V Beli krajini, na Dolenjskem in v Posavju je dobila podporo le peščica novih občin - Novinaiji Dolenjskega lista

so zbrali neuradne podatke o tem, kako so glasovali po posameznih referendumskih območjih

METLIKA - V Beli krajini je bilo šest referendumskih območij, od tega pet 
v črnomaljski občini. Metliška občina je bila ena od devetih v Sloveniji, kjer 
so se meje referendumskega območja pokrivale z občinskimi. Udeležba na 
referendumu je bila 73-odsL, prav toliko odstotkov tistih, ki so prišli na volišča, 
pa je glasovalo za občino v dosedanjih mejah. V skladu z odločbo ustavnega 
sodišča RS sc bo volilni izid za volišče Gradac (naselja Gradac, Klošter, Oklju
ka) ugotavljal posebej.

ČRNOMELJ - V črnomaljski 
občini so občini izglasovali le v dveh 
referendumskih območjih, in sicer v 
črnomaljskem, kjer je od 74 odst. vo- 
lilcev, ki so prišli na referendum, za 
občino glasovalo 58 odst. Prav tako so 
se za občino izrekli v semiškem refe
rendumskem območju, kjer je prišlo 
na volišča 73 odst. volilcev, od teh pa 
jih je za občino glasovalo 68 odst. V 
referendumskem območju Stari trg, 
kjer naj bi se združili veno občino KS 
Stari trg, ki je sedaj v črnomaljski 
občini, in KS Poljanska dolina, ki leži 
v kočevski občini, je bila volilna

udeležba kar 99-odst., a za občino je 
bilo le 48 odst. udeležencev referen
duma. V viniškem referendumskem 
območju je bila udeležba 86-odst., za 
občino pa se je odločilo 45 odst. vo
lilcev, ki so prišli na volišča, medtem 
ko je v referendumskem območju 
Dragatuš pri kar 82 odst. udeležbi 
glasovalo za občino le 33 odst.

NOVO MESTO - Na sedanjem 
območju občine Novo mesto je bilo 9 
referendumskih območij: Stopiče, 
Novo mesto, Hinje, Šentjernej, Škoc
jan, Šmaijeta, Žužemberk, Mirna Peč 
in Orehovica. V referendumskem

ČREPINŠKU DVE 
ZMAGI V ITALIJI
SEVNICA - Na mednarodnem 

turniiju grand prix v italijanskem 
Zgoniku (Sgonico) so v nedeljo 
spet blesteli sevniški mladi kara
teisti. Najboljši Sevničan je bil 
Rok Črepinšek, ki je zmagal v ka- 
tah in kumiteju, v katah pa sta 
zmagala tudi Iztok Busar in Denis 
Orač. Pri kadetih je Sevničan Sašo 
Vaš v katah v absolutni konkuren
ci osvojil drugo mesto. 5. pokal 
Zgonika so osvojili Tržačani. Sev- 
niškim karateistom sta omogočila 
nastop na mednarodnem turnirju 
v Italiji Jutranjka in Mimsi club iz 
Sevnice.

OREHOVICA BO OBČINA - Ne v Stopičah ne v Šentjerneju, Škocjanu, Šmar- 
jeti, Žužemberku in Mimi Peči se volilci na referendumu niso odločili za svojo 
občino, izglasovali pa so jo Orehovčani. Na štirih volilnih mestih (naš posnetek 
je z volišča na Mokrem Polju) se jih je od879 volilcev referenduma tuleležilo 731. 
Boljšo udležbo so imeli le v Hinjah. Med Orehovčani se jih je 51,16 odst. odločilo 
za svojo občino, 44,19 odst. pa jih je bilo proti. Njihovo zmago ali usodo bo moral 
podpreti še državni zbor. (Foto. J. Pavlin)

MINISTER O STRANKARSTVU - 
Na letnem srečanju politologov v Do
lenjskih Toplicah, ki je bilo kar ne
kakšen mednarodni seminar - bilo je 
prejšnji petek in soboto - so razpravljali 
o strankah in strankarstvu. Otvoritve
ni nagovor je imel minister za znanost 
in tehnologijo prof. dr. Rado Bohinc, 
hi je v svojem izvrstnem in lucidnem 
nastopu nakazal vrsto vprašanj, ki mo
čno vznemirjajo naše vsakdanje živ
ljenje in ki naj bi jih politološka zna
nost analizirala in o njih zavzela jasna 
stališča. Svoja spraševanja o strankah 
in strankarstvu v Sloveniji je strnil v tri 
vprašanja: Ali je pri nas prišlo do pre
obratov na evolucijski ali revolucionar
ni način? Ali so naše nove politične 
elite sposobne upravljati državo po 
pravni poti ali še naprej le na način per
manentne revolucije? Kakšna je stop
nja razvoja naše družbe, kar zadeva 
politično razvrščanje? (Tekst in foto: A. 
B.)

Clann v likvidacijo ali stečaj?
Lastnik tovarne obutve v Loki pri Zidanem mostu, kije dobil od države veliko de

narja (37,5 milijona tolarjev samo za 250 novih delovnih mest) predlaga likvidacijo

LOKA PRI ZIDANEM MOSTU - Tovarna obutve Clann v Loki od 
ponedeljka, 23. mtya, ne obratuje niti nima novih naročil. Direktor Clanna 
in njegov solastnik (skupaj z ženo sta namreč solastnika podjetja Andrea v 
Ljubljani, ki je 11. marca 1992 ustanovila Clann) Franc Novosele sicer ta 
ponedeljek ni prišel na sevniško občino, kot so se dogovorili pred tednom dni, 
da bi še v pisni obliki pojasnil zagate in svoje videnje morebitnega izhoda iz 
zamotanega klobčiča.

Poslal pa je faks, v katerem dokaj 
podrobno pojasnjuje, zakaj po nje
govem preostane edina možnost - 
likvidacija tovarne. “Uspešnost likvi
dacije bo odvisna od stališča minis
trstva za delo in občine glede na do
deljena oz. posojena sredstva in tudi 
od izhoda odškodninskega zahtevka 
proti firmi P.A.M.. Če nam tudi z 
likvidacijo ne bo uspelo poplačati 
vseh upnikov, bomo prisiljeni v ste
čaj,” pravi Novosele.

Naj spomnimo, da je Clann dobil 
od minstrstva za odprtje 250 delovnih

Ljudstvo ni tako neumno
Operacija je uspela, bolnik umrl. Tako bi lahko rekli ob 

nedeljskem referendumu, kije imel solidno udeležbo in je že 
po prvih neuradnih podatkih šokiral javnost, zlasti pa politike. 
Tudi največji pesimisti niso pričakovali tako jasno povedanega 
mnenja državljanov: Smo proti! Dogajanje okrog lokalne 
samouprave, ki je v zadnjem letu občane prelevilo v objekte, 
ki o ničemer zares niso imeli besede, je sicer kazalo na vse večjo 
pasivnost ljudi. Izkazalo seje, da so ti isti ljudje v najbolj 
ključnem trenutku vendarle jasno in odločno povedali, da

‘"'kid^iedeljskega referenduma je zato nanovo odprl 
vprašanje, kako naprej z lokalno samoupravo, kajti več ah 
manj je jasno, da bo treba poleg sedanjih občin oblikovati št 
kakšno novo. Kilo in kako bo poslej odločal o novih občinah 
še ni iasno predvsem pa se ne ve, ah si bo državni zbor upal 
tako daleč’ da bo občine oblikovalno svoje. Pokazalo seje, 
da je dosedanje hitenje z novo lokalno samoupravo v resnici 
požrlo celo preveč dragocenega časa, da o denarju sploh ne 
govorimo. Čepa nismo tako črnogled,, lahko vse skupaj gle-

kot si
in si nazadnje celo drznili poizvedeti za mi 
referendum nekaj povedal. Ljudstvo m taki 
mislijo nekateri.

o neumno,

BREDA DUŠIČ-GORNIK

mest skupaj 37,5 milijona tolaijev. Po 
prvi pogodbi z Republiškim zavodom 
za zaposlovanje je Clann dobil za 150 
delovnih mest 22,5 milijona tolarjev, 
po drugi pogodbi za 100 delovnih 
mest pa še 15 milijonov tolarjev. Za-

V LJUBLJANI 
ŠE DVA SEJMA

LJUBLJANA - Od 7. do 10. junija 
bosta na Gospodarskem razstavišču 
potekala dva mednarodna strokovna 
specializirana sejma: Kontri in Teh
nika za okolje - ENV. Na prvem 
bodo razstavljalci iz osmih držav pri
kazali konfekcijo in trikotažo, na 
drugem pa bo 43 razstavljalcev iz 10 
držav predstavilo tehniko za okolje. 
Vstopnica za ogled obeh sejmov vel
ja 400 tolaijev, za dijake, študente in 
upokojence pa 250 tolaijev.

TERMOTEHNIKA
VEČ KOT TRGOVINA

NOVO NOVO NOVO

Poleg materiala za ogrevanje, 
vodovod in elektroinstalacijo 
vam nudimo tudi belo tehniko 
iz programa candy.
Candy je pojem kvalitete na 
področju pomivanja posode, 
hlajenja in zamrzovanja živil 
ter kuhanja hrane.
Vse stroje candy je možno ku
piti na več obrokov.
Tel.: 068/322-550, 323-903, 
323-933
Faz: 068/322-050

Nagrajenec tega tedna je 
1203908 LEOPOLD MAROLT, 
Jelovec 2,61317 SODRAŽICA

Proti koncu tedna se bo vre
me vnovič poslabšalo. Spre
menljivo oblačno bo s krajev
nimi nevihtami.

območju Škocjan so bila tudi naselja 
v KS Bučka in Gornja Stara vas iz 
dosedanje občine Sevnica s 489 volil
ci.

Na tem območju, se pravi v teh 9 
referendumskih območjih, je 44.582 
volilnih upravičencev, na 100 voliščih 
pa jih je glasovalo 29.019 ali 65 
odstotkov. Le v dveh referendumskih 
območjih, v Hinjah in Orehovici, je 
bila večina od glasovalcev za, povsod 
drugje pa je bila večina proti uvedbi 
novih občin. Poglejmo posamezne 
rezultate:

V referendumskem območju 
Stopiče je bila udeležba dobrih 74- 
odst. Za je bilo 35,7 odst. proti pa 
61,5; v novomeškem referendum
skem območju je bila udeležba na re
ferenduma blizu 64-odst., nekaj manj 
kot 44 odst. jih je bilo za, dobrih 52 pa 
proti; v Hinjah je bila udeležba več 
kot 90-odst., blizu 60 odst. jih je bilo 
za, dobrih 36 pa proti; Šentjernej: 
udeležba 64,7-odst., 36,6 odst. za, 58,6 
odst. proti; Škocjan: 63-odst. 
udeležba, 48,15 odst. za, 48,85 odst. 
proti; Šmarjeta: 66,5;odst. udeležba, 
30,4 za, 66,7 proti; Žužemberk: 58- 
ost. udeležba, 15,7 odst. za, skoraj 80 
odst. proti; Mirna Peč: 72-odst. 
udeležba, 32 odst. za, 65 odst. proti; 
Orehovica: 83-odst. udeležba, 51 odst. 
za, 44 odst. proti.

ŠEVNICA - Na treh referendum
skih območjih v sedanji sevniški 
občini je bila nadpovprečna volilna 
udeležba v Boštanju (66,8 odst.), za
dovoljiva tudi na območju Tržišče- 
Krmelj-Šentjanž (57,4 odst.), manj 
kot polovico (47 odst.) volilnih 
upravičencev pa je prišlo na sev- 
niškem območju. Toda le-tu so tesno 
večinsko (51,6 odst.) glasovali za 
ponujeno občino, proti jih je bilo 45,6 
odst. Zelo majhno podporo je dobila 
predvidena občina v Mirenski dolini 
(31,8), proti je bilo 64,8 odst. volilcev! 
Za novo občino Boštanj je bilo le 38,9, 
proti pa kar 59,2 odst. volilcev.

TREBNJE - Na petih referendum
skih območjih v sedanji trebanjski

občini je bila udeležba nadpovprečna, 
v Šentrupertu kar 72,1-odst., v Ve
likem Gabru 71,6-odst., v Mokronogu 
68,1-odst., na Mirni-67,8 odst., v 
Trebnjem pa 56,3-odst. Povsod so 
ponujene občine “padle”: Trebnje
45.4 odst. za, 51,9 proti, Šentrupert
55.5 odst. proti, Mokronog 58,5 proti 
in Mirna le 23,5 odst. za in kar 73,2 
odst. proti! Najbolj tesno je bilo v 
Velikem Gabru, kjer je za občino 
glasovalo 48,44 volilcev, proti jih je 
bilo 49,10, neveljavnih glasovnic pa je 
bilo 2,46 odstotka.

KOČEVJE - Na referendumskem 
območju za občino Kočevje je glaso
valo le 48,66 odst. volilnih upra
vičencev, od tega je 52 odst. glasova
lo za in 44 odst. proti. Zanimivo je, da 
je v mestu Kočevje bila večina proti in 
da so k izidu “za” pripomogli glasovi 
na podeželju. Na območju Osilnice je 
od 324 volilcev prišlo na glasovanje 82 
odst., za samostojno občino je gla
sovalo 44 odst. in proti 52,6 odst. 
Območje za ustanovitev občine 
Kočevska Reka je imelo najvišjo 
udeležbo v državi (92,5 odst), za je 
glasovalo 45 odst. in proti 52. Na 
območju Stari trg ob Kolpi so glasova
li tudi volilci iz KS Poljanska dolina v 
občini Kočevje in se odločili, da tam 
tudi ostanejo: proti novi občini kar 
80,2 odst. in za samo 18,2 odst. glasov.

RIBNICA - Na referendumskem 
območju za občino Ribnica je gla
sovalo 65 odst. volilnih upravičencev, 
od tega 56 odst. za in 40 odst. proti. 
Na tem območju so (proti svoji volji) 
glasovali tudi volilci z območja KS 
Draga v kočevski občini in se odločili.

(Nadaljevalce na 2. strani,
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PRODAJNO SERVISNI CENTER 
Krška vas 28/e 

68262 Krška vas, Brežice 
Tel./Fax: 0608/61-450

vod je prispeval denarno pomoč za 3- 
mesečno usposabljanje 228 delavcev 
in plačal delavcem tudi prevozne 
stroške in prehrano med delom. Z 
občinskim posojilom za razvoj pod
jetništva (v višini okrog 60.000 mark) 
je Clann usposobil bivše skoraj novo 
skladišče blagovnih rezerv in nabavil 
tri šivalne in eno montažno linijo. 
Prostore je Clann dobil zastonj.

Novosele zdaj sicer prizna, da je 
bila rizična poslovna poteza, ko so 
začeli delati zvečine za enega part-

• Predsednik sevniškega izvršnega 
sveta Jože Kovač nam je povedal, da 
je vse, ki so upali in verjeli, da bo 
Clann zaposloval toliko novih de
lavcev, takšen razplet precej potrl. 
Kovač je poudaril, da bodo storili 
vse, da bi našli nadomestno proiz
vodnjo ali kako drugače zagotovili 
socialno varnost in prihodnost za 
103 delavce, kolikor jih je bilo zapos
lenih v Clannu.

neija - P.A.M. iz italijanske Arone, ki 
je 4. februarja odpovedal pogodbo s 
Clannom, s katero je zakupil njegovo 
proizvodnjo v prvi letošnji polovici, z 
obrazložitvijo, da je izgubil naročila 
v Rusiji. Clann zdaj zaradi izpada 
dohodka toži P.A.M. za 476.799.240 
lir.

P. PERC

HALO - ALO PIZZA!

@(068) 24-415 
ZARADI VAS
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PREDSEDNIK ESTONSKE VLADE OBISKAL KRKO - Konec tedna je Slo- 
venijo obiskal estonski predsednik vlade Mart Laar s svojimi sodelavci. V petek 
sta s predsednikom vlade dr. Janezom Drnovškom v Ljubljani podpisala deklara
cijo o oblikovanju proste trgovinske cone med državama ter sporazum o medna
rodnem cestnem prometu med Slovenijo in Estonijo. V okviru štiridnevnega obis
ka v Sloveniji so Estonci v soboto obiskali tudi novomeško tovarno zdravil Krka. 
Namestnik generalnega direktorja Slavko Plaveč je gostom prikazal razvoj Krke 
ter njen današnji položaj. Povedal je, da od 260 milijonov dolarjev letne proiz
vodnje izvozijo za okrog 200 milijono dolarjev izdelkov, od tega v Estonijo le za 
okrog 200 000 dolarjev. Čeprav predstavlja Krkin izvoz večji delež slovensko-es- 
tonske zunanjetrgovinske menjave, se v Krki zavzemajo za povečanje izvoza, saj 
so s cenami svojih izdelkov konkurenčni na svetovnih trgih. Po pogovorih so 
gostom pokazali tudi del svoje proizvodnje. (Foto: J. Domiž)



Minister je pohvalil bio hišo
Na obisku v GIF Pionir so dr. Bohincu predstavili razvojni program

NOVO MESTO - V petekje mini
ster za znanost in tehnologijo dr. 
Rado Bohinc obiskal gradbeno pod
jetje Pionir, kjer so mu predstavili 
Pionireko - svoj strateški razvojni 
program, v katerem se zavzemajo za 
zdrav, človeku in naravi prijazen vsak 
kvadratni meter stanovanjske pa tudi 
delovne površine. Rezultat je rastoča 
bio hiša. V Pionirju so s Pionireko 
pričeli pred sedmimi leti, leto 1990 so 
posvetili znanju in k dodatnemu iz
obraževanju povabili vsakega delav
ca.

Na podlagi strateškega razvojnega 
programa so zgradili človeku in oko
lju prijaznejšo rastočo bio hišo iz 
novega materiala, imenovanega ope-

“Vse za otroka”
Pedagoška delavnica na 

Celjskem obrtnem sejmu

CELJE - Tu je od 23. do 29. 
maja potekala v okviru pomla
danskega obrtnega sejma izo
braževalna sejemska prireditev 
“Vse za otroka”. Program pri
reditve je obsegal različna stro
kovna srečanja, razstavne nas
tope in predstavitve.

V okviru sejma “Vse za otro
ka” so bila letos prvič razstavlje
na šolska glasila iz slovenskih 
osnovnih in srednjih šol. Ob tem 
je pripravila celjska organizacij
ska enota Zavoda RS za šolstvo 
in šport pedagoško delavnico 
“Kako organizirati delo pri ob
likovanju šolskega glasila”. Na 
okrogli mizi sta sodelovala stro
kovnjaka Miha Mohor in Vale
rija Pukl ter mentorji razstav
ljenih šolskih glasil. Med drugim 
je bil govor o kriterijih za ocen
jevanje kakovosti šolskega glasi
la, o delu uredniških odborov in 
vlogi mentorjev. Udeleženci 
smo se seznanili tudi z zakonito
stmi t.i. tematskih glasil, ki nas
tajajo ob raziskovalnih projektih 
učencev. Ob izmenjavi izkušenj 
se je utrnila marsikaka ideja za 
nadaljnje delo.

Predstavnica Zavoda RS za
■ šolstvo in šport - OE Celje - je 
i napovedala tovrstno strokovno 

srečanje mentorjev in razstavo 
najboljših šolskih glasil tudi za 
prihodnje leto. Zaželeno je, da 
bi bilo ob letu na razstavi iz no
vomeške občine več glasil kot 
tokrat, ko so bila v družbi petde
setih najboljših le grmska, škoc
janska in šmihelska.

MARJANA ŠTERN

Aplavz za Jožico
Zakaj je ministrica Jo
žica Puhar doživela to

liko odobravanja

. JUBLJANA - Dogajanja na 
slo zenskem političnem prizorišču 
se v zadnjem času pripeljala do 
hudih izbruhov politične in sicer
šnje nekulture, do poudarjene ne- 
strj nosti in do izrazitih pojavov 
polilčno motiviranega sovraštva. 
Kdor misli, da ni tako, naj polista 
po dnevrem časopisju, predvsem 
pa pism h bralcev. Mnoga javno 
izražena stališča in trditve pome
nijo žalitve najvišjih predstavnikov 
slovenske države, posegajo v nji
hovo ka2 nskopravno zaščito.

Celo stranka vladne koalicije, 
SKD, druga najmočnejša na Slo
venskem, želi na silo, ultimativno 
izriniti iz njene sedanje sestave 
Združeno listo socialnih demokra
tov. Kot da bi prav ministri ZLSD 
že doslej ne prispevali največ h 
gospodarsko-socialnim dosežkom 
doslejšnje vladne koalicijske zdru
žbe političnih strank.

Vladi je v času ministrovanja 
Jožice Puhar uspelo zmanjšati rast 
brezposelnosti in ustvariti povpra
ševanje po delavcih. Prek tega mi
nistrstva uveljavlja svoje pravice ali 
pa sodeluje v različnih oblikah 
prekvalifikacij, samozaposlovanja, 
uveljavljanja pripravništva in po
dobno nad 320.000 ljudi. S sredstvi 
ministrstva je bilo lani ohranjenih 
več kot 28.000 delovnih mest, sub
vencionirali so 10.000 pripravniš
kih, in samo lani omogočili 7.200 
delavcem sodelovanje v programu

kon, ki med drugim zagotavlja var
nost pred potresi in požari. V Pionir
ju so poudarili, da še naprej iščejo 
okolju prijaznejše materiale in da 
želijo izboljšati osnovno konstrukci
jo, zmanjšati težo, predvsem pa trgu 
ponuditi več tipov hiš. Za bio hiše se 
zanimajo predvsem Nemci (avgusta 
bodo v Stuttgartu postavili prvih 100

STIMOROL NA POHODU
LJUBLJANA - Dansko podjetje 

Stimorol je te dni predstavilo v glav
nem mestu naše države svoj izdelek 
stimorol, ki sodi v svetovni vrh proiz
vodnje žvečilnih gumijev. Že od leta 
1979 dela ta tovarna tudi žvečilni 
gumi brez sladkorja, in ker v Slove
niji prodajo kar dve tretjini brezslad- 
kornih izdelkov, si Stimorol pri nas 
obeta dobro kupčijo. Za svojega po
slovnega partnerja si je izbral pod
jetje žito, ki naj bi tudi z dansko 
pomočjo postalo priznano medna
rodno podjetje živilske industrije.

hiš, kasneje imajo naročenih še 100) 
pa tudi Madžari, Rusi, Avstrijci in 
Hrvati. Predvsem zaradi hitre posta
vitve pa je bio hiša zanimiva tudi za 
bosansko tržišče.

Minister Bohinc je projekt bio hiše 
pohvalil in dejal, da ga je ministrstvo 
visoko ocenilo in ga finančno podpr
lo. Poudaril je, daje projekt pomem
ben, ker je tudi tržno zanimiv. GIP 
Pionir pa pozval, naj se vključi v na
cionalne raziskovalne projekte, npr. 
v raziskovalna projekta Javno zdravje 
in Stanovanje, ki ju bo ministrstvo 
razpisalo v kratkem.

• Star si takrat, ko imaš s preteklo
stjo več veselja kot s prihodnostjo. 
(Knittel)

• Zgodovina je poročilo o nespameti 
večin. (Rogers)
•Arogantnost je krinka duhovne 
revščine. (Iz Letečih listov)

fl J
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MINISTER DR. BOHINC NA OBISKU V PIONIRJU - Predstavili so mu 
svoj strateški razvojni program Pionireko, na podlagi katerega so gradili bio 
hišo. (Foto: J. Domiž)

Dobro sodelovanje pobratimov
Pobratene občine Metlika, Ronke in Wagna so za letos 

pripravile pester program - Delegaciji na Vigredi

METLIKA - Predstavniki po
bratenih občin Metlike, italijan
skih Ronk in avstrijske Wagne so 
tudi za letošnje leto pripravili pe
ster program sodelovanja med 
prebivalci vseh treh občin, ki je 
tradicionalno dober že nekaj de
setletij. Tako sta se nedavne Vin
ske vigredi v Metliki udeležili 
delegaciji obeh pobratenih občin

samozaposlovanja (od katerih jih 
je že 2.000 pričelo svojo dejavnost 
prek zavodov za zaposlovanje) pa 
12.000 delavcev preusmerili v nove 
dejavnosti, medtem ko je prijavnih 
delih sodelovalo več kot 6.000 lju
di...

Ondan je Jožica Puhar na kon
ferenci ZLSD v Velenju doživela 
velik aplavz, ko je poudarila: “V 
mojem ministrstvu smo bili obr
njeni proti ljudem, njim v pomoč, 
torej nimamo državotvornega zna
čaja. Za vsak tolar, za vsako ped se 
je bilo treba boriti. In ko so neka
teri v začetku proračunske razpra
ve razmišljali le o denarju za vojsko 
in policijo, sem vstala in rekla, da 
v prehodu, v katerem naša družba 
je, potrebujejo denar najprej de
lavci... Cela vrsta stvari je, pri ka
terih sem vztrajala, da se uveljav
ljajo pravice delavcev in da se živ
ljenjska raven v Sloveniji ne bi zni
žala še bolj... Danes nekateri go
vorijo, da kupujemo socialni mir. 
Kaj pa je to? Če ni socialnega mi
ru, gospodarstvo ne ustvarja, tujci 
se dežele izogibajo, s podjetji iz 
tujine ni moč normalno sodelova
ti... Je ustvarjanje normalnih pogo
jev za delo in življenje in tudi po
moč trgovanje? Ne, to je osnova, 
kajti Slovenci smo pretežno de
lavski razred, ki živimo od svojega 
dela”.

V času poplave afer, političnih 
grobosti, šopirjenja nekaterih stra
nkarskih veljakov doma in na tu
jem je takšna skrb za zaposlene 
nedvomno še kako državotvorna! 
Na razpotju smo namreč: ali smo 
(bomo) Slovenci za širitev duha in 
krepitev blagostanja ljudi, za po
glabljanje vrednot, ki jih je politi
ka v Evropi in svetu postavila v 
izhodišče političnega delovanja, 
kot so svoboda, enakost, pravi
čnost, solidarnost, strpnost, sožitje 
- ali pa predvsem za krepitev re
presivnih organov države.

Izbira med obema možnostima 
bi nam ne smela delati preglavic.

VINKO BLATNIK

ter prinesli na pokušnjo tudi svo
ja vina.

Od 16. do 26. julija bo v Ronkah 
letovalo po deset otrok iz Metlike 
in Wagne. Hkrati so v Ronkah 
predlagali Avstijcem in Metliča
nom, da bi osnovnošolci pisali 
proste spise ali risali risbe in slike 
na temo “Prosta-svobodna Ev
ropa”. Najboljši spisi in likovni 
izdelki bodo v Ronkah na ogled 
ob srečanju prebivalcev pob
ratenih občin, ki bo 10. in 11. sep
tembra. Na tem srečaju bo občini 
Ronke svečano izročena zastava 
Evropskega sveta, priznanje, ki ga 
bo prejela za mednarodno sode
lovanje, torej tudi za sodelovanje 
z metliško občino.

Ob tednu otroka bo metliška 
občina pripravila ekstempore 
mladih likovnikov, na katerega bo 
povabila tudi mlade pobratime iz 
obeh občin. Letos mineva 25 let 
pobratenja med Ronkami in 
Wagno ter desetletje, kar je bil 
Wagni podeljen naziv trga. V 
Wagni bodo oba pomembna jubi
leja praznovali na slovesnoti 1. 
oktobra, na katero bodo povabili 
tudi delegaciji iz Metlike in Ronk.

M.B.-J.

V prepirih
(Nadaljevanje s 1. strani) 

da ostanejo v občini Kočevje (64-odst. 
udeležba), za pripojitev k Ribnici le
26 odst. in proti 70 odst. Na območju 
Sodražica je glasovalo 72 odst. volil- 
cev, in sicer za samostojno občino 29 
odst, proti njej pa 67 odst.

KRŠKO - V sedanji občini Krško je 
bilo 6 referendumskih območij, ven
dar so se volilci z večino glasov 
odločili le za občino Krško (56 odst. 
za in 42 proti). Za samostojno občino 
Brestanica je glasovalo 19,5 odst. 
udeležencev, proti pa 79 odst. Tudi v 
Kostanjevici na Krki volilci niso 
dosegli večine glasov za novo občino 
(le 45 odst. za in 52,6 odst. proti), ena
ko na Senovem (35 odst. za in 62 odst. 
proti) in na Raki (24 odst. za in 73 
odst. proti). Na referendumskem 
območju Podbočje so se odločali med 
dvema občinama. Ob 70-odst. 
udeležbi je samostojna občina na 
območju Podbočja dobila le 19 
odstotkov glasov, medtem ko se je za 
skupno občino referendumskih 
območij Podbočje in Krško odločilo 
78 odst. volilcev.

BREŽICE - V brežiški občini je 
referendum z večino glasov ude
ležencev (povprečna udeležba v 
občini je bila 61-odstotna) potrdil tri 
nove občine: Brežice, Čatež ob Savi in 
Veliko Dolino. Čatežani so z 
nadpovprečno udeležbo (84 odst.) 
izglasovali novo občino (71 odst. za in
27 proti), na območju Brežice je bilo 
za novo občino 59,7 odst. volilcev in 
proti 37,8 odst. Referndumsko ob
močje Velika Dolina, kije obsegalo 
tudi KS Jesenice na Dolenjskem, je 
šele po preštevanju po pošti prispelih 
glasov dobilo večino glasov za novo 
občino (50,11 odst. za in 46,81 proti).
V Artičah je bilo 28 odst. za in 68 pro
ti, v Cerkljah 33 odst. za in 65 proti ter 
na Bizeljskem 42 odst. za in 56 proti.
V Dobovi je bil rezultat najtesnejši: 
47,89 za in 47,97 proti - šlo je le za dva 
glasova razlike, občina pa ni dobila 
potrebne večine.

PETROL JE ODPRL 
MAGNA CENTER

LJUBLJANA - Od 10. oktobra, 
odkar je bila Magna kartica predstav
ljena slovenski javnosti, jo uporablja 
več kot 11.000 uporabnikov na več 
kot 500 prodajnih mestih, od bencin
skih servisov do zavarovalnic. Zara
di razširitve ponudbe in hitrega nara
ščanja uporabnikov in partnerjev je 
Petrol pritličje svoje zgradbe name
nil Magna centru, kjer bo šest zapos
lenih skrbelo za delovanje na vseh 
področjih dela Centra: zajemanje 
podatkov, dvig kartic, reklamacije, 
avtorizacijo in redne stike z uporab
niki.

SE EN ZAUPNI 
TELEFON - 97 83

LJUBLJANA - Telefonsko 
številko 97 83 lahko pokliče 
vsakdo, ki potrebuje pomoč. To 
je zaupni telefon, na katerega 
lahko pokličete vsak dan, tudi 
ob sobotah, nedeljah, praznikih, 
med 16. in 21. uro, če ste v te
žavah ali v stiski in potrebujete 
pomoč. Prisluhnili vam bomo, 
se z vami pogovorili o proble
mih, in če bo potrebno, svetovali 
naslov oz. institucijo, ki vam bo 
pomagala pri reševanju vaših 
problemov. Smo skupina pros
tovoljcev različne izobrazbe in 
starostne strukture. Vabimo vse, 
ki bi želeli sodelovati z nami, da 
se udeleže informativnega dne, 
ki bo v soboto, 4. junija, ob 10. 
uri v Ljubljani, na Miklošičevi 
cesti 16, v II. nadstropju.

MEDNARODNO LETO DRUŽINE - Na vprašanje oz. temo natečaja v 
Mednarodnem letu otroka “Katere stvari delajo dnižino srečno?" so otroci iz 
trebanjske občine posrečeno odgovorili v številnih literarnih prispevkih in se o tem 
nazorno izrazili še v 172 likovnih delih. Pri tem so bili najuspešnejši učenci 
mokronoške in šentruperške osnovne šote. V imenu občinskega izvršnega sveta, 
pokrovitelja prijetnega petkovega večera, ki so ga obogatili s kulturnim sporedom 
učenci trebanjske glasbene šole, je učencem čestital in podelil priznanja predsed
nik trebanjske vlade Jože Rebolj. Državni sekretar za družino dr. Drago Čepar je 
v slavnostnem nagovoru poudaril, da je od otrok odvisna naša gospodarska 
uspešnost, naša sreča in obstoj. Zatem pa je nanizal, kaj namerava naša država 
storiti za dnižino in kaj je že storila. Na posnetku: dr. Čepar si v družbi predsed
nika Rebolja ogleduje razstavo otrok. (Foto: P. P.)

anketa

Pretepanje in politika
Prvi slovenski minister, ki so ga pretepli v posofcialistični Slo

veniji, je Sergij Pelhan, minister za kulturo. Oklofutal gaje Vinci 
Vogue Anžlovar, režiser. Kulturnik Anžlovar je na kulturnega 
ministra verjetno želel delovati vzgojno, vsekakor pa je z 
zaušnicami hotel sporočiti ministru in javnosti, da se kot režiser 
ne strinja s svojim mestom na slovenski kulturni sceni in v slovenski 
delitvi denarja za kulturo. Sicer Pelhan ni prvi slovenski kulturni 
minister, ki je bil žrtev nezadovoljnih kulturnikov. Že dr. Andrej 
Capuder je namreč imel težave, ker je zoper njegovo politiko 
protestiral - pod prisego, da ne bo ničesar več pojedel - zaklenje
ni Dragan Živadinov. Prej kot Pelhan je bil tepen tudi politik, ki 
še ni minister. To je Tone Anderlič, poslanec državnega zbora, 
član nekaj parlamentarnih komisij, vpliven mož iz LDS ter zagret 
in pozneje uporniški mladinec iz Titovih časov. Pred stanovanj
skim blokom na Topniški 45 v Ljubljani ga je namahal od njega 
dve leti mlajši Anton Omerzel, gostilničar in diverzant. S takimi 
tepeži se Slovenija odločno balkanizira, slovensko glavno mesto 
pa naglo bliža Beogradu. V tamkajšnjem parlamentu politiki 
polivajo z vodo kolege in merijo s pištolami v novinaije.

DARINKA ZUPANČIČ, zobna 
asistentka v-trebanjskem zdravstvenem 
domu: “Obsojam vsakršno nasilje in zato 
seveda ne morem odobravati niti klofu
tanja našega kulturnega ministra, kar sije 
dovolil nek prenapeti režiser. Nasilje je 
znamenje nizke kulturne ravni tistih, ki 
skušajo s tako skrajnimi sredstvi doseči 
določene cilje, tudi politične. Najboljši 
primer za to je okrutna vojna na ozemlju 
bivše Jugoslavije, v Bosni in Hercegovi
ni.”

FRANC DORNIK, delavec z Blance, 
zaposlen pri Slovenskih železnicah: “Po 
tem, kar slišimo, kaj delajo v naših mini
strstvih, se niti ne čudim, da jih kakšen 
tudi dobi po ušesih. Zakaj pa ne, saj so 
ljudje iz mesa in krvi, zato za svoje grehe 
lahko kdaj tudi pričakujejo klofuto. Že 
najnovejši primer, ko so bili naši policaji 
vmešani v rop v Avstriji in so končali v 
zaporu, meče zelo čudno luč na našo 
državo oziroma njene oblastne organe.”

ANŽE KERSNIČ, dijak 3. letnika 
strojne tehnične šole iz Ribnice: “Pre
tepanje ministrov in drugih je nasplošno 
žbrez veze’, če pa kdo ne more urediti 
svojih pravic po redni in zakoniti poti, se 
bolj ali manj upravičeno zateče k nasilju. 
Tudi v naši šoli smo imeli tak primer, ko 
je profesor fizike, kije hkrati predsednik 
krajevne skupnosti, vlekel ljudi za nos. 
Nekomu je ob tem prekipelo in ga je 
dvakrat udaril.”

FRANCI GORNIK, ravnatelj šole 
Zbora odposlancev Kočevje: “Za ljudi, ki 
so nosilci funkcij, pomembni za družbo in 
poznani, tako reševanje sporov ne pride 
v poštev. Je pa res, da na osnovi tega, ko 
bereš v časopisih, kako posamezniki drug 
drugega blatijo, nisi presenečen, ko do 
takega dogodka pride. Agresija je 
opravičljiva le v samoobrambi in obram
bi časti. Ljudje pa so prepričani, da se da 
z napadalnostjo marsikaj hitreje in ugod
neje rešiti.”

MARJAN MENGER, uslužbenec Za
porov v Novem mestu; “Takega načina 
komuniciranja z ministri, kot se gaje nek
do poglužil pred kratkim, seveda ne pod
piram. Tako ravnanje je nekulturno in 
primitivno, še posebej pa takrat, če 
zaušnico primaže kulturnik kulturniku. 
Mislim, da so za urejanje takšnih sporov 
in nesporazumov drugačne poti, saj živi
mo v demokraciji.”

LIDIJA VRBANAC, učenka srednje 
tekstilne šole iz Daljnih Njiv pri Vinici: “S 
takšnim tepeškanjem ne bomo prišli 
daleč. Med ljudmi bi moralo biti več strp
nosti, več bi se morali med seboj pogo
varjati. Predvsem pa bi morali svoje 
sposobnosti dokazovati z delom, ne s pre
tepanjem. Čudno bi bilo, če bi hotel vsak 
s klofutami uveljavljati svojo voljo. Saj 
tudi ostalim državljanom ne gre vedno vse 
po maslu.”

MARIJA PETJE, ekonomistka iz 
Radovičev pri Metliki: “Nikakor ne gre, 
da bi se stvari urejevale na takšen način, 
zlasti, ker je še mnogo drugih, pri
mernejših. Predvsem pa je režiserski pok
lic takšen, da lahko tudi drugače pokaže, 
kaj misli o določeni zadevi. Se najmanj je 
takšen stil obnašanja primeren za 
izobraženega človeka. Se vedno pa drži - 
upam, da tudi pri nas - daje lepa beseda 
tista, ki lepo mesto najde, in ne nasilje.”

RUDI VOLČANJŠEK, strojni tehnik 
iz Kapel: “To nikakor ni način za 
reševanje spornih zadev. Vem, da so ljud
je različni in da lahko zelo različno reagi
rajo, vendar bi se moral vsakdo brzdati in 
poskušati težave rešiti z dialogom.
Prepričan sem, da obstajajo tudi drugačni 
načini, da se da z vztrajnostjo marsikaj 
doseči. Vsekakor klofutanje in pretepanje 
dolgoročno ničesar ne reši, čeprav se tisti 
trenutek posamezniku zdi drugače.”

TATJANA VEČKO, tajnica s Senovega: “Mislim, da se ne sme 
nobenega klofutati, ne ministra ne koga drugega, ker se tako ne da 
reševati problemov. Pretepanje ni rešitev niti doma, kaj šele tam, kjer 
se je to zgodilo. Vsekakor je to znamenje neke kulture. Nasploh je 
zanimivo, da je v naši družbi vse več nasilja, da se s silo rešujejo prob
lemi. Ob tem se čudim, da so nečloveško in ponižujoče ravnanje tako 
strpno in mirno prenesli delavci.”
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V Kostanjevici cvičkova galerija
Uspela prireditev 22. tedna cvička na novem prostoru - Dr. Kapš: “V cvičku je tudi 

zdravje” - Ustanovili Društvo ljubiteljev cvička - Bogat program

KOSTANJEVICA - “To bo naša nova galerija z imenom Cvičkova galeri
ja”, je najnovejše prizorišče dogajanja 22. tedna cvička v otvoritvenem go
voru poimenoval najbolj znani mož Kostanjevice Lado Smrekar. Državna 
sekretarka v ministrstvu za kmetijstvo in gozdarstvo Slovenije Alenka 
Urbančič je nazdravila skupajs kradem cvička Janezom Kraljem in o novem 
kraju te prireditve povedala: “Prav je, daje prireditev v Kostanjevici, saj 
skupaj * umetninami cviček še bolj gladko steče po grlu. Prireditev bo tu prav 
gotovo dobila slovensko razsežnost, cviček pa bo uspel in dosegel, kar mu 
pripada in si zasluži v družbi z ostalimi slovenskim vini.”

Z MEŠKE TRŽNICE
V ponedeljek smo opazili prve 

borovnice. Po 400 tolarjev za litrski 
kozarec jih je računala prodajalka iz 
Brusnic. Nekaj večja je bila tudi izbi
ra češenj, za katere seje sedaj pričela 
prava sezona. Ponujajo jih po 200 do 
300 tolarjev kilogram. Precejšnja 
ponudba je bila tudi jagod po 250 do 
300 tolaijev, litrski kozarec gozdnih 
jagod pa je veljal 400 tolarjev. Ostale 
cene: jajca 13 do 14 tolaijev, sadike 
zelja po 15 v šopku po 100, sadika 
paradižnika in paprike 25 tolarjev. 
Pri Sadju in zelenjavi so pomaranče 
109, orehi 900, čebula 116, češnje 
305, kumare 150, krompir 163, zelje 
80, cvetača 252, marelice 450, fižol 
230 tolaijev. Pri Djeladiniju so češnje 
300, jagode 320, paradižnik 190, 
krompir 200, kumare 210, zelje 90, 
stročji fožol 380, banane 160, jabol
ka 150, koren 130 in lubenice 220 to
larjev.

sejmisca
BREŽICE • Na sobotni redni 

tedenski sejem prašičev so prodajal
ci pripeljali 120 do tri mesece starih 
in 40 starejših živali. Mlajših so pro
dali 75 po 220 do 300 tolarjev, sta
rejših pa 30 po 180 do 240 tolarjev 
kilogram žive teže.

O slovenskem vinskem posebnežu 
sta nadvse ugodno govorila tudi pri
marij dr. Peter Kapš in enologinja dr. 
Slavica Šikovec. Okrogla miza Cvi- 
ček-hrana-zdravje je prva v Sloveniji 
načela tabu temo uporabe in pripo
ročanje vina v zdravstvu. Dr. Kapš je 
obširno razčlenil svoj prispevek, ki ga

• PRIZNANJA ZA VINOGRADNI
KE - Nedelja je bila na prireditvi 22. 
tedna cvička v znamenju srečanja 
dolenjskih vinogradnikov in podelje
vanja medalj za najbolje ocenjena 
vina. V senci velikega šotora je pla
kete urejalo kar 51 vinogradnikov, 
podelili so tudi 152 zlatih, srebrnih 
in bronastih medalj, kar potrjuje 
izredno kvaliteto dolenjskih vin let
nika 1993.

je pred časom objavila revija Rast. 
“Kulturno pitje vina, kozarček ali dva 
cvička pri jedi še kako lahko koristi 
organizmu. Kozarček cvička zjutraj je 
dramilo, zvečer pa pomirilo. Z vinom 
se lahko hujša, preganja bronhitis, 
zvišan krvni tlak, pomaga pri zma
njšanem teku, pri slabi prebavi in 
slabokrvnosti. Zdrav odrasel moški 
lahko brez škode za svoje zdravje 
dnevno zaužije 7 del vina, ženska pa 
največ 3 del,” meni dr. Kapš. Dr. 
Slavica Šikovec je bila vesela takš
nega pogovora in dejala, da ni prav, 
ko mečemo vse v isti koš. “Ni vseeno, 
če se človek napije vina ali žganih 
pijač. Vino je najbolj zdravilna voda. 
Črpajo jo korenine, potuje po steblu 
in listih in konča v grozdni jagodi. Po 
nesreči v Černobilu so ugotovili, daje 
bilo vino najmanj kontaminirano. 
Kvasna celica pri vrenju ne pobere le 
ostanke škropiv, temveč tudi radio-

KMEČKE IGRE V MIRNI PEČI - Govedorejsko društvo Mirna Peč je zadnjo 
nedeljo četrtič zapored pripra vilo kmečki praznik s kmečkimi igrami. Petčlanske 
ekipe kmečke mladine (4 fantje in dekle) iz Šentjerneja, Škocjana, Novega mes
ta, Straže, Žužemberka, Kmetijske šole Grm, Turističnega društva Straža in Mirne 
Peči so se pomerile v košnji sena, grabljenju, sestavljanju voza in napajanju živine, 
pri tem pa so jih bodrili številni gledalci. V skupnem seštevku je zmagala ekipa 
Šentjerneja, 2. in 3. mesto sta si delili ekipi Straže in Škocjana. Po igrah je bila 
prijetna veselica, za ples je igral ansambel Slavček. Na sliki: uma grabljica iz Straže. 
(Foto: A. B.)

Kmetijski nasveti
Odrešilni novi herbicidi

Kmet veriame, če vidi, in pri uporabi prvih herbicidov v koruzi je imel 
kaj videti. Skorajda čudežno so zatrli plevele, pustili pa koruzo, daje 
lafiko neovirano rastla. Boljšega priporočila za uporabo ni mogoče 
napisati. Toda dolgoletno škropljenje s triazinskimi pripravki, kamor

posledice. Neobičajno so se razmnožili nekateri korzni sorodni pleve
li, kot je sirek, pa tudi muhvič, kostreba, srakonja in kar je še podobne 
nadloge, ki je starejše herbicide vse bolj postavljala pod vprašaj. Po
leg tega so se v tleh začeli nabirati nevarni ostanki, ki so vse bolj ogrožali 
kolobar in celo talno vodo.

K sreči gre znanost naprej. Tržišču je ponudila tako imenovane sol- 
fonil urea spojine, ki so manj strupene in zato ekološko bolj sprejem
ljive, za zatiranje plevela v koruzi pa se uporabljajo po vzniku, ko ima 
poljedelec že boljši pregled na njivi in vidi, kateri plevel bo posevek 
sploh ogrožal. Ti novejši herbicidi omogočijo zatiranje plevela v času, 
ko je koruzna rastlina za konkurenco plevelov najbolj občutljiva, to pa 
je takrat, ko ima tri in več listov in še ni presegla višine 20 cm, torej 
nekako sedaj.

gabez in delno slak, tarot zo ur zoper sires in pirnico icr ii.iiiuunv / j 
DF zoper muhviča in kostrebo. Te herbicide smemo uporabljati le v 
zelo majhnih količinah, v gramskih odmerkih, zato mora biti delo z 
njimi visoko strokovno in natančno. Da se na rastline bolje oprijem- 
Ijejo, je zelo priporočljiva uporaba močil, na primer pinovita N.

Ker se je v zadnjih letih na našem območju, predvsem pa na Krškem 
polju, nevarno razširil divji sirek, ki mu kot botaničnemu sorodniku ko
ruze triazinski pripravki niso škodovali, agronomi za naša polja pose
bej toplo priporočajo herbicid tarot, ki v nasprotju z drugimi pripravki 
ni tako odvisen ne od vrste tal ne od vremena, zato ga lahko upora
bljamo celo tam, kjčr večina drugih herbicidov odpove. I rigovore 
dopušča le njegova sorazmerno visoka cena, kar pa velja tudi za druge 
solfonil urea spojine, ki so kemična učinkovina novejših pripravkov za 
zatiranje plevela v koruzi. Inž M LEGAN

ktivne snovi. Tudi sokovi so nezdravi 
za otroke, boljša je voda, v kateri je 
žlička vina. Lahka vina so bolj zdra
vilna in ta čas spet prihajajo v modo. 
Med temi je cviček z nizko stopnjo 
alkohola, visoko stopnjo kislin in 
ugodno pH vrednostjo. Žal so danes

na trgu cvički, ki imajo preveč alko
hola, zato bi jih morali drugače ime
novati. Klasični cviček naj bi bil de
želno vino s 7,5 do 8,5 odst. alko
hola,” meni Šikovčeva.

Na letošnjem tednu cvička se je v 
teh dneh zvrstilo okoli 5.000 poku
ševalcev. Celo gostje iz zdravilišča 
Dolenjske Toplice, med katerimi so 
bili Francozi in Nemci, so pohvalili 
cviček. Kostanjeviška prireditev je 
bila po dolgem času priložnost, da so 
si končno spet segli v roke belokra
njski vigredniki in dolenjski cvičkarji. 
Obljubili so si tesno sodelovanje za 
naprej. Žal pa med gosti otvoritvene 
slovesnosti ni bilo užaljenih pred-

KRAIJ OTVORIL TEDEN CVIČKA -Janez Kralj, letošnji kralj cvička, je Alenki 
Urbančič, državni sekretarki v ministrstvu za kmetijstvo in gozdarstvo, simbolično 
natočil svoj najbolje ocenjen cviček in nazdravil z mislimi, da bi to v svetu nep
onovljivo vino resnično kraljevalo v Sloveniji in morda tudi zunaj njenih meja 
(Foto: J. Pavlin)

Posojila za kmete
Izkoristite ugodno pri

ložnost za naložbe!

L Natečaj za dodelitev sredstev 
za spodbujanje razvoja de
mografsko ogroženih območij

V zadnji številki Uradnega lis
ta je izšel natečaj za dodelitev 
kreditov za razvoj demografsko 
ogroženih območij. Po zakonu 
spadajo v demografsko ogro
žena območja vsa naselja, ki se 
nahajajo v desetkilometrskem 
obmejnem pasu Republike Slo
venije,

Kmete bodo zanimali pred
vsem krediti za naložbe v kme
tijstvo in za dopolnilne dejav
nosti. Za oba namena je možno 
pridobiti kredit v višini do 30% 
predračunske vrednosti nalož
be, če pa gre za naložbo v kraju 
izven desetkilometrskega obme
jnega pasu, pa v višini 50% vred
nosti naložbe. Doba vračanja za 
kredite je 10 let, ob dveletnem 
moratoriju, obrestna mera pa je 
2%, s tem da se vrednost gla
vnice veže na vsakokratni tečaj 
tolarja v odnosu do DEM. Kre
ditna sredstva bodo namenjena 
za: novogradnje in prenovo hle
vov ter drugih gospodarskih ob
jektov in opremo na kmetijah 
ter nakup plemenske živine; na
prave trajnih nasadov; nakup 
kmetijske in gozdarske meha
nizacije za uporabo v hribovitih 
predelih; razvoj dopolnilnih de
javnosti na kmetijah.

Vlogo je treba oddati pri ob
činskem upravnem organu, pris
tojnem za gospodarske zadeve. 
V razpisnih pogojih natečaja je 
omenjeno, da imajo prednost 
naložbe, ki so zajete v ustrezni 
razvojni program (npr. celoste- 
ga urejanja podeželja in obnove 
vasi - CRPOV, Revit itd.). Kme
tje, ki se želijo potegovati za te 
kredite, naj se čim prej zglasijo 
pri svojem terenskem svetoval
cu.
2. Krediti za tekoča proizvod
njo

Kmetje lahko uveljavljajo tudi 
subvencioniranje obresti od po
sojil za financiranje tekoče pro
izvodnje. Tako posojilo lahko 
najamejo za pitanje govedi in 
prašičev, ki jih redijo pretežno z 
lastno knno, razen za storitveno 
pitanje izven zadrug, ter za pri
delavo pšenice, oljnic, koruze, 
semenske pšenice, semenske 
koruze ali semenskega krompir
ja. Regresira se t.i. “r” v višini do 
14%, kar je nekoliko manj, kot 
je obrestna mera za posojila te 
vrste pri hranilno-kreditnih 
službah (“r” znaša vsaj 15-16%, 
odvisno od namena posojila in 
pogodbe). Kmet, ki najame tak 
kredit, torej plača t.i. “R” (in
flacija) in razliko med dejan
skim “r” in subvencioniranim 
“r”. Za tak kredit naj se kmetje 
oglasijo na svoji HKS ali drugi 
banki, ki bo zanje naredila tudi 
vlogo za subvencioniranje 
obresti.

TANJA STRNIŠA, dipl.inž.
Kmetijska svetovalna služba

stavnikov novomeške občine, ki oči
tno ne morejo razumeti, da je prire
ditev odšla iz Novega mesta, ker je 
niso marali.

Zanimiv je bil kulturni program, ki 
ie spremljal pokušnjo. Nastopili so 
Selmarji in atraktivne plesne sku
pine, oboji iz Kostanjevice. V organi
zaciji radia Sraka so se v soboto po
poldan zbrali harmonikaiji iz raznih 
slovenskih krajev pa ljudski pevci in 
godci, harmonikaricč Zupan iz Men
gša, predstavil se je aktiv kmečkih 
žena iz Krškega pa košfanjeviško 
turistično društvo in še mnogi drugi. 
Vredno je omeniti tudi ustanovitev 
Društva ljubiteljev cvička, v katerega 
se je vse tri dni prireditve zapisalo več 
kot dvesto članov. j p^LIN

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL...

Ureja: dr, Julij Nemanič
Poijavenje vina

Želja enega od vinogradniških 
društev na Dolenjskem, da bi 
govorili o vzrokih napak in bo
lezni vin in o možnostih za ozd
ravitev vina, me je spodbudila, 
da bom v naslednjih nekaj tednih 
pisal o tem neveselem področju 
kletarjenja.

Porjavenje vina - je napaka, ki 
se v vinu lahko pojavi v nekaj 
urah po tem, ko smo ga natočili 
v kozarec, da bi ugotovili, kako 
prenese zračenje. Vino, ki se mu 
barva v enem do dveh dneh ni 
spremenila Je bilo pravilno do- 
negovano. Če je pa sprememba 
barve in bistrosti nastopila prej 
kot v enem dnevu, vina nismo 
pravilno kletarili, tudi žvepla mu 
primanjkuje.

Rjavenje vina se začne na po
vršini, kije v stiku z zrakom in se 
počasi nadaljuje, dokler ni vse 
vino rjavkasto. Istočasno nastopi 
motnost, na površini se tvori, 
tanka mrenica, ki je rdečkasto 
obarvana. Tudi vonj in o us por
javelega vina se spremeni. Vin
ska cvetica in svežina vina izgine
ta. Vonj spominja na nagnito sa
dje, okus na šeri, toda je zelo 
suh, “strog” in neprijeten. Pri 
rdečih vinih je poijavenje usod
no za kakovost, saj barvne snovi 
razpadejo in gre razkroj lahko 
tako daleč, da se vsa barvila se
sedejo v obliki umazano rjave 
usedline.

K rjavenju so nagnjena skoraj 
vsa vina, toda v različnih stop
njah. Snovi, ki ijavijo, se tvorijo 
že v grozdju, rjavenje pa pos
pešujejo enicimi oksidaze, odtod 
tudi ime oksidacija. Vina iz zelo 
zrelega grozdja se nagibajo bolj 
k ijavenju kot vina iz manj zre
lega grozdja z visoko kislino. 
Zelo hitro porjavijo vina iz gni

lega, tudi iz plemenitega gnilega 
grozdja. Zato je vina iz nagnite
ga grozdja potrebno še bolj va
rovati pred zračenjem. Za pre
prečevanje rjavenja je zelo učin
kovito žveplanje, vendar z žvep
lom ne smemo pretiravati. Žal 
nekateri vino prežveplajo, kar je 
seveda za zdravje nevarno. To
da, če po pameti žveplamo, vina 
ne bomo prežveplali pač ga bo
mo naredili odpornega proti 
rjavenju. Rahlo žveplanje takoj 
po preši (pred začetkom alko
holnega vrenja) s polovico do 
ene žveplenice na hektoliter in 
takoj po končanem alkoholnem 
vrenju, ne da bi čakali na prvi 
pretokok s pol do 1 žveplenice 
na 1 hi vina, zavaruje vino pred 
rjavenjem, če ne bomo pri pre
tokih preveč površni.

Vina, ki se nagibajo k ijaven
ju, nemudoma žveplamo. Rjav
kasti odtenek izgine le tedaj, če 
porjavenje ni prehudo in se vino 
še ni zmotnilo. Če pa se je v njem 
že izločila ijavkasta barva, tudi 
žveplo ne bo odpravilo napake. 
V tem primeru si lahko pomaga
mo z aktivnim ogljem, in sicer 15 
do 30 g/hl, odvisno od kakovosti 
oglja in stanja vina. Čiščenje s 
svežimi, zdravimi drožmi je tudi 
uspešno, ker je v drožeh ogrom
no število kvasovk, ki imajo ve
liko površino in absorbirajo ijav
kasta barvna telesca. Istočasno 
sveže droži delujejo na vino re
ducirajoče kakor žveplo. Tudi 
želatina in jajčni beljak sta učin
kovita (ločeno) pri zdravljenje te 
napake.

Menim pa, da porjavenje vina 
manj pogosto, kot pred leti, ko 
so beli mošti še nekaj časa vreli 
na “tropu”, posebno če je bilo 
vmes gnilo grozdje.

(Da(je prihodnjič) 
Dr. JULIJ NEMANIČ

V

Činčila kot še en rejski izziv
Naglo obogateti se s to živalico sicer res ne da, lahko pa izdatno poveča hišni do

hodek - Poučen primer Mira Potočarja iz Dolenjega Vrhpolja pri Šentjerneju

DOl. VRHPOLJE - Bitka za tolar se začelja. Kruta in resnična, neoseb
na in brezkompromisna. Mnogi nasedajo zgodbam o lahkih zaslužkih. Malo 
(judi je, ki jim uspe na hiter način zaslužiti, največ je takih, ki razočarani 
odnehajo. Najpravilneje ravnajo tisti, ki poslušajo modre besede starejših, 
da “od znoja ni veliko gnoja”, a če ga dolgo nosiš na njivo, bogato obrodi. 
Tako tudi sam ne ponujam čudežne rešitve vaših finančnih težav, ampak eno 
od možnosti.

V Dolenjem Vrhpolju pri Šent
jerneju sem v dnevni sobi zagledal 
izziv. Ker trdim, daje na kmetiji ved
no prostora in časa za dopolnilni 
zaslužek, sem se namenil predstaviti 
vam vzrejo činčil. Prostor za rejo 
mora biti popolnoma suh, zaprt in 
miren. Temperatura pozimi ne sme 
pasti pod 14 in poleti ne preseči 30° 
C. 12 m2 zadostuje za rejo 60 živali. 
Odrasle samice osamimo v dvojni 
kletki, velikosti 40 x 80 x 50 cm. Žival 
mora imeti možnost, da se vsak dan 
kopa v pesku. Po 111 dnevih brejosti 
skqti samica enega do pet mladičev. 
Činčile pojedo 20 gramov olupljene 
hrane. Žival potrebuje stalno svežo 
vodo. Dnevno živali pokladamo tudi 
kvalitetno suho seno. Činčile vzreja
mo zaradi kvalitetnega krzna. Žival
ca je podobna naši veverici.

Moj sogovornik Miro Potočar iz 
Dol. Vrhpolja 23 pri Šentjerneju (tel. 
42-452) je za vzrejo činčil zvedel iz 
Kmečkega glasu. Ker mu pri kme
tovanju in ob zaposlitvi ostaja nekaj 
časa, je pred tremi leti v dnevni sobi

PŠENICA LE PO 
26,60 TOLARJA

LJUBLJANA - Ker ministrstvi za 
kmetijstvo in ekonomske odnose ni
sta mogli uskladiti svojih predlogov, 
je prejšijji teden odkupno ceno pše
nice določila kar slovenska vlada. 
Letoši\jo pšenico prve kakovosti bo 
direkcija za blagovne razerve odku
povala po 26,60 tolarja, pšenico 
druge kakovosti pa po 24,60 tolarja, 
kar je gotovo precej manj, kot so 
kmetje pričakovali. Odkupna cena je 
namreč le za približno desetino več
ja, kot je bila lani, medtem ko je in
flacija tolar v tem času razvrednoti
la vsaj za dvakrat toliko.

začel z vzrejo. Pravi, da imajo živali 
sicer vonj, pa ne hujšega kot mačka 
ali pes. V treh letih je prodal 40 kožic 
in vzredil osnovno skupino 30 samic. 
Za nadaljnjo vzrejo je moral priredi
ti 30 m2 velik prostor in načrtuje 
povečanje števila samic. Glede na 
kvaliteto, kožice dosegajo na trgu 
ceno med 30 in 100 DEM. Nadalj
nje zmanjševanje števila v naravi ži

večih kožuhovinarjev pa bo imelo za 
posledico, da bo industrija krzna še 
bolj odvisna od domače reje.

“V tujini sem obiskal kar nekaj re
jcev, ki kažejo vse znake bogatih lju
di,” je dejal in povedal, da imajo ti 
rejci jx> okrog 300 samic in da to šte
vilo že zadošča, da še z vzrejo ukvar
jajo kot z osnovno dejavnostjo. Z 
vzrejo činčil sicer ne boste postali 
milijonarji, boste pa z malim številom 
živali ustvarili lep dohodek.

Miro je še obljubil, da bo interesen
tom svetoval, če ga bodo poklicali in 
jim pomagal pri začetnih rejskih ko
rakih.

JANEZ BRATKOVIČ, inž. kmet.

činčila international 

Začnite donosno delo!
Postanite naš partner v vzgoji južnoameriških činčil!

Smo avstrijsko-slovensko podjetje s 15- 
letnimi izkušnjami.
Ponujamo vam:
visoko kakovostne razplodne živali in strokovno pomoč.

ZAGOTAVLJAMO ODKUP ŽIVALI IN CENO.
Informacije dobite brezplačno na seminarju, ki bo v Šentjerneju. 
Tel.: 068/42-452 od 19. do 21. ure.

]anj||
LASTNIKI KOSTANJEVIH GOZDOV!
S prihodom pomladi se sezona za posek pravega kostanja ni 
končala. TANIN SEVNICA tak les odkupuje vse leto. Les je 
lahko tudi suh, grčav ali kriv. Po potrebi vam opravimo tudi 
posek.
Rok plačila je 15 dni po dobavi.
Pokličite nas na telefonsko številko: 0608/41- 
349 ali 41-044 in o vsem se bomo dogovorili.
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Doklej bo reka Krka še kanal?

Novoteksova Tkanina je eden največjih onesnaževalcev - Brez denarja ni rešitev

NOVO MESTO - Novoteks oz. družba Tkanina jc že dolga leta eden 
naj večji h onesnaževalcev reke Krke. O tem, kaj bi bilo treba narediti, da bi 
se stanje popravilo in da bi bilo Krki prizaneseno, jc tekla beseda na petko
vem posvetu na novomeški občini; udeležili so se ga tako strokovnjaki, ki se 
s temi vprašanji ukvarjajo, kot predstavniki Novoteksa.

Vsi so se strinjali, da bi bilo nujno 
čim prej kaj ukrenili, vsi tudi vejo, kaj 
bi bilo treba narediti in kako, a vse se 
ustavi pri denaiju. “Ne slepimo se, da 
se da kaj narediti na hitro in poceni!” 
je svaril strokovnjak iz Komunale. 
Projektna skupina in posamezni 
strokovnjaki lahko pomagajo, svetu

jejo, tudi drugi zgledi in modeli re
ševanja takih problemov so lahko 
koristni, a brez denarja se ne da na
rediti tako rekoč nič, vsekakor pa ne 
rešiti tega težkega in hudega proble
ma. Denarja pa ni. Vsaj ne v No- 
voteksu. Tkanina na primer v seda
njem stanju ne bi mogla plačevati niti

PLESNO POPOLDNE - Sredi preteklega tedna je bilo v dvorani Doma kulture 
v Novem mestu območno srečanje plesnih skupin, ki sega je udeležilo 6 plesnih 
skupin iz občin Novo mesto in Krško, plesalcev iz Trebnjega, Metlike in Črno
mlja pa ni bilo na odru. Nastopili so: skupina Oral Glasbene šole Matjana Kozine 
iz Novega mesta, plesno društvo Terpsihora iz Novega mesta, skupina Harlekin 
iz Kostanjevice (na sliki), plesno društvo Divis Formation iz Krškega, plesna 
kupina Katarina z Rake in skupina Aleja iz Brestanice. Republiško srečanje ples
nih skupin bo v jeseni, katera od dolenjskih skupin se bo tja uvrstila, pa bo ocen
jevalec Sinja Ožbolt povedal šele tedaj, ko si bo ogledal vse območne revije. (Foto: 
J. Pavlin)

Dober začetek je pol uspeha
Prijateljske vezi s kitajskim mestom Yixing

NOVO MESTO - Po prihodu s 
Kitajskega, kjer se je novomeška 
delegacija pod vodstvom predsed
nika skupščine Francija Koncilije 
v začetku maja mudila dva tedna, 
so o svojih vtisih in opravljenem 
delu ter možnostih za nadaljnje 
sodelovanje na raznih področjih
udeleženci te poti govorili prejšnji 

iferenčni dvorani ho-četrtek v konferenčni dvorani ho
tela Metropol. Tega pogovora seje 
udeležil tudi kitajski veleposlanik 
v Sloveniji l.u Peixin.

Delegacija novomeške občine, v 
kateri so bili poleg Koncilije še 
predsednik izvršnega sveta Boštjan 
Kovačič, direktor Laboda Andrej 
Kirm, predstavnik Krke Igor Jel
nikar, z njimi pa je bil tudi snema
lec novomeškega dopisništva TV 
Slovenija Mirko Vesel, je obiska
la mesto Yixing, kjer sta župana 
obeh mest podpisala listino o pri
jateljstvu, ob tem pa so se pogova
rjali tudi o konkretnem sodelovan
ju mest oz. občin na gospodarskem 
in drugih področjih.

“Nuš pregovor pravi: Ne glede 
na to, kako obetavna je stvar, je 
vsak začetek težak,” je dejal kita
jski veleposlanik Lu Peixin na po
govoru v Metropolu. “Vendar lah
ko za to priložnost uporabim še en 
naš pregovor: Dober začetek je pol 
uspeha. Prepričan sem, da ima pri
jateljstvo in sodelovanje med No
vim mestom in Yixingom lepo bo
dočnost. Upam, da bodo temu 
zgledu sledila še druga slovenska 
in kitajska mesta.” Vsekakor je po 
slovenski samostojnosti in vzpo
stavitvi diplomatskih odnosov med 
Slovenijo in Kitajsko to prvo po
bratenje oz. uradno prijateljsko 
sodelovanje med kitajskim in slo
venskim mestom.

Partnerska občina Yixing sodi 
med gospodarsko razvitejše na Ki
tajskem. Šteje 1,2 milijona prebi
valcev, velika je kot naša Štajerska, 
mesto Yixing pa je središče kita
jske keramične industrije. Na ste- 
žaj so odprli vrata tujemu kapita
lu in doslej za 128 skupnih projek
tov pritegnili že 610 milijonov do
larjev iz 50 držav. Konec lanskega 
leta je bilo v Yixingu več kot 600 
tako imenovanih združenih pod
jetij. Prve poslovne stike na Kitaj
skem je navezal predstavnik Krke, 
trg je zanimiv tudi za Labod, ki se 
seveda zanima za nakup surovin, 
predvsem svile, dve konkretni po
nudbi pa je dobil Pionir, in to za
gradnjo kitajske ambasade v Lju
bljani. N................................Bljani. Neka hongkonška firma pa 
je pripravljena financirati Pionir
jeve projekte v Rusiji.

Slovenski veleposlanik na Kitaj
skem Ivan Seničar je v svojem po
ročilu o obisku novomeške dele
gacije na Kitajskem med drugim 
zapisal: “Udeležba delegacije No
vega mesta na otvoritvi sejma ke
ramike v Yixingu je bila pomem
bna promocija za Slovenijo. Ot
voritev je bila velika predstava, ki 
se je je udeležilo več deset tisoč lju
di, med njimi tudi okoli 1(X)0 tujih 
poslovnežev iz več kot 40 držav in 
tri tuje delegacije: japonska, tajska 
in slovenska. Delegacija Novega 
mesta je imela najvišji status, pred
sednik Franci Koncilija pa je bil 
poleg župana Yixinga edini govor
nik na tribuni pred več desetti
sočglavo publiko... Mislim, daje bil 
obisk iz Novega mesta koristen, saj 
bo omogočil gospodarske pove
zave, ki jih doslej s tem delom Ki
tajske še ni bilo.”

A. B.

KITAJSKI VELEPOSLA NIK - Pogovora o obisku novomeške delegacije 
na Kitajskem, kjer so podpisali listino o prijateljstvu z občino Yixing seje 
udeležil tudi kitaljski veleposlanik v Sloveniji Lu Peixin. (Foto: A. B.)

kanalščine in čiščenja odpadnih vod, 
tudi če bi jim kdo drug prej uredil 
kanalizacijo in povezavo s komunal
no čistilno napravo. Poleg tega takih 
ogromnih dodatnih količin odpadnih 
vod sedanja kanalizacija, ki ima tudi 
precej napak oz. pomanjkljivosti, 
sploh ne bi prenesla.

Novoteks vsak dan spušča v Krko 
okoli 3.500 kubikov odpadnih vod. 
Njihova čistilna naprava pomaga to
liko kot Blažev žegen, kanalizacija v 
Novoteksu pa je tako neurejena in 
prepletena, da se pravzaprav ne ve, 
od kod in kam kaj teče. Pri njihovih 
odpadnih vodah redno prihaja do 
prekoračitev dopustnih koncentra
cij, vode so tako rekoč stalno obar
vane, testi strupenosti so pogosto po
zitivni. Vodnogospodarski inšpektor 
piše odločbe, stvari pa se nič ne spre
menijo. Niti en del Novoteksa ni pri
ključen na javno kanalizacijo in s tem 
na čistilno napravo, tudi menza ne, 
čeprav bi bilo treba zgraditi samo 
okoli 100 m priključka.

“Dokler ne bodo imeli urejene ka
nalizacije, kar bi veljalo kakšnih 
600.000 mark, lahko vsi skupaj stvari 
samo malo blažimo,” je bilo jasno 
povedano na petkovem posvetu, ki so 
ga sklicali pravzaprav zaradi načrto
vane ureditve športno-rekreacijskega 
parka Portoval, ki je tesno povezan s

• Marsikatero pikro na tem posvetu 
je bilo slišati na račun ministrstva za 
okolje in urejanje prostora, kije pač 
pripravilo zakon o varstvu okolja, ne 
pa tudi ustreznih podzakonskih ak
tov. V Ljubljani da le “brezglavo bez- 
ljajo in jim je samo do tega, da bi 
denar pobirali, nič pa za to, da bi z 
ekološkim tolarjem pomagali sanira
ti take probleme”. Čeprav je bilo na 
posvetu tudi nekaj hrabrilnih besed, 
je vsa stvar le izzvenela precej ne
spodbudno, češ problem Novotekso- 
vih odpadnih voda je dolgotrajen in 
skoraj neobvladljiv ali: prej se lahko 
pogovarjamo o zaprtju Novoteksa 
kot o hitri ureditvi tega problema.

Krko, saj so ob Krki predvidene spre
hajalne poli, pontonska mosta, ko
palni splavi, čolnarna itd.

Rešitve naj bi iskali, je bilo rečeno 
na koncu, v mejah realnosti. Ta real
nost pa je v tem primeru kruta. Za 
Novoteks in za reko Krko.

A. BARTELJ

Vozi nas Hans
Državno priznanje Iva

nu Mišjaku-Hansu

NOVO MESTO - Ivan Miš- 
jak, ki ga mnogi njegovi prijatelji 
poznajo pod imenom Hans, je 
motor in duša dolenjskega dru
štva Zveze šoferjev in avtome
hanikov. Sredi maja je v Ljublja
ni že drugič zapored prejel naj
višje priznanje te krovne sloven
ske organizacije. Med petimi 
dobitniki iz vse države je bil tudi 
njegov prijatelj upokojeni šofer 
podjetja Gorjanci in član tam
kajšnjega društva Marjan Sitar.

Prvo priznanje je delavni in 
zagnani Hans prejel za gradnjo 
doma v Šmihelu, drugega pa za 
dograditev doma in dobro gos
podarjenje z društveno lastnino. 
Hans je po poklicu ključavničar,
vendar ga je bolj zanimal šofer- 

clic. Skoraski poklic. Skoraj 40 let ima v 
žepu vozniško dovoljenje in prav 
toliko let je član Zveze šoferjev 
in avtomehanikov. “Pri trgov
skem podjetju Rog sem vozil vse 
mogoče, za volan avtobusa pa 
sem sedel šele pred desetimi leti 
in še danes mi društveni avtobus 
krajša upokojenske ure,” pove 
za šale vedno pripravljeni Hans. 
Ta čas ima tudi po Hansovi zas
lugi novomeško združenje kar 
dva avtobusa. Prvi je namenjen 
za izobraževanje mladih šofer
jev, z drugim, ki ima klimatične 
naprave, video, hladilnik in še 
marsikaj, pa opravljajo turisti
čne vožnje po Sloveniji in Ev
ropi. Za volanom največkrat 
sedi Hans in tudi šolarji ga ima
jo radi. “Predno se odpeljemo 
na izlet, jim vse razložim, kaj 
lahko počnejo in česa ne, in do
govora se držijo. Pove se jim 
kakšen vic, le da ni premasten,” 
govori iz izkušenj. Hans ni dober 
gospodar samo v združenju, tudi 
doma pa v vinogradu v Lipniku 
nad Trebnjem, kjer ima nekaj 
njivice in gozdička. Še posebej je
ponosen na 400 trt in svoj cvi
ček. J. p.

USPESNI GIMNAZIJCI
LJUBLJANA - Novomeška gim

nazija ima najboljše kemike med 
slovenskimi gimnazijami in kemijski
mi srednjimi šolami. To je pokazala 
široka slovenska akcija gibanja Zna
nost mladini - sekcija za kemijo. Pre
tekli teden je bil v Ljubljani slavno
stni zaključek gibanja in podelitev 
Preglovih plaket. V kategoriji znan
ja iz kemije zlato Preglovo odličje ni 
bilo podeljeno, srebrno in med vsemi 
najvišje je v L razredu prejel Matija 
Fortuna iz Gimnazije Novo mesto. 
Med novomeškimi gimnazijci je bila 
z enakim odličjem v 2. razredu nagra
jena še Vesna Krošelj, v 3. razredu je 
Tomaž Maraš prejel bronasto Pre
glovo odličje. Srebrno je v 4. razredu 
osvojila tudi Renata Jakše. Dobre 
uvrstitve so v L razredu dosegli še 
Sabina Jakše, Zoran Jankovič, Samo 
Plut in Mojca Šime. Ob tem uspehu 
velja pohvaliti tudi mentorico prof. 
Stanislavo Florijančič iz Gimnazije 
Novo mesto in mentorje posameznih 
nalog: inž. Dušana Kraševca iz Krke, 
tovarne zdravil, inž. Miloša Cajnerja 
iz Novoterma PIP ter mag. Polono 
Vodopivec. Renata Jakše in Tomaž 
Maraš bosta barve Slovenije zastopa
la tudi na olimpiadi, ki bo 3. julija v 
Oslu.

ŠPORTNE IGRE 
DOLENJSKIH 

UPOKOJENCEV
NOVO MESTO - Društvo upoko

jencev Novo mesto je letos organizator 
tradicionalnih športnih iger dolenjskih 
upokojencev, ki bodo v soboto, 4. juni
ja, v Novem mestu. Upokojenci - pri
javilo se je enajst društev - sc bodo 
pomerili v kegljanju (ženske in moški), 
balinanju, streljanju z zračno puško, 
šahu in pikadu.

ZA SAMOPRISPEVEK 
V KS BIRČNA VAS
BIRČNA VAS - V KS Birčna 

vas so v nedeljo, 29. maja, op
ravili referendum za uvedbo 
krajevnega samoprispevka v 
naslednjem petletnem obdobju. 
Od 892 upravičencev jih je gla
sovalo 754 ali dobrih 84 odst. Za 
uvedbo samoprispevka jih je bilo
579 ali blizu 77 odst., proti pa 
156 ali dobrih 20 odst.; 19 gla
sovnic je bilo neveljavnih. Tako 
bodo v naslednjih petih letih 
prebivalci te krajevne skupnosti 
plačevali 2-odst. samoprispevek 
za sofinanciranje izgradnje vo
dovoda v vseh vaseh, ureditev 
naselij, javno razsvetljavo ter 
ureditev avtobusnih postajališč.

Kdaj dispanzer za motene otroke?
Bo po desetih letih prizadevanj Novo mesto le dobilo mentalnohigiensko ambulan

to? - Staršem je dovolj čakanja - Na okrogli mizi sprejeli zavezujoče sklepe

NOVO MESTO - “Vsak otrok ima pravico, da dobi, kar potrebuje /.a čim 
boljši razvoj. K temu nas zavezuje tudi cilj svetovne zdravstvene organizaci
je, ki daje skrbi za duševno prizadete še poseben poudarek,” pravi pediater 
dr. Mramor. Ker v Novem mestu kljub prizadevanjem mnogih staršev že od 
leta 1985 še nimamo mentalnohigienskega dispanzerja za duševno motene
otroke, je prejšnji teden Društvo za pomoč duševno prizadetim iz Novega mes
ta v menzi tovarne zdravil Krka organiziralo okroglo mizo na temo “Družina,
duševno prizadet otrok in ustrezna zdravstvena obravnava teh otrok” z na
menom, da bi do tako težko pričakovane ambulante prišlo čimprej.

Estera Dvornik, ki dela na novo
meškem centru za socialno delo na 
področju razvrščanja otrok in mla
dostnikov z motnjami, je povedala, 
da center obravnava kompleksno 
problematiko duševno motenih od 
rojstva do smrti. Vendar začnejo 
otroke sistematično obravnavati šele 
pred vstopom v šolo, ko so stari 7 let. 
Mnoge motene otroke odkrijejo šele 
takrat in prav od rojstva do šole ni 
nikogar, ki bi jih posebej obravnaval, 
zato na centru menijo, da bi bil men- 
talnohigienski oddelek še kako po
treben.

Tudi v novomeški Vzgojno-var- 
stveni organizaciji so starši že nekaj
krat izrazili željo, da bi za duševno 
motene otroke organizirali posebno 
varstvo. Prav iz teh potrebe so orga
nizirali dva družinska vrtca za 5 du
ševno prizadetih otrok, ki ju enkrat 
tedensko obišče logoped in specialni 
pedagog. Jožica Kapš, ki dela v vrtcu 
kot specialni pedagog, pravi, da po
gosto šele po sprejemu otrok v nor
malne oddelke ugotovijo, da so med 
njimi tudi otroci, ki bi potrebovali 
posebno obravnavo. Včasih starši ne 
želijo povedati, da je njihov otrok 
drugačen, velikokrat pa za to niti ne 
vedo, zato se zavzema za čimprejšnjo 
ustanovitev ustrezne ambulante.

Direktorica novomeškega zdravst
venega doma dr. Tatjana Gazvoda je 
dejala, da so še od časa “sisov” pod 
pritiskom, da ne smejo širiti svojih

dejavnosti, vse dokler ne bo sprejeta 
zdravstvena mreža. Oddelek je res 
nujno potreben, vendar potrebujejo 
za takšno ambulanto ustrezen stro
kovni kader in denar, medtem ko s 
prostorom ne bi bilo težav. Dr. Mra
mor iz ljubljanskega zdravstvenega 
doma je poudaril, daje prvi pogoj za 
takšno ambulanto ekipa strokovnja
kov ter celostna obravnava družin in

motenih otrok. Dejal je, da so pri njih 
nehali moledovati oblast, se lepega 
dne samo lotili dela in uspeli. Pred
lagal je, naj sc tudi Novomeščani za
nesejo na svoje sile in znanje. Za čim
prejšnje odkrivanje otrok z motnjami 
so uvedli sistematičen pregled vseh 
triletnih otrok. Tudi v Zdravstvenem 
domu v Šiški delajo podobno, pa tudi 
v Krškem, kjer so pred petimi leti raz
vili posebno obliko dela z motenimi 
otroki. V okviril vrtca imajo poseben 
razvojni oddelek, kamor vključujejo 
duševno motene otroke iz cele ob
čine. Tudi glede odkrivanja imajo

• Starši, ki so organizirali to okrog
lo mizo, so na koncu vztrajali na 
konkretnih sklepih. Imenovali so 
delovno skupino, v kateri so dr. Mile
na Goršič, dr. Cveto Gradišar, dr. 
Milanka Ždrale ter dr. Shvveigerjeva, 
ki bo pripravila koncept dela v takšni 
ambulanti. V mesecu dni pa sc bo 
delegacija s predstavniki staršev, ob
čine, zavarovalnice ter zdravstvene
ga doma in bolnišnice odpravila tudi 
na pogovore na ministrstvo. Ker pa 
si starši predvsem težje motenih 
otrok želijo, da bi bili njihovi otroci 
blizu domu, se bodo v kratkem dobili 
skup;y s predstavniki vrtca, centra in 
občine in se konkretno pogovorili 
glede želja in možnosti tovrstnega 
varstva v Novem mestu.

ZA USTANOVITEV MFNTA LNO- 
H1GIENSKEGA DISPANZERJA - 
Čeprav se o nujnosti tovrstne ambulan
te v Novem mestu govori že več let, je 
še vedno nimamo. Je s četrtkovo okrog
lo mizo, ki so jo na to temo organizirali 
starši prizadetih otrok, začetek njenega 
delovanja kaj bližji?

tako kot Ljubljančani organiziran 
sistematičen pregled za vse triletne 
otroke. Romana Cvar, ki dela v krš
kem vrtcu kot specialna pedagogin
ja, pravi, da se nekateri starši na za
četku branijo posebnega oddelka, 
vendar ko vidijo, da se njihov otrok 
v tej skupini dobro počuti, se zanj 
zlahka odločijo.

J. DORNIZ

(Novomeška kronika)
ČAJ - Na pogpvoru po vrnitvi no

vomeške delegacije s Kitajskega sov 
hotelu Metropol postregli s pravim
kitajskim čajem. Pogovora se je 
udeležil tudi kitajski ambasador v 
Sloveniji. Prijazni možak je z žličko 
segel v skodelico in na krožniček stre
sel dobro polovico posušenih zelišč, 
ki naj bi jih vsak prelil z vročo vodo. 
Prevajalec in kitajski zet je vse ostale 
opozoril, naj tudi sami naredijo tako, 
sicer kakšni dve noči ne bi spali. Pod
predsednik novomeške občine in 
znani kardiolog dr. Tone Starc pa je 
vprašal, če so pripravili skupinsko 
drogiranje.

ČAS - Kakšen poseben čaj bi po-1 
trebovali v novomeški ljudski knji- j 
žnici. Na vratih te knjižnice visi listek, ] 
ki obiskovalcem knjižnice sporoča 
“čas odprtosti” te ustanove. Da bi, 
zaustavili to drisko slovenščine, naj 
poskusijo z ruskim čajem. Prav tako 
dober za “čas zaprtosti” je čaj iz po
sušenih borovnic. Podgorske so naj
boljše, tam jih je nabiral že Trdina. 

BOLEZEN-Pi- Prejšnji četrtek naj bi
si sami oni najnovejši minister za var;! 
stvo okolja dr. Pavle Gantar ogledaliogl
doslej opravljena dela pri hidrome
lioraciji Radulje v škocjanskem kon
cu. Nesojeni škocjanski župan Janez 
Povšič seje že veselil, kako mu bo tik 
ired referendumom direktor KZ Kr-prei

ka pripeljal celo rajdo ministrov in 
drugih visokih ljubljanskih gospodov 
iz raznih ministrstev. Pa nt bilo nič.>
Zadnji hip je zbolel (to se v šoli po- j 
gosto dogaja, kadar mora biti dijak j 
vprašan matematiko) minister Gan- \ 
tar. Da pa ne bi bolezen trla samo
enega reveža, se mu je solidarnostno 
pridružil še Teobald Belec iz minis-!
trstva za kmetijstvo. Na koncu je v 
Škocjanu za borih 12 glasov propadel 
še referendum za samostojno občino.

CIKAVA - Pred referendumom se 
je po republiških medijih možak pri
toževal, da na njegovem referendum
skem območju na seznamu ni Velike 
Cikave. Da ne bi zaradi tega kdo zah
teval razveljavitve referenduma (tudi 
v novomeškem koncu so bili ljudje v

občini Novo mesto ni samostojnega 
naselja z imenom Velika Cikava. To 
vas so namreč že 1979 “žrtvovali” in 
jo priključili Novemu mestu, od tak
rat je to mestna ulica s tem imenom. 
Ulica Velika Cikava sodi v volišče 
Mali Slatnik, osnovna šola.

Ena gospa je rekla, da je cviček ve
liko močnejše vino kot belokranjska 
črnina. Do te ugotovitve je prišla na 
podlagi podatkov o odvzetih vozniških 
dovoljenjih na poti iz metliške vigre
di oz. kostanjeviške cvičkarije.

NOVO MESTO - Duhovna uni
verza vabi na dvoje predavanj, ki bos
ta danes in v četrtek, 9. junija, oba
krat ob 18. uri, v prostorih novo
meške gimnazije. Prvo ima naslov 
Razsvetljenje - pot ali cilj?, drugo pa 
Skrivnost duše.

V času od 16. do 22. maja so v 
novomeški porodnišnici rodile: An
dreja Strajnar-Gliha z Dol. Ponikev
- Saša, Polona Kostrevc iz Breške vasi
- Majo, Renata Perpar iz Trebnjega
- Tajdo, Irena Omerzel s Senovega - 
Tjašo, Vesna I ločevar iz Šentruper
ta - Barbaro, Marija Jelovšek iz Os
troga - Primoža, Brigita Bašelj iz 
Šmarjeških Toplic - Davida, Alenka 
Šterk iz Črnomlja - Nano, Irena Pe
tan s Senovega - Blaža, Majda Bregar 
iz Zavinka - Uroša, Frančiška Bučar 
s Kalc Naklega - Ano, Lidija Peniea- 
Kranjc iz Črnomlja - Sabino, Marija 
Pavlinič iz Vinice - Kristijana, Mate
ja Pucelj iz Trebče vasi - Tomaža, 
Katarina Vukovič iz Ljubljane - Pet
ra, Tatjana Pavlič iz Vratnega - dek
lico, Vera Repšc iz Zadovinka - deč
ka.

Iz Novega mesta: Marjetka Glavič 
iz Jakčeve ulice 20 - Kajo, Lidija Pirc 
iz Zagrebške ulice 15 - Žiga, Tadeja 
Resman, Ob Težki vodi 5a - Miha, 
Renata Novak iz Bršljina 10 - Kajo.

Čestitamo!

* Bil je človek na mestu in vsi so ga 
brez težav prehiteli. (Logar)

• Laž je kot snežna kepa. Čim dalj jo 
potiskamo, tem večja je. (Luther)

\

PREDAVANJI 
DUHOVNE UNIVERZE

• Vrhunec dobrih namer je odkritost. 
(Sliaw)
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(Črnomaljski drobir)
ALKOHOLIZEM - Nedavno je 

bilo moč slišati v osrednjem dnevniku 
na slovenski televiziji, da so policisti 
odkrili največ vinjenih voznikov v 
metliški in črnomaljski občini. Vendar 
so tako Metličani kot Črnomaljci 
prepričani, da ne gre zanje, saj pozna
jo kulturo pitja, ampak za prebivalce 
drugih občin, ki so se ga pač nacedili 
v Beli krajini.
.TREZNOST- In če Metličani in 
Črnomaljci bolj druge kot sebe 
prepričujejo, da v glavnem sedejo v 
avtomobile treznih glav, so Semičani 
Prepričani, da v tej policijski statistiki 
skoraj zagotovo ni njih. Mimo policij
skih zased se namreč vozijo le trezni, 
hsti, ki so ga dali na zob, pa se raje 
vračajo domov po kolovozih, četudi 
razbijejo avtomobile. Najpomemb- 
nejše je, da po statistiki sodijo med 
trezne.

ŠPORTNIKI - Črnomaljski šport
niki sploh se ne čudijo, da so razmere 
v njihovem športu tako klavrne, saj v 
Beli krajini še vedno prevladuje 
Prepričanje, daje koristneje okopavati 
koruzo, krompir ali vinograd, kot se1 
Poditi za žogo. Zato tudi športnikom j 
očitno ne preostane drugega, kot da za 
trenin- ----------_

si kupijo žoge____ _____ ___ _____
kolhoznega športa so v Črnomlju ze 
vidni. Ker so športnikom, ki niso po
ravnali najemnine, pred nosom zalo
putnili vrata športne dvorane, sedaj ti 
za trening tečejo po njivah. Če jim bo 
uspelo za sponzoija najti izdelovalca 
kmetijskega orodja, bodo lahko kma
lu med tekom tudi okopavali.

(Sprehod po Metliki)
ČASOPISI IN TELEVIZIJA SO 

DOMALA zamolčali modno revijo, 
ki so jo pripravila dekleta in fantje 
metliške Tekstilne šole na nedavni 
Vinski vigredi. V enournem progra
mu je bilo videti izdelke Beti, Kome
ta, metliških obrtnikov, a tudi izdel
ke, ki nastanejo pri praktičnem po
uku. Med prikazovanjem modelov so 
bile plesne točke in gledalci so si bili 
edini, da hodijo v metliško Tekstilno 
jolo lepa, spretna in gibčna dekleta iz 
Dolenjske in Bele krajine. Pohvale 
Pa s9 bile namenjene tudi peda
goškim delavcem.

TOLE BO KRATEK ZAPIS o 

bogatem kulturnem dogajanju julija 
m avgusta na grajskem dvorišču. 
Predstave bodo ob 21. uri, in sicer 
naslednje: nastopil bo pevski zbor iz 
Uevelanda, pel bo popularni Mag- 
mtico, koncert bo imela Mestna god
ba Metlika, srečali se bodo obkolpski 
pevski zbori, godel bo trio Ali Capo- 
ne, predstavile se bodo Maja Weiss, 
Vijoleta Tomič in Mateja Koležnik, 
Plesali bosta folklorni skupini Ivan 
Navratil iz Metlike ter folklorna sku- 
Pma iz Francije, tri dni pa bodo za
polnili udeleženci 4. Okarino etno 
festivala.

Razsvetljavo za letoš
nje POLETNE kulturne prireditve 
na grajskem dvorišču pod skupnim 
naslovom Pridi zvečer na grad bo 
oskrbel Jože Pirman, mož s Turjaka 
na Dolenjskem. Tako bo nastopajoče 
med nastopom vsaj videti, sicer bi 
gledalci zmotno mislili, da prihajajo 
estradniki iz črne Afrike.

( Trebanjske iveri )
IRCI - Irska delegacija se med so

botnim obiskom v Trebnjem kar ni 
jnogla načuditi, daje pri nas referen- 
oum sklican na nedeljo. Pri njih tega 
ne poznajo in so onemeli, ko jim je 
Janez Slak pojasnil, da je v našem 
zakonu zapisano, daje za tako sveto 
opravilo celo predpisan dela prost 
oan. Prijetno presenečeni pa so bili 
•rci v podjetju Lorenci v Velikem 
Dabru, kjer sta jih zakonca Janez in 
Mija lepo sprejela in za slovo še 
Vsakemu stisnila roko in buteljko 
hišnega cvička v laneni vrečki. Zani
mivo pri vsem tem pa je, da so si obis
ka pri Lorenciju izrecno želeli oto
čani. Zanj so namreč zvedeli na ne
kem sejmu oziroma predstavitvi v - 
Londonu!

DEMOKRACIJA - Na referen
dumskem območju Veliki Gaber je 
slojx) pričakovanjih zelo tesno, saj so 
se ze na zboru krajanov ostro spopad
li raznovrstni demokrati. Le štirje 
krajani več so bili “proti” kot pa “za” 
občino. Na Mirni je bilo kar 73 od
stotkov proti svoji občini, nekoliko 
presenetljivo jpa jih je bilo v Šent- 
rupertu za občino le 41 odstotkov, v 
Mokronogu pa še za odstotek manj. 
Čeprav bi morala za pravcati polom 
referenduma v celotni Sloveniji po
glavitne snovalce lokalne samou
prave v Ljubljani močno boleti glava, 
posebej še poslance in njihove po
danike na nižjih ravneh, ki so slepo 
izvrševali direktive, je upravičena 
bojazen, da bi neizmerno sprene
vedanje po objavi referendumskih 
rezultatov lahko našla plodna tla tudi 
'' parlamentu, pri naših vrlih poslan
ih. Zdaj, ko so načrti nekaterih po-
oreli n.irarrf vztrainn rmnavliaiO

IZ NKŠIH OBČIN IZ NKŠIH OBČIN

Kakšen bo turistični spominek?
Komisija odločala med več predlogi, kakšen naj bi bil črnomaljski spominek, toda 

tudi nagrajene ideje bo treba še dopolniti - Dve enakovredni drugi nagradi

ČRNOMELJ - Oddelek za gospodarstvo, družbene dejavnosti in javne fi
nance črnomaljske občinske skupščine je razpisal javni natečaj za izdelavo 
turističnega spominka. Komisija, v kateri so bili dr. Janez Bogataj, Andreja 
BranceU-Bednaršek, Marjetka Balkovec in Marinka Dražumerič, je pregledala 
vse poslane izdelke in predloge ter menila, da so rezultati natečaja dobri in 
daje uspel.

Vendar je takoj na začetku komisi
ja izločila lesene svečnike Andreja 
Kavčiča ter drobne kovinske izdelke 
podjetja Kopeks iz Hrastnika, ker niso 
ustrezali razpisnim pogojem. V skupi
ni maskot je prejela tri predloge, a 
menila, da predloga Rolanda Pluta in 
Martina Tomana nista v skladu s pri
zadevanji na področju oblikovanja 
maskot. Za maskoto akademskega

• Komisija ni podelila ne prve ne 
tretje nagrade, ampak dve enako
vredni drugi nagradi po 85 tisoč 
tolarjev. Prejeli so ju Robert Lozar 
ter Orjana in Irena Velikoitja.

močneje temeljijo na njegovem 
umetniškem ustvarjanju, povezanem 
seveda z Belo krajino.

Brane Muren je poslal na natečaj 
poletni klobuk iz domačega platna. 
Komisija je bila mnenja, daje ideja, da 
dobi Bela krajina “svoj” sodoben 
klobuk, sicer dobra, da pa bi jo mora
li še razviti. Orjana in Irena Velikon
ja sta imeli štiri predloge za belokranj
ske spominke. Po mnenju komisije je

sicer še nekaj odprtih vprašanj, na 
primer glede izgleda steklenega 
obtežilnika in tehnologije izdelave 
podstavka za pisanico, sicer pa bi bili 
ti izdelki primerni, da bi jih ponudili 
tržišču. Njuna predloga za nakit pa bi 
bila lahko dobra primera občinskih 
poslovnih in protokolarnih daril.

M.B.-J.

• Slovenci s politiko nismo zasvoje
ni, pač pa smo nezreli zanjo. (Trsten
jak)

• Izguba sredine je glavni vzrok so
dobne krize vrednot in nespravljivosti 
med ljudmi. (Sedlmayer)

slikarja Roberta Lozarja “Črno- 
maljček” je menila, da je dobro 
izhodišče za razvijanje rdeče niti o 
istovetnosti Črnomlja. Zato je predla
gala, naj avtor oblikuje celovit model. 
Akademskemu kiparju Jožetu 
Vrščaju, ki je poslal stenske ure in 
obesek, je komisija predlagala, naj na 
bodoče natečaje pošlje rešitve, ki

TEKME V ČRNOMLJU
ČRNOMELJ - Prejšnji teden so lju

bitelji nogometa v Črnomlju imeli pri
ložnost gledati kar tri nogometne tek
me. Najprej so se pomerili kadeti do
mače Bele krajine in Kolpe, ki so jo 
dobili gostje z 2:1, nato so merili moči 
veterani Bele krajine in reprezentanca 
slovenskih duhovnikov PAX; kot je bilo 
pričakovati sta se enajsterici razšli z 
delitvijo točk (1:1). Končno so nastopili 
še nogometaši domače Bele krajine in 
v prvenstveni tekmi premagali Jevnico 
s 5:0. .

P. Š.

URA PRAVLJIC
ČRNOMELJ - V tukajšnji knjižnici 

bo v sredo, 8. junija, ob 17. uri ura 
pravljic za vse otroke od 4. do 10. leta 
starosti. S pripovedovanjem in ani
macijo lutk bo pred njimi oživela 
zgodba o stari hiši št. 3, ki jo hočejo 
delavci podreti in njenih mladih 

| stanovalcih, ki rušitelje prehitijo.

PRVAKINJA V VESELI 
ŠOU

METLIKA - V nedeljo je bilo 
državno tekmovanje v Veseli šoli. 
Med državne prvake za 8. razred seje 
uvrstila tudi Maja Nemanič iz 

| metliške osnovne šole.

KONCESIJA
FIZIOTERAPEVTKI

PODBOJEVI
TREBNJE - Tukajšnji izvršni svet 

je ugotovil, da so izpolnjeni vsi for
malni pogoji za izdajo koncesije Mir
jani Podboj iz Trebnjega za oprav
ljanje javne službe v osnovni zdra- 

| vstvem dejavnosti - smer fizioterape- 
vtika za čas enega leta. Nekaj pomis
lekov so imeli le v zdravstvenem do
mu zaradi težje dostopnosti za pa- 

I ciente.

POGLEJTE, KAJ ZNAMO! - Metliški osnovnošolci so ob odprtem dnevu šole z 
veseljem pokazali staršem, kaj so se naučili. V učilnici za tehnično vzgojo (na fo
tografiji) so poleg tega, da so predstavili praktično delo, pripravili tudi razstavo 
različnih izdelkov, med katerimi do bili mnogi zelo praktični. (Foto: M.B. -J.)

V vrtcih 
primanjkuje 

prostora
Višja ekonomska cena

ČRNOMELJ - V dnevno var
stvo je bilo v vrtce v Starem trgu, 
Vinici, Dragatušu, Semiču ter dva 
vrtca v Črnomlju aprila vključenih 
469 otrok, kar je komaj 28 odst. 
vseh otrok v občini. Vendar se 
zadnje čase zanimanje staršev za 
vključevanje otrok v vrtce pove
čuje, tako daje na Čardaku in v 
Semiču že začelo primanjkovati 
prostora. Poleg tega je 259 otrok 
vključenih še v zunanjo malo šolo, 
50 romskih otrok pa v posebne 
vzgojne programe.

V prvih štirih letošnjih mesecih 
so starši s svojimi prispevki krili v 
povprečju 39 odst. stroškov za 
dnevno varstvo otrok v vrtcih. 
Ocenjujejo, da bo tudi sicer raz
merje med pokrivanjem stroškov 
staršev in proračuna enako lan
skemu, ko so starši plačali največ 
40 odst., proračun pa najmanj 60 
odst. stroškov. Od L maja naprej 
je prispevek staršev sicer na novo 
določen na osnovi dohodka po
samezne družine v letu 1993. 
Povečala se je tudi ekonomska 
cena in sicer za otroke do tretjega 
leta starosti od 20.970 na 23.094 
tolaijev in za starejše od 16.200 na 
18.099 tolarjev. Vendar je najvišji 
prispevek doslej plačevala tretjina 
staršev.

V vseh črnomaljskih vrtcih je 
zaposlenih 70 ljudi, od tega 41,5 
vzgojnovarstvenih delavcev. Tam, 
kjer so vrtci enote šol, je delo, zla
sti pri upravnih in tehničnih 
opravilih, kombinirano. Število 
zaposlenih v vrtcih v povprečju ne 
presega minimalnih normativov.

M.B.-J.

VZHODNA SLOVENIJA
ČRNOMELJ - Osnovna šola Milke 

Sobar - Nataše iz Črnomlja je bila letos 
gostiteljica polfinala državnega prven
stva učencev osnovnih šol sf prilagoje
nim programom v nogometu in roko
metu za vzhodni del Slovenije. Nasto
pile so zmagovalne ekipe iz celjske, 
pomurske, mariborske in dolenjske 
regije. V nogometu so zmagali Mari
borčani nad Celjani, Pomurci in Dole
njci. V rokometu so sc pomerile dek
lice, zmagale pa so Mariborčanke nad 
Celjankami in Pomurkami. Prvo- in 
drugouvrščene ekipe so se uvrstile na 
finalno tekmovanje v Ajdovščini. Tek
movanje v Črnomlju so omogočili Isk
ra Semič, Danfoss Črnomelj in črno
maljska Športna zveza.

NOGOMETNI DERBI
PODZEMELJ - V nedeljo, 5. maja, 

bo ob 17.30 v Podzemlju derbi med 
nogometnim klubom Črnuče, vodilnim 
v ljubljanski nogometni podzvezi, ter 
domačim nogometnim klubom Kolpa. 
Tekma bo prav gotovo zanimiva, saj je 
Kolpa na lestvici takoj za Črnučami, 
domačini pa bi radi dokazali, da znajo 
igrati nogomet prav tako dobro kot 
gostje.

Pestrost šolskega dela v Metliki
Učenci in učitelji metliške osnovne šole na stežaj odprli duri obiskovalcem - Pisana 

predstavitev dela, v kateri so sodelovali vsi učenci - Okrogla miza o alkoholizmu

METLIKA - Tukajšnja osnovna šola je minulo soboto na stežaj odprla vrata 
vsem, kijih zanima delo v tej ustanovi. Medtem ko so v razredih najprej pri
kazali vso pestrost svojega dela v obliki projektov, raziskav, razstav in dela 
krožkov, so v športni dvorani pod geslom “Razgibajmo telo!” vsi učenci pred
stavili vaje in igre, kijih imajo pri telovadbi. Proglasili so tudi športnika in 
športnico leta. Sanela Halilagič in Matjaž Hum(jan, za katera seje odločilo 
največ učencev, sta vsestranska športnika.

strinjala, da alkohol ni primeren za 
mlade, niti v majhnih količinah.

M. BEZEK-JAKŠE

vsak dan
ob 19. In ob 21. url

NOVICE,

vsak torek ob 20. url
CELOVEČERNI FILM

In NOVICE ob 21.30

vsako soboto tedenski pregled
OD SOBOTE DO SOBOTE 

in
mladinska oddaja MKC TV 

vsak ponedeljek po NOVICAH 
ŠPORTNI PREGLED

Obiskovalcem odprtega dneva šole 
so svoje bogato delo predstavili foto, 
kemijski, biološki, lutkovni, zgodovin
ski, novinarski, kmetijski in raču
nalniški krožek ter krožek za ročna 
dela. Tematski razstavi so pripravili 
pri likovni vzgoji in v knjižnici, 
praktično delo pri tehnični vzgoji, eks
perimentalno delo pri fiziki, pri go
spodinjstvu razstavo malic na šoli, 
medtem ko so angleščino tokrat pred
stavili na nekoliko drugačen način.

Med raziskavami, ki so jih v 
iztekajočem se šolskem letu pripravi
li osnovnošolci, je bil med odmev
nejšimi projekt biološkega krožka o 
mladih in alkoholizmu v njihovem 
kraju. Na odprtem dnevu šole so o 
tem spregovorili tudi na okrogli mizi. 
Izsledki njihove ankete med 86 
osmošolci so zastrašujoči, saj jih je

večina že poskusila alkohol. Če bi 
ponujeno pijačo odklonili, bi jih 
družba zmeijala za reve in se jim pos
mehovala. Tudi zdravnik dr. Blaž 
Mlačak je opozoril na posledice pre
komernega uživanja alkohola v člove
kovem telesu, v družini in na delov
nem mestu. Veliko bolj pomiijajoča je 
bila ugotovitev socialne službe, da so 
sicer res tudi med osnovnošolci posku
si pitja alkohola, da pa so problemi, ki 
zaradi tega nastanejo, precej osamlje
ni. Večji težave zaradi alkoholizma 
nastanejo, ko otroci že zapustijo os
novno šolo, kar so iz svojih izkušenj 
potrdili tudi policisti. Tako kot starši 
se je tudi predstavnica Vinske kleti

KONČNO ASFALT PROTI SINJEMU VRHU - Konec minulega tedna so si 
lahko prebivalci Sinjega Vrha in okoliških vasi vsaj delno oddahnili, kajti asfalti
rali so prvi odsek ceste od Vinice proti Sinjemu Vrhu. Gre za 2.200 metrov dolg 
odsek regionalne ceste, za katero posodobitev je denar namenila republika. V 
letošnjem letu naj bi bil - takšne so vsaj obljube - asfalt do Sinjega Vrha, da pa bo 
končno asfaltirana vsa belokranjska obkolpska magistrala, bo potrebno posodo
biti še nekaj kilometrov ceste do Starega trga. Prebivalci tamkajšnjih naselij, ki so 
bili dolga leta zapostavljeni, upajo, da se bo to zgodilo čimprej. (Foto: M.B. -J.)

Prizanesljivi do črnograditeljev
Trebanjska vlada pokazala obilo razumevanja za čmograditejske posege v prostor 

___-400 črnih gradenj? Oster protest župana zaradi igrišča na naiboiiši zemlii
TREBNJE - Uamoklov meč, kije črnograditeljem v trebanjski občini pretil, 

da bodo morali odstraniti svoje “mojstrovine” sami ali pa bi jim pri tem 
neljubem opravilu na njihove stroške “pomagala” oblast, je ostal na veliko 
srečo črnograditeljev zgo(j grožnja. Trebanjski izvršni svet je zdig sklenil, da 
črnograditeljem, katerih objekte je osnutek akta legalizacije sprva predvidel 
za odstranitev, vendarle predvidi za legalizacijo.

jc v resnici ibko, aa docio 
glavno besedo spet poslanci.

Št. 22 (2337), 2. junija 1994

IRCI MED TREBANJCl - Preteklo soboto je začela v Trebnjem s pogovorom 
na občini strokovno popotovanje po Sloveniji 17-članska skupina Ircev, svetoval
cev iz South West Mayo Development Company in nosilcev projekta Ballintub- 
ber Tourism Co-op. Irce (na posnetku). Predsednik trebanjske vlade Jože Rebolj 
in mag. Marko Koščak sta jih seznanila z delom na razvojnih projektih na 

I podeželju, zlasti pa s programom celostnega razvoja Knežja vas. Irci so se po 
ogledu videofilma o občini Trebnje ‘Med dolenjskimi griči" in videofilma Mar
ka Koščaka o Suhi krajini podrobno zanimali, kako je s financiranjem projek
tov, kakšna je naša zakonodaja, kolikšna je pomoč brezposelnim itd. Irci so se 
po krajšem postanku pri gostoljubnih zakoncih Lorenci v njunem podjetju v 
Velikem Gabru odpeljali še v Knežjo vas, si ogledali Baragovo rojstno hišo, in se 
pogovarjali z domačini. (Foto: P. P.)

Odlok o prostorskoureditvenih po
gojih za sanacijo degradiranega pros
tora, ki ga je te dni trebanjska vlada 
predložila v potrditev ministrstvu za 
okolje in prostor, bo to posredovalo 
v sprejem občinski skupščini. In kot 
s prizvokom ironije sprašuje načelnik 
trebanjske občinske geodetske up
rave Janez Slak, ali ta odlok velja le 
za 112 črnograditeljev ali še za okrog 
400 tistih, ld bodo iskali leaglizacijo 
svojih črnih gradenj pod pogoji pros- 
torskoizvedbenih aktov za novograd
nje. Trebanjski izvršni svet je sklenil, 
da bo črnograditelje izenačil, zato ne 
bi smelo prihajati do nobenih razlik 
med tistimi, ki so skladno z zakonom 
plačali depozit v višini 2.000 mark, ter 
tistimi, ki se hahljajo v prepričanju,

da so se spet izmuznili skozi (še eno) 
zakonsko luknjo.

Že omenjeni odlok je poleg zaseb
nikov oz. občanov hotela zaobiti tudi 
krajevna skupnost Mokronog. KS je 
pripomnila, da je njihov poseg, opi
san še v osnutku odloka, napačno po
imenovan, da gre namreč za usek 
ceste in ne za peskokop Beli Grič, saj 
je usek nastal zaradi lokalne ceste 
Mokronog - Log - Mirna. Na terenu 
pa so strokovnjaki ugotovili, da se s 
takim pojasnilom KS ne morejo 
strinjati, saj “odprta” površina pre
sega površine, ki jih usek ceste zah
teva. Zato nadaljnje odvažanje mate
riala iz te lokacije ni možno in zato 
akt legalizacije tega posega ne lega
lizira, temveč mu predpisuje sanaci

jo, ki je predvidena za vse tovrstne 
posege ob končanem izkoriščanju.

P. PERC

• Precej vroče krvi je bilo na seji tre
banjskega izvršnega sveta glede 
predloga za legalizacijo posega Bru
na Mirta, ki seje “naredil Francoza” 
in nad Prapročami zastavil garažo z 
letnim prostorom in tenis igrišče! 
Inž. Bodlajeva seje za legalizacijo te 
črne gradnje zavzemala zato, ker 
Mirtovega zemljišču ni več moč sp
raviti v prvotno stanje in zaradi to
lerantnosti do na črno zgrnjene hiše 
I.epolda Mikca, ki se bohoti na po
bočju pod gradom Škrljevo na 1. 
območju kmetijskih zemljišč, podob
no kot Mirtov poseg. In ravno zara
di tega je župan Ciril Pungartnik 
ostro nasprotoval, da bi rngvišji or
gan dovolil širitev na kmetijsko zem
ljišče, in zagrozil, da se bo na občin
ski skupščini zavzemal zoper tak 
poseg v prostor.

DOLENJSKI UST
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Pred zborom LDS
Za predsednika predla
gan kot možni kandidat 

Franci Gornik

KOČEVJE - Na seji iniciativnega 
odbora za pripravo zbora stranke 
LDS so sklenili, da bo zbor predvi
doma 17. junija ob 19. uri vŠeškovem 
domu v Kočevju. Gre za prvi zbor 
združenih strank LDS, socialistov in 
demokratov.

Na seji so se dogovorili o raznih 
zadevah, ki jih je potrebno narediti 
po združitvi teh strank. Poleg tega so 
pripravili predlog za novi izvršni od
bor stranke LDS, ki naj bi štel 9 
članov in v katerem naj bi bile ena
komerno zastopane dosedanje stra
nke. Predlagali so 10 imen, in sicer: 
za predsednika Franca Gornika, za 
podpredsednika Urbana Dobovška 
in Stanka Nikoliča, za sekretarja To
neta Čolnarja, za članepa Vinka Pin
tarja, Marka Rovana, Željka Knavsa, 
Jureta Delača, Anico Kosten in Mir-

VSOBOTO 
PLESNO PRVENSTVO 

V RIBNICI
RIBNICA - V soboto, 4. juni

ja, bo v športnem centru drža
vno prvenstvo za pionirje in 
mladince v shovv danceu in dis
ko plesih. Prijavljenih je nad 500 
tekmovalcev, tekme se bodo 
začele ob 12. uri, finale pa bo ob 
20. uri. Najboljši posamezniki se 
bodo uvrstili na evropsko prven
stvo, ki bo 11. junija v Franciji. 
Vabljeni!

Po referendumu na jugu nič novega
Ce bo upoštevana volja ljudi, bosta ostali še naprej le občini Kočevje in Ribnica - 

Nekateri predsedniki krajevnih skupnosti vse bolj razmišljajo o odstopu

KOČEVJE, RIBNICA - Referendumi so končani in volja volilcev je zdaj 
jasno izražena: nočejo majhnih občin, ker menijo, da so v večjih skupnostih 
varnejši in bo republiško vodstvo z njimi težje manipuliralo. Nekateri pred
sedniki krajevnih skupnosti, ki so sc najbolj prizadevali za nove občine, so 
razočarani in razmišljajo o odstopu. Že pred referendumom je na primer 
predsednik KS Poljanska dolina Ferdinand Kuk dejal, da bo odstopil, če ne 
bo večina Poljancev glasovala za občino Stari trg, itd. Pa prisluhnimo, kuj 
nekateri menijo o izidu glasovanj na referendumih:

jano Šercer. Tako je doslej predlaga
nih možnih kandidatov 10, na samem
zboru pa bodo prisotni lahko predla
gali še nove, izvoljenih pa bo 9 tistih, 
ki bodo dobili največje število glasov.i bodo dobili največje število glasov. 
Za člane nadzornega odbora pa so 
predlagani Franc Miklič, Dragica Os
terman in Robert Burnič. . „ 

J. P.

V SOBOTO 
DELOVNA AKCIJA
KOSTELSKO - Na Kostel

skem domače Turistično-šport- 
no društvo organizira razne ak
cije in prireditve. Za to soboto, 
4. junija, organizirajo delovno 
akcijo v Fari, kjer bodo na bo
dočem avtokampu urejali šport
no igrišče in pot do Kolpe, v Ko
stelu pa bodo urejali samo nase
lje in njegovo okolico.

STANE GABRIČ, predsednik KS 
Kočevska Reka: “Nad izidom gla
sovanja sem nekoliko razočaran. 
Gledam pa širše in menim, da je le 
velik preobrat v razmišljanju naših 
ljudi. Pri nas, ki smo na nekdaj zapr
tem območju, gre za generacijski in 
mišljenjski preobrat oz. prelom.

ZANAJLEPSE 
UREJENO DOMAČIJO

NA ČRNO V SLOVENIJI
BREŽICE - 30. maja so brežiški 

policisti v Kocbekovi ulici legitimirali 
36-letno bosansko državljanko Jasmi
no I. Ugotovili so, da prebiva v naši 
državi po preteku veljavnosti potnega 
lista in da nima delovnega vizuma, 
prav tako ni zaprosila za dovoljenje 
za začasno bivanje v Sloveniji. Zo-per 
Jasmino so napisali predlog sodniku 
za prekrške.

SEVNICA - Kmetijska svetovalna 
služba vabi k sodelovanju za najlepše 
urejeno domačijo vse kmetije, ki bi 
lahko pokazale, da je pri nas že kar 
nekaj domačij, po urejenosti podob
nih tistim čez severno mejo. Prijaviti 
se je mogoče do 15. junija na sedežu 
Kmetijske svetovalne službe v Sevni
ci, Glavni trg 27, lahko pa tudi po 
telefonu 82-725. Strokovna komisija 
4xrod 10. avgusta ocenjevala kako
vost arhitekture, urejenost domačije 
in okolice s cvetjem in zelenjem ter 
celostno podobo kmetije.

DO KDAJ
BEGUNSKI CENTER?
RIBNICA - V prostorih nekdanje 

ribniške vojašnice deluje begunski 
center. Kako dolgo bo še tam, ne ve 
nihče. Izpraznitev pa najtežje priča
kujejo ribniški šolniki in šolani, saj je 
v načelu že dogovorjeno, naj bi se tja 
po preselitvi beguncev preselila rib
niška osnovna šola, ki ima zdaj pouk 
na treh krajih in so nekateri šolski
prostori še iz časov cesarice Marije 
TeTerezije. Pri vojašnici je tudi stadion, 
ki bo primeren za telesno vzgojo šo
larjev.

O POBOTANIH 
IN BLOKIRANIH

KOČEVJE, RIBNICA - V prvih 
štirih mesecih letos je 64 pravnih

P
/

oseb z območja občine Kočevje in 
Ribnica prijavilo v pobotanje 2.290 
milijonov tolarjev. Pobotanih je bilomilijonov tolaijev. Pobotanih je bilo 
282 milijonov tolarjev ali 12,3 odst., 
kar je precej slabše od republiškega
povprečja, kije znašalo v istem obdo
bju 16,1 odst. Nad 5 dnbju 16,1 odst. Nad 5 dni je imelo blo
kiran žiro račun v povprečju v občini
Kočevje 33 pravnih oseb. Povprečni 
znesek blokade je znašal 373 mili-

SLIKANJE NA SVILO - Vodstvo kočevske Srednje šole je te dni organiziralo za 
učenke tekstilne šole tečaj slikanja na svilo (na fotografiji), kar bo lahko dopol
nilo k njihovemu poklicu ali pa vsebina za izrabo prostega časa. Tečaj, kakršnega 
v Kočevju doslej še ni bilo, so vodile strokovnjakinje “Prometeja” iz Ljubljane, 
udeležilo pa se ga je 10 učenk in celo štiri profesorice. Če bo za take in podobne 
tečaje zanimanje, jih bodo organizirali tudi v prihodnjem šolskem letu, in sicer 
tudi za druge tehnike slikanja in z drugimi materiali ali pa kot nadaljevanje 
letošnjega tečaja. (Foto: J. Primc)

jonov tolarjev. V teh pravnih osebah 
je bilo zaposlenih 1.317 delavcev, od 
tega v gospodarskih 1.110 delavcev 
ali približno četrtina vseh zaposlenih 
v gospodarstvu. Med blokiranimi 
pravnimi osebami je bilo 20 zasebnih, 
med temi zasebnimi podjetji pa so 
imele nad tričetrt blokirane vsote za
sebna trgovska podjetja, ki so znana 
že iz raznih časopisnih in drugih po
ročil (Feniks, Avto bum in SP-Sime-
unovič Predrag). V ribniški občini je 
bilo blokiranih 24 pravnih oseb (23
gospodarskih) za povprečni mesečni 
znesek 372 milijonov tolarjev, ki so v 
povprečju zaposlovale 1.585 delav
cev, od tega 1.544 v gospodarstvu, kar 
je približno tri četrtine vseh zaposle
nih v gospodarstvu.

Za borce NOV ni več zdravilišč?
Občinska borčevska organizacija v Sevnici se pritožuje, da njeni člani že 2 leti niso 

dobili napotnice za preventivno klimatsko zdravljenje - Novo vodstvo

SEVNICA - Vrste borcev in udeležencev NOB se vse bolj redčijo zaradi 
skrhanega zdravja in starosti. In navkfjub težjim razmeram za delo v zad
njih letih je protestno izstopil iz sevniške organizacije le en član. Kot je pou
daril predsednik občinskega odbora ZBU NOB Slavko Štrukelj na četrtkovi
skupščini v daljšem poročilu o delu in zagatah organizacije v zadnjih štirih 
letih, so borci dolžni širiti resnico. "

Moti jih vse večja politizacija Cer
kve, zlasti v ljubljanski škofiji, moti jih 
tudi, da pri odkrivanju spominskih 
plošč domobrancem navajajo, da so 
se borili proti komunizmu, pozablja
jo pa, da so prisegli Hitlerju. Štru
kelj je dodal, da so slovenski borci na 
sodelovanje v protihitlerjevski koali
ciji lahko ponosni, zato bi morali 
nekateri člani krajevne dejavnike na 
primer ponekod brez bojazni opo
zoriti, daje 27. april še vedno državni 
praznik.

Ob razvijanju tradicij NOB sev- 
niški borci po svojih močeh sodeluje
jo tudi pri zgodovinopisju, tako so 
zbirali denar za monografijo o Koz
janskem odredu in o 14. diviziji. Za 
50 spominskih obeležij iz NOB, o 
katerih so izdali tudi priložnostno 
brošuro, zvečine lepo skrbijo, po
praviti bo treba le spomenik na Cir- 
niku, ki ga je poškodovala strela, in 
urediti okolico prizorišča posled
njega boja narodnega heroja Milana 
Majcna in Jančija Mevžlja na Mur- 
nicah nad Šentjanžem.

borce pa še najbolj moti to, da v 
celjski zdravstveni regiji oz. sevni- 
škem zdravstvenem domu v zadnjih 
dveh letih niti en njihov član ni dobil 
napotnice od zdravnika ali komisije 
za preventivno klimatsko zdravlje
nje, medtem ko se njihovi tovariši iz 
drugih krajev ne pritožujejo nad tem 
pojavom. Predsednica sevniške ob

činske skupščine Breda Mijovič, kije 
borce pozdravila v imenu ŠO in sek
retariata za družbene dejavnosti, je 
poudarila, da v občini ni čutiti pro- 
tiborčevskega razpoloženja, ni zah
tev za preimenovanje ulic in ustanov. 
Glede nezadovoljstva borcev z dose
danjim obsegom klimatskega zdrav
ljenja pa je županja predlagala sku
pen sestanek s predstavniki zavaro
valnice, zdravstvenega doma in dru
gimi, da bi ugotovili, ali gre za kraten
je pravic borcev ali kaj drugega. 
Skupščino so pozdravili še Ivan Sont-

• Tukajšnje občinsko združenje bor
cev in udeležencev NOB povezuje v 
desetih krajevnih organizacijah (te 
premorejo od 7 do 195 članov) skup
no še 510 članov. V zadnjih štirih le
tih je umrlo 92 članov, samo lani pa 
kar 27. Preminulih članov so se dele
gati sevniškega ZBU NOB na občin
ski letni in volilni skupščini spomnili 
z enominutnim molkom. Na skup
ščini pretekli četrtek so izvolili novo 
vodstvo: za predsednika ponovno 
Slavka Štruklja, za podpredsednika 
Jožka Papeža in za sekretarja Pavle
ta Zcmljaka.

Znova so opozorili na poslabšan 
standard, ko so izgubili zdravnika za 
borce in poseben dan zase v sevni- 
škem zdravstvenem domu. Sevniške

Slavko Štrukelj, predsednik sevniške 
borčevske organizacije

rak v imenu republiške borčevske 
organizacije, Martin Kolar, predsed
nik brežiških, in Stane Nunčič, pred
sednik krških borcev, ter predsednik 
sevniškega društva izgnancev Jože 
Bogovič in predstavnik XII. SNOUB 
Kramarič. p ^

Kljub vsemu pa menim, daje tak re
zultat le uspeh in da bo na bodočem 
podobnem glasovanju bolje. Moja 
prizadevanja niso uspela, zato sem 
napovedal odstop z dolžnosti pred
sednika krajevne skupnosti, kar, me
nim, je moja moralna obveza.”

IRENA TROHA, tajnica KS Ko
čevska Reka: “Pred glasovanjem smo 
začeli širšo akcijo. Izkazala seje vol
ja ljudi. Kljub razočaranju pa menim, 
da predsednik KS Stane Gabrič ne bi 
smel odstopiti, saj je KS pod njego
vim vodstvom dosegla lepe uspehe.”

STANKO NIKOLIČ, predsednik 
sveta KS Osilnica: “Pred referendu
mom smo povedali ljudem, kaj vse 
smo v okviru občine Kočevje v zadn
jih desetletjih ustvarili in daje svet 
KS za to, da ostanemo v okviru se
danje občine Kočevje. Veliko propa
gando za samostojno občino pa je 
organiziralo Gibanje za razvoj Osil- 
niške doline, ki pa se ni moglo poh
valiti s podobnimi rezultati. Zato smo 
uspeli mi. Zaupali smo ljudem in vo
lilnim komisijam in nismo imeli svo
jih opazovalcev na voliščih, kot jih je 
imelo Gibanje. Zahvaljujemo se 
vsem volilcem, ki niso nasedli nasp
rotni propagandi. Upam, da bomo 
pod to občino hitreje napredovali, 
kot bi, če bi bili samostojni.”

LUDVIK ZAJC, predsednik KS 
Sodražica: “Ljudje so odločali sami, 
vendar tudi pod pritiskom nekaterih 
strank. Ljudje si pač sami kroje uso
do. Priložnost so imeli za samostojno 
občino, a je niso izkoristili. V nekaj 
letih se bo pokazalo, če so se odločili 
prav. Upam, da bo potem možen po
pravni izpit.”

MILAN LAMPE, podpredsednik 
KS Poljanska dolina: “Na zborih kra
janov, z zbiranjem podpisov in na re
ferendumu so ljudje kar trikrat poka
zali, da je večina za občino Kočevje 
in ne za občino Stari trg. S Kočevjem 
smo delili dobro in slabo doslej in 
bomo še naprej. Pričakujemo, da bo 
naša volja upoštevana in da nas ne 
bodo silili spet v kakšno drugo ob
čino.”

ANTON ŽAGAR, predsednik KS 
Draga: “Pričakovali smo, da bo ve
čina proti temu, da bi nas vključili v 
občino Ribnica, saj so ljudje za ob
čino Kočevje in so to potrdili tudi na 
referendumu. Upamo, da bo ustavno 
sodišče spoštovalo našo voljo, kot 
nam je obljubilo. Volja krajanov mo
ra biti spoštovana.” „.

v JOŽE PRIMC

Nekaj cerkvenih
URA ŽE BIJE - Pred kratkim smo 

pisali, da kočevska cerkvena ura sto
ji. Zdaj kazalci še vedno mirujejo, 
vendar sta kaplan Anton Ambrožič 
in urarski mojster Milan Pajnič uro
toliko popravila, da vsaj bije. 

KRITIKA IN ZAHVALA - V
zadnjih Oznanilih smo prebrali, da 
obnavljanje župnijske cerkve nap
reduje počasi, ker je odziv vernikov 
zelo slab. Žal ne pomagajo tisti zdravi 
in brezposelni, ki dobivajo pomoč 
Karitas, a v zahvalo niso pripravljeni 
storiti ničesar, ker se smilijo sami 
sebi. Zahvala pa velja tistim upoko
jencem, ki so pomagali doslej in so 
pripravljeni pomagati vnaprej.

SPRIČEVALA VEROUKAR- 
JEM - Te dni bodo veroukarjem po
deljena spričevala. Starši se malo 
zanimajo za duhovno rast otrok, saj 
se jih je za 111 otrok odzvalo na po
vabilo za sestanek le 23.

ROMANJE NA PRIMORSKO - 
11. junija bodo kočevski župljani ro
mali na Primorsko.

SREDNJA TEKSTILNA ŠOLA SE JE DOSTOJNO PREDSTAVILA - S taki
mi vtisi so v petek pozno zvečer zapuščali atrij sevniškega gradu številni obisko
valci prireditve Od mene k tebi. S to se je domiselno z modno revijo, recitalom in 
prijetno glasbeno spremljavo predstavila sevniška Srednja tekstilna šola (na pos
netku utrinek z modne revije). Seveda ne gre priznanje le srednješolkam, ki so za
snovale, skrojile in sešile prikupne modele, za svojo generacijo in otroke, ampak 
tudi njihovim učiteljem in mentorjem, ki so gotovo precej pripomogli, tla je pri
reditev stekla kot lepo utečen stroj. In še vreme, ki seje dopoldne še hudo kujalo, 
je šlo na roko, da je bilo lahko vse na primerni ravni. (Foto: P. P.)

GASILSKI PRAZNIK NA BLANCI - Sobotno tekmovanje 26 ekip gasilskih 
društev, ki ga je na Blanci pripravila sevniška občinska gasilska zveza, je močno 
pospešila utrip v tem majhnem kraju. Vnajmočnejši kategoriji članov A je zmagala 
druga ekipa G D Boštanj, Sevničani so bili drugi in G D Loka I tretja. Pri članih 
B so bili najboljši Sevničani, dnigo G D Tržišče in tretji Boštanjčani. Pri članicah 
B so zmagale domačinke, pri veteranih pa Boštanjčani. Najboljšim ekipam sta 
predsednik OGZ Brane Derst\'enšek in poveljnik Milan Kajič podelila pokate, 
vsem pa priznanja. Derstvenšek se je zahvalil veteranom GD Blanca za zanimivo 
vajo z ročno brizgalno iz leta 1881. Podpredsednik GZS Tone Koren je izročil 
Janezu Pungerčarju (G D Tržišče) gasilsko plamenico 3. stopnje. Domačini so bili 
najbolj veseli novega kombija s posebno prikolico. Boter Mirko Vesel je izročil 
ključe kombija šoferju Romanu Cvelbarju, predsednik G D Blanca Jože Mirt pa 
se je zahvalil še OGZ Sevnica, KS Blanca in krajanom. Poveljnik GD Blanca 
Janez Vidrih je izročil Mirtu posebno priznanje v zahvalo za prizadevno vodenje 
akcije za novo vozilo. Zatem je brestaniški župnik Jože Špes vozilo še blagoslovil 
(na posnetku) in predal v uporabo. (Foto: P. P.)

(Drobne iz Kočevja
RUSI PRIHAJAJO - Minuli te

den sta dva Rusa, pravzaprav Ukra
jinca, prodajala na kočevski tržnici 
razno orodje, priprave pa tudi očala 
in drugo robo. Ljudje pa so le ob; 
čudovali robo in prodajalca, bolj 
malo pa kupovali. Se najbolj so bili 
radovedni, kako je videti ruski denar, 
rubelj, prodajalec pa jim je za na
meček pokazal tudi kitajskega.

HOTEL PRENAVLJAJO - Mer- 
cator-Kmetijsko gospodarstvo Ko
čevje, ki je prevzelo Hotel Pugled, ga 
je te dni začelo temeljito prenavljati- 
Otvoritev prenovljenega hotela je na
povedana za L julij.

VRSTA NA OBČINI - Pred ura
dom, kjer zamenjujejo stare jugo-1 
slovanske avtomobilske tablice in
druge dokumente z novimi, sloven-; 
skimi, je zadnje dni vedno daljša vr
sta. Na vprašanje mimoidočega znan- j 
cu, ki je čakal v vrsti, zakaj ni doku; 
mentov zamenjal že pred letom ali 
dvema, je vprašani odgovoril: “Čakal 
sem, če se morda ne bo spet kaj spre- j 
menilo, da zamenjava ne bi bila po-! 
trebna”. J

PRIPRAVE NA RAZSTAVO - V
okviru priprav na razstavo ob zak-; 
ljučku šolskeljučku šolskega leta učenke tekstilne 
šole pod vodstvom učiteljice Helene 
Marolt izdelujejo makrameje, pod( 
vodstvom ravnateljice šole Ksenije n- 
Vidoševič pa izdelujejo unikatni, so-1 ^ 
dobni nakit iz lesa, modelirne mase j ^ 
in raznih drugih naravnih materialov. pr

OBČAN SPRAŠUJE - k’
MEDVED ODGOVARJA nc
- Slovence že od nekdaj delimo na so 

dve skrajni, sovražni, skupini, zdaj iz] 
celo na razumnike in nerazumnike? jo

- Še sreča, da nisem razumnik, ker 
jih zadnje dni tepejo.

(Ribniški zobotrebci) j'
KJE TELOVADITI? - Ribniška 

osnovna šola nima telovadnice. Uče- |e 
nci gostujejo vsepovsod. Zdaj je vod- j, 
stvu šole uspelo dobiti na uporabo še 
ribniški stadion, kjer so doslej imeli * 
pasje vadišče, a so kinologom inšpe- j *p, 
ktorji prepovedali uporabo tega ob- ’ 
jekta. Zal pa je stadion daleč od šole ° 

PLOŠČE ŽRTVAM - Na poko- * 
pališču v Sodražici so minulo nede- 1 
Ijo blagoslovili plošče v spomin žrt- .* 
vam komunističnega nasilja, za pos- ^ 
tavitev katerih so dali pobudo v sod- 
raški SKD, denar pa so zbrali iz raz- 1 
ličnih virov. n:

TRČENJE V OVINKU - Na cesti x
med Loškim potokom in Sodražico

F* 
P

niče in 48-letni Stane Modic iz Retij. P1

sta v blagem ovinku 24. maja okoli 
pol osmin trčila avtomobila, ki sta juju . e-
upravljala 25-letna Marija lic iz Rib-1 P 
mce in 48-letni Stane Modic iz Retij. 
Oba sta se hudo poškodovala in soju
prepeljali v ljubljansko bolnišnico, na « 
vozilih pa je za okoli 300.000 tolarjev 
škode. : ri

POSLEDNJA VOJNA - Učenci f.1 
ribniške šole so naštudirali igro “Pos- ^ 
lednja vojna njegovega veličanstva”, 1 
s katero so v teh dneh večkrat nas- ^ 
topili za šolarje in tudi za druge ob
čane, nato pa še na festivalu mladin; ! ^ 
škili gledališč minuli vikend v Murski 
Soboti. j 'i

f Sevniški paberki
PRVENSTVO - Pred samopo

strežbo Izbira Laško (ljudje to tr
govino bolj poznajo kot Merx) in v 
njej je že pred svetovnim dnevom 
nekajenja mlad par kar agresivno po- 
nujal cigarete domače blagovne 
znamke. Zapriseženi nekadilec Jan
ko Blas je ogorčeno zavračal tudi 
vžigalice s to blagovno znamko, ki mu 
jih je mladenič nesramno vsiljeval. Po 
Blasovim besedah so se zgražali tudi 
drugi nekadilci in so tovrstno prven
stvo in pravico do izbire v laški Izbiri 
urno prijavili inšpektorjem. Če se bo 
kaj izcimilo iz tega, bomo še videli.

ASFALT - Mestno ulico v Sevnici 
nenehno krpajo. Upajmo, da bodo 
zdaj nekaj časa pustili pri miru vsaj 
kilometrski odsek od Šmarja do 
TVD Partizan, ki so ga te dni asfalti
rali, vsaj za sevniške razmere, s po
vsem novo tehnologijo. Ljubljansko 
podjetje Vialit - asphalt zatrjuje, da 
tako delajo tudi njihove izpostave v 
Avstriji in na Slovaškem, saj je t.i. 
hladni način asfaltiranja za polovico 
cenejši, precej hitrejši in boljši. Pesek, 
ki so ga nasuli na vozišče m najbolj 
moti voznike, saj je vožnja 10 do 14 
dni omejena na 40 km na uro in še 
takrat kakšen kamenček prileti v 
pločevino, naj bi utrjeval spodnji us
troj; nekaj so ga že pometli, preosta
lo količino pa bodo posesali. Stran
karskemu prvaku, ki seje močno za
vzemal za "državo” Boštanj in mu 
zdaj, ko so se Boštanjčani zvečine 
odločili proti svoji občini, lahko iz
rečemo le sožalje, je bil celo ta poseg 
na cesti v VOS (tako imenuje veliko 
občino Sevnica) dobrodošel. Razla
gal je, da bo to prineslo na referen
dumu vsaj 10 do 20 odstotkov glasov 
več za občino Boštanj, ko ljudje vidi
jo, kaj dela VOS s cestami, in da nji
hov Francelj sploh ni tako slab cestar.
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Krške novice )
HITRI - V krški občini so se že tako 

vdali v usodo nove lokalne samo
uprave, da v ponedeljek dopoldne v 
županovem sekretariatu še niso imeli 
niti začasnih neuradnih podatkov o 
izidu referenduma. Krivico bi jim de
lali, če bi rekli, da niso vedeli, kako se 
je izteklo. Poslušali so namreč po
ročila dopisnice Radia Slovenije in si 
Podatke pribeležili.

NE OPROSTIIO - Ljubljansko 
tožilstvo je zavrnilo ovadbo zoper 
Boštjana Kovačiča, ki gaje bremenila, 
da je prekoračil svoja pooblastila in 
odpisal obresti nekaterim novo
meškim obrtnikom. Pravno gledano je 
novomeški premier sicer nedolžen, v 
ožeh krških obrtnikov pa nikakor ne. 
Ti mu pošteno zamerijo, ker je v 
Pogovoru za Dolenjski list dejal, da so 
v Krškem odpisali zamudne obresti 
vsem obrtnikom. Zanima jih, kako to, 

j. i da so potem v letih od 1990 do 1993 
,|j Plačali 1,5 milijona nemških mark 
„1 zamudnih obresti!

DVIGUJE - Dolenjci so bili zelo 
zadovoljni z obnašanjem policistov ob 
cvičkariji. Lepo so se sprehajali po 
prireditvenem prostoru in niso po 
nepotrebnem delali zgage na cestah. 
Očitno jim je znana teza dolenjskih 
vinogradnikov, da cviček samo dvigu
je razpoloženje.

PEVEC - Razpoloženje Kosta- 
njevičanov je poskušal izboljšati krški 
župan. Potem ko jih je pošteno slišal, 
ker krška občina ni dovolj vlagala v 
prenovo mestnega jedra v Kostanjevi
ci, je vsem prisotnim zapel. Vsak naj 
k napredku prispeva po svojih mož
nostih.

DRUGA SMER - Vinogradniki, ki 
so v Kostanjevico prišli tudi na mini 
jzlet, so iskali vinogradniški muzej, o 
katerem so brali v prospektih. Izkaza- 
‘° se je, da so organizatorji po nerod
nosti pozabili postaviti kažipot za Bi
stro, kamor so pred časom preselili 
muzej.

Novo v Brežicah)
BRADATI - Glavni organizatorji 

letošnje cvičkarije, ki se je odvijala v 
Kostanjevici, so Novomeščani, zato ni 
prav nič čudno, če ne poznajo 
Pomembnih posavskih bradatih mož.
‘ ako se je zgodilo, da je bilo na pro
gramu prireditve tudi srečanje pred
stavnikov občin. Ko so se na cvičkariji 
Pojavili bradati, so se organizatoiji sil
no prestrašili in takoj začeli oprezova- 

kje imajo fantje opasano strelivo. 
Na koncu se je izkazalo, da to niso 
nobene četniške brade, ampak čisto 

I navadne slovenske bradice.
GAUDEAMUS - V dobrih starih 

časih so se maturantje za svoj ples 
svečano oblekli (obvezna kravata in 

I Podobno), v vrsti po dva in dva stopali 
j Pp prireditvenem prostoru in s 
! Prižganimi svečkami peli znameniti 
' Gaudeamus. Kot smo izvedeli od 
I zgrožene mame, ki seje pred kratkim 

udeležila enega od letošnjih matu
rantskih plesov v čateških Termah, je 
zdaj ob takih priložnostih precej 
drugače. Zadnjič so maturantje in nji- 
novi gostje tekmovali, kdo bo bolj 
napihnil kondom. Svet se vrti naprej. 
*se za boj proti aidsu!

PRAZNIK - Hrvaška je svoj dan 
državnosti obeležila tudi tako, da je 

j zamenjala svoj denar, znane hrde, z 
novimi kunami in lipami. Nekateri 
Hrvati se sicer spotikajo ob kune, ki so 
rale uradni denar ustaške države, 
Brežičanom pa tega ni kaj dosti mar. 

i ‘ Hrvati namreč prinašajo v njihove bla
gajne v glavnem nemške marke in 

j slovenske tolarje. Na dan hrvaške 
državnosti so kupci iz sosednje države 
preplavili mesto, tako da ni bilo več 
Pfsno, ali praznuje Hrvaška ali Bre-

DEZINFORMACIJA - V sejni 
( sobi A skupščine občine se bodo, ta

koj ko bodo znani uradni izidi refe
renduma o oblikovanju nove lokalne 
samouprave, zbrali vsi nesojeni novi 
župani. Dnevni red: 1. Jokanje nad 
lastno žalostno usodo, 2. Razno. Va
bljeni!

na črno čez mejo

OBREŽJE - Policisti brežiške 
'olicijske postaje so 24. maja ob 
5.10 na Obrežju zalotili hrvaškega 
državljana, 24-letnega Stjepana V., ki 
5 ilegalno peš prestopil državno 
aejo. Ugotovili so, da mu je pri pre- 
a>du pomagal 33-letni Željko G. iz 
Obrežja. Policisti so oba predlagali v 
'ostopek sodniku za prekrške.

V času od 19. do 29. maja so v 
brežiški porodnišnici rodile: Mojca 
‘ abjančič iz Brestanice - Majo, Di- 
4na Bukovinski iz Brežic - Kajo, Dar
ji1 Bračun z Vetmika - Damjano, Me
bla Račič iz Krškega - Ano, Iva Ber
don iz Zagreba - Bernarda, Lada Su- 
bačič iz Krškega - deklico, Kristina 
Kozmus iz Presladola - Jasmino in 
Vera Prišl iz Ponikev - dečka in dek
lico. Čestitamo!

IZ NKŠIH OBČIN
'"f-VSl
m

IZ NKŠIH OBČIN E
Na Ravnah kosili po starem

RAVNE - Odbor projekta za 
Celovit razvoj podeželja na 
Zdolah je letos uspešno izpeljal že 
celo vrsto prireditev, ki počasi 
oživljajo Zdole in okoliške vasi, 
hkrati pa prebujajo tudi prebivalce 
sosednjih krajev in jih vabijo v 
goste. Zdolani so se namreč 
odločili, da bodo postali turistična 
vas. Obujanje starih običajev jim 
gre dobro od rok, kar so dokazali 
tudi preteklo soboto.

Zgodaj popoldne je z Zdol na

porr
kosci in pokazali, kako še v 
današnjih časih znajo zarezati s 
staro koso.

Tekmovanje je bilo 
napovedano tudi v letošnjem 
turističnem koledarju Slovenije in 
je pritegnilo lepo število gledal
cev. Po končanem tekmovanju so 
na Ravnah poskrbeli še za pravo 
vaško veselico pod milim nebom.

MALICA - Domačinke so, tako kot včasih, poskrbele, da izmučeni kosci 
niso ostali praznih želodcev. Prt so pogrnile kar na travo in postregle z 
domačo hrano. (Foto: B. D.-G.)

Prihodnji teden razstava obrti
V krškem kulturnem domu in pred njim bo od srede do sobote razstavljalo 60 

obrtnikov in podjetnikov - V 25 letih od društva do obrtne zbornice - Posebna brošura

KRŠKO - Krški obrtniki bodo naslednji teden obeležili 25-letnico organi
ziranega povezovanja. V sredo, 8. junija, bodo tako odprli razstavo obrti v 
občini, na kateri bo okrog 60 razstavljalcev predstavilo predvsem proizvodno 
dejavnost. Vse do sobote zvečer si bo mogoče ogledati steklarsko, mizarsko, 
ključavničarsko in druge dejavnosti, tudi šiviljstvo in izdelovanje drobnih 
predmetov.

V krški obrtni zbornici so zadovolj
ni, da seje za razstavo prijavila četrti
na od 200 članov, ki se ukvarjajo s 
proizvodno dejavnostjo. Zbornica 
skupno šteje 592 članov in še 130 
popoldanskih obrtnikov. Med 
storitvenimi dejavnostmi je največ 
avtoprevozništva, gostinstva, trgovine 
in intelektualnih storitev. Krška zbor
nica je ena redkih v Sloveniji, v kateri 
se ne povečuje le število obratovalnic, 
ampak tudi število zaposlenih na 
obratovalnico. Pohvalijo se tudi, da so 
lani zaposlili 75 pripravnikov, ki so 
nato pri njih opravljali izpite.

Ob obletnici bodo v posebni brošuri 
opisali prehojeno pot od prosto
voljnega društva posavskih obrtnikov 
do finančno neodvisne pravne osebe, 
ki se ji danes pravi Območna obrtna 
zbornica Krško. V 25 letih so si obrt
niki izborili boljši status v družbi, si 
oblikovali lasten sklad za pokojninsko 
in invalidsko zavarovanje, ustanovili 
prodajno-nabavno zadrugo, sodelova
li z gospodarsko zbornico ter s svojo 
organizacijo vplivali na zakonodajo in 
izobraževanje kadrov za obrt.

KRŠKI INVALIDI PO 
SLOVENIJI

KRŠKO - Invalidi iz krškega 
območja smo 24. maja odšli na izlet iz 
Krškega proti Bizeljskemu. Tisti, ki so 
boljši v nogah, so se povzpeli na Sv. 
gorah do cerkve in tudi pozvonili, saj 
so imeli s sabo mežnarja. Pot nas je 
vodila do Rogaške Slatine, kjer smo si 
ogledali zanimivo razstavo več kot sto 
likovnih del, ki jih je podaril neki Švi
car. Žal je treba za ogled večine raz
stav premagati strme stopnice, česar 
vsi invalidi ne zmoremo. Bili smo tudi 
v prodajalni stekla, kjer imajo zelo 
lepe stvari, samo naši žepi so plitki. 
Ogledali smo si steklarsko tovarno z 
več kot 2 tisoč delavci. Po ogledu smo 
zavili v gostišče v Olimju, kjer pride
lujejo rdečo peso in iz nje sok, ki ga 
tudi prodajajo. Napolnili smo si želod
ce z dobro hrano in pijačo ter po kavici 
odšli še do gradu Podsreda. Ker se 
nam še nikakor ni dalo domov, nas je 
predsednik Tone popeljal še v gostišče 
v svojih krajih. Videli smo veliko lepe
ga, za kar se moramo zahvaliti njemu, 
gospe Danici, muzikantu Stanetu in 
šoferju Petru z Blance.

ELICA, v imenu invalidov

“DODAJMO ŽIVLJENJE LETOM!" - Tako je bilo geslo prvega srečanja Do
lenjsko - posavske sekcije skupin starih za samopomoč, ki so ga organizirali 
prejšnji četrtek na Otočcu. Na jasi za otoškim gradom se je zbralo okrog 100 
starejših občanov iz štirih občin: iz Novega mesta, Trebnjega, Krškega in Brežic. 
Najprej so prisluhnili krajšemu programu, potem pa so se ob pijači in hrani med 
seboj pogovorili, pošalili, ob glasbi pa so nekateri zaplesali. Nad srečanjem so bili 
navdušeni in nekateri že nestrpno pričakujejo prvi izlet in ponovno srečanje. Denar 
za organizacijo so poleg novomeške občine in domov starejših občanov prispe
vala še številna podjetja in zasebniki. (Foto: J. Dorniž)

HB Brežice čaka ukinitev ukrepov
Pooblaščeni revizor ugotovil, da ni več racionalnih razlogov za podaljševanje 

predsanacyskih postopkov v banki - Se zamrznitev trgovanja z delnicami

BREŽICE - V ponedeljek je Hipotekarna banka Brežice sklicala zbor svo
jih delničarjev, da bi jim pojasnila, kakšen je položaj v delniški družbi, po
tem ko je Banka Slovenija v začetku leta zanjo uvedla predsanacijski postopek, 
ljubljanska borza pa je takoj nato zaustavila vsakršno trgovanje z njenimi 
delnicami. Ukrepi še danes niso preklicani, zato se vodstvu banke zdi še to
liko bo|j pomembno, da se delničarji seznanijo s poročilom nadzornega od
bora in predvsem z mnenjem pooblaščenih revizorjev o poslovanju banke ter 
sprejmejo poročilo o lanskoletnem poslovanju in bodočo poslovno politiko.

Hipotekarna banka je v letu 1992 in 
v prvi polovici lanskega leta uspešno 
poslovala, nato pa se je pokazalo, da 
je prekomerno kreditirala nekatera 
podjetja, ki so bila hkrati lastniki 
banke. Dve izmed 10 podjetij sistema 
Hypoco, ki je bil v začetku večinski 
lastnik banke (CEF-ing in SOFT-ing) 
sta bili na lestvici Gospodarskega vest
nika uvrščeni med najuspešnejša za
sebna podjetja v državi. S slabšanjem 
stanja v teh podjetjih (o vzrokih direk
tor HB Brežice Martin Kopač ni želel 
govoriti) je v škripce zašla tudi banka.

Upravni odbor HB je konec decem
bra sprejel nujne ukrepe za sanacijo, 
dva tedna pozneje pa je Banka Slo
venije uvedla predsanacijski postopek 
za HB, da bi predvsem odpravili ne
pravilno koncentracijo lastništva in 
povezavo lastništva s komitentstvom 
(lastniki banke so bili hkrati stranke, 
kreditojemalci). Takoj zatem je bilo 
začasno zamrznjeno vsako trgovanje z 
rednimi in prednostnimi delnicami te 
banke na Ljubljanski borzi.

Banka se je znašla v težkem 
položaju, saj je sklenila poravnati 
dolgove komitentov s prevzemom 
nekaterih nepremičnin in od njih od

kupiti nazaj delnice. Tu pa seje krog 
zaprl, saj banka teh delnic ni mogla 
prodati zaradi zamrznitve trgovanja z 
njimi na borzi. Direktor Kopač pou
darja, da sama Služba za nadzor 
bančnega poslovanja Banke Sloveni
je ugotavlja, da je HB odpravila 
večino nepravilnosti. V začetku mar
ca letos je tako predlagala ukinitev 
predsanacijskega postopka ter 
določitev rokov za dokončanje že 
začetih aktivnosti za sanacijo banke. 
Tudi pooblaščeni revizor v poročilu 
navaja, da ni vsebinskih racionalnih 
razlogov za podaljšanje predsanacij
skega postopka.

Kljub vsemu do začetka tega tedna 
svet Banke Slovenije ukrepa še ni 
preklical, zaradi posledic takega 
ukrepa pa banka niti ne more izpolniti 
zahtev Banke Slovenije. V HB 
Brežice trdijo, Ja ne poznajo razlogov 
za zavlačevanje, saj so se v letu 1993 
kapitalsko in kadrovsko okrepili, 
razpršili lastništvo banke, poplačali 
dolgove največjih lastnikov banke, 
izboljšali metodologijo dela in 
pravno-formalne osnove za poslova
nje, vstopili na borzo in imeli revizijo.

Bilančna vsota banke je porastla 
nominalno za 67 in realno za 36 
odstotkov, kar bi pomenilo 70 mili
jonov tolarjev dobička, če ne bi bilo 
obveznih rezervacij, ki so dobiček 
izničile. Hipotekarna banka ima 1,139 
milijarde tolarjev jamstvenega kapita
la, kar jim je doslej omogočalo oprav
ljanje vseh bančniških poslov: krediti
ranja podjetij, poslovanja z občani, 
dajanje hipotekarnih kreditov in 
opravljanje deviznega plačilnega pro
meta s tujino (sosedstvo s Hrvaško!),

• Predsednik upravnega odbora 
banke Bojan Petan je povedal, da sc 
delnice glasijo na prinašalca, zato 
pred zborom delničarjev ne vedo, kdo 
so, znane pa so tri večje skupine 
delničarjev: deseterica podjetji siste
ma Hypoco, podjetja sistema Niku in 
fizične osebe, delničarji, ki so kupili 
delnice v vrednosti 4 do 5 milijonov 
mark na borzi.

niso pa mogli zbirati denarnih vlog 
fizičnih oseb v tuji valuti.

Ker poskus združitve z LB Posavsko 
banko (ta ima tradicijo, a ne kapitala, 
HB pa obratno) ni uspel, v HB pravi
jo, da zdaj nobena od njiju ne bo 
dosegla predpisane višine jamstve
nega kapitala (okrog 60 mio DEM), 
da bi dobila vse pristojnosti. “Tako 
HB ne bo ohranila licence za zbiranje 
deviz. Za regijo lahko to pomeni ne
varnost, da bo izgubila sedeže bank,” 
je dejal Kopač.

B. DUŠIČ GORNIK

Pobudnik za ustanovitev društva v 
Posavju je bil zidarski mojster iz 
krškega Vinko Mikek. Med aktivisti 
velja omeniti še Francija Žabkarja, 
soboslikarja iz Krškega, ki je bil pred
sednik združenja kar 11 let, in seda
njega predsednika Ivana Molana, ki to 
delo opravlja že od leta 1987.

Ker je delo posavskega društva 
obrtnikov v začetku 70. let zastalo, so 
leta 1976 ustanovili Združenje samo
stojnih obrtnikov in gostincev Krško. 
Tako so obrtniki treh posavskih občin 
krenili vsak po svoji poti, čeprav še 
danes tesno sodelujejo. V letu 1978 so 
s preoblikovanjem po zakonu postali

LESKOVŠKI LICENCI SO 
USPEŠNO PLESALI

LESKOVEC PRI KRŠKEM - Na 
regijskem tekmovanju v družabnih 
plesih za osnovnošolce, ki je bilo 
minulo soboto v Novem mestu, je OŠ 
Leskovec skupno dosegla 2. mesto v 
konkurenci 23 šol. Med prvimi in dru
gimi razredi sta Leskovčana Sanja 
Antolič in Marko Babič postala regi
jska prvaka, v kategoriji 3. in 4. razre
dov so plesalci OS Leskovec dosegli 
ekipno prvo mesto.

V SOBOTO PIKNIK 
ZDRUŽENE LISTE

KARLČE PRI KOSTANJEVICI - 
Območna organizacija ZLSD iz 
Krškega vabi vse svoje članice, člane 
in druge občane, ki so naklonjeni nji
hovi stranki, na tradicionalni piknik 
ob Krki, ki se bo začel v soboto ob 16. 
uri v Karlčah. Na sicer družabnem 
dogodku se bodo spomnili prve oblet
nice ustanovitve ZLSD, 50-letnice iz
krcanja zaveznikov v Normandiji in 
praznika občine Krško. Gostje na pik
niku bodo tudi podpredsednica 
stranke Cvetka Tinauer, nekdanji 
poveljnik partizanske vojske Lado 
Ambrožič-Novljan in Janez Slapar, 
član politične direkcije stranke. Švo- 
jo dejavnost bo ob tej priložnosti pred
stavil mladi forum ZLSD Krško.

DARUJTE KRI!
KRŠKO - Občinski odbor RK 

Krško obvešča občane, da bodo v 
občini krvodajalske akcije. V torek, 7. 
junija, bo akcija od 10. do 16. ure v OŠ 
I eskovec; v sredo, 8. junija, od 7. do 
13. ure v OŠ M. Rostoharja v Krškem; 
v četrtek od 10. do 16. ure v OŠ Seno
vo in v petek, 10. junija, od 7. do 13. 
ure v OŠ Kostanjevica. Vsem krvoda
jalcem se že vnaprej zahvaljujejo v 
svojem in v imenu vseh, ki bodo kri 
potrebovali za zdravje, morda celo za 
življenje.

Jutri srečanje 
mladih sadjaijev 

v Artičah
Odprli bodo izobraževalni 

center za sadjarstvo

ARTIČE - Osnovna šola Artiče 
bo jutri gostila mlade sadjarje iz 
osnovnih šol širom Slovenije. Ob 
10. uri dopoldne se bo začelo L 
srečanje mladih sadjaijev Sloveni
je, ki ga skupaj pripravljajo Zveza 
organizacij za tehnično kulturo 
Slovenije, Koordinacijski odbor 
šolskih zadrug in šolska zadruga 
“Lastovka” iz OŠ Artiče.

V času srečanja bodo pripravili 
tudi posvetovanje o vzgoji mladih 
sadjarjev v sadjarskih krožkih na 
osnovnih šolah in o vlogi vzor
čnega izobraževalnega centra za 
sadjarstvo, ki ga bodo ravno jutri 
odprli v Artičah. V okviru srečanja 
bodo potekale tudi sadjarske de
lavnice o vzgojnih oblikah v nasa
dih, o naravi prijaznem načinu 
pridelave sadja in o namakanju v 
sadovnjaku, saj ima šola 55 arov 
velik nasad s 1200 jablanami in še 
nasad nekaj čez 300 jablan 17 
novih sort poskusne kolekcije. Po 
kosilu bodo goste popeljali še na 
krožno vožnjo z avtobusom med 
plantažnimi sadovnjaki v okolici 
Artič.

del Gospodarske zbornice Slovenije, 
članstvo pa je postalo obvezno.

Obrtno združenje se je zadnjih 15 
let aktivno vključevalo v življenje 
občine, v oblikovanje davčne in kre
ditne politike, prostorske problema
tike, izobraževanje obrtnikov in pri 
njih zaposlenih delavcev. Kot prvo v 
Sloveniji je s prispevki članov poskr
belo tudi za oddih svojih članov in 
kupilo dva objekta v Nerezinah, enega 
na Pagu in tri počitniške prikolice. Iz 
lastnih prostih sredstev daje interven
cijske kredite po ugodnih obrestnih 
merah, s katerimi pomaga svojim 
članom v težavah.

Obrtna zbornica postaja danes 
središče obrtniškega in podjetniškega 
dogajanja v občini. Po novem obrt
nem zakonu naj bi izdajala tudi obrtna 
dovoljenja ter organizirala počitniške 
in mojstrske izpite pred komisijo zbor
nice.

B. DUŠIČ-GORN1K

Prireditve ob 
obletnici Obrtne 
zbornice Krško

Začetek 8. junija

KRŠKO - Osrednja prireditev 
bo prav gotovo razstava obrti v 
občini, ki se bo začela v sredo, 8. 
junija, ob 10. uri v prostorih 
krškega kulturnega doma in pred 
njim. Razstavo bo odprla državna 
sekretarka za malo gospodarstvo 
Staša Baloh-Plahutnik, ogled pa 
bo možen vsak dan do sobote med 
9. in 19. uro.

Istega dne ob 12.30 bo v sejni 
sobi Doma obrtnikov okrogla 
miza o razvojnih možnostih obrti 
in podjetništva v regiji Posavje s 
poudarkom na razvoju v obmej
nem pasu, na kateri bodo poleg že 
omenjene državne sekretarke 
sodelovali tudi domači strokov
njaki. V četrtek bo ob isti uri in v 
istem prostoru še okrogla miza o 
izobraževanju po novem, na kate
ri bo beseda tekla o obrtnih vajen
skih šolah, ki se spet uvajajo in so 
za obrtnike izrednega pomena.

V soboto, ll.junija.se bo ob 7. 
uri na ribniku v Mačkovcih pri 
Brestanici začelo mednarodno 
prvenstvo obrtnikov v lovu rib s 
plovcem, ki bo veljalo tudi za 
državno prvenstvo. Ob 18. uri bo 
pred kulturnim domom v Krškem 
promenadni koncert Pihalnega 
orkestra Videm, ob 19. uri pa bo 
v veliki dvorani doma svečana 
akademija ob 25-letnici ustano
vitve Obrtne zbornice Krško, na 
kateri bodo podeili priznanja in 
plakete zbornice, poskrbeli za 
kulturni program ter vse skupaj 
zaključili /.družabnim srečanjem 
obrtnikov na ploščadi pred kul
turnim domom.

&

CAL1MERČKOV ŽIVŽAV - Pri 
kmečkem turizmu Hervol v Bukošku je 
bil v soboto popoldne res pravi živžav. 
Kako tudi ne, ko pa so številnim 
kratkohlačnikom in kratkokrilkam peli 
Majdi, Čudežna polja, Aleksander Jež, 
Dunja Močnik in drugi! Otroci so 
sodelovali v nagradnih igrah in 
srečelovu, skratka, zabavali so se, da je 
kaj. Med drugim so pozdravili tudi nas
top Vesne Vučajnk iz Društva za ples
no dejavnost Krško, ki je pred kratkim 
postala državna prvakinja v stepu. 
(Foto: B. D.-G.)
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Sv. Duh nared konec tisočletja?
Zavod za varstvo naravne in kulturne dediščine je letos letu opravil predvsem veliko 
očiščevalnih del, ki so malo vidna, a pomembna - Strokovna komisija o prezentaciji

NE ZAMUDITE REVIJE 
PESEM POSAVJA 94!
KOSTANJEVICA - Posavsko 

pevsko združenje Sevnica bo or
ganiziralo v sodelovanju s tremi 
posavskimi Zvezami kulturnih 
organizacij letošnjo revijo 
najboljših pevskih zborov v regiji 
Pesem Posavja 94. Revija bo to 
soboto ob 19. uri v samostanski 
cerkvi v Kostanjevici, kjer bodo 
zapeli moški zbori iz Kape), Cer
kelj in Brestanice ter ženski pevski 
zbor KUD Brežice. Kot mešani 
pevski zbori se bodo predstavili 
zbori: Viktor Parma iz Krškega, 
KUD Brežice, KUD Oton 
Župančič iz Artič, Viva iz Brežic, 
Lisca iz Sevnice, Jutranjka iz 
Sevnice in KD Primož Trubar iz 
Loke.

ČRNOMELJ - Ko so leta 1988 pričeli sondirati pri črnomaljski cerkvi sv. 
Duha, so predvidevali, da bi bila lahko dela zaključena do leta 1995, torej do 
stote obletnice obnovitve cerkve. A sedaj je že jasno, da teh želja ne bo moč 
uresničiti in da bo uspeh, če bo cerkev urejena do konca tega stoletja. Delno 
je za to prav gotovo krivo to, daje bilo del pri cerkvi več, kot so predvideli v 
začetku, predvsem pa je tempo del narekoval denar, ki je v glavnem prišel z 
ministrstva za kulturo.

Medtem ko so letošnjo zimo na 
novomeškem Zavodu za varstvo 
naravne in kulturne dediščine opravili 
mnoga arheološka kabinetna dela, so 
konec marca - tako kot že nekaj let 
doslej - pričeli z deli v cerkvi in okrog 
nje. Sanirali so temelje južne stene 
ladje in v notranjščini odstranili omete 
in lesen banjast strop, ki je grozil, da 
bo sam padel na tla. Pred tem so do
kumentirali poslikavo z ometa iz kon
ca 19. stol., ki ni imela posebne zgo
dovinske in umetnostne vrednosti. 
Sneli so le poslikavo Davida. V prez
biteriju so odprli gotska okna, 
odstranili pevski kor ter očistili tlake 
in omete v lopi. Odstranili so tudi 
stopnice na kor, pod katerimi so od
krili baročni tlak, pod njim pa 
približno 0,7 kv. metra velik pozno-

antični mozaik iz sredine 5. stol. Ta 
lepo dopolnjuje večji del mozaika, ki 
so ga ob arheoloških izkopavanjih v 
cerkvi našli že pred časom. Pod stop
nicami sta bila tudi dva skeletna 
grobova iz 18. stol., in sicer od 
odraslega in otroka. Slednji je uničil 
tudi del mozaika.

Ko so cerkev očistili, so se pokazali 
na srednjeveškem ometu na severni in 
južni steni ladje posvetilni križi, kar 
pomeni, da je bila cerkev posvečena. 
Kot je povedala Marinka Dražumerič, 
umetnostna zgodovinarka in restavra-

torka pri novomeškem Zavodu za var
stvo naravne in kulturne dediščine, je 
to, daje bila cerkev očiščena, omogo
čilo sklic strokovne komisije, ki je 
priporočila nadaljevanje del oz. pred
stavitev posameznih stilnih elementov 
arhitekture. Predlagala je, naj bi bila 
zunanjščina ladje in lope takšna, kot 
je bila v 19. stol., notranjščino in 
zunanjščino prezbiterija pa bi ohranili 
v njegovi gotski srednjeveški podobi. 
Še vedno sta pod vprašajem oblika in 
velikost slavoločne odprtine in oblika 
lesenega stropa v ladji. Zato bodo 
pripravili dva različna projekta, 
komisija pa bo sprejela dokončno 
odločitev. Vendar bodo morali naj
prej pripraviti gradbene statične pro
jekte in cerkev statično sanirati ter šele 
potem nadaljevati z deli.

M. BEZEK-JAKŠE

Osem let zvesti knjigi
12. topliški knjižni sejem - Literarni večer in podelitev 

nagrad - Izšlo literarno glasilo Utrinki osmošolcev

DOLENJSKE TOPLICE - V so
boto so v prostorih restavracije 
Zdravilišča zaprli tradicionalni 
knjižni sejem, ki so ga letos že 12-ič 
pripravili Knjigama Mladinska kn
jiga iz Novega mesta, Osnovna šola 
Dolenjske Toplice in Zdravilišče. 
Sejem je bil odprt od 24. do 28. 
maja, v teh dnevih pa je bil na 
razstavnih policah na ogled bogat 
izbor knjig, ki so jih na slovenski 
knjižni trg poslale slovenske založbe 
v zadnjem letu dni. Prireditev so s 
pozornostje sprejeli tako stalni 
zdraviliški gostje kot domačini, zani
manje za nakup knjig, ki sojih ob tej 
priložnosti prodajali po nekaj nižjih 
cenah, pa je tudi bilo, kar vse zago
tavlja, da topliški knjižni sejem tudi 
prihodnje leto ne bo umanjkal, z 
nekaj vsebinskimi spremembami, o 
katerih razmišljajo organizatoiji, pa 
bo morda še privlačnejši.

Za učence topliške osnovne šole 
je bil v času sejma gotovo najbolj 
zanimiv petek, 27. maja, ko so ime
li na šoli kulturni dan, posvečen 
knjigi. Dopoldan jih je obiskala 
pisateljica Ela Peroci in se pogovo
rila z njimi, nato pa so 321 učencem

podelili Župančičevo bralno 
značko. Topliška šola se lahko poh
vali z izjemno velikim številom 
učencev, ki se vključujejo v tek
movanja za bralne značke. Zvečer 
istega dne je bil v Viteški dvorani 
zdravilišča literarni večer, na kate
rem so se predstavili osmošolci 
topliške osnovne šole, ki so 
zakoračili na literarne stezice, ob 
njih pa še trije dolenjski literati, ki 
imajo z literaturo že nekaj več 
izkušenj: Marjanca Kočevar, Miro 
Gutman in Milan Markelj. Pogovor 
in predstavitev je vodil Jani Kramar. 
Na koncu literarnega večera je vseh 
33 osmošolcev prejelo knjižno na
grado za osemletno zvestobo lepi 
knjigi, ki so jo potrdili s sodelova
njem v tekmovanjih za Župančičevo 
bralno značko v vseh osmih letih 
osnovnega šolanja. Trajnejši spomin 
na njihove leposlovne začetke, s 
katerimi so se predstavili na literar
nem večeru, pa je zabeležen v glasi
lu Utrinki osmošolcev, ki so ga ob 
tej priložnosti izdali na šoli pod 
mentorstvom Ljube Nose in Marije 
Andrejčič.

MiM

POGLED V MOJSTROVO DELAVNICO - Vpogovoru, ki ga je vodila Darja 
Zupančič, je hrvaški akvarelist Dorde Petrovič (na sliki desno) razgrnil svoj način 
slikanja akvarela in razumevanja te slikarske tehnike, o kateri je podrobneje govoril 
tudi umetnostni zgodovinar Jožef Matijevič (na sliki levo).

Občuteni izrisi krajine
V poslovni stavbi Krke so odprli razstavo akvarelov 

hrvaškega umetnika Dorda Petroviča

PESEM JE SONCE - V prostorih Miklove hiše je bila predstavitev knjige Pesem 
je sonce. Knjigo sta predstavila avtor Ivan Sivec in znani pevec Tone Kozlevčar, 
večletni član Slovenskega okteta in kasneje ustanovitelj Ribniškega okteta. 
Kozlevčar je pred kratkim praznovat 80-letnico življenja, na odrih pa je nastopal 
več kot 60 let. Povedal je, da ga še posebej veseli ribniška pesem, z Ribničanom 
Urbanom pa se je srečal kot mladenič; kasneje ga je prepeval na vseh celinah v 
35 državah. Tonetu gredo velike zasluge za ustanovitev pevskega tabora v Šent
vidu in Šentjerneju, za srečanja pevcev in godb. Je častni občan Ribnice in, kot je 
dejal, mu je to priznanje najbolj pri srcu. (Foto. M. Glavonjič)

EVFORIJA SODOBNE UMETNOSTI - V Galeriji na sevniškem gradu je 
sevniška ZKO v soboto zvečer odprla I. samostojno razstavo domačina, absol
venta Akademije za likovno umetnost v Ljubljani Vladimirja Lebna (na posnetku 
mladi umetnik s cvetjem). Razstava bo na ogled ob sredah, sobotah in nedeljah 
do 15. junija. ‘‘Najprej ugledaš temne barvne lestvice in porazumeš humor v oza
dju slikine vsebine. Dotakneš odpadne priročne podokvirje, papir, dezenirana in 
nedezenirana platna temeljnikov... Začutiš kompaktno, svobodno, sodobno, ve
hementno iskanje osebnega (s)likovitega izraza, zelo širokega, odprtega mo
dernega duha, kitari mlado svetovljanstvo... "razmišlja o Lebnovih razstavljenih 
likovnih delih sevniški akademski slikar Alojz Konec. (Foto: P. Perc)

NOVO MESTO - Minulo sredo, 
25. maja, zvečer je bil v veži poslovne 
stavbe Tovarne zdravil Krka prijeten 
kulturni večer, ki so se ga razveselili 
tako ljubitelji krajinskega slikarstva 
kot ljubitelji klasične kitarske glasbe. 
Odprli so namreč razstavo akvarelov 
hrvaškega likovnega ustvarjalca 
Dorda Petroviča, z gostom pa je iz 
Hrvaške prišel tudi uveljavljeni ki
tarist Žarko Ignjatovič, ki je z moj
strskim igranjem poskrbel za prijetno 
vzdušje ob otvoritvi. Umetnika in zah
tevno tehniko akvarela je predstavil 
umetnostni zgodovinar Jožef Mati
jevič, z ustvarjalcem pa se je pogo
varjala Darja Zupančič, ki je večer 
povezala v všečno celoto.

Petrovič je eden redkih likovnih 
ustvarjalcev, ki se je skoraj izključno 
posvetil akvarelu. To je sicer tehnika, 
ki ne uživa največjega spoštovanja in 
jo mnogi likovniki uporabljajo za 
izdelovanje skic, vendar pa je podce
njevanje akvarela krivično, saj je ta 
zelo stara slikarska tehnika v resnici 
izredno zahtevna, na kar sta opozori
la tako Matijevič kot umetnik sam, ko 
je razlagal, kako se loteva slikanja. 
Akvarel je stvar trenutka, a trenutek 
mora biti pravilno izbran, v njem se 
morata strniti odlično poznavanje teh
nike in ustvarjalna moč umetnika, da 
nastane dober akvarel. Zgrešene 
poteze namreč ni mogoče popraviti, 
odvečne ne odvzeti. Petrovič slika 
predvsem pokrajino ob vodi, kar je 
razumljivo, saj je doma iz mesta ob

štirih rekah, kot pravijo Karlovcu. Na 
novomeški razstavi je 17 akvarelov, ki 
razgrinjajo Petrovičevo poznavanje 
akvarelne tehnike, ki se kaže tudi v 
uporabljenem zelo širokem barvnem 
razponu. Na razstavi lahko vidimo 
tako akvarel, ki je naslikan z niansa
mi ene same barve, kakor tudi akva
rel, ki je barvno zelo živ in pester. 
Predvsem pa razstavljena dela raz
grinjajo globoko Petrovičevo čutenje 
narave.

Slikarje na koncu otvoritve poklo
nil enega svojih akvarelov tovarni 
Krka.

M. MARKELJ

KONCERT HARMONIKARJEV- 
Profesionalno in z navdušenjem so tri
je mladi harmonikarji, Uroš Vučajnk 
(na sliki), Rihard Zadravec in Danijel 
Ivša, na koncertu, ki je bil pred dnevi v 
Brežicah, predstavili harmoniko kot 
inštrument visokih tehničnih in izraznih 
možnosti. “To je bil uspešen poskus 
uveljavljanja harmonike kot inštru
menta za klasično in ne le za ljudsko 
glasbo. Skladbe Bacha, Scarlatija, Der- 
benka, Iljanskega, Zolotarjeva in 
Bobiča so izzvenele tako originalno, kot 
da sta tudi Bach in Scarlati skladala 
prav za ta inštrument. Nastop mladih 
harmonikarjev je bil prepričljiv in je 
dajal občutek, da natančno vedo, kaj 
želijo, "pravi ravnatelj brežiške Glas
bene šole Dragutin Križanič, ki je 
prepričan, da talent, trdo delo in stro
kovnost rodijo sadove. Zasluge za 
uspešnost mladih glasbenikov pripada
jo bivšemu (Darko Bogolin) in seda
njemu (prof. Slavko Magdič) mentor
ju. (Foto: B. D.-G.)

RAZPIS ZA 16. 
SREČANJE LITERATOV 

DRUGIH NARODOV
LJUBLJANA - Zveza kul

turnih organizacij Slovenije raz
pisuje tokrat že 16. srečanje pes
nikov in pisateljev drugih naro
dov in narodnosti, ki stalno ali 
začasno bivajo v Sloveniji. Sode
lujejo lahko le avtorji, ki razen v 
samozaložbi še niso izdali knji
ge. Na srečanju lahko sodeluje
jo s proznimi ali dramskimi deli 
(do 10 strani) ter s pesmimi (do 
10), dela pa morajo biti napisa
na s pisalnim strojem in poslana 
v treh izvodih ter podpisana oz. 
poslana pod šifro. Hkrati'z liter
arnimi deli morajo avtorji posla
ti v posebni zaprti kuverti se svo
je osebne podatke, vse to pa do 
25. junija letos na naslov: Žveza 
kulturnih organizacij Slovenije, 
Ljubljana, Stefanova 5 (za 16. 
srečanje literatov drugih naro
dov).

K
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V gospodarski 
coni odprli 

galerijo Hamer
Za začetek razstava del 

treh znanih slikarjev

SLOVENSKA VAS - V soboto 
popoldne so v gospodarski coni 
pri Mokricah, ki se preoblikuje v 
poslovno in trgovsko cono, začeli 
z novo dejavnostjo. Podjetje Ha
mer Consulting je v Slovenski vasi 
odprlo bistro, galerijo in gostišče 
“Pri hlebcu”. Kot je povedal Peter 
Špiler, direktor podjetja Hamer, 
kije večinski lastnik Hamer Con- 
sultinga, so v obnovo poslovnih in 
gostinskih prostorov vložili pol 
milijona mark.

Podjetje se bo ukvarjalo z go
stinsko, poslovno, galerijsko kul
turno in turistično dejavnstjo. 
Nudili bodo tudi poslovno fi
nančno svetovanje, opravljali 
menjalniške, zastavljalniške in 
zavarovalniške posle (zavarovanje 
dragih umetnin), organizirali 
bodo kulturne prireditve, slikar
ske razstave in srečanja umetnikov 
ter tradicionalna praznovanja, 
pohode, piknike in še kaj. Z novo 
dejavnostjo bo zaposlitev dobilo 8 
delavcev.

V galeriji Hamer so ob otvoritvi 
postavili razstavo treh slikatjev, ki 
izhajajo iz različnih generacij in 
imajo različne izkušnje, pa vendar 
z umetnostjo navdahnjeno oko 
lahko zapazi nekatere podobnosti. 
Trije akademski slikarji - Zvest 
Apollonio, Ismar Mujezinovič in 
Klavdij Tutta - so za svoja dela 
prejeli številna domača in 
mednarodna priznanja.

B. D.-G.

GALERIJA OB MEJI - Nove 
poslovne prostore je v prisotnosti 
gostov iz političnih, gospodarskih in 
umetniških krogov odprl brežiški 
župan Teodor Oršanič, glasbeno pa 
so dogodek obogatili Miha Kralj, 
Mirta Pleteršek in Bruno Baškovič. 
(Foto: B. D.-G.)

OKTET “JURU DALMATIN” IN 
SEVNICA NA TV SLOVENIJA
SEVNICA - V nedeljo, 5. junija, 

ob 10.45 bodo na 1. programu Tele
vizije Slovenija predvajali 40-minut- 
no oddajo o oktetu “Jurij Dalmatin” 
ter o kulturnozgodovinskih, turistič
nih zanimivostih sevniške občine. 
Posnel jo je režiser Vojko Boštjančič 
za umetniški program oz. redakcijo, 
ki jo vodi Jasna Novak. Oddaja je na
stala ob 30-letnici okteta “Jurij Dal
matin”, omogočili pa so jo sevniška 
občina, Gostinsko podjetje, Jutranj
ka, Kopitarna in Zveza kulturih or
ganizacij Sevnica.

OTROŠKA LIKOVNA GOVORICA: 
“Srce" (Petra Radišek) in “Srce v klet
ki" (Peter Zalokar)

Triptih miru
Z mednarodne osnovnošols
ke mirovne likovne razstave v 

avstrijskem Gradcu

V senci, ob boku večjih in že priz
nanih likovnih dogodkov v naši de
želi, je neopazno odzvenela osnov
nošolska mednarodna mirovna pri
reditev z otvoritvijo likovne razstave 
v Gradcu (Avstrija). Tiho kot osameli 
žarek ob bleščeči soseščini polarnega 
sija je zasvetil prvi od načrtovanih 
štirih kulturnih in likovnih dogodkov. 
Sodelujejo učenci in učitelji štirih os
novnih šol: Gyor (H), Szentgotthard 
(H), Graz (A) in Sevnica (SLO) na 
avstrijsko pobudo. Sedemnajstega 
maja so nas gostili v Grazu, novem
bra bomo gostitelji v Sevnici, drugo 
leto pa dvakrat na Madžarskem.

Naši učenci šestih razredov so sli
kali oblikovne simbole, sedmih razre
dov pa v barvni simboliki krilni oltar 
- triptih (oz. poliptih), vsi na temo 
“Vojna - upanje - razumevanje (tole
ranca) - mir". Na oltar meddržavnega 
prizadevanja smo postavili mir, priza
devanje zanj, ki ga vojna v neposred
ni bližini in nasploh in danes tako 
najeda in ogroža. Slikovni predstav
ni svet otrok je sicer bogat in doživ
ljajsko močan. Likovno so zelo kva
litetno in suvereno podoživeli vred
note, ki osmislijo človeško življenje in 
ki naj bi vsi stremeli k njim. Znaki 
srca, srca - sidra - križa, srca v kletki, 
roke, hipijev, anarhije in golob so 
ikonografski stereotipi, množični ide
ogrami, ki že sami nosijo dovolj velik 
naboj izraza, primerni pa so tudi za 
likovno izpovedovanje, pripoved in 
opozorilo - poziv, ki designersko - es
tetsko prav prijetno izzveni. Različna 
ljudstva in številne vere postavljajo na 
svoje obredne mize - oltaije različne 
vrednote - tokrat mir. Likovno obred
je vzpostavlja simbole: črnino vojne, 
modrino upanja, ijavino razumevan
ja in zelenilo miru. V evropski tradi
ciji zlasti srednjega veka pogosto sre
čamo ravno krilni oltar s svojo zapr
to delavniško stranjo (ko vsak dan 
divja apokaliptična krutost vojne) in 
odprto praznično stranjo (ko redko- 
ma zažari mir s strpnostjo razume
vanja in neizmernim upanjem priča
kovanja).

Naši mladi ustvarjalci so zelo krea
tivno posegli po lepoti večglasnega 
skladja in suvereno razblinili mitolo
gijo unisona in želel bi, da to njihovo 
“petje” ne bi odjeknilo v brezslušnost 
in pozabo nevednosti, da mu s tem ne 
bi naredili krivic.

ALOJZ KONEC

• Svet brez ljubezni bi bil kakor zem
lja brez sonca. V nekaj minutah bi 
vse zmrznilo. Na mnogih področjih je 
že nastopila ledena doba. Ali je tudi 
v tvojem okolju? (Leppich)

KAKO SO DELA LI NEKOČ - Dolenjska banka Novo mesto je v soboto pripravila 
srečanje učiteljev in učencev, predstavnikov šolskih hranilnic in literamo-novinar- 
skih krožkov iz večine dolenjskih in belokranjskih šol. Gostitelj je bil tokrat 
Turistično društvo Sinji Vrh. Na poti so se gostje ustavili v Vinici, kjer so v spomin 
na Otona Župančiča pripravili kulturni program, banka pa je šolski hranilnici 
podarila računalnik. Sinjevrhovci pa so jim na svojevrsten načinipredstavili 
tamkajšnje kraje. Gostje so si ogledali romarsko cerkev sv. Roka v Špeharjih in 
tamkajšnjo prepadno jamo, mlin in izvir potoka v Bregu ter podzemno jamo 
Kobiljačo. Pokazali so jim tudi stara kmečka opravila, med drugim, kako iz konop
lje nastaja predivo (na fotografiji). Okrog 60 literumih prispevkov o dnižini, kate
rih avtorji so se udeležili srečanja, bo oktobra predstavljenih tudi na praznovanju 
30-letnice Pionirske knjižnice v Novem mestu. Na Sinjem Vrhu so sc spomnili tudi 
štirih šolskih hranilnic, ki so privarčevale skoraj polovico od osmih milijonov tolar
jev, kolikor se jih je v letošnjem šolskem letu zbralo v teh hranilnicah. To so hranil
nice na osnovnih šolah Metlika, Bršljin, Mokronog in Škocjan. (Foto: M.B.-J.)
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Porušili naj bi 13 črnih gradenj
V novomeški občini je lani prijavilo črno gradnjo in vplačalo depozit 274 graditeljev 

in investitorjev - Po predlogu akta legalizacije nekatere čaka rušenje

NOVO MESTO - Še do nedavnega si marsikateri novograditelj, tako za
sebni kot tudi družbeni, ni preveč belil glave, kje in kakšno stavbo bo postavil 
ter ali je to v skladu z urbanističnim urejanjem naselij ali ne. Časi so sc spre
menili in končno naj bi bilo tudi na tem področju več reda. Marca lani je bil 
namreč sprejet zakon o spremembah in dopolnitvah zakona o urejanju naselij 
in drugih posegov v prostor, ki je bil pozneje dopolnjen z namenom, da bi 
večletnemu neredu naredil konec. Vsi graditelji na črno postavljenih objek
tov so lahko nedovoljen poseg v prostor prijavili do 10. oktobra in vplačali 
depozit. V novomeški občini je na črno zgrajene objekte prijavilo 274 gra
diteljev in investitorjev. Od tega je v predlogu akta 13 objektov predlaganih 
za rušenje. Nič dobrega pa se ne piše tudi vsem tistim, ki v prej omenjenem 
roku gradnje na črno sploh niso prijavili.

IZ ODKLENJENEGA AVTOMO
BILA IZGINILA TORBICA - 24. 
roajaje neznan storilec iz odklenjenega 
osebnega avtomobila, ki gaje imela A. 
M- z Griča parkiranega pred črnoma
ljskim zdravstvenim domom, ukradel 
žensko torbico, v kateri je imela denar
nico z denarjem in dokumenti. Policis
ti storilca še iščejo.

VLOMIL V STOENKO - V noči na 
24. maj je neznanec v skupnih garažah 
v Seidlovi ulici v Novem mestu vlomil v 
stoenko in iz nje odnesel razna oblačila, 
lastnika V. K. je oškodoval za okrog 35 
tisočakov.

ZASEGLI BAJONET Z NABO
JEM - 27. maja popoldan so mejni poli
cisti na Obrežju kontrolirali hrvaškega 
J^znika mercedesa, 42-letnega Slavka 
D. s Paga. Pri pregledu so mu zasegli 
Bajonet in naboj.

GOLF IN ŠTEVILKE KAROSER
IJE - 27. maja zvečer se je na Obrežje 
z golfom pripeljal hrvaški državljan, 20- 
letni Dražen M. iz Keleminovca. Pri 
Pregledu vozila so policisti ugotovili, da 
so številke karoserije ponarejene, zato 
so mu vozilo zasegli.

SUMLJIVI GOLU
OBREŽJE - 25. maja ob 15.20 je 

na vstop v Slovenijo na Obrežje pri- 
Paljal z golfom hrvaški državljan 
Stjepan N. Pri kontroli so policisti 
ugotovili, da so številke šasije pre- 
[olčene. Policisti so mu vozilo zaseg
li- Tudi Marijan K., prav tako hrvaški

Na sekretariatu za varstvo okolja in 
urejanje prostora so lani decembra 
izdelali spisek nedovoljenih posegov 
v prostor in sicer je takšne gradnje, ki 
jih je prijavilo 274 graditeljev ali in
vestitorjev. V februarju je bil narejen 
osnutek akta legalizacije, marca pa je 
šel v javno obravnavo. V osnutku je 
bilo od 274 nedovoljenih posegov v 
prostor 22 predlaganih za odstrani
tev, za legalizacijo brez pogojev sa
nacije 46,196 za legalizacijo ob upo
števanju pogojev sanacije ter 7 za le-

ZBIL VOZNICO 
KOLESA Z MOTORJEM

URŠNA SELA - 28. maja ob 16.40 
je 43-letna Antonija Povše iz Ljubna 
vozila kolo z motorjem po ulici Lju- 
ben proti križišču z lokalno cesto 
Uršna sela - Birčna vas. Ko je pripel
jala do križišča, ni upoštevala znaka 
in zapeljala v križišče v smeri ulice 
Splavne. V tem trenutku pa je iz Bir- 
čne vasi pripeljal z osebnim avtomo
bilom 20-letni Andrej Krajnc iz Če- 
šče vasi in jo zbil. Voznica kolesa z 
motorjem se je v nezgodi hudo poš
kodovala in sojo odpeljali na zdrav
ljenje v novomeško bolnišnico.

PREPIR IN PRETEP 
PRED PACIFIKOM

KRŠKO - Kriminalisti so ugotovi
li, daje 4. aprila nekaj pred polnočjo 
prišlo pred vhodom v diskoteko Pa
cifik v Krškem do prepira med 27-let- 
nim Zvonkom Č. iz Maribora in 22- 
letnim Zoranom Š. iz Krškega. Pre
pir je prerastel v pretep in v pretepu 
je Zoran Š. dobil hude poškodbe.

tovili, da so številke karoserije na 
njegovem golfu pretolčene. - Juriča 
G., Bariša I. in Ilija V. so pred peti
mi leti ponudili v prodajo našemu 
državljanu Vladu V. golfa. Vlado je 
vozilo kupil, ga registriral in se z njim 
vozil vse do pred kratkim, ko so av
tomobil prekontrolirali policisti. 
Ugotovili so, da so številke šasije 
predrugačene, ponarejena pa je tudi 
ostala dokumentacija za vozilo. 
Hrvaški državljani se bodo morali 
zglasili pri sodniku za prekrške.

ŽAGA MU JE 
POŠKODOVALA 

PRSTE
SEVNICA - 27. maja okrog 

9.25 se je pri delu na tesarski 
žagi hudo poškodoval 16-letni 
M. G. iz Sevnice, dijak srednje 
tehniške gradbene šole v Celju, 
kije bil v Splošnem gradbenem 
podjetju Posavje v Sevnici na 
praksi, in sicer na gradbišču tel
ovadnice pri osnovni šoli Sava 
Kladnika. Fanta so odpeljali pa 
zdravljenje v celjsko bolnišnico.

DA BO1{A VUN MOST - V torek in sredo je bil novomeški kandijski most zaprt. 
Delavci Cestnega podjetja so po naročila novomeške občine “ravnali" že hudo 
vegasto in zdelano asfaltno prevleko na tem mostu, ki se ob vsakem dežju spre
deni v pravo škropilnico za pešce. (Foto: J. D.)

PREHITRA VOŽNJA - 28. maia 
Ponoči okrog 1.30 seje 19-letni IztokŠ. 
>z Novega mesta peljal z osebnim avto
mobilom po magistralni cesti iz smeri 
Gmajne proti Drnovemu. Pri Zalokah 
je zaradi neprilagojene hitrosti in alko
hola izgubil oblast nad vozilom in z ne
utrjene travnate bankine zletel čez suho 
korito hudourniškega potoka za odvod- 
njavanje vode s ceste ter oplazil drevo, 
zaradi česar se je vozilo obrnilo in uda
rilo v nabrežino korita. Sopotnik, 18- 
letni Marko P., prav tako iz Novega 
mesta, se je lažje poškodoval, voznik 
Iztok pa je dobil hujše poškodbe. Na 
avtomobilu je nastalo za okrog 400.000 
tolarjev škode.

ŠE ENA PREHITRA VOŽNJA - 
28. maja ob 12.45 seje 26-letni Boštjan 
B. iz Močilnega v laški občini peljal z

osebnim avtomobilom iz smeri Sevnice 
proti Radečam. Pri vožnji je na ravnem 
delu dohitel juga, ki ga je vozil 28-ietni 
Vinko C. iz Loga v sevniški občini. Vi
nko je moral zaradi nasproti vozečega 
osebnega avtomobila, ki gaje vozil 36- 
letni Anton R. iz Sevnice, ki je prehi
teval tovornjak, rahlo zavirati. Boštjan, 
ki je vozil za Vinkom, je zaradi hitre 
vožnje zaviral in pri tem trčil v tovor
njak 27-letnega Slavka S. iz Kanižarice. 
Zaradi trčenja je tovornjak odbilo v 
desno, kjer se je prevrnil na desni bok. 
Na osebnem avtomobilu, ki ga je vozil 
Boštjan B., je za okrog 600.000 tolarjev 
škode, na tovornjaku pa za okrog 
400.000. Boštjan se je v nezgodi tudi 
huje poškodoval, njegov sopotnik, 24- 
letni Aleš B., pa je dobil le udarec v 
kolk.

galizacijo na osnovi izdelave prostor- 
skoizvedbenih načrtov, za 5 primerov 
pa je bilo lokacijsko dovoljenje že iz
dano, ker so bili objekti grajeni znot
raj že sprejetih prostorskih aktov. Na 
podlagi zbranih pripomb je bil izde
lan predlog akta legalizacije, ki ga je 
prejšnji teden obravnaval izvršni svet 
in ga predlagal skupščini za sprejem. 
V predlogu akta, ki se nekoliko raz
likuje od osnutka, je za rušenje pred-

VOZIL TUDI ALKOHOL
KOČEVJE - Minuli petek in so

boto so kočevski policisti izvajali na 
cestah poostren nadzor tako imeno
vanega “psihofizičnega stanja vozni
kov motornih vozil”. Sodniku za pre
krške bodo predlagali 22 voznikov, ki 
so vozili pod vplivom alkohola in ki 
jim je radar nameril preveliko hitrost, 
na tretjem mestu prekrškov pa je bila 
vožnja neregistriranega vozila ali 
brez vozniškega dovoljenja. Seveda je 
bilo še več voznikov denarno kazno
vanih kar na kraju pregleda, precej 
pa je bilo le ustno opomnjenih.

FRANCOZ 
IZGUBLJEN 

V PRAGOZDU
KOČEVJE - Francoski držav

ljan, ki je s skupino rojakov na 
turističnem izletu na Kočevs
kem, se je izgubil v pragozdu na 
Rogu. Tako sporočilo je dobila 
kočevska policijska postaja 25. 
maja ob 19.30 od državnega lov
ca. Hitro je bila sprožena iskal
na akcija. Skupina, ki je šla pro
ti roški žagi, kjer so čakali pre
ostali francoski izletniki, je že 
med potjo na lokalni cesti v 
gozdu pri Krenu naletela na 53- 
letnega izgubljenca” in ga že po 
dveh urah vrnila rojakom, ki so 
se gotovo že bali, da se ne bo 
pripetilo celo najhujše, saj so v 
kočevskih gozdovih in pragoz
dovih medvedje, volkovi, risi in 
druge živali, ki so lahko nevarne 
ljudem, poleg tega pa je tu še 
veliko brezen in drugih nevarnih 
mest.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Vročina je pritisnila in z njo 
je prišla žeja, ki pa jo nepridi
prav, ni znal drugače ukrotiti, 
kot da je vlomil v tujo zidani
co v '/.dinji vasi. Ljubljančanu 
A. H. je iz vinoteke ukradel 20 
litrskih steklenic in iz soda 
iztočil okoli 20 litrov belega 
vina. S tem je lastnika oško
doval najmanj za 50 tisočakov.
• Sto ljudi - sto čudi, pravijo 
ljudje. In to prav gotovo drži, 
kajti sicer človek ne more ra
zumeti, da lahko nekdo sredi 
dopoldneva pripelje na tuje 
dvorišče in pograbi mladega 
kozlička ter ga da v avto. Na 
srečo je lastnik D. N. iz Pod- 
gore to še pravi čas opazil in 
začel kričati, tako da je tat vrgel 
kozlička iz avtomobila.
• Bližajoči se konec šolskega 
leta je za mnoge učence in di
jake zelo napet in vroč. V pone
deljek in torek pa je bilo vroče 
tudi za učitelje in profesorje 
bršljinske osnovne šole in sred
nje šole tehniške in zdravstvene 
usmeritve iz Novega mesta, ko 
so v jutranih urah po telefonu 
dobili sporočilo, da je v šolah 
podtaknjena bomba. Ker se v 
takšnih primerih vedno ravna 
zelo zares, so v obeh šolah 
izpraznili učilnice in učence 
poslali domov. Policisti pa so 
se lotili iskanja bombe. Na ko
ncu so v obeh primerih ugo
tovili, da sta bili sporočili lažni. 
Seveda bodo sedaj poskušali 
odkriti, kdo si je privoščil tako 
neslano šalo. Je šolsko prever
janje znanja res tako grozljivo, 
da je zato potrebno “podstaviti 
bombo"?

videnih 13 objektov, v 46 primerih je 
legalizacija dopustna brez sanacije, v 
205 primerih bo potrebna sanacija, v 
7 primerih pa legalizacija ne bo do
pustna pred sprejemom prostorske
ga izvedbenega načrta, za 5 primerov 
pa je bilo lokacijsko dovoljenje že 
izdano.

Od pologa, ki so ga tovrstni gra
ditelji vplačali, bo 25 odst. zneska na
menjenega državi za izdelavo doku
menta, ostali denar pa lahko gradi
telji porabijo za plačilo gradbenega 
dovoljenja, na njihovo željo pa lahko

• V primerih, kjer črnograditelji 
niso plačali depozita, je minister za 
okolje in prostor izdal posebna na
vodila urbanističnim inšpektorjem 
in upravnim organom. Zakon pred
videva za kršitelje v najboljšem pri
meru legalizacijo pod določenimi 
pogoji, sicer pa tudi zaplembo pre
moženja ali rušenje. “Prav gotovo 
vse črne gradnje niso prijavljene, res 
pa je, da se mnogi ne zavedajo, da jih 
lahko to pahne v kazenski postopek. 
Tudi odnos do okolja se pri ljudeh 
počasi spreminja,” pravi sekretar za 
varstvo okolja in urejanje prostora 
pri novomeški občini, Jože Preskar.

dobijo denar tudi vrnjen. V prime
rih, kjer je predvidena rušitev, je vp
lačani denar namenjen za pokriva
nje stroškov rušenja.

J. DORNIŽ

POSKUŠAL UKRASTI 
OPELCORSO

ČRNOMELJ - 27. maja ponoči je 
neznanec na parkirnem prostoru v 
Metliški ulici v Črnomlju ukradel 
osebni avto opel corsa 1,2 S, last A. 
F., vendar ga je po 200 m vožnje 
pustil, ker mu je zmanjkalo bencina. 
Storilca še iščejo.

PADEL S STREHE
SEVNICA - 28. maja ob 18.50 je ob 

sestopu s strehe padel in sc huje po
škodoval 49-letni Ivan B. iz Sevnice. 
Ivan je tega dne skupaj z ženo in 
hčerko prekrival kozolec. Pri sestopu 
s strehe mu je na višini 2 metrov na 
lestvi spodrsnilo in je padel na tla. 
Pri padcu je dobil pretres možganov 
in si poškodoval hrbtenico. Odpeljali 
so ga na zdravljenej v celjsko bol
nišnico.

AVTOMOBILISTI
POZOR!

Pred leti so slovenske zavaro
valnice ob sklenitvi zavarovanja 
podarjale voznikom male 
priročne gasilne aparate, ki jih 
mnogi še zdaj vozijo s seboj v avtu. 
Zavarovalnice opozarjajo, da je 
aparatom potekel rok uporabno
sti in jih morajo vozniki odstrani
ti iz vozila, saj lahko pride do ne
prijetnosti. Nekaj primerov je že 
bilo, daje dotrajanim gasilnim 
aparatom odtrgalo dno, pri čemer 
je bil delno poškodovan predal 
vozila. Voznika s slabšimi živci pa 
pok lahko tudi tako zmede, da 
izgubi nadzor nad vozilom in 
nesreča je tu.

NA PREHODU ZA 
PEŠCE ZBIL ŽENICO

TREBNJE - 23. maja ob 8.45 
se je 50-letni Anton Udovič iz 
Trebnjega peljal od središča 
Trebnjega proti Baragovemu 
trgu. Ko je pripeljal v križišče pri 
Dolenjkini blagovnici, je zavijal 
v levo. Na Baragovem trguje na 
zaznamovanem prehodu za pe
šce tedaj prečkala cesto 69-letna 
Jožefa Cugelj iz Trebnjega. Ko 
jo je voznik zagledal, je začel 
zavirati, vendar jo je vseeno zbil. 
I ludo poškodovano so odpelja
li v novomeško bolnišnico.

KJE SO VIZE ZA BOSANCE?
OSILNICA - Vodnogospodarsko 

podjetje Hidrotehnik iz Ljubljane 
opravlja dela na vzdrževanju brežin in 
popravilu posledic plazov na Kolpi, 
Čabranki in Belici. Delo so že opravili 
na slovenskem bregu Čabranke nas
proti Čabra. Zataknilo pa se je pri sa
naciji plazu pri Belici. Ze pred dobrim 
mesecem so sem napeljali material, 
potreben za sanacijo. Problemov ni 
bilo, ker so ga vozili šoferji Slovenci. 
Zataknilo pa se je, ko bi morali priti 
sem delavci Bosanci. Dostop je namreč 
možen le prek Hrvaške in hrvaški ob
mejni organi delavcev Bosancev niso 
pustili sem, ker niso imeli viz. Podjetje 
je za vize zaprosilo, a čaka nanje že 
dober mesec dni. Medtem pa se lahko 
zgodi, da bodo vode narasle in odnesle 
napeljani material.

TIHOTAPIL NAPRAVE 
ZA OMAMLJANJE

OBREŽJE - 28-letni Krešimir K. 
iz Zagreba, ki seje 28. maja ob 14.30 
pripeljal na mednarodni mejni pre
hod Obrežje, je v audiju iz Nemčije 
peljal 45 naprav, ki ob dotiku pri 
človeku povzročijo šok in ga s tem 
omamijo. Tovrstno blago je Krešimir 
kupil za nadaljnjo prodajo na Hr
vaškem. Naprave so mu poliesiti za
segli, poravnati pa bo moral tudi ra
čun pri sodniku za prekrške. Kreši
mir je potovanje nadaljeval peš, saj so 
policisti pri kontroli vozila ugotovili, 
daje številka na karoseriji ponareje
na. Vozilo so zasegli in ga predali 
kriminalistom.

VODSTVO RDEČEGA 
KRIŽA SLOVENIJE V 

NOVEM MESTU
NOVO MESTO - V ponedeljek, 

30. maja, so bili na delovnem obisku 
v Novem mestu člani izvršnega od
bora in strokovni sodelavci Rdečega 
križa Slovenije. Na skupnem sestan
ku s predsedniki in sekretarji obmo
čnih organizacij Rdečega križa Slo
venije iz dolenjskih in belokranjskih 
občin so ocenili dejavnost RKS na 
področju krvodajalstva, socialne de
javnosti, usposabljanja ekip in pri
pravljenosti RK za delovanje ob ele
mentarnih nesrečah. Beseda je tekla 
še o težavah pri uresničevanju pro
grama pomoči beguncem in pripra
vah na njihovo vrnitev ter o drugih 
aktualnih nalogah. Predstavnike 
Rdečega križa je sprejel tudi pred
sednik novomeškega izvršnega sveta 
Boštjan Kovačič, kije pohvalil dobro 
delo RK v Novem mestu in zagotovil 
še nadaljnjo vsestransko podporo tej 
humanitarni dejavnosti.

Kočevska stranpota
KRADEL ZLATNINO - M. M. iz 

Strug je 26. maja ob 19. uri obvestil 
policijo, daje neznanec dopoldne, ko so 
bili na delu, vlomil v hišo in odnesel tri 
otroške zlate verižice, dva prstana in 
zapestnico ter še tri ročne ure, vse sku
paj vredno okoli 80.000 tolarjev. Ni pa 
se dotaknil raznih vrednih aparatov (ra
dio, stereo itd.), ker se mu očitno ni 
dalo prenašati težjih predmetov.

PEŠEC HUDO POŠKODOVAN - 
Na Grajski poti v Kočevju se je zgodila 
28. maja okoli 10.20 huda nesreča, v 
kateri sta bila udeležena voznik osebne
ga avta P. D. in pešec F. D., oba iz 
Kočevja. Hudo poškodovanega pešca 
so odpeljali na UKC v Ljubljano. Na 
avtu je razbito vetrobransko steklo itd. 
Zadevo bo obravnavalo tožilstvo.

KRŠIL NEDOTALJIVOST STA
NOVANJA - M. M. iz Kočevja je 23. 
maja dopoldne obvestil kočevske poli
ciste, da je v sobi na Trgu zbora odpo
slancev, ki jo ima v najemu, neznanec, 
ki je očitno v sobi tudi prespal. Policisti 
so ugotovili, da je neznanec G. T. iz 
Ljubljane, in so ga nato ovadili zaradi 
kršitve nedotakljivosti stanovanja.

VZETO IN NAJDENO - 29. maja 
ob 9. uri je P. Z. prijavila policistom, da 
ji je izginilo kolo, ki ga je pustila neza- 
klenjenega pred stanovanjskim blo- 
kom. Že ob 13.30 je bilo kolo najdeno 
in vrnjeno lastnici.

DOMA RAZGRAJAL - 29. maja ob 
20.15 so kočevski policisti posredovali 
v zasebnem stanovanju v Željnah, kjer 
se je A. L. prepiral s starši in sestro. 
Pomiril ga je šele pogled rta policiste.

TRČENJE V LIVOLDU - V. R., ki 
začasno stanuje v Kočevju, je 29. maja 
ob 20.10 peljal z avtom proti Livoldu. 
Nasproti mu je pripeljal kar jx> svoji levi 
M. Ž., ki je - kot so ugotovili policisti - 
pod vplivom alkohola zgrešil svoj voz
ni pas in trčil v avto V. R., kar ga bo 
pripeljalo k sodniku za prekrške.

UDARIL MATER 
IN GROZIL SESTRI

GMAJNA - 35-letni Marjan V. z 
Gmajne v krški občini je 27. maja 
prišel domov nekaj pred pol deveto 
zvečer. Med njim m sestro je prišlo 
do prepira. V prepiru je Marjan V. 
udaril mater in se nato spravil se nad 
sestro, kije zaradi tega poklicala poli
ciste. Ob prihodu policistov je Mar
jan sestri še vedno grozil, zato so ga 
odpeljali s sabo do iztreznitve.

JAVNA TRIBUNA O 
NOVOMEŠKEM 

PROMETU
NOVO MESTO - Društvo 

Novo mesto priredi danes, 2. ju
nija, ob 20. uri v prostorih Krki
nega izobraževalnega centra v 
hotelu Metropol javno tribuno o 
sedanjem stanju in bodoči ure
ditvi novomeškega prometa s 
posebnim poudarkom na pro
metu v starem mestnem jedru. 
Na tribuni bo sodeloval prof. 
Vladimir Braco Mušič, načrto
valec novomeškega prostorske
ga razvoja, ta tribuna pa naj bi 
bila tudi priložnost za koristne 
predloge o trenutni in dolgoro
čnejši prometni ureditvi v našem 
mestu. Zato prireditelji vabijo k 
sodelovanju meščane in druge, 
kijih ta stvar zanima, še posebej 
pa pristojne občinske službe, 
policijo, inšpekcijske službe, 
sodnika za prekrške, vodstva 
krajevnih skupnosti in mestnih 
šol, Komunalo in Cestno pod
jetje.

Na sodišču priznal le en vlom
3. in 4. aprila je bilo vlomljeno v Medvedovo hišo na Krki in v diskont na Grabnu, 

izginil je tudi senzor z Božičeve zidanice - Dejanja naj bi storil Franc Goršin

NOVO MESTO - Pred kratkim je bila na novomeškem temeljnem sodišču 
obravnava zoper še ne 26-letncga Franca Goršina iz Smolenje vasi pri Novem 
mestu zaradi vloma v diskont na Grabnu, potem v Medvedovo hišo v naselju 
Krka ter zaradi kraje Božičevega senzorja, ki so ga kasneje policisti našli pri 
Goršinu v kleti. Sicer pa je fant sodišču že znan od leta 1985, ko je prvič stopil 
na kriva pota. Tudi pred dobrim mesecem, ko so ga pogojno izpustili iz za
pora, sije takoj privoščil prej omenjeni “podvig”, kljub temu da gaje že čez 
nekaj dni čakalo novo prestajanje kazni. Sodišče ga je spoznalo za krivega 
in mu prisodilo 2 leti in 4 mesece enotne kazni ter podaljšalo pripor.

Obtoženi Franc Goršin je v zago
voru pred senatom priznal le vlom v 
diskont, medtem ko je vlom v Me
dvedovo hišo in krajo Božičevega 
senzorja vseskozi zanikal. Povedal je, 
daje prišel v diskont na Grabnu tako, 
da je preplezal žičnato ograjo, nato 
našel na zloženem gradbenem mate
rialu kladivo in izvijač, razbil šipo na 
vratih in stopil v trgovino. S sabo je 
odnesel 11 zavitkov cigaret, ki pa so 
mu jih še istega dne zasegli. Dejal je, 
da še danes ne ve, zakaj se je odločil 
za vlom.

Dan pred vlomom v diskont, v ne
deljo, 3. aprila, pa je bilo vlomljeno 
v hišo Ivana Medveda na Krki. Me
dvedovih v nedeljo med 11.30 in 
13.30 ni bilo doma in v tem času je 
vlomilec najprej poskušal priti v hišo 
skozi garažo, ker mu tam ni uspelo, 
je razbil šipo na kuhinjskem oknu. 
Ivan Medved pravi, da je iz njegove

sobe izginila verižica od ure in zlat 
prstan, iz mamine sobe pa fotoaparat 
in zlata verižica. Naslednji dan je šel 
Medved k sosedu in opazil ob robu 
gozda Goršina. Kasneje je šel na 
mesto, kjer je prej stal Goršin, in po
gledal stopinje, ki so spominjale na 
stopinje, ki sojih policisti odkrili pri 
njem, ko so raziskovali vlom. To je 
povedal policistom, ki so kasneje 
ugotovili istovetnost stopinj. Ivan 
Medvedje na sodišču zahteval, da se 
mu povrne 80.000 tolarjev za pov
zročeno škodo in ukradene stvari.

V nedeljo ali od nedelje na po
nedeljek je izginil tudi senzor na zi
danici Iva Božiča iz Smolenje vasi. 
Nekdo ga je odtrgal s trama, kamor 
je bil pričvrščen, in s tem povzročil 
kratek stik. Takšen senzor, brez no
silca, so kasneje policisti našli pri 
Goršinu v kleti. Goršin je zanikal, da 
bi senzor ukradel in trdil, da ga je
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kupil pred kakšnimi 7 ali 8 meseci 
preko kataloga. Predsednik senata ga 
je vprašal, zakaj si ga je kupil, ko pa 
nima premoženja in ni v službi. Kljub 
temu je Goršin še naprej trdil, da ga 
on ni ukradel. Policisti so kmalu po 
vlomu v diskont našli orodje in ciga
rete. Goršin jim je pokazal tudi, kje

• Senat jc Franca Goršina spoznal 
za krivega, čeprav jc zanikal, da bi bil 
v Medvedovi hiši in da bi ukradel 
Božičev senzor, ker so to potrjevali 
materialni dokazi, in mu za očitana 
kazniva dejanja izrekel 1 leto za
porne kazni, ker pa bi moral Goršin 
že sredi aprila na prestajanje 1 leto 
in 6 mesecev dolge zaporne kazni, je 
nato senat izrekel enotno zaporno 
kazen 2 leti in 4 mesece ter mu po
daljšal pripor. Oprostil gaje plačila 
sodnih stroškov, Ivana Medveda pa 
napotil na civilno pravdo za uvelja
vitev odškodninskega zahtevka. V 
zaporno kazen sc bo Goršinu štel 
pripor. Sodba še ni pravnomočna.

je odvrgel fotoaparat, pil šampanjec 
in odvrgel verižico. Na sodišču je to 
kljub policijskemu zapisniku, ki gaje 
takrat podpisal, zanikal.

J. DORNIŽ
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Zmage in rekordi na pokalu Savana
Pet zlatih medalj mladih atletov Tilie v Hartbergu - Kljub dežju je Tomaž Božič postavil 

dolenjski rekord v teku na 100 m - Dvojna zmaga Brežičanke Vladke Lopatic

VBršljinujim 
je spodletelo
Mladim kolesaijem 

Krke doma ni uspelo

NOVO MESTO - Na osmi dir
ki mladih kolesarjev za pokal Fru- 
tabela, ki je bila ob koncu prejš
njega tedna v Bršljinu, nadobud
nim kolesarjem Krke ni šlo vse po 
načrtih. Obetavni Jure Zrimšek je 
zaradi padca ostal brez boljše 
uvrstive, ravno tako ni “blestel” 
Matevž Šušteršič, kije pri starejših 
dečkih osvojil samo sedmo mesto. 
Kljub vsemu sta mlada novome
ška kolesarja še vedno med vodil
nimi. Kar ni uspelo Novomešča- 
nom, pa je popravil njihov konku
rent z druge strani Goijancev, Čr- 
nomaljčan Bor Vrščaj, ki je pri 
starejših dečkih osvojil odlično 
drugo mesto, seveda pa ne gre 
pozabiti na tudi odlično uvrstitev 
drugih dveh najmlajših novomeš
kih mušketirjev, Uroša Veneta in 
Tomaža Noseta, ki sta pri mlajših 
dečkih osvojila drugo in tretje me
sto.

Rezultati 8. dirke - dečki B: 1. 
Strgar (Astra), 2. Vene, 3. Nose 
(oba Krka), 5. A. Prevejšek (Sava- 
projekt), 6. Kastelic (Krka), 9. 
Divjak-Zalokar (Master team 
Krško), 10. Grdešič (Črnomelj), 
11. T. Prevejšek (Savaprojekt), 13. 
Žlak (Črnomelj), 15. Dular, 16. 
Senica (oba Master team), 17. 
Zrimšek (Krka), 20. Sotošek 
(Master team) itd. Dečki A: 1. 
Bajda (Rog), 2. Vrščaj (Črno
melj), 3. Zagorc (Savaprojekt), 7. 
Šuštaršič (Krka), 8. Čepon, 11. 
Četrtič, 13. Gabrič, 15. Vižintin, 
17. Žnideršič (vsi Savaprojekt) itd. 
V obeh konkurencah je nastopilo 
več kot sto mladih kolesarjev, or
ganizacija tekme, ki je bila v rokah 
kolesarskih delavcev Krke, je bila

°dliČna- S. DOKL

HARTBERG - Atleti novomeške Tilie in brežiškega Fita vedno znova doka
zujejo, da so se za letošnjo sezono zelo dobro pripravili. Minulo nedeljo so 
nastopili na tradicionalnem tekmovanju mladinskih reprezentanc Hrvaške, 
Avstrije, Madžarske in Slovenjje za pokal Savaria v avstrijskem Hartbergu, 
Iger so vzporedno z mladinskim tekmovanjem pripravili še mednarodni član
ski miting.

Dež in hladno vreme dolenjskim at
letom nista preprečila dobrih rezulta
tov, najodmevnejši med njimi pa je bil 
dolenjski članski rekord in zmaga novo
meškega šprinterja Tomaža Božiča v 
teku na 100 m (10,86). Brežiška mno- 
gobojka Vladka Lopatič se je tokrat 
preizkusila v teku na 100 in 400 m, 
obakrat zmagala in dosegla zelo dobra 
izida (na 100 m 12,07 s in na 400 m 
57,54 s). Njen uspeh je v teku na 100 m 
z drugim mestom dopolnila klubska 
kolegica Katja Tomažin. Tudi novome
ška skakalka v daljino Nataša Podkriž
nik je z novim skokom preko 6 m (607 
cm) znova dokazala, daje letos dobro 
trenirala. V skoku v višino je na med

narodnem mitingu med članicami s 158 
cm zmagala šentjernejska pionirka 
Maja Vinder, novomeška mlajša mla
dinka Katja Zupan pa je v metu kopja 
s 37,68 m dolgim metom le za dober 
meter zaostala za dolenjskim članskim 
rekordom Saše Derganc. Matjaž Rav
bar je bil v teku na 1.51X1 m drugi s ča
som 4:13,07.

Na tekmovanju za pokal Savarija naj 
bi v dresu s slovenskim grbom nastopi
lo 6 novomeških mladincev, vendar so 
organizatorji zaradi dežja in spolzkega 
metalskcga kroga odpovedali tekmo
vanje v metu kladiva, tako da si je Gre
gor Rus prireditev moral ogledati s tri
bune, medtem kosi je ostalih pet novo-

Gaj na pragu, Krka pa čez
Kočevski Gaj seje vrnil na prvo mesto - Novomeščani 

so kljub dobri igri izgubili v Dekanih

MOŽE IN POPOVIČ
SLOVENSKE KONJICE - Na 3. 

dirki za motokros prvenstvo Slovenije, 
ki je bila minuli vikend v Slovenskih 
Konjicah, je največji uspeh dosegel 
mladi Jaka Može, ki je bil prvi v kate
goriji motorjev do 80 ccm, Aleksej Po
povič pa je bil tretji. V malce nižji kate
goriji motorjev (do 60 ccm) pa je bil 
Andrej Hvastja drugi. Med člani v kate
goriji 125 ccm je Ludvik Mežnar osvo
jil dobro 6. mesto in je v skupni uvrstitvi 
med petimi najboljšimi motokrosisti te 
kategorije. Pred tednom je bila super 
motokros dirka v Velenju, kjer sta se 
izredno odrezala Andrej Hvastja in 
Aleksej Popovič ter zmagala, njihov 
starejši klubski tovariš Ludvik Mežnar 
pa je zasedel sedmo mesto.

KOČEVJE, NOVO MESTO - Kdo 
bo zapustil prvo državno ligo in kdo bo 
zasedel izpraznjeni mesti, je zdaj že jas
no. Novomeščanom, ki zapuščajo dru
žbo najboljših, sc bo pridružila ljubljan
ska Mavrica, njuni mesti pa bodo za
sedli nogometaši kočeskega Gaja in 
Korotana Suvel.

Novomeščani so v nedeljo gostovali 
v Dekanih, kjer je šlo domačim nogo
metašem za biti ne biti. Morebitna zma
ga nad “odpisanimi” Novomeščani je 
bila za Islragas Jadran vredna “suhega 
zlata”. Malo s svojimi nogami, pomaga
li pa so jim tudi sodniki, in vse se je tako 
steklo, kot so si gostitelji želeli. Prema
gali so Dolenjec, ki so igrali pošteno in 
borbeno, včasih na trenutke so bili celo 
boljši tekmec, vendar jim mreže ni us
pelo zadeti vsaj enkrat več kot doma
činom. Zadetek Primca v 31. minuti jim 
je vlival veliko upanja, vendar potem ni 
šlo več.

Kočevci so spet na prvem mestu v 
drugi ligi. Tokrat jc bila njihova žrtev 
solidna ekipa Beltransa iz Beltincev, ki 
pa je morala priznati veliko premoč 
bodočih prvoligašev. Kočevcem pa seje 
“oddolžila” Nafta iz Lendave, ki jih je 
prešnjo nedeljo premagala, in sicer ta
ko, da je na gostovanju porazila fa
vorizirani RCS Gramatcx, ki verjetno 
ne bo tako kmalu pozabil “velike us-

HRAST ZASEDEL 
ČETRTO MESTO

NOVO MESTO - Scjuash igralci no
vomeškega Hrasta so igrali na pokal
nem prvenstvu v Ljubljani. Ekipa, ki so 
jo sestavljali Klemen Gutman, Sebas
tijan Turk in Robert Kupec, je zasedla 
četrto mesto, kar je lep uspeh. V tek
movalni sezoni 1993-1994 je uspeh 
novomeškega squash kluba Hrast 
dopolnil še mladinec Klemen Gutman, 
kije mladinski državni absolutni prvak 
in sodi med tri najboljše igralce v Slo
veniji.

Vrhunski šport iz province
Manjši kraji živijo za en šport

Pravih, da se najboljši športniki 
zbirajo v največjih mestih oziroma 
republiških središčih, ki je veljalo 
nekdaj, se je v letih po osamosvojitvi 
Slovenije postavilo na glavo. Vse več 
je klubov iz manjših mest in celo s 
podeželja, ki imajo v svoji športni 
panogi glavno besedo. Medtem ko 
so tribune športnih štadionov v Lju
bljani skoraj prazne, se ob igriščih v 
manjših krajih zbere tudi več tisoč 
gledalcev. Zanimiv pojav lahko opa
zujemo predvsem v nogometu, ko
šarki in rokometu, pa tudi drugje.

Če v večjih mestnih središčih de
luje na stotine klubov, ki med sabo 
bijejo neizprosen boj za pokrovitelje, 
v manjših krajih dajejo prednost 
enemu ali dvema športoma, ki lažje 
dobita podporo lokalne politike in 
podjetništva, cel kraj živi za izbrani 
šport, tako da tudi gledalcev ne more 
manjkati. Ker so med glavnimi or
ganizatorji običajno tudi osnovno
šolski učitelji športne vzgoje, ima iz
brani šport prednost tudi pri pouku, 
tako da večina otrok dovolj zgodaj 
osvoji tehniko športne discipline, kar 
omogoča zgoden izbor najbolj na
darjenih, ki med vrstniki predstav
ljajo majhne idole. Takih primerov 
je tudi na Dolenjskem dovolj: šahisti 
iz Starega trga ob Kolpi, brežiški, 
šentjernejski in dolenjskotopliški 
atleti, badmintonisti z Mirne, roko
metaši iz Dobove, Krškega ter Sev

nice, rokometašice iz Kočevja in še 
bi lahko naštevali.

Zal povsod ni tuko. Kljub temu da 
je na primer metliško gospodarstvo 
sorazmerno uspešno, v tej belokra
njski občini šport ne more in ne 
more zaživeti, saj ne najde podpore 
v lokalni politiki pa tudi gospodar
stvo ne kaže posebnega zanimanja 
za športnike. V Novem mestu, ki kot 
regionalno središče ne premore niti 
25 tisoč prebivalcev, politika in gos
podarstvo šport sicer izdatno podpi
rata, a denarja za preštevilne klube 
in društva kljub temu ne more biti 
dovolj, zato se večina športnikov iz
gublja v sivem povprečju, svetla izje
ma so le kolesarji in posamezni atleti 
ter redki klubi v kolektivnih športih.

Z uvedbo lokalne samouprave 
bodo pogoji za razvoj športa v neka
terih novonastalih občinah še težje, 
vendar ne kaže obupati. Mnogi špor
tni zanesenjaki so že ničkolikokrat 
dokazali, da je možno tudi s skrom
nimi sredstvi in v nemogočih razme
rah narediti veliko. Ko pridejo uspe
hi, se lažje najde tudi denar. Večina 
dela bo še vedno padla na pleča 
amaterskih organizatorjev in trener
jev. Med njimi bo moralo svoje mes
to najti tudi več športnih pedagogov 
in nekdanjih uspešnih športnikov, 
saj brez stroke v sodobnem športu ne 
gre.

1. VIDMAR,

luge” sosedov, ki so jim tako vzeli še 
zadnje upanje. To jc še en dokaz več, da 
se v Sloveniji igra pošten nogomet in da 
se počasi pozablja na znano jugo-ku- 
hinjo.

Nedeljski rezultati naših nogome
tašev: Istragas Jadran: Krka Novolerm 
2:1 (1:1) - strelec Primc; Gaj: Beltrans 
4:0 (3:0) - strelci Komočar, Fartek, 
Struna in Vujičič).

Združitev
nogometašev
Ustanovili so medobčin

sko nogometno zvezo No
vo mesto

NOVO MESTO - Nogometni 
klubi Dolenjske, Posavja in Bele 
krajine so po dolgih letih spet do
bili svojo medobčinsko nogomet
no zvezo. Tako so se namreč do
govorili predstavniki osmih nogo
metnih klubov na skupnem ses
tanku 19. maja. Od nogometne 
zveze Slovenije pričakujejo, da jih 
bo v kratkem tudi formalno priz
nala ter da bodo začeli z delom 
najkasneje 20. junija, ki jc prvi dan 
prestopnega roka.

Sedež medobčinske nogometne 
zveze bo v Novem mestu. S tem so 
zapolnili organizacijsko praznino, 
ki je po razpadu dolenjske nogo
metne zveze vladala na jugovz
hodu Slovenije. Organizirali bodo 
tekmovanja v vseh kategorijah, od 
pionirjev do članov. Kot enega 
poglavitnih ciljev medobčinske 
nogometne zveze Novo mesto so 
si njeni člani zastavili ponovno 
oživitev nekaterih klubov, katerih 
dejavnost je v zadnjih letih pov
sem zamrla, in ustanovitev novih 
klubov. Predsednik zveze je Ivan 
Kapušin, sekretar Igor Bučar, 
predsednik sodniške organizacije 
pa Boško Vujasin.

SOLA IN TEKMOVANJE
MALI SLATNIK - Člani športnega 

društva Križe že nekaj let zapored 
pripravljajo šahovsko šolo za mlade, ki 
ji sledi tekmovanje, na katerem je letos 
nastopilo 23 dečkov in deklic. Med dek
licami je zmagala Jasmina Bajc nad 
Sonjo Zagoranski in Eleno Šporar (vse 
Mali Slatnik), med dečki pa Marko 
Goršin (Mali Slatnik) nad Engelbcrtom 
Brkičem (Veliki Slatnik) in Maticem 
Mikcem (Mali Slatnik).

RAVBAR PRVI V ZAGREBU
ZAGREB - Novomeški kolesar Bog

dan Ravbar je zmagal v skupni raz
vrstitvi na dvodnevni mednarodni kole
sarski dirki za veliko nagrado Metalia- 
comerca. Med 180 kolesarji je drugo 
mesto zasedel Sandi Papež, tretji pa je 
bil Rus Aleksander Torkačenko, ki tek
muje za Celje. Mladinci so nastopili na 
117 km dogi dirki za nagrado Algre-Alp 
v Bolzanu. Martin Derganc je bil šesti, 
Robert Gašperin pa osmi.

MEŽNAR DRUGI
VELENJE - Na 2. dirki za državno 

prvenstvo v Stadionskem motokrosu je 
bil Novomeščan Ludvik Mežnar v 
razredu do 125 ccm drugi, Sandro Win- 
disch pa v razredu do 80 ccm enajsti. 
Mežnarje nastopil tudi v superfinalu, 
kjer so se pomerili najboljši tekmoval
ci iz vseh razredov, in osvojil tretje mes
to, v skupni razvrstitvi pa je po dveh 
dirkah drugi.

meških reprezentantov okoli vratu obe
silo zlate medalje. Katka Jankovič je 
zmagala v teku na 100 m z ovirami 
(15,26 s), Aleš Tomič v teku na 1.500 m

• VRHUNSKA ATLETIKA POD 
PORTOVALOM - V petek in soboto 
bo na stadionu pod Portovalom leto
šnje najpomembnejše atletsko tek
movanje v naši državi, finale atlet
skega pokala Slovenije. Nastopili 
bodo vsi najboljši slovenski atleti z 
Brigito Bukovec na čelu. Dolenjci 
lahko največ pričakujemo od Igorja 
Primca, Vladimirja Keva, Vladke 
Lopatič, Jureta Rovana, Tomaža Bo
žiča, Nataše Podkrižnik in Mateje 
Udovč, v boj za zmago pa bi se lahko 
spustili še nekateri. Nosilec bronaste 
medalje v skoku v daljino s splitske
ga evropskega prvenstva Borut Bilač 
je bombastično napovedal, da bo v 
Finalu teka na 100 m premagal zad
nje čase najboljšega slovenskega 
šprinterja Tomaža Božiča, ki je tre
nutno v izvrstni formi, tako da slo
viti Postojnčan ne bo imel lahkega 
dela. Začetek tekmovanj bo v petek 
in v soboto ob 16. uri.

(4 minute in 9 sekund), Tanja Kle
menčič, Maša Fink in Miha Durič pa so 
tekli v zmagovalnih štafetah Slovenije.

I. V.

GIMPEX ČETRTI 
NA BOHINJKI

BOHINJSKA BELA - Na 3. tekmi 
za državno prvenstvo v raftingu na Savi 
Bohinjki je tekmovalo 16 ekip. Močne 
padavine so botrovale izredno težki 
progi. Zmagala je ekipa Bobra, Straška 
posadka Gimpexa pa je v težkih tek
movalnih pogojih osvojila četrto mesto 
in je zdaj tretja v skupni razvrstitvi. 
Straška tekmovalca raftinga čaka v 
kratkem še več preizkušenj: tekmovali 
bodo v evropski ligi v Nemčiji in na 
Češkem oziroma na državnem prvens
tvu na Savi v Tacnu.

“POKAZALI ZOBE”
NOVO MESTO - V derbiju tretje 

republiške teniške lige so se na igriščih 
v Portovaldu pomerili tenisači Novega 
mesta in Krškega. Šlo je za prvo mes
to, ki vodi v holj elitno drugo ligo. Gos
tje so bili uspešnejši in so domače 
tenisače presenetljivo lahko premagali 
z rezultatom 5:0.
V

TOM je pobral vse zlato
Badmintonisti mirenskega Toma najuspešnejša 

ekipa na državnem prvenstvu za igralce do 14. leta

A

Uroš Kirm
MIRNA - Ko so na Mirni pred 

dvema letoma ustanovili prvi bad
mintonski klub na Dolenjskem, si ni 
nihče mislil, da bodo Mirenčani v 
tako kratkem času prodrli v sam slo
venski vrh tega športa. Visokostro- 
kovno in zagnano delo Saše Zrnca je 
hitro obrodilo bogate sadove, vrhu
nec letošnje sezone pa je bil popoln 
uspeh mladih mirenskih badminto- 
nistov na državnem prvenstvu za ig
ralce do 14. leta, ki so ga minulo so
boto pripravili na igriščih ljubljanske 
dvorane Bit. Osvojili so namreč kar 
štiri od petih zlatih medalj. Uroš 
Kirm je bil prvi med dečki, Nina 
Šumi pa je zmagala med deklicami 
ter v dekliškem paru skupaj z Alenko 
Zakrajšek in v mešanemu paru 
skupaj z Urošom Kirmom. Le med

deškimi dvojicami sta se Mirenčana 
U. Kirm in Dušan Skerbiš morala 
zadovoljiti z drugim mestom. Njihov 
uspeh sta dopolnila Aleš Murn in 
Alenka Zakrajšek s tretjim mestom 
med posamezniki.

Izjemno kakovost je mlada Tomo
va ekipa letos potrdila že na mnogih 
domačih in mednarodnih tekmova

njih, na katerih so se mirenski igral
ci enakovredno borili celo z vrstniki 
iz držav, ki sodijo v sam evropski in 
svetovni vrh. Mirenčani so zanesljivo 
osvojili prvo mesto na osnovnošol
skem državnem prvenstvu, izjemne 
uspehe pa dosega tudi člansko mo
štvo, ki se jc uvrstilo v elitno državno 
ligo, kjer nastopa šest najboljših slo
venskih klubov, cilj Mirenčanov pa je 
3. mesto. Trener in najboljši miren
ski badmintonist Sašo Zrnec je drža
vni prvak, prvi na slovenski jakostni 
lestvici in kandidat za olimpijske igre 
v Atlanti.

Tom je tako prvi slovenski klub, ki 
mu je poleg Lendave po kakovosti 
igralcev uspelo vriniti sc med lju
bljanske klube, ki so bili razred zase 
že v bivši Jugoslaviji in kasneje v sa
mostojni slovenski državi. Trebanj
ska občina se žal ne more ponašati z 
množičnostjo med vrhunskimi šport
niki, zato je badminton hitro dobil 
domovinsko pravico, zanimanje mla
dih za ta izredno dinamični in atrak
tivni šport pa je zelo veliko.

I. V.

v
Šport iz Kočevja 

in Ribnice
137 KEGLJAČEV ZA DŠI - Na 

kegljaškem tekmovanju v okviru de
lavskih športnih iger je nastopilo 137 
kegljačev. Med moškimi je zmagala 
ekipa Upokojencev nad Zavodom 
Škorc in ekipo GG-ja, pri ženskah pa 
upokojenke nad Ljubljansko banko. 
(M.G.)

ODPRTO PRVENSTVO KOČEV
JA - Na odprtem prvenstvu Kočevja v 
kegljanju jc pri moških zmagal Ma
rinček nad Mlakarjem in Kržetom, pri 
ženskah pa Čubrilovičeva nad Steva- 
ničevo in Jeralovo. Nastopilo je 108 
kegljačev.

SREČANJE SODNIKOV - Ribniški 
zbor rokometnih sodnikov je bil gos
titelj 10. zbora sodniških zborov Slove-

Športniki želijo športno dvorano
Tako so na nedavni skupščini poudarili člani črnomaljske športne zveze - Najprej 

preoblikovanje zveze - Darja Kapš in Milan Fabjan športnica in športnik leta

ČRNOMELJ - Pretekli teden jc črnomaljska športna zveza sklicala prvo 
skupščino, potem ko sojo ustanovili sredi lanskega januarja. Kot rdeča nit 
nekajurne razprave seje vlekla ugotovitev, da v športu ne gre vse tako, kot 
bi želeli športniki. Primanjkuje denarja, zato je letela kritika na izvršni svet, 
ki jim ne nakazuje redno iz proračuna sredstev, čeprav predstavljajo le tretino 
tistega, kar potrebujejo.

Zato nekatere od 22 članic športne 
zveze ne morejo redno plačevati na
jemnine za športno dvorano. Tako je 
vsem dolžnikom srednja šola kot uprav- 
Ijalka dvorane odpovedala gostoljubje. 
Zategadelj sta mladinska in pionirska 
ekipa košarkarjev skoraj ves maj igrali 
ligaške tekme v metliški športni dvora
ni. Kljub temu daje po mnenju športne 
zveze problem pereč, jim ni uspelo skli
cati sestanka z občinsko vlado in sred
njo šolo. Precej časa se jc razprava vrte
la prav okoli črnomaljske športne dvo
rane, za katero je najemnina po mnen-

NAŠI PREŠIBKI ZA 
MEDNARODNO 
KONKURENCO

NOVO MESTO - Ob koncu 
prejšnjega tedna sta mladinski od
bojkarski vrsti Slovenije preiz
kušali srečo na kvalifikacijskem 
turnirju za evropsko prvenstvo v 
Bielski Bieli (Poljska) in Mari
boru. Dekleta so na tujem zmaga
la samo proti Makedoniji (3:0), 
vse druge tekme pa so gladko iz
gubile. V izbrani vrsti je zaigrala 
tudi nadarjena Novomeščanka 
Jana Vernig, ki pa ni mogla veliko 
pomagati svojim soigralkam, ker 
so bile prešibke tekmice bolj iz
kušenih ekip. Podobno usodo so 
delili tudi mladi odbojkarji, ki so 
igrali v Mariboru. Prednost do
mačega terena ni pomagala. Pre
magali so samo Ciper (3:0), kar je 
slaba uteha za slovensko mladin
sko odbojko, ki, po vsem sodeč, 
sodi v tretji kakovostni razred v 
Evropi. Obe ekipi sta se uvrstili na 
skromno peto mesto, kar bo odpr
lo oči tudi odbojkarskim delav
cem, ki vse preveč modrujejo, na
mesto da bi delali.

ju nekaterih previsoka, medtem ko so 
drugi dokazovali, da je med nižjimi v 
Sloveniji, kar po njihovem ne čudi, saj 
skoraj ničesar ne nudi. Zato so bili 
športniki edini, da tako z dvorano kot 
ostalimi športnimi objekti v Črnomlju 
upravlja športna zveza, seveda pa se 
mora prej preoblikovati v agencijo. Ob 
tem je nekdo spomnil, da bodo morali 
objekte tudi vzdrževati, kar gotovo ne 
bo majhno breme, saj je dvoje črnoma
ljskih igrišč danes v katastrofalnem 
stanju in prava sramota za mesto.

Kot že rečeno, se je razprava sukala 
predvsem okrog denarja. Kljub števil
nim kritikam na račun občinske vlade 
so jo tudi pohvalili, da je upoštevala

ŠPORTNICA IN ŠPORTNIK LETA- Na skupščini črnomaljske športne zveze, 
ki je bila zaradi zavlačevanja pri sprejemnju republiškega in občinskega proračuna 
šele konec maja, so razglasili tudi športnico in športnika preteklega leta. Športni
ca leta je postala Darja Kapš, mlada šahistka iz Starega trga, ki je bila lani 
dvakratna državna prvakinja v normalnem in pospešenem šahu v kategoriji dek
lic do 12. leta. Na svetovnem prvenstvu v Bratislavi pa je med 70 deklicami do 
12. leta osvojila 14. mesto, kar je najboljša slovenska uvrstitev doslej. Športnik 
leta je postal član ribiške družine Črnomelj Milan Fabjan, ki se mu je z dosežki v 
preteklem letu uspelo uvrstiti v državno ekipo, ki bo letos sodelovala na s\’etovnem 
prvenstvu v Angliji. Bor Vrščaj, član kolesarskega društva Črnomelj, pa je prejel 
priznanje za najboljpespektivnega mladega športnika. (Foto: M. B.-J.)

nije. Sodniki sr) se med sabo pomerili 
na rokometnem turnirju, kjer so prvo 
mesto osvojili domačini, vsi nekdanji 
rokometaši, drugi so bili Celjani in tretji 
Novomeščani. V vlečenju vrvi je v Finalu 
Celje premagalo Ribnico.

ZMAGA BALINARJEV - Na tekmi 
šestega kroga ljubljanske medobčinske 
balinarske lige je Sodražica v gosteh 
premagala Krasjc z izidom 13:2. Za 
Sodražico so nastopili J. in T. Vesel, B. 
in M. Matelič, J. in T. Košmrlj, Petrič in 
Rus. V petek se bodo doma pomerili z 
Mostami.

MALI NOGOMET - Izidi 8. kroga 
ribniške občinske lige v malem nogo
metu: Trg V. Vlahoviča - Velike Lašče 
4:4, Agalon - Bistro u redu 2:1, Gostišče 
Kaprol - Biha T. Market 3:4, AC Pres- 
tige - TP Jurjeviča 6:1. Vodi ekipa AC 
Prestige s 15 točkami.

priporočilo ministrstva za šolstvo in 
šport in športni zvezi namenila za po
lovico več denarja kot lani. A ker niso 
prepričani, da bodo zares dobili vseh 9 
milijonov tolarjev, so predlagali, naj bi 
primanjklaj v proračunu proporcional
no čutili vsi porabniki proračunskega 
denarja. Ker pa je po mnenju športni
kov odnos vodilnih v občini z redkimi 
izjemami športu nenaklonjen, so pred
lagali, naj pred lokalnimi volitvami pod
prejo kandidate iz vrst športnikov, ki se 
bodo v občinskih svetih borili zanje. 
Tokrat so s finančnim načrtom pač raz
delili denar, ki naj bi jim bil letos na 
voljo, zavedajoč se, da bi ga vsi po
trebovali več, a ga nikomur ni moč vzeti 
in dati drugemu. Le za športna društva 
Dragatuš, Adlešiči, Stari trg in VVind 
surfing klub so odločili, da jim za zdaj 
ne dajo denarja, saj niso predložili ne 
poročila za lani ne programa za letos in 
tudi na skupščino niso prišli.

M. BEZEK-JAKŠE
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“Gorjanci so geomorfološki spomenik, vodni rezervat in redek primer 
prvotnega bukovega gozda v Srednji Evropi. Dolenjci bi si postavili 
slab spomenik, če bi jih poskušali uporabiti za smučišča.

Tako stvarna in brez okraskov je bila 
ugotovitev slovenskega poznavalca in razi- 

| skovalca Gorjancev, ko je pred približno pet
najstimi leti prebral “samoupravni spora
zum” o gradnji smučišč na Gorjancih. S svo
jimi težkimi podpisi so ga okrasili 
naprednejši direktorji tedanjih novomeških 

| organizacij združenega dela in predsedniki 
' nekaterih krajevnih skupnosti. Načrti so, 

hvala bogu, propadli. Nikoli pa niso izgubili 
apetita pobudniki tega dejanja, ki so na last- 

1 no pest nesramno samozavestno s težkimi 
| stroji šarili po Gorjancih in jim kazili podo

bo, ki je nastajala stoletja. Z buldožerji so 
i razširili naravne prehode med košenicami,
I prerezali potoke in skozi gozdove ter čez 
! travnike vlačili proge, ki naj bi povezovale 

smučišča. Skozi zaščiteno območje Kobil so 
nad zakladnico pitne vode raztrgali 

i občutljivi greben, po katerem se zdaj s te
renskimi vozili poleg velikih ljubiteljev ne- 

! okrnjene narave, lovcev, prevažajo tudi 
varuhi slovenske državne meje. Krajino, ki 
razen za kak teden dni turne smuke ni bila 
nikoli primerna za smučišča, kakršna pozna
jo Rogla, Pokljuka, Kope, da ne govorimo o 
višjih in severneje ležečih, so žrtvovali ne
smiselni želji, da bi si na Dolenjskem nare
dili Kranjsko Goro. Imeli so srečo, delali so 
lahko tudi pozimi. Vseh petnajst let namreč 
ni bilo niti ene poštene zime, ki bi jih lahko 

j ovirala pri delu, seveda pa tudi smuka ni 
zdržala dlje kot kak teden dni. V tem času 
so Gače že postale dolenjsko smučarsko 
središče, če je kaj takega za dva ali tri tedne 
belega veselja na leto na Dolenjskem sploh 
mogoče in smiselno.

Toda v petnajstih letih se marsikaj spre
meni. Spremenil se je tudi pogled na tako 
samoumevne in trajne naravne vrednote, 
kot so voda, zrak, prst in gozd. Kazalo je, da 
so te vendarle prevladale nad muhami eno
dnevnicami. Novomeška občinska skup
ščina je lani sprejela pobudo za razglasitev 
Gorjancev za krajinski park. A po prvih 
znamenjih o namerah izdelovalcev načrta 
zanj bi bilo najbolje, da bi Gorjance najprej 
z odlokom zavarovali prav pred njimi! Vi
deti je, da bi se jim pod prsti kaj hitro spre
menili ne v krajinski, ampak v zabaviščni 
park, v peskovnik za kopico motoriziranih 
žljubiteljev’ narave brez domišljije, ki vsak 
trenutek potrebujejo v roki igračo (ali pa 
pečeno svinjsko kračo), sicer se počutijo 
nebogljene in sami s seboj ne vedo kaj početi.

Tisočletno biološko domotožje
Časi pa so taki, da je vedno bolj očitno, 

kako človekova vulgarna pridnost, oropana 
vsakršne rahločutnosti, naravi predvsem 
škoduje. Zato lahko prihodnost vidimo le v 
brzdanju želje po nenehnem spreminjanju 
m zapuščanju sledov na vsem, česar se do
taknemo.

Ne samo za medčloveške odnose, tudi za 
odnos do narave velja, da lahko pravo moč 
pokažemo le s tem, da se ji odpovemo. Pri 
varovanju okolja gre samo za to, ali nam bo 
nekatere uspelo prepričati, naj se v imenu 
boljše prihodnosti odpovedo moči.

Kljub temu da se vozimo z avtomobili, 
živimo v mestnem ali vaškem hrupu in 
Požiramo smrad tovarn, v katerih si služimo 
kruh, nas nekaj vleče v kraje, ki se jih s svo
jim vplivom še nismo dotaknili. Tja nas žene 
več deset tisoč let star biološki spomin, ki ga 
zadnjih 10« let “napredka” ni moglo zatreti. 
Temu prastaremu organskemu domotožju, 
ki mu industrijski in družbeni razvoj enega 
stoletja ni mogel do živega, na dnu svojega 
bitja vendarle ostajamo zvesti.

V želji, da bi bil z naravo sam in brez 
svojih umetelnih igrač, človek ves čas po
navlja eno in isto napako: igrače končno ved
no prinese s seboj. Poglejmo Trško goro. Od

cerkve proti Hmeljniku po grebenu razen 
nekaj zadnjih sto metrov ves čas hodimo po 
asfaltni cesti. Ob njej so levo in desno zida
nice, ki preraščajo v hiše, ob katerih že 
poganjajo tudi garaže. Ljudje so se tja umak
nili pred asfaltom, prometnim smradom in 
hrupom in marsikdo tudi pred človeškim 
vrvežem v mestu. In ker si jih je to želelo 
veliko, imajo zdaj tisto, pred čemer so se 
umaknili, na Trški gori. Stavim, da se njihovi 
sinovi in hčere že ozirajo preko doline na 
travnike in gozdove naslednjega grebena, ki 
še ni naseljen.

Za tako ravnanje je premalo celo Slo
venije, kaj šele Dolenjske. Zato morajo Gor
janci ostati druga možnost za tiste, ki si ne 
želijo prenesti hiše in prepeljati avtomobila 
čez dolino na naslednji greben, temveč 
hočejo nanje vedno znova pešačiti samo s 
svojo domišljijo, parom gojzarjev in nahrbt
nikom. Ostanejo naj možnost za vse, ki zara
di dveh ali treh tednov belega veselja nočejo 
petdeset tednov v letu gledati železnih in 
betonskih stebrov žičnic ter njihovega jek
lenega vrvja. Njihova pobočja naj v naspro
tju s trškogorskimi in drugimi vinorodnimi 
dolenjskimi griči ostanejo neprepojena s 
škropivi in zato studenci in drugi vodni viri 
pod njimi pitni.

Graditelji naj končno spregledajo, da 
morajo biti tudi kraji, kjer zanje ne bo nikoli 
dela, ker v njih ustvarja veliko večji in 
pomembnejši projektant, narava sama. Ona 
ne potrebuje niti pomoči niti svetovanja, ker 
ima skoraj pet milijard let pristnih delovnih 
izkušenj. Potrebuje pa veliko prizanesljivos
ti. V tej zvezi lahko razumemo, da so v sos
ednji turistično močno obremenjeni Avstriji 
v hribih zaprli celo nekatere pešpoti zgolj 
zato, da bi si narava opomogla od nenehne 
človekove navzočnosti.Gorjanci so močno 
načeti. Vanje so z vseh koncev in krajev pro
drle ceste, od katerih bi lahko nekatere zaprli 
in pustili, da jih zaraste gozd. Pod njimi je 
grozljiv kamnolom, ki ga morajo uporabni
ki seveda po vseh pravilih sproti zdraviti. Ali 

pa ga tudi res?

In če že mora biti turizem, naj ostane v 
dolini, v podgorskih vaseh. Tamkajšnje 
kmetije bi morale biti izhodišče, Gorjanci 
nad njimi pa mir, v katerega se bodo lahko 
peš podajali njihovi gostje. Tedaj bodo ljud
je, ki živijo v teh krajih, Gorjance začeli lju
bosumno varovati pred motornim prome
tom kot svoj neizmerljivi kapital. Od njih 
bodo živeli toliko bolje, kolikor bolj bodo 
gozdovi in košenice nad njimi podobni cvet
niku, prekrasnemu zemeljskemu raju iz 
Trdinove bajke.

Klavrne izletniške točke
Gorjanski izletniški cilji so veliko manj 

prijazni, kot so bili pred leti. Nekateri so prav 
klavrni. Lahek dostop z avtomobili jih je 
tako razvrednotil, da so prijetne edino še 
pešpoti do njih. Pa tudi te ne več vse.

Prvi cilj sta Gospodična z velikanskim 
parkiriščem, ki so ga pri pluženju nekoč grdo 
razrili in nikoli več do kraja uredili, in Pionir
jev dom (kaj je bilo tega treba 100 m stran 
od planinske koče?) z arhitekturo, ki bi jo v 
tem okolju težko utemeljil celo človek z Le 
Corbusierovo domišljijo. Oba bi lahko do
bila prijaznejšo podobo. Še najbolj je v ze
lenju skrita koča Elektra, ki pa so ji lani že 
tudi hoteli pripeti asfaltiran dovoz, kar bi. 
bilo za Gospodično tako, kot bi kravi nadeli 
sedlo.

Pet minut hoda od planinskega doma pri 
Gospodični je koča brusniške lovske 
družine, okrog katere ne manjka razme
tanega gradbenega materiala in obveznih 
kovinskih sodov, sledov delovanja najbolj 
razvitega bitja na Zemlji.

Trdinov vrh je razrit in pozidan. Tam so 
vojaška postojanka, ki popotnika pozdravi 
z napisom “MINE”, televizijski stolp, pod 
njim zabojniki, baraka, ki je ostala od grad
nje stolpa, zabojnik radioamaterjev, na 
Hrvaškem postavljena brunarica slovenske
ga ljubitelja turnega smučanja, ki se navad
no do nje turno pripelje kar s terenskim 
vozilom čez košenice, hrvaška cesta iz Sošic 
kot odgovor na slovensko vojaško prisotnost 
na Trdinovem vrhu in hidrant vodovoda za 
predvidene snežne topove, ki ga je v bratski 
enotnosti z JLA skozi varovalni pas pragoz
da položil načrtovalec dolenjske Kranjske 
Gore. Vse to je ozaljšano z nekaj sto metri 
ograj. Razvaline obeh cerkva, hrvaške in 
slovenske, ki edine ne kazijo vrha, so v tej 
goščavi žic in betona ponižane do neznatno- 
sti.

Miklavž se ob praznikih spremeni v ve
lik motoriziran ciganski tabor. Po košenicah 
so parkirani avtomobili, ljudje se iz njih valijo 
na travo, kurijo ognje, in če sami niso dovolj 
glasni, si pomagajo s hrupno radijsko glas
bo. Bivanjska kultura v slogu “Kaj nam pa 
morejo!” Zvečer, preden se po tako polno 
preživetem dnevu pripeljejo k zasluženemu 
počitku, pa mogoče celo zavzdihnejo “Oh, 
ti naši lepi Gorjanci.”

Cesta od Krvavega kamna proti 
Miklavžu je bila včasih prijetna gozdna pot, 
zdaj jo zaradi vojaških potreb plužijo z 
buldožerji in pri tem vsevprek rijejo po 
košenicah. Za seboj nihče nikoli ničesar ne 
popravi. Poseben čar domu, ki je bil nekoč 
idilična planinska postojanka, dajeta dva 
visoka droga z živosrebrnima lučcma, ki bi 
ju ne maral videti niti na fabriškem dvorišču, 
kaj šele pri Miklavžu. Sicer pa ob stavbi tudi 
poganjajo gradbeni dodatki, kije ne lepšajo.

Posebno moder politični silak je lovcem,

velikim častilcem narave, ki zadnja leta 
Gorjance vedno raje doživljajo iz terenskih 
vozil, dovolil, da jim je spod prstov samo 
streljaj od starega doma, ki bi tam edini smel 
imeti domovinsko pravico, zrasla, ne lovska 
koča, ampak gromozanski stavbarski hibrid. 
Do njega so čez travnike nasuli gramozno 
pot, okrog pa postavili nekaj lesenih barak. 
Okolico krasijo razmetani sodi, iz katerih je 
bog ve kaj odteklo v tla dolenjskega vodnega 
rezervata. Poleg teh trajnih sledov lovske 
prisotnosti je po košenicah razsejanih še 
nekaj barak. Naj se ve, da je te kraje osvojil 
človek.

Za lučaj od Krvavega kamna stoji napol 
zidana brunarica, še ena točka možnega 
onesnaževanja vsega, kar je pod njo, a je na 
srečo večino časa neobljudena.

Tako imamo na razdalji pol ure hoda na 
Gorjancih sedem zidanih hiš, postojank, 
planinskih koč, domov ali kakorkoli že jih 
hočemo imenovati. To je sedem ones
naževalcev pitne vode pod seboj, sedem va
bil, da iz doline gor prinašamo in privažamo 
odpadke. In kaj je prva domislica, ki jo je iz 
rokava stresel izdelovalec načrta za krajin
ski park Goijanci? Namesto da bi predlagal, 
kako naj bi za okolju čim manj škodljivo 
prebivanje na Gorjancih uredili dve 
najstarejši postojanki, ki sta bili planincem 
in drugim obiskovalcem vedno več kot do
volj, je, še preden se je pošteno lotil dela, 
namignil, da je “na Gorjancih nujna izgrad
nja še enega gostinskega objekta”. Razmišlja 
pa še o možnosti, “da bi se pokazala 
potreba” po graditvi ceste skozi dolino ene
ga najlepših gorjanskih potokov od Dolža 
proti Tovarni. Za koga in zakaj, saj se s trak
torjem, ko je košnja, ali ko je treba pospraviti 
les, na Gorjancih že sedaj pride kamorkoli? 
Ali pa se obeta tej gori, ki ji je sama narava 
dala druge življenjsko pomembne naloge, 
najnižja vrsta avtomobilskega in točilniškega 
turizma, dejavnosti, ki bo zanesljivo ubila vse 
njene dolgoročne prednosti, in za katero je 
predvsem pomembno, da njen načrtovalec 
nima prav nič domišljije?

Ponosni, da gremo peš
Razglasitev območja za krajinski park 

naj bi Gorjance ščitila pred posegi vanje. 
Strokovnjaki bi morali sestaviti pravila 
obnašanja v njem, s priporočili in prepoved
mi bi morali najprej omejiti, potem pa sko
raj povsem ukiniti osebni avtomobilski pro
met. Glave bi si morali beliti s tem, kako bi 
pozdravili rane, ki jih je človek z mehaniza
cijo tem krajem že zadal, ne, kako bi odpi
rali nova gradbišča. Po osamosvojitvi Slo
venije so se Gorjanci za popotnika, ki noče 
(in ne sme) prestopiti državne meje, močno 
pomanjšali. Z zaprtjem cest za osebni pro

Na nasilno in nelegalno razritem delu po slemenu Gorjancev od Krčev 
proti Špilaijevi špici je erozija hitro pokazala, kako se narava odziva na 
take grobeposege. In vse toje bilo narejeno zato, da bi po Gorjancih speljali 
nekakšno ratraško pot, vse skupaj pa pod krinko smučarske tekaške proge.

Prelepe trate pri cerkvi sv. Miklavža zlasti v zadnjih letih doživljajo udarec 
za udarcem. Najprej je na črno zrasla nekakšen arhitektonska spaka, ki 
ji rečejo lovski dom, ki so jo kasneje ob izdatni pomoči tedanjih najvišjih 
Občinarjev legalizirali. Danes okolica tega domu kaže zanikrno in zane
marjeno podobo. Poleg tega so Miklavževe trate polne ostankov kurišč, 
komur se zljubi, si postavi kakšno vegasto barako.

met in vzgajanjem za pešačenje ali kole
sarjenje bi jih v doživljanju ljudi povečali, 
zaščitili pa bi tudi vodne vire in rastlinstvo 
ter živalstvo. Doseči bi morali, da sekači v 
gozdovih ne bi odmetavali plastičnih posod 
z ostanki mineralnih olj, ker majhne količine 
le-teh onesnažujejo ogromne količine pitne 
vode. Pripravili bi lahko načrt za redno 
vzdrževanje makadamskih cest, da bi bile 
primerne za tisto malo motornega prome
ta, kolikor ga zahteva gospodarjenje z goz
dovi in košenicami, in za hojo ter kolesarje
nje in ježo. Popravili bi lahko nenehno se 
podirajoče brežine vsaj dveh najmlajših 
gorjanskih cest. Takoj bi lahko začeli zdraviti 
razriti greben nad Kobilami. Za ta črni 
divjaški poseg je bil storilec obsojen tudi na 
vzpostavitev prejšnjega stanja. Pionireka, 
hic Rhodus, hic salta!

Varuhom slovenske meje bi lahko pred
lagali, naj se s terenskimi vozili ne prevažajo 
po košenicah in po omenjenem grebenu nad 
viri pitne vode, ampak naj po zgledu sosed
njih okoljsko osveščenih držav gorsko mejo 
nadzorujejo peš ali s konjenico. Za 
pešačenje bi lahko navduševali tudi dolenj
ske lovce, ki so zadnja leta svoje lovske de
javnosti na Gorjancih močno motorizirali. 
Peljati se na lov v gozd in do stojišča je za 
zeleno druščino vendar sramotno!

Ljudi bi morali spodbujati k hoji, saj je 
iz Gabrja in drugih podgorskih vasi v osrčje 
Gorjancev manj kot ura hoda. Starejši in 
invalidi, ki se načrtovalcem cest, žičnic (tudi 
za to že nastaja načrt!) in helikopterskih 
pristajališč tako radi zasmilijo, ko hočejo 
najti opravičilo za vsiljevanje svojih zamisli, 
ne delajo avtomobilske gneče. S svojim mi
roljubnim in neškodljivim načinom življenja 
so resda v prenekaterem smislu žrtve malo
marnosti družbe, nikakor pa ne zato, ker ne 
morejo na vrh Triglava. Avtomobilsko 
gnečo na Gorjancih delajo ljudje v najboljših 
letih in pri najboljših močeh, tisti, ki bi lahko 
nanje pripešačili dvakrat na dan in s tem 
bolje kot katerakoli šola dajali zgled za nara
vi prijazno življenje. Stvar ponosa bi mora
lo postati, da vzamemo pot pod noge name
sto avtomobilskega krmila v roke. Nikogar 
ni strah, da bi Gorjance z avtomobili zadušili 
ostareli, bolni in invalidi. Kdor se hoče samo 
malo ozreti prek svojega plota, bi lahko za
znal, da je razviti svet naveličan svojih um
etelnih igrač, naveličan vsega tistega, česar 
si mi še tako želimo. In ravno, ko se bomo 
razvili, bo razvitost dobila popolnoma nega
tiven prizvok. Nepopravljena narava 
nezadržno postaja glavna bivanjska vredno
ta. Kot daje Robert Frost, pesnik dežele, ki 
s svojimi trendi mendra svet, že pred pol 
stoletja vedel, kaj si bomo nekoč želeli, in je 
v pesmi Breze takole definiral igro: "... kot 
fant, predaleč od igrišč za baseball, ki se igra 
le s tem, kar samo pride s poletjem ali z zimo 
in ki zna igrati se kar sam.” Za tako igro 
Dolenjci ostajamo slepi in gluhi in zdi se, kot 
da hitim«' 'nmujati vlak v boljšo prihodnost.

Načrtovalci krajinskega parka, če jih 
Gorjanci sploh potrebujejo, bi se morali 
zavedati, da iz te gore ne smejo narediti 
cenenega zabaviščnega parka in vanj znosi
ti igrač, pred katerimi bežimo iz doline. Na 
njej ne bi smeli udejanjati pluralizma intere
sov, ki mu danes že smemo reči zmeda. 
Gorjanci potrebujejo hierarhijo interesov. 
Ta pa je določena že od nekdaj: gozd, prst, 
voda, zrak. Njo moramo brezpogojno 
ubogati. Vse drugo naj ji bo podrejeno. 
Pustimo torej najboljšo snovalko krajinskih 
parkov s štiri tisoč sedemsto milijonov let 
staro tradicijo, naj dela sama. Mi pa njeno 
delo spoštljivo občudujmo kot nekaj, kar 
znamo bliskovito iznakaziti, a nikoli več 
zložiti raztreščenih delcev v njeno občutljivo 
in enkratno tkivo.

JANEZ PENCA
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pomoč beguncem

0®to®Ga m® pasma
Arma Nadarevič, štirinajstletna učenka 

osnovne šole v črnomaljskem zbirnem centru 
za begunce, je napisala pretresljivo pripoved 
o tem, kako išče svoje ime. Povsod sliši le 
“ime” begunka, na katero seje že tako navadi
la, da včasih pomisli, da ji je tako ime. Pa ven
dar ve, da je nekoč imela svoje ime, dom in 
domovino. Zato prosi, naj je ne kličejo več 
begunka, saj ni pobegnila s svojega doma, 
ampak sojo pregnali. Naj ji kdo ponudi roko, 
jo sprejme kot pregnanko ter jo pokliče z nje
nim imenom, da ga ne bo pozabila, ter ji s tem 
olajša čakanje na konec zla v njeni domovini, 
za katerega je prepričana, da se bo zagotovo 
končalo. In takrat bo zopet dobila svoje ime, 
dom in domovino.

Tistih, ki želijo pomagati beguncem ali 
pregnancem, kot pravi Arma, se je našlo kar 
veliko. Med njimi so številni prostovoljci in dva 
izmed njih sta prišla prav v šolo, ki jo v črno
maljskem begunskem centru obiskuje okrog 
devetdeset otrok. To sta šestindvajsetletni 
Aleksander Cormack iz Melbourna v Avstrali
ji in tridesetletni Roland Gatmann iz švicar
skega kantona Graubiinden. Aleksander je 
dolgo spremljal po radiu, televiziji in časopisih 
poročila o tem, kaj se dogaja v Bosni in Her
cegovini. Videl je, da se nič ne premakne na 
boljše in da na obzoiju ni videti prave rešitve, 
zato se je odločil kot prostovoljec pomagati 
beguncem. Najprej je tri tedne prebil v Pa- 
kracu na Hrvaškem, sredi lanskega decembra 
pa prišel v Črnomelj. Roland, ki je v črnomalj
skem begunskem centru začel poučevati 
angleščino in nemščino že sredi oktobra, mu 
je tako prepustil angleški jezik. “V začetku je 
bilo kar težko. Midva nisva razumela jezika be
guncev, oni zelo malo ali nič tuje jezike. Otro
ci so bili na srečo že od vsega začetka zelo 
odprti, pripravljeni učiti se druge jezike, 
medtem ko so bili odrasli nezaupljivi, in pre-

učne težave

teklo je nekaj mesecev, da so nama zaupali in 
naju kaj vprašali,” pravita. Prav gotovo je bil 
eden od pomembnih razlogov za zaupanje 
tudi, da sta se zelo hitro naučila begunskega 
maternega jezika, kakor begunci najraje pravi
jo bosansko-srbsko-hrvaškemu jeziku. Roland 
si je pomagal s hrvaškimi knjigami za nemški 
jezik in medtem ko je učeče učil nemščino, se 
je sam učil hrvaščino, zato mora zdaj kdaj pa 
kdaj poslušati tudi očitke, da govori preveč s 
hrvaškim naglasom. Nasprotno pa Aleksan
dra, ki se je bolj kot iz knjig učil novega jezika 
v pogovoru z ljudmi, pohvalijo, da govori 
dobro bosanščino. V smehu celo zatrdi, da se 
je naučil več bosanščine kot njegovi učenci 
angleščine in da so otroci boljši učitelji kot on. 
Aje zadovoljen, da lahkov novem jeziku pove, 
kar hoče, pa četudi ne vedno na najbolj ele
ganten način.

Aleksandru, ki je v Avstralijii končal študij

ekonomije, preden pa je prišel v Slovenijo, 
poučeval italijanščino, je to prvo prostovoljno 
delo. Roland, sicer tudi v Švici učitelj, se je že 
več kot desetletje predvsem med počitnicami 
udeleževal različnih prostovoljnih in do
brodelnih taborov, zato ima pri tovrstnem delu 
obilo izkušenj. Pravzaprav sta se z Aleksan
drom dobro ujela in z zvrhano mero dobro 
volje, ki jima je nikoli ne zmanjka, opravila v 
begunskem centru vrsto dobrodelnih akcij, če 
bi temu lahko tako rekli. Na Rolandov pred
log so v kantonu, kjer je doma, organizirali hu
manitarno zbiralno akcijo. Priskrbeli so 
različno šolsko opremo ter vrsto športnih 
pripomočkov. Ker so imeli begunci v centru 
na voljo le telefon, po katerem so lahko zgolj 
sprejemali sporočila, sta prostovoljca začela s 
“telefonsko” akcijo, vredno okrog 160 tisoč 
tolarjev. Tako bo kmalu v centru na voljo tudi 
telefon, s pomočjo katerega bo moč klicati iz

O priljubljenosti prostovoljcev Aleksandru in Rolanda ter njegovega psu Wodyja v črnomaljskem 
zbirnem centru priča tudi to, da se okrog njiju vedno zbere kopica otrok. Mali Ismet, ki je bil pred 
slabima dvema letoma rojen v begunstvu, pa jima navadno zleze kar na kolena.

dosau ©o Usino©g©ii 
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Skoraj polovica slovenskih učencev in dijakov potrebuje pri učenju 
[X)moč staršev ali inštruktorjev, večina zgolj zaradi boljšega uspeha. 
Otroci imajo največ težav, ker se ne znajo učiti.

Ko sc šolsko leto bliža h koncu, je preneka- 
teri učenec osnovne in srednje šole slabe volje 
zaradi slabih ocen. Časa za njihovo poprav
ljanje je zelo malo, najhuje pa je, da se velika 
večina učencev sploh ne zna učiti. Po nekaterih 
raziskavah potrebuje v Sloveniji skoraj polovi
ca osnovnošolcev in srednješolcev pri učenju 
pomoč staršev ali plačanih inštruktorjev. Je to 
zaradi preobsežnih učnih načrtov ali morda 
zaradi previsokih pričakovanj staršev? V an
keti se jc polovica osnovnošolcev in četrtina 
srednješolcev izrazila, da potrebuje pomoč pri 
učenju zato, da bi dobili boljšo oceno. Kdaj se 
težave z učenjem prično, zakaj se pojavljajo, 
kako jih odpraviti, o tem smo sc pogovarjali s 
predagoginjo Marijo Gabrijelčič iz novomeške 
Posvetovalnice za učenec in starše.

Prve težave zaradi slabega branja
Problemi z učenjem se prično že v najnižjih 

razredih, ki pa se kasneje samo še povečujejo. 
“V nižjih razredih imajo otroci najpogostejše 
težave z branjem, zaradi tega pa se pojavljajo 
težave tudi pri drugih predmetih, od spozna
vanja narave in družbe do matematike, kjer 
zaradi slabega branja učenec ne zna rešiti 
besedilne naloge,” razlaga Gabrijclčičeva. V 
nižjih razredih ima probleme z branjem četrti
na vseh otrok. Bralni proces je težak proces, 
saj od otroka zahteva: vidno zaznavanje - torej 
da loči posamezne znake od drugih, potem 
slušno zaznavanje - da razlikuje glasove, be
sedni zaklad, razvit govor, razumevanje tek
sta ter seveda določene razvite umske sposob
nosti. “Včasih se komu zdi, da sc zahtevnost v 
višjih razredih povečuje, vendar je to le navi
dezno, kajti v nižjih razredih še ni toliko vrzeli 
v znanju, ki pa se iz leta v leto povečujejo,” 
pravi Gabrijelčičeva. Otroci imajo največ 
problemov pri matematiki, slovenščini in tu
jem jeziku, vendar Gabrijelčičeva meni, da 
snovi v šolah ni preveč, saj sodobno življenje 
zahteva od ljudi vse več znanja o najrazličnejših 
stvareh, res pa je, da bi bilo potrebno najti več 
prostora za temeljitejše ponavljanje in 
utrjevanje temeljnega znanja.

Učenci, ki imajo težave z branjem tudi v 
višjih razredih, so pri učenju bolj obremenje
ni, saj za osvojitev iste snovi porabijo veliko

več časa. Zaradi težav pri branju pogosto tudi 
odrasli ljudje, ki se odločijo za študij ob delu, 
od njega odstopijo. Več snovi zahteva od 
otroka tekoče branje, da je sposoben izluščiti 
bistvo. “Pomembno je tudi, da otroka ne obre
menjujemo z nesmiselnimi podrobnostmi, ki 
se hitro pozabijo, ampak da mu damo 
temeljno znanje. Zato jc še kako pomembna 
dobra učiteljeva razlaga in motivacija za 
učenje,” pravi Gabrijelčičeva. Leta 1989 so na 
vzorcu osnovnošolcev in srednješolcev nare
dili raziskavo, v kateri so učenec vprašali, ka
teri profesorje zanje najboljši. Njihovi odgo
vori so bili zelo zanimivi in sami po sebi zgo
vorni. Odgovorili so, da je zanje najboljši tisti 
profesor, ki dobro razlaga, ki ima dober sistem 
ocenjevanja, jc dosleden in naklonjen mladim. 

Za mnoge je delo - učenje kazen
Pri nas se vse več otrok inštruira, ker si 

starši in celo nekateri otroci želijo boljši učni 
uspeh, manj pa zato, ker snovi v šoli niso ra
zumeli. V družbi smo torej dali velik poudarek 
zgolj šolskemu znanju, medtem ko smo na 
vsestranski otrokov razvoj pozabili, ga ne spod
bujamo. “Pri individualnih obravnavah v pos
vetovalnici vidim otroke, ki imajo težave pri 
učenju, v povsem drugačni luči, saj pogosto 
ugotovim, da se na marsikaj spoznajo. Mnogi 
poznajo vsa kmečka opravila ali pa imajo zelo 
dobro razvite ročne spretnosti, npr. so spretni 
pri izdelovanju predmetov iz lesa. Niso pa za 
izrazito šolsko znanje,” pravi Gabrijelčičeva. 
Vendar za takšne se Marija ne boji, saj bodo 
uspešni na področjih, ki jih že sedaj veselijo, 
strah pa jo je, kaj bo z otroki, ki so že sedaj 
izraziti brezdelneži, saj se niti ne učijo niti jih 
ne zanima nič drugega, pač pa najbolj uživajo, 
kadar so brez dela. Gabrijelčičeva je bila ned
olgo tega, ko je med osnovnošolci naredila 
anketo glede nagrad in kaznovanja, neprijet
no presenečena, saj so otroci odgovorili, da 
doma delajo za kazen, za nagrado pa je 
brezdelje. Po vsem tem ne presenečajo tudi 
odgovori nekaterih otrok, ko pravijo, da je 
njihov cilj v življenju, da bi imeli dober avto
mobil, veliko denarja, ter da jim za to ne bi 
bilo potrebno delati.

Učitelji slabšim učencem veliko pomaga

ča O O

jo pri učenju in jih spodbujajo, težje pa je pri 
vedenjsko motenih otrocih, kjer pa pogosto 
doživljajo tudi strese. “Neglede na to, da so 
otroci eni bolj drugi manj uspešni, pa v šolo 
ne sodijo opazke kot npr ’si len, zabit, iz tebe 
ne bo nikoli nič’, ker so krivične, saj lahko 
kritiziramo samo dejanja, ne pa celotne oseb
nosti”, pravi Gabrijelčičeva.

Skoraj polovica učencev potrebuje 
pomoč

Letos marca je odbor zveze družin pri slov
enski zvezi prijateljev mladine v Cankarjevem 
domu organiziral okroglo mizo z naslovom 
“Zakaj inštrukcije?”, kjer so ugotovili, da v 
osnovni šoli potrebuje pomoč pri učenju sko
raj 45 odst. vseh otrok. Udeleženci okrogle 
mize so za to navajali različne razloge: da 
imajo otroci težave v šoli, ker se niso že v 
predšolski dobi dovolj razvili (npr. govor), 
potem, ker so v šoli zelo obremenjeni, ker 
starši nimajo ustrezne izobrazbe, pa tudi zato, 
so nekateri menili, ker smo Slovenci vse bolj 
storilnostno naravnani, predvsem zadnja leta 
se dodatno pritiska na učence zaradi sprejem
nih izpitov v srednje šole in na fakultete.

Inštrukcije opravljajo v 30 odst. starši, v 15 
odst. pa plačani inštruktorji, kar velja za 
osnovnošolce, pri srednješolcih pa je položaj 
obraten. Zakaj imajo otroci težave v šoli? 
Gabrijelčičeva pravi, da ima večina otrok učne 
težave zato, ker se ne zna učiti, po neki anketi 
sodeč, je skoraj polovica otrok, ki jim ni nihče 
nikoli povedal, kako se jc treba lotiti učenja. 
Do težav prihaja tudi zaradi neustreznih 
učbenikov pa zaradi neutrjene snovi in strahu 
pred šolo. Pedagoginja Marija Gabrijelčič 
vsem učencem, predvsem pa tistim, ki imajo 
težave pri učenju, svetuje, naj si v knjižnici 
poiščejo literaturo, ki jim bo pomagala to oviro 
premagati. Med pomembnejše pripomočke 
sodijo naslednje knjige: Delaj z glavo, Kako 
naj se učim, Kako rešujemo probleme, Knji
ga o možganih, Hitro in uspešno branje, Kako 
delamo z miselnimi vzorci itd. Predvsem pa 
Gabrijelčičeva poudarja, da je za učenje 
potrebno sprotno delo ter da je učenje odgov
ornost in dolžnost otrok, še zdaleč pa to ni 
kazen.

“Starši naj bi spremljali svoje otroke, nji
hov napredek in razvoj, vendar strokovnjaki 
pogosto ugotavljajo, da starši vedo za vsa vo
jna žarišča po svetu, to, kdo uči njihove otroke 
in kaj se učijo, pa vedo le redki,” zaključuje 
Gabrijelčičeva.

JOŽICA DORNIŽ

Črnomlja, s plačilom, seveda. Začela sta tudi 
z računalništvbm. En računalnik je Roland 
prinesel s seboj, dva so na njuno pobudi pripe
ljali italijanski humanitarni delavci. Aleksan
der pa je organiziral tudi tečaj italijanščine.

Ali potem sploh čudi, da so Aleksander, 
Roland in njegov pes Wody, ki ga že približno 
desetletje vlači s seboj, kamor koli gre, ne le 
zelo priljubljeni, ampak prava atrakcija in 
osvežitev v zbirnem centru. Tudi zato, ker vse 
delata s srcem in nasmehom. “Jaz dobim za 
delo 70 odstotkov plače, ki sem jo kot učitelj 
dobival v Švici. Hrano in stanovanje si plačam 
sam, ker pa so tukaj stroški manjši kot v do
movini, mi nekaj denarja celo ostane. Aleksan
dru stanovanje plača mednarodna organiza
cija, preko katere je kot prostovoljec prišel v 
Slovenijo, na mesec pa dobi po 200 DEM 
žepnine. Med prostovoljce nisva šla, da bi

naše korenine

postala bogata in denar nama sploh ni | 
pomemben,” pravi Roland. Bolj pomembno l 
jima je, da ustrežeta ljudem brez doma. Tako j 
tudi takrat, ko so ga prosili, da bi igral glavno j 
vlogo kralja v igri “Modra barva snega”, Ale- j 
ksander ni mogel odkloniti. “Kralj je največ j 
govoril, zato ni nihče hotel prevzeti te vloge. 
Ponudili so jo meni in nisem mogel reči ne, j 
čeprav v začetku nisem kaj prida razumel, kaj i 
se učim, a tudi sicer sem se učil trikrat i 
počasneje kot ostali. Vendar sem uspel,” je 
vesel Aleksander.

Konec junija bodo begunski otroci 
zaključili že drugo leto šolanja v črnomaljskem 
zbirnem centru. Roland in Aleksander pravi
ta, da bosta najbrž odšla iz Črnomlja, kajti ne i 
vesta, kakšna bo nadaljnja usoda tega centra, j 
A ne razmišljata o vrnitvi domov, kajti rada bi 
še naprej pomagala ljudem brez doma. V j 
Črnomlju pravijo, da se bodo težko poslovili 
od njiju, toda zagotovo je, da bodo - kamor koli 
že bosta prišla - ljudje z zvrhano mero deležni ; 
njune pomoči.

MIRJAM BEZEK-JAKŠE |
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Žužemberk je bil takrat kot daljna želja, 

kot zelena oaza v vroči puščavi, kot kraj, kjer 
se bo kruta resničnost nenadoma končala in 
se bo čas spet zavrtel nazaj. Žužemberk je bil 
kraj, kamor jc bežala Cenka pred ognjem 
druge svetovne vojne, pred usodo, ki ji je gro
zila v Mariboru, ko je nemška vojska vdrla vanj 
in pričela uresničevati povelje, ki ji ga je dal 
njen vodja na, kot se je tedaj zdelo, neustav
ljivi osvajalski poti: “Naredite mi to deželo spet 
nemško!”

V Mariboru jc bila Cenka samo gostja. Tja 
jo je pripeljala borba za kruh, kije bil v velikem 
mestu bolj bel in lažje dostopen. Tja je prišla 
k sestri, ki je bila ugledna gospa, sodnikova 
žena. Z njeno pomočjo je dobila stanovanje 
in možnost, da se jc posvetila šiviljstvu, za 
katero sc jc izučila pri mojstrici Anici Jerše v 
domačem Žužemberku. Vedno si je želela 
nazaj v Žužemberk, a niti v najbolj morečih 
sanjah si ni predstavljala, da sc bo morala 
vračati na tak način. Nemci so se v Mariboru 
namreč najprej lotili intelektualcev. Sestrino 
družino, moža in tri otroke, so naložili na vlak 
in odpeljali v izgnanstvo. Vse do konca vojne 
so morali živeti v srbskem mestu Čačak. Cen
ka je ostala sama v Mariboru, a je tudi njej 
grozila skorajšnja deportacija v nemško 
delovno taborišče. Da bi se temu izognila, se 
je oprijela zadnje bilke - odločila seje za pobeg 
v Žužemberk.

Pot je bila prava pustolovščina, saj je 
vojaštva in policije kar mrgolelo. Treba je bilo 
prečkati nemško-italijansko mejo, uporablja
ti različen denar, se posluževati vseh možnih 
prevozov in na razne načine pridobiti potrebne 
potne listine. Potovanje je bilo dolgo in nevar
no, a bilo je tudi bogata izkušnja, kajti Cenka 
je srečala veliko ljudi, ki so ji v nesreči 
nesebično pomagali. Zalo ji je tudi uspelo. 
Tako je le prišla v svoj rojstni Žužemberk. A 
tu je bilo konec iluzij. Vojna je segla tudi v to 
gnezdo ob slapovih zelene Krke. Temna sen
ca je padla nad ljudi, jih razdelila in razkropi
la. V srca sta sc naselila strah in negotovost. 
Kje je bil zdaj tisti s soncem obsijani, v zaspani 
sreči smehljajoči se Žužemberk, h kateremu 
je kot k odrešitelju hitela Cenka?

In vendar jc bila vojna le tisti oprijemljivi 
zunanji vzrok za spremembe. V resnici seje 
Žužemberk pričel spreminjati že prej. Podo
ba kraja živi in raste s človekom. Tudi

mtik; ■
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Žužemberčanka Cenka Nahtigal

Žužemberk je rasel s Cenko. Tu se je rodila i 
leta 1928 kot deseti otrok v Nahtigalovi 
družini. Dva od otrok sta kmalu umrla, osem I 
- šest deklet in dva fanta - pa jih je odraslo j 
naprej. Materije bilo ime Neža in je bila doma j 
s Cviblja nad Žužemberkom, oče je bil Karel, 1 
gostilničar v Žužemberku. Ljudje so gostilni j 
po domače rekli Pri Korelnovih, po gospodar
ju, ki je imel poleg gostilne v lasti še žago in 
mlin ob Krki pod gradom. V mladosti je bilo 
Cenki kar dobro postlano. Ker je bila i 
najmlajša, ji v gostilni in pri gospodinjstvu ni ' 
bilo treba dosti pomagati. Spomin na mladost 
je torej poln sonca in radosti, iger na bregovih 
Krke in kopanja v zelertih tolmunih. Iz tistih 
časov je tudi zgodba o štirih gospodarjih, ki so 
jih poklicali na novomeško sodišče, da bi se 
dogovorili o najnujnejšem popravilu gradu, 
kajti njegovo propadanje je postalo nevarno t 
za stavbe pod njim. Dogovor o obnovi so skle
nili lastnik gradu Auersperg in trije obrtniki 
iz stavb pod gradom: pek Mervar, papirničar | 
I^avrič in gostilničar, mlinar in žagar Nahtigal, f 
Tedaj živečim in poznejšim rodovom 
Žužemberčanov je ostalo v spominu zlasti to, j 
da so se pred sodiščem hkrati znašli kar štirje i 
Karli. Tako jc bilo namreč ime vsem štirim j 
gospodarjem.

Potem je prišel uk šiviljstva in prvi samo- : 
stojni koraki v svet. A naj jo je vodila poklicna 
pot v Novo mesto ali v Maribor - Žužemberk 
z domačim Bregom ob Krki, značilnim gra- \ 
dom, trgom, štirimi cerkvami in številnimi 
gostilnami je ostal v njenem srcu. In to kljub j 
temu da so se za Nahtigalove v Žužemberku 
stvari še pred začetkom druge svetovne vojne 
korenito spremenile. Da bi obnovil mlin in 
žago, j c moral namreč oče najeti velika poso
jila. Čas za vračanje ni bil najbolj ugoden, kajti ! 
obresti so bile visoke in dejavnost zanje in za 
odplačevanje glavnice ni dajala dovolj dohod
ka. Prišlo je tako daleč, da so morali vse pro
dati. To je bil za očeta hud udarec, od katere
ga se ni nikoli opomoge. Strt je še pred vojno 
umrl.

Očetova usoda je bila seveda žalostna, po 
drugi strani pa je tudi res, daje bilo s tem očetu 
prihranjenega marsikaj usodnega, kar se je 
zgodilo pozneje. Kmalu po začetku vojne so 
namreč Italijani ubili Karla, enega od Nahti
galovih fantov. Tudi Žužemberk je hudo tr
pel. Večkratna bombardiranja so prizadela 
naselje in ljudi. Vojna pa je vzela tudi Stane
ta, drugega od Cenkinih bratov. Kot ju
goslovanski vojak je bil ujet in je vojno preživel 
v nemškem taborišču. Ko so ga rešili zavezni
ki, pa ga ni več vleklo domov, odšel je v Ar
gentino in tam za vedno ostal. Šele dolga leta 
po vojni je Cenka prvič zvedela zanj. Brez 
naslednikov je v Argentini tudi umrl.

O usodi Nahtigalovega rodu se s Cenko 
pogovarjava na njenem domu v Dolgi vasi. Tu 
uživa svoje upokojenske dni, potem ko je voj
na leta preživela v varnejšem Novem mestu. 
Temu mestu je darovala tudi večino svojih 
aktivnih let, ko je prenašale svoje poklicno 
znanje na mlajše rodove. A Žužemberk je j 
zanjo tisto pravo. Dopoldansko sonce zlati 
griče in gozdove v okolici, se blesti v belih ! 
slapovih Krke in poigrava na visokih gradbe
nih odrih cerkve na vrhu hriba. Novo življe
nje vstaja iz ruševin, in čeprav je Cenka edina 
še živa iz nekdaj številne Nahtigalove družine, 
jc polna optimizma. Sama se sicer ni nikoli 
poročila, ima pa enajst nečakov, razkropljenih 
po Sloveniji. Vzroka za optimizem torej do
volj.

TONE JAKŠE
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NAGRADI V ŠENTJERNEJ IN 
ČRNOMELJ

Žreb je izmed reševalcev 19. nagradne 
križanke izbral MARUO LEKŠE iz Šen
tjerneja in LEOPOLDA LOČKO iz 
Črnomlja. Lekšetovi je pripadla denarna 
nagrada, Ločka pa bo prejel knjižno na
grado. Nagrajencema čestitamo.

Rešite današnjo križanko in jo pošljite 
najkasneje do 13. junija na naslov: Dolen
jski list, Glavni trg 24,68000 Novo mesto, 
s pripisom KRIŽANKA 21. Ovojnico 
brez poštne znamke lahko oddate v naš 
poštni nabiralnik pri vhodu v stavbo 
uredništva v Novem mestu.

REŠITEV 19. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev 19. nagradne križanke se, 
brano v vodoravnih vrsticah, glasi: VSAD, 
AKNA, ATRI, BRON, LEMAN, OST, 
TRENING, SENNA, ELAN, ATREK, 
RAMA, MAYR, NAKLO, OP, OGRAD, 
LADINI, SATNIK, APATIT, OTOK,
Rado, ate, rana, isar, lik.

prgišče misli

Intelekt ne more roditi, lahko le oplaja in reg
ulira doživetje.

M. KOM EU

Vojna je kruto in čestokrat tudi hudodelsko 
človekovo početje, ki povsem spremeni nravi 
posameznikov. V enem vojna odkrije 
zločinca, v drugem zbudi moralne vrline.

B. ŠTIH

V človekovi notranjosti je ključ do vsega.
V. KAVČIČ

Kolikor prej spoznamo, da je naša usoda v nas 
samih, ne v zvezdah, toliko bolje.

A. MUNTHE

Za človeka je najboljše, kar more početi, to, da 
se dan na dan razgovaija o kreposti.

PLATON

NAGRADNA KRIŽANKA 21
- ' *
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glasba zanimivosti iz sveta

Mojstri klasične glasbe
Kot se hvalijo prodajalci akustične elek

tronske opreme, menda Slovenci pokupijo 
precej najrazličnejših naprav te vrste, kar 
kaže na to, da naši ljudje radi poslušajo glas
bo, in to ne samo tisto, s katero zahodna 
zabavnoglasbena industrijska mašinerija 
preplavlja naš trg in valove naših radijskih 
in televizijskih postaj, ali narodnozabavno, 
s katero si domača produkcija reže svoj kos 
od skupne pogače, ampak tudi glasbo, ki ne 
služi le za zvočno mašilo vsakdanjika, am
pak prinaša s seboj plemenitost in žlahtnost 
kulturnih in duhovnih vrednot, to je tako 
imenovano klasično glasbo. Ljubiteljev te 
glasbe pri nas ni malo, bilo pa bi jih gotovo 
še več, če bi bili na voljo dobri vodiči, ki bi 
glasbeno radovednejše posameznike vpe
ljali v čudoviti svet resne glasbe. Nekaj take
ga bo morda postala knjižno-glasbena seri
ja Mojstri klasične glasbe, ki jo je začela izda
jati založba Mladinska knjiga.

Gre za zbirko, v kateri bodo prikazana 
štiri poglavitna obdobja glasbene zgodovine, 
od baroka, klasike in romantike do obdobja 
nacionalne glasbe in glasbe dvajsetega sto
letja. Zbirka vsebuje knjižne zvezke večjega 
formata, v vsakem zvezku posebej pa je z 
besedo in bogatim slikovnim gradivom pred
stavljeno življenje in delo enega ali več sve
tovno uveljavljenih in znanih skladateljev. 
Za boljše razumevanje je dodano poglavje, 
v katerem je na poljuden in zgoščen način 
izrisano zgodovinsko ozadje, doba in doga
janja, ki so vtisnila posameznemu obdobju 
pečat in seveda vplivala na glasbene umet
nine. Posebno pozorno so obdelane izbrane 
glasbene mojstrovine, njihov nastanek in 
razlaga skladb samih, ne manjka pa ne glas
benega slovarčka kot tudi ne kotička, kjer 
bralec najde nekoliko obsežnejše razlage za 
temeljne glasbene pojme, kot so oratorij in 
kantata, klasični stil, kontrapunkt, katalo
gizacija glasbe itd. Skratka, primernega be
sednega gradiva dovolj za občasno prebiran
je in bogatenje vedenja, slikovnega pa tudi 
za nazorne ilustracije, pašo za oči in od
krivanje sočasnih likovnih tokov in mojstro
vin.

A vse to bi bilo bolj ali manj podobno 
lizanju sladoleda skozi izložbeno okno, če bi 
ostalo le pri branju in gledanju slik. Glasbo 
je namreč treba slišati, zato so načrtovalci 
zbirke vsakemu zvezku pridružili lasersko 
ploščo ali zvočno kaseto (po izbiri kupca 
oziroma naročnika) s posnetki izbranih glas
benih umetnin, o katerih teče beseda v 
posameznem zvezku. Skladbe izvajajo zna
meniti evropski in ameriški orkestri in soli
sti, od salzburškega orkestra Mozarteum do 
Wuertemberškega komornega orkestra.

Projekt so zasnovali v londonski založbi

Marshall Cavendish in vsebuje 52 zvezkov, 
slovenska inačica je za polovico manjša in 
bo, ko bo zaključena, vsebovala 26 zvezkov. 
Prvih pet zvezkov je že na voljo; zajemajo 
obdobje baročne in klasične glasbe, kot skla
datelji pa so v posameznih zvezkih predstav
ljeni Mozart, Bach, Haendel in Vivaldi, na 
ploščah oziroma kasetah pa so posnetki 
Mozartovih Klavirskih koncertov št. 21 in 
22, Bachovih Brandenburških koncertov št. 
2,3 in 5, izbor iz Haendlovega oratorija 
Mesija, Vivaldijevi Štirje letni časi in Mozar
tovi Simfoniji št. 40 in 41. Kupec se lahko 
odloči za nakup posameznih zvezkov, lahko 
pa naroči kompletno serijo, pri čemer bo 
prihranil nekaj tolarjev, vsakih štirinajst dni 
pa bo prejel nov zvezek in si obogatil tako 
domačo knjižno polico kot glasbeni kotiček.

MILAN MARKELJ

Umetnikovi osebnosti, rojeni v umetnino, 
lahko prisluhnemo šele v osebnem stiku z njo, 
iz notranjih nagibov.

M. KOM EU

Nam bodo računalniki brali 
naravnost iz glave?

Spoj človeka in računalnika je tista 
fantastična domislica, ki jo pisci znan
stvene fantastike izredno radi uporablja
jo, odkar so računalniki tako odločno in 
usodno stopili v naš svet. Znano je, da se 
je marsikaj, kar so sanjali pisatelji ZF, 
nekega dne tudi uresničilo. Se bo tudi 
poroka človeka in računalnika in bodo 
kiborgi, robocopi in bioniki zaživeli v 
resničnosti?

Kot piše revija Newsweek, o tem res
no razmišljajo futuristi, torej načrtovalci 
prihodnosti. V njihovih vizijah ni tako 
zelo oddaljen čas, ko se bodo ljudje 
neposredno povezovali z računalniki, da 
bodo elektronski stroji dobesedno brali 
možganske valove, se pravi človeške mis
li, od tistih vsakdanjih do najbolj 
veličastnih in globokih. Možnost 
takšnega razvoja računalništva pa ni le v

vizijah, ki se uresničijo ali pa tudi ne, v 
raziskovalnih središčih se dogaja mar
sikaj takega, kar lahko čez čas pripelje do 
za zdaj še fantastičnih stvari. 
Računalniški strokovnjaki se trudijo, da 
bi šibke električne signale, ki jih proiz
vaja človeški živčni sistem, spremenili v 
vzorce, ki bi jih računalnik lahko pre
poznaval in bral Najosnovnejše naprave 
te vrste že poznamo, to so računalniki, 
prilagojeni paraliziranim osebam, ki 
komunicirajo s strojem prek gibov z 
očesno veko, lično mišico ali pregibom 
ustnic. To je seveda še daleč od tistega, 
kar želijo, a prvi korak je narejen.

V delu je že tudi biomiška, ki bere 
električne signale iz mišic, oči in 
možganov ter jih pretvaija v govorico, ki 
jo računalk razume kot določen ukaz.

zdravnik razlaga

mr.sc.dr. Tatjana Gazvoda
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Dihalne vaje so za zdravljenje bronhialne astme uspešnejše 
kot vdihavanje zdravil, ki širijo skrčene sapnice in imajo 
škodljive stranske učinke. Dihalne vaje zvišujejo nasičnost s 
kisikom in zmanjšujejo ogljikov dvokis v bolnikovi krvi. Vseka
kor mora astmatik izvajati dihalne vaje vsak dan in dolga leta. 
Razumljivo je, da moramo dihalne vaje povezati z določenim 
zdravljenjem, če hočemo, da bo uspeh trajen in učinkovit.

Dihalne vaje so koristne, ker bolnik ne čaka na učinek 
zdravil, ampak z njimi dejavno sodeluje pri lastnem zdravljen
ju. Dihalne vaje moramo uvesti v zdravljenje na začetku bolez
ni astmatikov, dokler ne obstajajo posledice. Pri astmatikih 
je izredno pomembno, da bolnik čimprej obvlada dihanje s 
prepono. Pri izdihu mora doseči, da se prepona omehča in 
dvigne. Tako lahko vdihne bolnik več zraka.

Dihanje in drža telesa sta tesno povezani, zato moramo 
nenehno krepiti mišičevje celotnega telesa, ne samo mišičje 
prsnega koša. Dobra vaja za pravilno držo telesa je, če hodimo 
in držimo na glavi žogo ali knjigo. Vse vaje za pravilno držo tel
esa in po možnosti tudi dihalne vaje mora bolnik v začetku nadzi
rati med dvema nasproti postavljenima ogledaloma, tako da vidi 
tudi držo hrbtenice.

Ker se vsi astmatiki nagibajo k prenapenjanemu dihanju, jih 
moramo nenehno poučevati, da morajo izdihovati počasi,

sproščeno in dovolj dolgo ter pri tem mehko izgovarjati “š“. Pri 
zdravem človeku traja izdih tako dolgo, da starši pri izdihu ast
matika počasi štejejo in ga pred tem hrabrijo.

Pri zdravljenju z dihalnimi vajami ne gre zgolj za dihalne 
vaje, ampak predvsem za popravo napačnega dihanja, za 
krepitev celotnega dihalnega in skeletnega mišičja in tudi za 
naravno nosno zožitev, kije nujno potrebna za pravilno gibanje 
prepone. S tem vzpostavimo fiziološko stanje pljuč, to se pravi, 
da so bolj prezračena in prekrvljena. Napihnjenost pljuč s tem 
lahko preprečimo.

Druga prednost dihalnih vaj pa je, da bolnik dejavno sodelu
je pri zdrvljenju. Dihalne vaje poživijo bolnika in ga vključujejo 
spet v redno življenje in delo.

Pomen športa za bolnike 
z bronhialno astmo

Poleg dihalnih vaj sta priporočljiva telovadba na orodju in 
plavanje, ki omogočata, da se telo pravilno oblikuje. Posebno 
koristno je plavanje, zato naj ga astmatiki goje poleti in pozimi.

Zožitev dihalnih poti zaradi fizičnega napora je že dolgo 
znana, saj lahko vsak fizični napor sproži astmatični napad. Zaradi 
tega moramo vedno starše in vaditelje, razumljivo tudi bolnike, 
opozoriti na ta pojav. Zanimivo pa je, da plavanje redko povzroči 
zožitev dihalnih poti.

Od zimskih športov priporočamo smučanje, drsanje in 
sankanje, od poletnih pa kolesarjenje, tenis, namizni tenis, igre 
z žogo ali hojo v hribe.

Samo šport nikakor ne zadošča za uspešno zdravljenje bron
hialne astme, temveč je potrebno vzročno zdravljenje, kajti šport 
pomaga ohraniti ali izboljšati delovanje pljuč astmatikov. Izred
nega pomena pa je šport za vzbujanje samozavesti, saj daje bol
nikom občutek enakosti z zdravimi pri telesnem udejstvovanju.
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Za varen korak

S prihajajočim toplim vremenom se vse več 
ljudi odloča za pohode v planine in gore. Stari 
planinski mački vedo, da je najpomembnejša 
od vse opreme obutev, medtem ko se začetniki 
in občasni pohodniki tega mnogokrat ne 
zavedajo dovolj. Na srečo je v naših prodajal
nah moč dobiti raznovrstno obutev za bolj in 
manj zahtevne hribolazce, ki je lahka, hkrati 
pa omogoča kar največjo stabilnost noge ter 
zdrav in varen korak v najtežjih planinskih in 
vremenskih razmerah. Predvsem bodite pri 
nakupu planinskih čevljev pozorni na podplat, 
ker je zelo pomemben. Tega se dobro zavedajo 
tudi proizvajalci in mu zato posvečajo veliko 
pozornost. Da boste čevlje lahko uporabljali 
čim dlje in da vam ne bodo prepuščali vode, 
jih morate redno vzdrževati. Po vsaki uporabi 
jih morate namreč očistiti in zaščititi z impreg
nacijskim pršilom, ki ga dobite v trgovini s 
čevlji.

Bezgov sirup
Iz svežih nabranih bezgovih cvetov 

pripravimo okusen sirup za redčenje z vodo. 
Pod tekočo mrzlo vodo oplaknemo 20 do 30 
bezgovih cvetov. Odcedimo jih. Med 
mešanjem zavremo dva litra vode in kilogram 
sladkorja. Kuhamo, da se sladkor raztopi. Štiri 
limone operemo z vročo vodo, obrišemo jih 
do suhega in jih narežemo na tanke rezine. 
Limonine rezine in bezgove cvetove damo v 
ohlajen sladkorni sirup. Posodo pokrijemo in 
zapremo, postavimo jo na sonce in pustimo 
stati dva dni. Limono in bezgove cvetove 
poberemo s penavko, sladkorno raztopino pa 
precedimo skozi gazo. Precejeni tekočini 
primešamo 30 g citronske kisline (s tem 
preprečimo vrenje). Sirup napolnimo v čiste 
steklenice. Steklenice zapremo. Sirup 
razredčimo z mineralno ali navadno vodo v 
razmerji 1:6. Pijača tekne močno ohlajena.

1 Zoper krompir
jevo plesen

V vrtnarstvu se, kolikor je le mogoče, izo
gibljemo uporabi kemičnih pripravkov, zlasti 
tistih z dolgo karenčno dobo. V krompirjevem 
nasadu na primer se lahko ubranimo kolorad
skega hrošča z obiranjem požrešnih ličink in 
hroščev, ne moremo pa sc krompirjeve ples
ni. Ko se vrste strnejo, je čas prvega škropljen
ja, saj se prej ali slej pojavijo značilne pege na 
spodnji strani listov. Ravnati se je treba tudi 
po napovedih prognostične službe in upora
bljati kar najmanj škodljive pripravke. Za pre
ventivno škropljenje priporočajo zdaj antra- 
col, dithane M-45 in po!yram DF, če pa je 
bolezen že prodrla v rastline ali če se obeta 
huda okužba, so učinkoviti le sistemični 
pripravki, kakršni so ridomil MZ, antracol 
kombi in galben. Škropljenje je treba ponav
ljati na 10 do 14 dni ter, kolikor je mogoče 
dolgo, obdržati krompirjevo listje zdravo. Sele 
potem si lahko obetamo bogat pridelek.

mk Jrn Nič več brez 
katalizatorja

Slovenski avtomobilski trg ima dokaj 
specifične zakonitosti. Tako je na zahodnoev
ropskem trgu lani prodaja movih avtomobilov 
padala, letos z rastjo gospodarske komjukture 
pa zopet narašča. Prodaja novih avtomobilov 
pa je lani v Sloveniji kljub padanju industri
jske proizvodnje še naraščala, letos, ko se je 
raven industrijske proizvodnje pričela dviga
ti, pa prodaja novih avtomobilov upada. Pov
sem negotovo je napovedovanje za junij, kajti 
v tem mesecu prodajalci novih avtomobilov 
lahko še prodajajo avtomobile brez kataliza
torja, ki jih imajo na zalogi, uvoz novih avto
mobilov brez katalizatorja pa je že pre
povedan. Znano je namreč, da ugodnost o 
znižanem davku za avtomobile s katalizator
jem poslej ne bo veljala več.

j Zboljšajmo
l i toplotno zaščito 
illllllB• zunanjih sten I

Starejše zgradbe imajo največkrat zidove 
s toplotno prehodnostjo k = 1,5 W/m2K. Z 
dodatno zaščito jo lahko izboljšamo na 0,3 do 
0,5 W/m2K. To pomeni, da sc lahko letno v 
enodružinski hiši pri ogrevanju prihrani do 40 
% energije. Zunanje stene lahko izoliramo z 
zunanjo izolacijo. Pri zunanji izolaciji lahko 
izbiramo med prezračevano in neprezra- 
čevano fasado. Z zunanjo izolacijo lahko fasa
do dodatno zaščitimo pred vremenskimi vplivi 
in odpravimo toplotne mostove. Ima pa tudi 
pomanjkljivosti. Veliki stroški nastajajo zara
di dodatnih del pri obdelavi detajlov okoli 
oken, vogalov zgradbe in priključkov na stre
ho. Včasih govorijo zoper njo tudi estetski 
razlogi ali pa razlogi, ki jih ima spomeniško 
varstvo.
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NOVOMEŠKA MEŠČANSKA GARDA - Letu 1848 seje že močno 
prijela oznaka revolucionarno. Fevdalni družbeni red je s svojimi 
postavami močno oviral novomisleče gospodarske, politične in nacion
alne struje, ki so postajale v prvi polovici 19. stol. vse glasnejše. Takrat 
napredne kapitalistične težnje so prodirale na vsa področja življenja. 
V večnacionalnih državah so se začela narodna gibanja, kijih ni bilo 
moč zaustaviti. Avstrijsko cesarstvo je bilo na tem področju še pose
bej ranljivo zaradi številnih narodov, ki so bili pod njenim okriljem. 
Narodno gibanje se je izražalo na več načinov, med drugim tudi z 
stanavljanjem t.i. narodnih gard po večjih mestih. Tudi v Novem mestu 
je bila leta 1848 ustanovljena narodna garda, ki seje delila na tri 
oddelke, od katerih je bila samo meščanska garda uniformirana. Na 
Kranjskem so bile ponekod garde slovensko usmerjene, ponekod pa 
so branile državne interese. (Pripravila zgodovinarka Majda 
Pungerčar iz Dolenjskega muzeja)

Premalo občijo s limeti - Mestni ljudje se šetajo malo po okolici, raje tožijo 
doma, da se ne more nikamor iti, da tod ni nobenega sprehoda in zato zdi se 
kmetom prav čudno, če se prikaže v njihovi vasi človek z očali in suknjo. Vsi ga 
gledajo, pustivši posel in postavši, če so na potu in ga vprašajo zvedljivo: '‘Kam 
bo treba iti?’’ Ta fraza je tod povsod stereotipna. Kar naravnost: “No, kam gre
do?” kakor Gorenci ne upajo se barati bolj rahločutni Dolenci. Ker ne hodijo po 
kmetih, ne poznajo meščani ne uradniki in gospoda sploh absolute nič šeg in 
mišljenja dolenjskih kmetov, kar dela velik kvar sodniji, upravi in davkariji, ker 
je to neobčenje s kmetom glavni vzrok njegovega nezaupanja do uradnij sploh.

Grde in pizdovarske - Krohotaje se pripovedujejo kmetice, da jim pomalja 
Langerica, če se snidejo z njo, že od daleč roko, da jo poljubijo. Sploh pripovedu
jejo kmetje o tej baburi le smešne stvari, kakor o njenem možu le grde in pizdo
varske.

Iztegujejo dolge prste - Na Dolenjskem je ta navada, da mlade dekleta vino 
dobivajo od fantov, fantje pa od starih deklet. Radi tega so stare dekle mnogo 
slabeje od mladih, ker bezlajo huje od njih in zraven še iztegujejo dolge prste po 
tej in oni reči v hiši, da jo dajo svojim ljubčkom, ki jih zastonj ne marajo izgubiti.

5: ‘ftoicfi.
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Sobotni sejem v majhnem kra

ju. Kljub dežju se sprehajam med 
stojnicami in iščem nekaj, kar bi bilo 
poceni in dragoceno. Tudi ostali 
ljudje kot mravlje iščejo nekaj kar bi 
jim polepšalo življenje, iščejo svojo 
drobtinico s katero bi odšli domov. 
Pravzapravhe prodajajo nič zares 
novega; obleke, suha roba, sveče, 
rože, copati ter seveda italijansko 
blago polnijo stojnice.

Malo stran od glavnega vrveža 
zagledam nekaj, karme takoj priteg
ne: sključeno moško postavo pod 
velikim dežnikom. Zavijem proti nji. 
Veselo ga pozdravim, vendar se na 
prijaznost ne odzove. Z zanimanjem 
ogledujem njegove izdelke. Lončar 
je. Na tleh ima polno vrčkov, skled 
in latvic.

Postane mi nerodno, zalo ga 
povprašam po ceni vrčka. Počasi se 
premakne in mi ga poda. Ogledujem 
si delo njegovih rok in zazdi se mi, 
da pravzaprav ni nobena umetnost 
narediti takle vrček. Opazi mojo 
zamaknjenost in se nasmeje. Njegov 
obraz je poln gub, roke se mu trese
jo.

“Ni tako lahko, kot si predstav
ljate, "mireče, kot daje prebral moje 
misli.

Res je! Nihče ne ve, koliko ur so 
njegove roke neutrudno iskale pra
vo obliko. Povprašam ga o uspeš
nosti prodaje. Globoko se zamisli, 
potem pa reče: “Nekoč so ljudje ku
povali lonce, sklede, lat\’ice in vrčke, 
naredil sem jih veliko in tudi vse pro
dal. Ja, včasih smo jedli iz lončenih 
posod, ne pa iz plastike kot danes. 
Nikoli nihče ni zbolel zaradi zastru
pitve. Danes pa prodam bore malo. 
Kdor kaj kupi, vem, da kupi le za 
okras. Malokdo, morda kakšen 
kmet ali pa strasten vinogradnik kupi 
vrček, za katerega sem prepričan, da 
ga bo resnično uporabljal. Zadnje 
čase ne zaslužim skoraj nič; moje 
posode za uporabo, ne pa za okras.”

K lončarju pristopi še nekaj 
novih opazovalcev, jaz pa si še nekaj 
časa ogledujem njegove izdelke. 
Med pisano lončevino zagledam 
vrček, ki si ga v trenutku zaželim. 
Lončar mi ga hoče zaviti v papir, jaz 
pa odklonim in ga vtaknem v žep. 
Lončarju stisnem v roke nov sloven
ski bankovec.

Stopam naprej in razmišljam. Še 
so ljudje, ki se tmdijo, da dediščina 
naših dedov ne bi ostala pozablje
na. Toda ali to sploh še cenimo?

cmcertftn
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Tri leta sta bila poročena. Vi- potezami čopiča pričaral na plat- 

har njune mlade ljubezni se je no nepopisno lepoto. Taživogovo-
umiril. Med njima je zavladalo reča podoba ga je spet tn spet oca-
dobro in trdno prijateljstvo. Obe- ra a’ Nekega dne je pnslo Marku 
ma se je zdelo, da je tako prav in na misel, da bi sliko kupil. Ugotovil
dobro. Kljub temu pa se je Marko if bo Alenka čez štirinajst dni
ponovno zaljubil. Ne v Alenko, imela rojstni dan. Kako bi se slike 
svojo ženo, ampak v neko lepo razveselila! Tudi ona ljubi gozd m 
podobo reko- dn kolikokrat je svoje sanje

Vizložbenem oknu prodajalne poslala z oblaki na potovanje! 
umetnin je bila namreč razstavlje- Ni se obotavljal, stopiljevpro- 
na slika: v ospredju hišica ob reki, dfija!no ‘n vPrascf}.za, cerj° sike
zadaj zelen gozdnat griček, visoko Zal je prodana, je dejal proda
na nebu pa so plavali beli oblaki. Ja‘ec- ,.
Prav tak je bil dom, o katerem je , & mjstm dan }eJA[enkl 
Marko pogosto sanjal. Tudi njego- rdeče vrtnice, o podobi m črhnil
va rojstna hiša je stala ob reki. niti besedice. Neznani kupec je s 
Mnogokrat se je mudil ob njenem plačilom za sliko odlašal. Marko
bregu, opazoval modre valove in i°jf sfdaJ f seP°j™o ogledoval, 
oblake nad njimi, ki so potovali v ‘ako’ kakor zaljubjenec
neznane kraje in se niso zmenili Sjeda dek/ej kl Sale zavrnila. Po
žarij, ki je hrepenel po bogastvu in dokiaJe, k>l!u zan! e.se sen> ,kl Je
sreči. Zdaj prebiva daleč od rojst- lz&n‘l, kakor izginejo valovi reke
nega doma, v industrijskem mestu. ah °b ak[ ™ nebu. Nekegadne
Domačije ob reki ne more pozabi- podobe m bilo vec v izlozbi. Bilo je
ti prav na njegov rojstni dan.

' Sleherni dan je Marko na poti Ko je prišel domov, mu je Alen-
iz službe domov zavil v stransko čestitala, ga objela in poljubila
ulico, da je pogledal sliko v izložbi. ter peljala v sobo, kjer je na steni
Umetnik je za njegov okus z nekaj visela podoba hiše ob reki.

A KNJIŽNA POLICA
Dokumenti
slovenstva

V slovenskih arhivskih fondih in 
zbirkah, kjer je po nekaterih ocenah 
za okoli 40.000 tekočih metrov 
arhivskega gradiva, in v arhivih zunaj 
sedanjih meja naše države, je shra
njeno veliko in neprecenljivo boga
stvo. To so po zunanjem videzu sicer 
res le stari, porumeneli papirji, ven
dar bi se hudo motili, če bi mislili, da 
jih zob časa lahko brez škode zgloda 
in uniči, saj gre za pomembne in dra
gocene pričevalce, ki nam govore o 
preteklosti. To so pravzaprav najbolj 
zgovorni sledovi preteklosti, žive 
pripovedi minulih stoletij, mnogo bolj 
povedne kot ostali materialni ostan
ki. Za strokovnjaka, ki zna prebirati 
arhivske dokumente in prisluhniti 
njihovim pripovedim, so arhivi okna, 
ki mu odpirajo poglede v minule čase 
in dogodke. A zakaj je to pomembno? 
Kaj nam koristi zgodovinsko vedenje? 
Brez poznavanja preteklosti ni ra
zumevanja sedanjosti in ne pre
poznavanja obrisov prihodnosti! Za 
posameznika in za narod je preteklost 
eden tistih temeljnih kamnov, na ka
terih gradita svojo identiteto. Poleg 
tega je zgodovina tudi velika uči
teljica. Ni dvoma, da bi bila ta 
učiteljica brez arhivov kot nema, da 
bi bilo brez najrazličnejših arhivalij 
poznavanje zgodovine bistveno 
slabše.

Iz premisleka, da so arhivski do
kumenti spomin naroda in dokaz 
njegove identitete, se je porodila 
zamisel o knjigi DOKUMENTI 
SLOVENSTVA, ki bi spregovorila o 
zgodovinski poti slovenskega naroda 
v luči najzanimivejših in najpo
membnejših dokumentov. Projekt so 
zasnovali v Cankarjevi založbi že pred 
več leti, da bi tako dopolnili program 
svojih monografij, posvečenih sloven
stvu, uresničevati pa so ga začeli pred 
petimi leti. Izmed tisočev arhivskih 
dokumentov je bilo treba izbrati nekaj 
sto najbolj pomembnih, tistih 
ključnih, ki osvetljujejo pomembnejše 
točke v bivanju našega naroda. 
Uredniški odbor, ki ga je kot strokov
ni urednik vodil Jože Žontar, je k 
sodelovanju pritegnil veliko naših 
zgodovinarjev in arhivarjev, ki so 
opravili izbor in napisali posamezna 
poglavja. Veliko časa je vzelo tudi 
presnemavanje gradiva, ki so ga sko
raj v celoti opravili na novo. K sreči 
so naši in tuji arhivi pokazali veliko 
razumevanja in tako je Cankarjeva 
založba knjigo Dokumenti slovenst
va pred kratkim iz tiskarne Mladinske 
knjige, kjer so opravili zahtevni tisk, 
že lahko poslala med bralce.

V monografiji so v 73 poglavjih z 
izbranimi dokumenti prikazana 
ključna dogajanja v slovenski zgodo
vini, ki se povezujejo v zgodbo o slo

venstvu, njegovi vpetosti v srednjev- 
ropski prostor in o političnem, kul
turnem, gospodarskem, vojaškem in 
siceršnjem razvoju v razdobju od 
naselitve v 6. stol. do konca druge 
svetovne vojne. Besedila spremlja 214 
črno-belih in 171 barvnih reproduk
cij dokumentov iz 40 domačih in 30 
tujih arhivov ter 10 zasebnih zbirk, 
nekaj je celo takih, ki javnosti doslej 
še niso bili predstavljeni. Četudi gre 
za strokovno neoporečno predsta
vitev, pa besedila niso napisana znan
stveno suhoparno; knjiga je name
njena širokemu krogu bralcev in av
torji posameznih poglavij so to 
upoštevali, kar zagotavlja bralnost 
knjige. Najbrž upanje založnikov, da 
bo knjiga Dokumenti slovenstva šla 
več rodov iz rok v roke v premnogi 
slovenski družini, ni prazno.

MILAN MARKELJ

Sandburg
“Tvoja bela luč razsvetljuje zmr

zal nocoj, /mesec škrlatnega in tihega 
zahoda./ Spominjaj se me, enega tvo
jih sanjačev.” Ta kratka pesem z 
naslovom Bela luč je iz knjige, ki je 
izšla nedavno pri založbi Karantanija 
in predstavlja slovenskim bralcem po
ezijo ameriškega avtorja Carla Sand- 
burga (1878 - 1967). Pesmi je izbral, 
prevedel in pod naslovom IZBRANE 
PESMI izdal Igor Majaron. Prevaja
lec je napisal tudi spremno besedo, v 
kateri opisuje Sandburgovo življenje 
in njegovo literarno udejstvovanje.

Sandburg, sin skandinavskih 
priseljencev, seje uveljavil kot pesnik, 
pisatelj, publicist, zgodovinar in bi
ograf. Štejejo ga celo za najpo
pularnejšega, predvsem pa najbolj 
ameriškega pesnika. Je eden naj
vidnejših predstavnikov generacije 
ameriških pesnikov, ki so ustvarjali v 
prvi polovici 20. stoletja.

Sandburgova pesniška zapuščina 
ni samo obširna, ampak tudi vsebin
sko zelo raznovrstna. Obsega vse, od 
pesmi o velemestu do pesmi o naravi, 
od socialnih in protivojnih do ljube
zenskih pesmi. Vse so prežete z neo
majno vero v človeka in ljubeznijo do 
preprostih ljudi. V pesmih skuša ujeti 
posebnosti ameriškega govora in 
načina mišljenja. Vsebinsko raznovr
stnost Sandburgovega pesništva 
izpričuje tudi pričujoči izbor v sloven
skem prevodu. Pa ne samo to, ob 
prebiranju teh pesmi postane bral
cu hitro jasno, zakaj so se Sandbur- 
gove pesmi tako priljubile ame
riškemu občinstvu. Predvsem zaradi 
neposrednosti, pristnosti in prepro
stosti, s katerimi so to občinstvo nago
varjale. Sandburg je postal nekakšen 
ljudski pesnik. Morebiti tudi zavoljo 
takšnih verzov; “Megla pride / z 
mačjimi koraki./ Tiho leži na boku/ in 
gleda pristanišče in mesto. / Nato se 
odpravi dalje”.

IVAN ZORAN

Tako opustošeno progo Grosuplje-Novo mesto- 
Metlika je uspelo usposobiti za promet šele v začetku leta 
1947. Če upoštevamo kakšne cest so takrat vodile po 
Dolenjski in Beli krajini, lahko ugotovimo, da je ne
prevoznost železnice povzročila v teh krajih precejšnjo 
škodo.

Na koncu vojne je svojo naravo pokazala nemška 
vojska, ko je uničila jeklen most preko Gruberjevega 
kanala v Ljubljani.

Projekt proge 
Novo mesto - Brežice
Projektirana proga Novo mesto-Brežice je del že leta 

1871 načrtovane magistrale, ki naj bi povezovala sred
njo Evropo z Jadranskim moljem. Zelo intenzivno so na 
pripravah za to progo delali v začetku tega stoletja. 
Koncesijo za začetna dela je dobil že 2. oktobra 1894 
Cajetan Faber z Dunaja in jo leta 1895 podaljšal. Cajetan 
Faber je projektiral tudi 50 km dolgo progo Bregana- 
Brežice-Novo mesto. Za to železniško povezavo so se 
zelo trudili štajerski gospodarstveniki, posebno pa do
lenjski, ko je bila uzakonjena belokranjska železnica in 
s tem zagotovljena zveza proti jugu.

Spomladi 1909 je bil v Brežicah ustanovljen priprav
ljalni odbor, sestavljen iz nemškutarjev, zato je hotel ob 
gradnji proge izvajati tudi germanizacijo krajev ob pro
gi. Kot protiutež je bil ustanovljen še drugi pripravljalni 
odbor izključno slovenske narodnosti v sestavi: dr. Josip 
Barle, notar v Kozjem, Josip Ogorevc, župan v Novem 
mestu, dr. Ivan Benkovič, odvetnik v Brežicah, dr. Janko 
Hočevar, veleposestnik v Krškem.

Železniško ministrstvo na Dunaju je 10. junija 1909 
izdalo dovoljenje za pripravljalna dela. Slovenski odbor 
je 10. oktobra 1909 zaprosil za koncesijo in jo 16. febru
arja 1910 tudi dobil. Ker v času trajanja koncesije niso 
bila opravljena vsa pripravljalna dela, je dr. Ivan Ben

kovič 17. februaija 1911 zaprosil za podaljšanje konces
ije, Občina Novo mesto je 23. aprila 1911 poslala 
železniškemu ministrstvu na Dunaj spomenico, v kateri 
so urgirali gradnjo.

Predvidena dolžina proge je bila 43 km in sojo name
ravali graditi po sledeči trasi: Novo mesto-Šentpeter- 
Kronovo-Bela Cerkev-most preko Krke pri Dragi-Šent- 
jernej-Ostrog-most preko Krke-Cerklje-Krška vas- 
Brežice. Trasa proge od Šentjerneja do Brežic ni bila 
sporna, kopja so se lomila na odseku Novo mesto-Šent- 
jernej, ker sta hoteli občini Brusnice in Šmihel-Stopiče, 
naj teče proga iz Kandije skozi omenjeni občini po desni 
strani Krke. Temu so se zoperstavile mestna občina Novo 
mesto, Raka, Bučka, Škocjan, Šmarjeta, Bela Cerkev, 
Šentpeter in Prečna, podpirala jih je tudi Trgovska in 
obrtniška zbornica za Kranjsko v Ljubljani.

Leta 1911 so akcijski odbori predložili ministrstvu na 
Dunaju že podrobno izdelane načrte. Ministrstvo je 5. 
decembra 1911 sprejelo odlok o reviziji trase in določitvi 
postaj. Z dodatnim odlokom z dne 31. januarja 1912 pa 
je odredilo, naj bi obenem komisijsko pregledali tudi 
dodatno varianto na južnem delu proge od Kandije do 
Bele Cerkve po desni strani Krke, ki jo je zagovarjal 
kranjski deželni odbor. Tako so od 13. do 15. junija 1912 
pod vodstvom Otona pl. Detele pregledali teren in 
zaslišali krajevne interesente, predstavnike občin in or
ganizacij o sprejemljivosti predloženih načrtov proge. 
Med njimi ni bilo bistvenih nasprotovanj ali sporov, le 
da so hoteli vsi imeti postajo čim bližje. Spor je bil le na 
južnem delu trase, kjer so hoteli imeti progo na obeh 
straneh Krke. Zahteva po gradnji proge po desni strani

Krke je sprožila ostro polemiko v časopisju že 27. aprila 
in 2. maja 1911, ko so zadevo prikazali v luči osebnih 
interesov. Komisija je tudi določila imena bodočih postaj, 
ki naj bi bile: Novo mesto-Stari Grad -Šentpeter-Kro- 
novo-Bela Cerkev ob Krki-Šentjernej-Ostrog-Kosta- 
njevica-Brod-Sv. Križ (Podbočje)-Cerklje-Krška vas- 
Brežice. Dokumentacijo o uspešni reviziji trase proge so 
poslali ministrstvu.

Zaradi nesoglasij - leva ali desna stran Krke - je za
deva zastala. Ko je bil končno na Dunaju objavljen nov 
gradbeni program, železniške proge Novo mesto-Brežice 
ni bilo v njem. Akcijo so morali začeti znova, organizira
li so nove deputacije na Dunaj, da so skupaj s štajerskimi 
interesenti obnovili postopek. Začetek prve svetovne 
vojne je dal načrtom drugačen pomen. Proga je postala 
strateško važna. Za graditev je bilo na razpolago veliko 
vojnih ujetnikov, ki naj bi opravili zemeljska dela. Zara
di zavlačevanja deželnega odbora se je izmuznila ideal
na prilika, da bi z minimalnimi stroški zgradili progo 
Novo mesto-Brežice. Med najbolj prizadevnimi v prip
ravah na gradnjo te kot tudi belokranjske proge je bil 
novomeški prošt dr. Sebastjan Jožef Elbert.

Zbornica za trgovino, obrt in industrijo v Ljubljani 
(predvsem njen tajnik Ivan Mohorič) je vztrajala na grad
nji proge tudi po prvi svetovni vojni, vendar uspeha ni 
bilo, ker Beograd ni imel razumevanja za investicije v 
Sloveniji in ker je prometni tok pozneje prevzela proga 
Sevnica-Trebnje. Vendar je v vojaških načrtih ostala ta 
proga aktualna še po drugi svetovni vojni, saj so še leta 
1953 predvidevali gradnjo proge Rogatec-Brežice-Novo 
mesto in Čmomelj-Vrbovsko. Ko pa so morali pozneje

namesto proge Rogatec-Brežice zgraditi progo skozi 
Kumrovec v Sotlo je projekt proge Novo mesto-Brežice 
postal brez vrednosti.

Promet na 
dolenjskih progah

Dolenjci so bili železnice veseli in so z njo živeli. 
Potniki in vlakovno osebje so bili kot ena družina, odno
si so bili zelo prijateljski, zato železničarjem niso zamerili 
niti tedaj, ko so po železničarski “veselici” v Novem mestu 
vlak za Ljubljano odpeljali v Stražo in so sprevodniki v 
Straži klicali Hocnigstein-Mirna Peč, kar pove nekaj o 
tedanji domačnosti na teh progah.

Po otvoritvi dolenjskih železnic je potniški promet iz 
leta v leto naraščal. V prvem desetletju obratovanja seje 
povečal za približno 25 %. Čeprav so Dolenjske Novice 
v začetku leta 1895 z navdušenjem pisale o velikih 
količinah lesa, ki potuje iz “Gorjanovih fabrik na Gor
jancih in gozdov kneza Auersperga”, so sredi leta že ugo
tavljali, da promet vse bolj peša. Vzrok za to so iskali v 
neugodnih zvezah, dolgih vožnjah in previsoki voznini. 
Zato so v začetku leta 1896 spremenili vozni red, popol
danskemu vlaku niso dodajali tovora, tako da je potniški 
vlak lahko hitreje vozil. Ker prvi ukrepi stanja niso 
izboljšali, sta dežela in železnica sklenili, da uvedeta še 
bolj radikalne ukrepe: ukinili so nekaj vlakov, tako da 
sta Novo mesto in Ljubljano povezovala le dva para 
vlakov, in zmanjšali število osebja. Dolenjske železnice 
so bile glede na promet visoko nad povprečjem avstri
jskih lokalk ter so jih po prometu presegale samo proge 
v najbolj industrializiranih krajih. Kljub temu dohodki 
niso zadoščali za obrestovanje najetega posojila in je 
morala za kritje obresti prispevati še kranjska dežela po 
zaključnih računih od leta 1896 do 1899. Stanje se je 
izboljšalo leta 1900, ko je zaključni račun pokazal 
presežek in deželi ni bilo potrebno doplačevati ničesar.

Priloga Dolenjskega lista



PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV
Sporočilo bralcem

V soboto, 23. aprila, je začel 
v Republiki Sloveniji veljati 
novi zakon o javnih glasilih, ki 
uredništvom daje več svobode 
oz. pristojnosti pri objavlja
nju pisem bralcev ali javnih iz
jav. Po novem uredništva niso 
več dolžna objavljati vsakega 
mnenja ali izjave, imajo pa 
tudi pravico, da tovrstne pris
pevke skrajšajo, le povzemajo 
ali delno objavljajo, vse to pa 
v skladu z uredniško politiko 
glasila in prostorskimi mož
nostmi v njem. Dolenjski list 
bo kot nestrankarski in neod
visen časnik še naprej ostal 
odprt za prispevke bralcev, ki 
Pa naj bodo sporočilni in krat
ki, da bo ob omejenem časo
pisnem prostoru kar največ 
Uudi lahko prišlo do javne be
sede.

Uredništvo DL

Jezikovni zaplet
Nesporazum z magistrom 

Stanislavom Južničem 
(Dolenjski list 12. maja)
KOSTELSKO, KOČEVJE-Mag.

[ Stanislav Južnič, predsednik sveta KS 
| Kostel, Vas 1, 61336 Vas, je poslal 

Dolenjskemu listu pripombe na moja 
članka “Raki, Rake, Rački” in “Jezi
kovni zaplet”, oba objavljena v DL 
12. maja. Njegovo pismo je nekajkrat 

i Predolgo za objavo, zato smo ga 
skrajšali, a tako, da vsebina ne trpi, in 

| dopolnili, kjer je bilo to za razume- 
; vanje potrebno (dopolnila so v okle-

. Na članek “Raki...” pripominja: “J.
! Žagar (v svoji knjigi Kostel, kije izšla 

leta L983) in po njem povzema J. 
Primc, meni, da je bil “Juraj Rački, 
rojen 1682 na Rakah, praded ugled
nega hrvatskega zgodovinarja dr.

| Frana Račkega (1829-1894)”. Med 
pradedom in pravnukom sta še ded 
'noče. Primerjava rojstnih podatkov 
1682-1829 kaže, da je bilo med obe
ma več generacij.

Predniki Franja Račkega po oče
tovi strani so se okoli leta 1700 prise
lili v Gorski Kotar iz omenjene kranj
ske vasice Rake v Kostelu. Hrvaški 
zgodovinopisci menijo, da je bila ta 
priselitev pravzaprav vrnitev ljudi, ki 
so v 16. stoletju pobegnili na Kranj- 

. sko pred turško nevarnostjo.”
J Na članek “Jezikovni zaplet” pa je 
i zapisal: “G. Primcu-Nikoliču se je 

zapisalo, da Kostelci ,...govore neko 
j nerazumljivo narečje...’ Poglejmo si 
I stvar podrobneje:

. Kostelska govorica je manjši, kran
jski del govorice, ki jo govore tudi v 
Gorskem Kotarju, vse do Broda Mo- 
n‘vic in Delnic. Tudi pogostejši pri
imki so enaki na obeh straneh Kolpe, 
G sta prepleteni z mnogimi sorod
stvenimi vezmi. Vsaj od bitke pri Sis- 

I l111 22.6.1593, ki je končala velika 
| Preseljevanja ob nemirni turški meji, 

živijo na obeh straneh Kolpe ljudje 
enakih priimkov in govorice, ki pri
padajo različnima narodoma...” Nato 
navaja še primere pisanja iz različnih 

i !!s*m od leta 1700 sem, kar pa z mo- 
i jim člankom nima zveze, saj sem pi

sal o današnjem in ne takratnem je
zikovnem zapletu.

Kar se tiče današnjih jezikovnih 
zapletov oz. razumevanja, pa naj se 
mag. Južnič spomni sestanka, ki ga je 
Pred meseci sklical in vodil (šlo je za 

[ gradnjo obkolpske ceste), na kate- 
remje prisotnim začel govoriti v kos- 
•elščini, a so ti protestirali, da njego- 
vega govorjenja ne razumejo, in zah- 
levali, naj jim govori slovensko.

Vendar v zapletih Južnič-Nikolič 
pz. Južnič-Kostelci v resnici ne gre za 
jezikovni zaplet, ampak za dejstvo, da 
odloča v imenu KS vse le on, Južnič, 
brez sveta KS in celo proti volji kra
janov. To se je pokazalo tudi na 
pmenjenem sestanku, poleg tega pa 
je bilo o tem objavljenih več člankov, 
ludi v našem časopisu.

Mag. S. Južnič je nedvomno stro- 
i kovnjak na svojem delovnem pod

ročju, očitno pa nima nobenega smis
la za delo s krajani in vodenje KS.

To je zavestno kršenje predpisov
Ponovno pozivam vse pristojne službe, da ukrepajo v skladu s svojimi pooblastili in 

naredijo red na Šegovi ulici (in še kje na območju Novega mesta)

Časopisna polemika s poučnim na
slovom “Parkirišče ustavilo gasilce” 
(Delo 12., 13. in 24. maja) meje spod
budilo, da ponovno javno opozorim 
na aktualen problem rabe in uporabe 
parkirišč v stanovanjskih soseskah 
širom Novega mesta, ki so si jih pri
lastili različni, povečini gostinski lo
kali, namesto da bi služili osnovnemu 
namenu t.j. stanovalcem. Uzurpacija 
že tako premajhnih parkirišč poleg 
slabe volje prizadetih skriva v sebi še 
mnogo nevarnejše posledice, lahko 
tudi z usodnim epilogom. Večini tak
šnih posegov praviloma botrujejo 
“kvazi” urbanistične (in podkupljive) 
službe, katerih “izdelke’1 za nameček 
nekritično dovoljujejo pristojni up
ravni organi za urbanizem ali gospo
darstvo (običajno pa kar izmenično, 
in to tako, da en oddelek praviloma 
noče vedeti za odločbo drugega v so
sednji stavbi, ali obratno in tako naj
prej v nedogled). Kadar pa urbanis
tična stroka kljub vsem novonasta- 
jajočim dejavnostim poskuša pojas
niti zamotanost posega in opozarja 
na kompleksnost gradnje, običajno 
nastopijo vsemogoča izsiljevanja, ki 
privedejo do nezakonitega posega. 
To pa je že nespoštovanje predpisov 
“novodobnih birtov”, ki ga sicer ni za 
zanemariti. V takšnih primerih pa se 
že postavlja pod vprašaj opravljanje 
dela tistih organov (in ve se katerih), 
ki skrbe za zakonitosti...

Novo mesto je s svojimi skoraj pet
indvajset tisoč prebivalci, s socialno 
diferenciacijo prebivalstvenih skupin 
in zaradi spreminjajočega se načina 
življenja, ki smo mu priča, že doseg
lo tisto kritično maso ljudi, ki zahteva 
proste intervencijske dostope za de
javnosti, kot so npr. gasilci, zdra
vniške ekipe, policija in druge službe 
komunalnega značaja v vsakem času, 
in to na celotnem mestnem teritori
ju. Ogroženost je prav posebej velika 
v soseskah z visoko gostoto pose
ljenosti. Doslej se - kot mi je znano - 
k sreči zaradi “prenatrpanega” par
kirišča, ki bi onemogočilo hitre in 
nujne dostope intervencijskim vozi
lom, še ni zgodila hujša tragedija. Ni 
pa to razlog za zavestno zatiskanje 
očes pristojnih pred težo problema in 
brezvestnimi pritiski t.i. “privatne 
iniciative”.

Kot primer zavestnega sinergetske- 
ga kršenja predpisov na urbanistično- 
projektantski ravni, na ravni nespo
štovanja zakonitosti, izsiljevanj in 
nedela pristojnih inšpekcijskih služb, 
ponovno izpostavljam parkirišče na 
Šegovi ulici št. 4-10. Prepričan sem, 
da to ni najbolj v nebo vpijoč primer 
v Novem mestu. Navajam pa zgolj 
zato, ker nanj že nekaj let brezus
pešno opozarjam in ker razmere po

znam. Rad pa bi še povedal, da se 
razmere poslabšujejo: uslužbenci in 
šoferji “Halo-Alo” lokala s svojim 
voznim parkom po ure in ure iz dne
va v dan blokirajo parkirišče ne le 
stanovalcem, ampak tudi ev. inter
vencijskim vozilom, pri tem pa so še 
vsak dan bolj agresivni: v zabojnike za 
papir odmetavajo pločevinke, pizze- 
riji “Oaza” so inšpekcijske službe že 
novembra 1993 izdale odločbo o 
odstranitvi “prizidkov” itd. Javnost 
velja še obvestiti, daje Ministrstvo za 
okolje in prostor z odločbo št. 350-02/ 
A-107/93-FM/TR z dne 29.9.1993 
odpravilo odločbo sekretariata za 
varstvo okolja in urejanje prostora 
občine Novo mesto št. 351-03-290/91- 
9 z dne 5.1.1993. Ker pa je veljavna 
lokacijska odločba prvi pogoj za izda
jo vseh drugih nadaljnjih upravnih 
dovoljenj, pomeni, da lokal ne bi 
smel obratovati...

Zato ponovno javno pozivam vse 
pristojne službe, da ukrepajo v skladu 
s svojimi pooblastili. Hkrati pozivam 
prizadete v drugih soseskah Novega 
mesta in tudi v drugih naseljih s po
dobnimi problemi, da jih prav tako 
“predstavijo” javnosti, kajti čim šte
vilčnejši bo pritisk za spoštovanje za
konitosti, tem večja bo možnost, da 
se prepreči anarhija in zmanjša mo
žnost se hujših posledic.

Glede na to, da pristojni lokalni 
organi že doslej niso hoteli ali znali 
ukrepati, pozivam tudi “Vladni urad 
RS za pritožbe” oz. t.i. “Drnovškov 
urad za pritožbe - VOX”, da bdi nad 
izvajanjem zakonitosti.

V imenu prizadetih stanovalcev 
Šegove ul. 4-10, Novo mesto: 

Dr. MARJAN RAVBAR

SPET VABI
Italijani so leta 1942 nameravali na 

Travi v sedanji kočevski občini organ
izirati postojanko, saj je bila Trava 
takrat kot sedaj zadnje večje naselje 
med tedanjim okupiranim ozemljem 
in NDH. Partizani pa so cerkev za
žgali, da bi italijansko namero pre
prečili. Italijani so se kljub temu na
mestili v vasi tako, da so pregnali 
večji del domačinov, vendar so kraj 
kmalu zapustili. Cerkev na Travi je 
nekoč imela tri zvonove in je bila do 
1843. leta sedež župnije. Dva zvono
va je vzela prva svetovna vojna, mali 
257 kg težki, pa seje po požigu 1942. 
leta ohranil pri družini Križ. Letos so 
prizadevni krajani postavili in- 
proviziran lesen zvonik in vanj na
mestili ohranjeni zvon, tako da jih 
spet vabi. V juniju bo tu posebna 
slovesnost, ko bodo blagoslovili zvon 
in prenovljeno kapelico. A. K.

“OB SVETOVNEM DNEVU BREZ TOBAKA ” - 31. maja ju bil svetovni dan 
brez tobaka, posvečen boju zoper kajenje. Sevniški člani društva nekadilcev se 
zavzemajo, da bi poslanci državnega zlx>ra v tretji obravnavi zakona o omejevanju 
uporabe tobačnih izdelkov vztrajali pri sklepu, da je vsako reklamiranje tobačnih 
izdelkov, zaščitne blagovne znamke ali logotipa prepovedano. Pravijo še, da so 
nekadilci proti amandmajem vlade Republike Slovenije, ki hoče ta člen omiliti v 
korist tobačne tovarne in v škodo slovenskega naroda. Na fotografiji je del 
udeležencev 7. letne konference programsko-volilne skupščine Zveze društev 
nekadilcev Slovenije. V sredini je minister dr. Božidar Voljč, na njegovi desni dr. 
Marija Djurdjevič, na levi pa Janko Blas iz Sevnice, ki je v začetku aprila postal 
častni član združenja.

Združitev doline je prava zamisel
Še en odgovor in pojasnilo k članku, objavljenemu v Dolenjskem listu 19. maja, ter 

nekaterim drugim - Leta 1957 je majhna skupina ljudi dosegla delitev

Sem za pogovor na podlagi res
ničnih dejstev, ne pa po želji po
sameznikov, ki bi radi prikazali nekaj 
drugega. Je pa skrajni čas, da nekaj

“upovectal tunKCiji prcuaeuiiuv« 
?>eer pa je sploh nerazumljivo, da 
iahko predsednik KS sam (brez sve- 
,a KS in krajanov) odloča o porabi 
denarja KS, kot daje to njegov last
it* denar. Vprašljivo je tudi, kako lah
ko spet on sam, le po svoji presoji, 
uporablja žig KS (tudi omenjeni do- 
Pis DL je žigosal z žigom KS in se 
Vanj podpisal), kot daje on sam KS.

O vzrokih za jezikovne in druge za
plete v KS Kostel, predvsem o nespo
razumih s predsednikom, bi se dalo 
ke veliko zanimivega napisati, vendar 
e želim poglabljati razprtij, pač pa le 

opozarjam na nesporazume, za ka
le re je nekdo gotovo odgovoren in bi 
Jih moral pomagati Kostelcem raz
rešiti, če tega ne zmorejo sami.

J. PRIMC

LITERARNI 
NAGRADITUDI ZA 

NAŠI DEKLETI
LJUBLJANA - Na razpis In

štituta za varovanje zdravja re
publike Slovenije skupaj z Zavo
dom za šolstvo na temo “Lju
bezen, prijateljstvo, aids, za
upanje”, objavljen marca letos, 
je prispelo prek 1000 del 300 
avtorjev. Spise, pesmi, novele in 
drugo bodo izdali v posebni 
publikaciji kot prispevek k 
pozitivni, preventivni miselno
sti. 6. junija bo v Križankah tudi 
humanitarni koncert v okviru 
boja proti aidsu. Na njem bodo 
sodelovali: Pop design, Plesna 
šola Bojero, Avia band, Victory, 
Jonas Z. in drugi. Na koncertu 
bodo podelili tudi nagrade raz
pisa, ki jih sponzorira podjetje 
Pro fortis iz Borovnice. Literar
no nagrado in enodnevni izlet v 
Gardaland s skupino Pop design 
bosta med štirimi izbranimi do
bili tudi dve dekleti z našega ko
nca, in sicer Tjaša Avguštin iz 
Črnomlja za najboljši esej in 
Brigita Judež iz Novega mesta 
za najboljšo novelo. Med 30 iz- 
branci, ki bodo šli 9. junija na 
enodnevni izlet v zabavišče Gar
daland s skupino Pop Design, 
pa bo tudi Melita Mikulič iz Ko
čevja.

dolgoročno dobrega naredimo za vso 
Poljansko dolino ob Kolpi, ki je ge
ografska enota in je del Bele krajine. 
Pred drugo svetovno vojno je bila vsa 
Poljanska dolina ob Kolpi v občini 
Stari trg - srez Črnomelj (Krajevni 
leksikon Dravske banovine, 1937).

Zaradi prenehanja okraja Črno
melj je nastala občina Predgrad (s 
pisarno v gradu) za vse vasi Poljanske 
doline in nekaj vasi kočevskega ob
močja. Leta 1957 je po zaslugi zelo 
majhnega števila ljudi prišlo do de
litve v dve občini: Črnomelj in Ko
čevje, kar je pretrgalo zgodovinsko 
kontinuiteto skupnega življenja Pol
jancev. Kljub temu imamo v Starem 
trgu še zdaj veliko skupnega: osno
vno šolo, vrtec, pošto, farno cerkev, 
pokopališče in gospodarsko najvaž
nejše - zaposlitev v obratu Komet 
Metlika in Unior Zreče. Vse to nas 
Poljance povezuje in nas tudi bo, 
skuša pa nas še v bodoče deliti samo 
interes in premajhna vizionarnost 
posameznikov, ki pridobivajo še dru
ge.

Res je, da niti KS Stari trg niti KS 
Poljanska dolina s sedežem v Pred- 
gradu nista bogati. Resje tudi, daje 
imela dolina pred 40 leti več svojega 
kapitala, ko je bila Graščica polna in 
tudi Lipje. Vlake in kamionske ceste 
za odvoz lesa je vsak rad naredil v 
polnih gozdovih.

Velik napredek v Poljanski dolini 
je bil dosežen zaradi prizadevnosti 
KS Stari trg in s prispevki Poljancev 
pa tudi drugih ter z veliko podporo 
občine Črnomelj. Toda nič ni bilo 
narejeno zaradi razdeljenosti doline 
med dve občini.

Tudi za tv pretvornik na Kozicah so 
vodili akcijo ljudje iz KS Stari trg.

Vodovod do Predgrada je bil narejen 
že pred drugo svetovno vojno, prav 
tako elektro trasa po zaslugi takrat
nega poslanca dr. Jurija Koceta iz 
Starega trga. Sedanje vzdrževanje in 
po potrebi nadaljevanje je zadeva 
pristojnih podjetij, pri čemer finan
čno sodeluje tudi občina Črnomelj.

Še direkten odgovor na vprašanje, 
kaj smo mi dobili od njih. Najprej pa: 
ne lastite si, za kar se niste trudili!. 
Kratek del ceste do pretvornika na 
Kozicah je naredilo GG Kočevje po 
prizadevnosti g. Alojzija Mesnerja, 
takratnega logarja. Vsi Poljanci smo 
po prizadevnosti KS Stari trg in 
občine Črnomelj dosegli: zaposlitev 
za moške in ženske v starotrških 
obratih Kometu in Uniorju, bencin
sko črpalko, posodobitev in pove
čanje šole in vrtec. Imamo asfalt do 
Črnomlja, prav tako po vseh vaseh in 
med vasmi v KS Stari trg.

Združimo Poljansko dolino! je 
pravilna zamisel. Sedanja gradnja 
ceste iz kočevske strani proti Brezo
vici je vsaj v 10-letni zamudi, in to 
zaradi delitve Poljanske doline. Eno
tno vodstvo bi bilo bolj uspešno. Še 
to: iz KS Stari trg ne udrihamo po 
občini Kočevje, nasprotno, dobro se 
razumemo. Hvaležni smo za prispe
vek šoli, vrtcu in drugo sodelovanje 
občine in delovnih organizacij.

MARKO KOBE

• Lepe navade so potrebne samo gr
dim. Lepim se vse oprosti. (IVaugh)

• Demokracija je metoda, ne ideal. 
(Hohlenberg)

Kaj bo po tem 
izidu storil 

Državni zbor?
ZLSD Krško vztraja, 
naj odloči volja ljudi

Krajani so na referendumu 
povedali svoje. Očitno niso nas
edli raznim političnim puhli
cam, ki so jim bile ponujane v 
zadnjem času. Ugotovili so, da 
je organizacija lokalne samo
uprave preveč resna zadeva in 
za vsakdanje življenje ljudi tako 
usodnega pomena, da odločitve 
o tem ne morejo prepustiti po
sameznim “izvoljencem” ljud
stva. Upajmo, da bo nedeljska 
izkušnja resno opozorilo naše
mu predstavniškemu domu, da 
o življenjsko pomembnih za
devah ni mogoče odločati mimo 
volje ljudstva. Nepotrebna in 
nerazumljiva hitrost, s katero so 
želeli reorganizirati občine, je 
povzročila pomanjkanje časa za 
sprejem precizne in usklajene 
zakonodaje, predvsem pa ni bilo 
omogočeno občanom, da bi lah
ko temeljito premislili svoje 
odločitve. Ne moremo se znebiti 
vtisa, da se je ob pomanjkanju 
pravih argumentov za preudar
no odločitev skušalo s hitrostjo 
in čustvovanjem nadomestiti 
trezne premisleke. Kaj storiti se
daj?

V občini Krško torej niso do
bili podpore tisti, ki so hoteli se
danjo občino razdrobiti na “mi
ni” občine. Senovčani, Brestani- 
čani, Račani, Kostanjevičani in 
Podbočani ne želijo svojih ma
lih občin. Pri tem velja opozori
ti na izrecno izraženo voljo zbo
ra občanov v Krškem, da je Kr
ško odprto za celotno področje 
sedanje občine. Glede na to, da 
je na referendumskem območju 
Krško izglasovana pozitivna 
odločitev, in glede na to, da so se 
na ostalih referendumskih ob
močjih volilci odločili negativno, 
se razume, da je volja volilcev 
ostati v reformirani občini Krško 
- vendar v sedanjih mejah.

Območna organizacija ZLSD 
se je v predreferendumskem ob
dobju zavzemala za argumenti
ran in tehten premislek o reor
ganizaciji občin. Zavzemali smo 
se za to, da bi bilo treba najprej 
premisliti o možnosti, da se nova 
občina formira v okviru teritori
alnih meja sedanje občine Krš
ko.

Ne samo v naši občini, tudi v 
vsej državi je izid referenduma 
pokazal, da referendumska ob
močja večinoma niso bila obli
kovana v skladu z večinsko vol
jo občanov. Sedaj stoji Državni 
zbor pred zelo težko nalogo. Kaj 
bo storil? Ali bo upošteval ljud
sko voljo ali pa bo - kot smo vi
deli v primeru Kopra - odločeno 
po volji raznih političnih lobijev.

ZLŠD je zagovarjala načelo, 
da je neposredna korist in in
teres prebivalstva prvenstvene
ga pomena. Zato menimo, da bi 
moral Državni zbor v nadaljnji 
proceduri reorganizacije občin 
dosledno upoštevati večinsko 
voljo ljudi.

Iskreno želimo, da bi pred
stavniški dom Republike Slo
venije uspešno opravil to pre
izkušnjo demokracije.

ZDRUŽENA LISTA 
socialnih demokratov 

KRŠKO

Zapis dan potem
Po referendumu o novih 
občinah: amaterizem v 

politiko se pač ne izplača

Ni ga in ga tudi zlepa ne bo tako 
vnaprej opljuvanega projekta na 
Slovenskem, kot je pravkar preminuli 
o preoblikovanju lokalne samoup
rave. Če si hotel, tudi po boštanjskih 
bifejih, si lahko za steklenico piva 
slišal zadnja dva dneva, da bodo nove 
občine prinesle: nove davke; tisti ki še 
imajo (slabo plačano) delo, ga bodo, 
če bi glasovali “ZA”, zanesljivo izgu
bili; kmetje ne bodo mogli več odda
jati mleka; nič ne bo z boštanjsko 
novo telovadnico (nič ne de, če se jim 
v Sevnici še vedno ugrezajo betonski 
stebri), da o zamujenem nasipu pro
ti poplavam ne govorimo. Skratka, 
kaj rinete v nove občine, ko pa vsak 
butec ve, da je iz velike vreče lažje 
jemati, ker pač bolj curi...

gega ne, so v
------------------------------ ,j dve duši, ki sta
s sobotnima žigoma kuvertirali svoj 
glas, saj jim je tam na meji zmanjka
lo ravno dva glasova. Pač pa ne drži, 
da je ostala v starih mejah Mlovičina 
Velika občina Sevnica. BučkJjanarje 
je namreč že s predhodnim referen
dumom tako natrenirala, da tokrat 
niso dovolili nobenega presenečenja.

Pravijo, da so po bitki vsi generali 
pametni. Tisti, ki so proti novim ob
činam, so pobornikom nove občine 
očitali - kaj bi drugega? - prav po kar- 
deliansko, da imajo interese. Pozabili 
so kajpak, da so prav ti ljudje delali 
volontersko, ne zapišem pa, da zas
tonj, ker se pač po športno začenja 
nov polčas, oni prvi pa - za masine 
plače. Proti starim občinam, torej 
oblasti, se namreč ni mogoče bojevati 
amatersko, sploh pa ne proti medi
jem. Šele na dan volilnega molka je 
v Sobotni prilogi Dela prav na zad-nji 
strani izšel prvi pozitivni članek v prid 
spremembi, v Večeru pa - kar cela 
stran državnega svetnika iz Gornje 
Radgone. Seveda prepozno, »kaj 
prepričanih ne kaze prepričevati. 
Radijska voditeljica, ki je domala 
dremala od pol šestih minulo ne
deljsko jutro, je ob 7.45 spregovorila 
v eter (ponavljam: na dan volilnega 
molka samih volitev) še enkrat o 
preštevilnih voliščih, da referedum- 
skih območij ne omenjam. Ja, le kdo 
ne bi bil proti? Vsak glas, ki vendar
le dokazuje nezadovoljstvo s sedan
jimi občinami, bi moral hrabriti. 
Tako so se marsikje zgodile prema
jhne občine, drugi pa se bomo, 
bogatejši za izkušnjo, poslej modreje 
borili. Tempus omnia revelat. Sicer 
pa za zapik: res je, da se dajatve že 
povečujejo, kajpak v starih občinah, 
predvsem v podobi taks za preregis- 
tracijo obrtne ali podjetniške delav
nice po zakonu o gospodarskih dru
žbah, tudi če nameravate izdelovati 
samo klamfe. Doklej še?

ALFRED ŽELEZNIK

VPLIVI CERKVE
Opažam, da ima Cerkev v javnem 

življenju še vedno prevelik vpliv. To 
je vidno tudi na vasi, kjer poteka 
ločnica med vernimi in nevernimi. 
Na vasi se v glavnem ljudje zaradi 
tega ne prepirajo vendar pa zaradi 
nezaupanja ni tistega sožitja, kot bi 
bilo, ce bi bili ljudje enotni v sve
tovnonazorskem prepričanju. Zato 
mislim, da bi morali verniki, če že 
vere ne morejo držati zase, biti bolj 
prilagodljivi do javnosti, ker bi le tako 
prišli do sožitja.

ANTON JUDEŽ

• K-H p 2L

ČIŠČENJE REKE KRKE - Lepo je uspela nedeljska akcija “Čistimo reko Krko" 
v organizaciji turističnega društva Žužemberk-Dvpr, ribiške družine Novo mes
to, pododbora Žužemberk, in kajak kanu kluba iz Žužemberka. Sodelujoči v akciji 
so pobirali smeti ob Krki, pa tudi s čolni so nabrali dobršen del navlake. Akcijo 
so omogočili Komunala Novo mesto, KS Žužemberk, Vodnogospodarsko pod
jetje Novo mesto in občina Novo mesto, podprli pa so jo tudi Emona, ribogoj- 
stvo Dvor, Ergo Dvor in kmetijska zadruga Žužemberk. Predsednik turističnega 
društva Vlado Kostevc je povedal, da je akcija lepo uspela in da je pomembno 
zlasti to, da se spreminja odnos krajanov do reke Krke in narave. Naj dodamo, 
da je v krajevni skupnosti evidentiranih kar 36 črnih odlagališč. Ta smetišča skuša 
krajevna skupnost sanirati s pomočjo delavcev, ki opravljajo javna dela. Na sliki: 
ribiči so takole začeli akcijo na Dvoru. (S. Mirtič)
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PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV • PISMA BRALCEV » PISMA BRALCEV
Prilagojeno poučevanje Romov

NA 21. KONGRESU POKLICNIH ŠOFERJEV V INNSBRUCKU -21. maja 
je bil v Innsbrucku v Avstriji 21. kongres poklicnih voznikov in avtomehanikov 
Evrope. Iz Slovenije se ga je udeležilo preko 400 uniformiranih članov ZŠAM. 
Pravo pozornost pa so zbujali Črnomaljci s svojimi belokranjskimi narodnimi 
nošami. Posneli so jih številni fotoreporterji in snemalci. (Foto: France Brus, 
Horjul)

Število Romov v šolah narašča - Učni načrti, ki so primerni za ostale otroke, so neu
strezni - Prilagajanje njihovim sposobnostim - Poseben projekt Zavoda za šolstvo

Na nekaterih območjih Slovenije 
so zgoščena avtohtona romska nasel
ja. Kljub prizadevanjem različnih 
družbenih dejavnosti se le izjemoma 
pojavljajo primeri sožitja s Slovenci. 
Vendar Romov ne želimo asimilira
ti, ohranijo naj svojo identiteto. Us
posobijo pa naj se za življenje.

Načrtno vključevanje romskih 
otrok v zadnjih dvajsetih letih v os
novno šolo in ponekod v vzgojno-var- 
stvene ustanove je že dalo delne re
zultate. Število Romov v šoli iz leta v 
leto narašča. Vendar večinoma za
ključujejo šolanje na razredni stop
nji, največkrat slabo pismeni. Ob is
kanju vzrokov takih rezultatov vzgo
je in izobraževanja je bila ugotovlje

PROGRAM V1VA ZANIMIV- Prejšnji teden je bil na Bledu v kongresnem cen
tru posvet upravljalcev stanovanjskih enot. Udeležili so se ga številni predstavni
ki podjetij, ki upravljajo s stanovajskimi enotami, ter strokovnjaki s področja 
nepremičnin. Med dmgimi se je predstavilo tudi novomeško zasebno in družinsko 
gradbeno podjetje Gama s svojo gradbeno blagovno znamko Viva. Blagovna 
znamki vključuje program gradnje iz t.i. AB elementov in je zanimiv predvsem 
za gradnjo stanovanjskih nizov. Udeleženci posveta so v programu Viva videli eno 
izmed zanimivejših tehničnih rešitev za perečo stanovanjsko problematiko v Slo
veniji. S programom Viva je mogoče hitro zgraditi celotne nize stanovanjskih enot, 
in to po konkurenčni ceni. Interes za program Viva je pokazal tudi minister za 
okolje in prostor dr. Pavel Gantar, ki je v kratkem klepetu (na sliki) s predstavni
ki podjetja Gama prestavil svoje poglede na reševanje stanovanjske problema
tike pri nas. Družinsko podjetje Gama iz Novega mesta tako ponovno dokazuje, 
da je tudi v gradbeništvu mogoče konkurirati velikim slovenskim gradbenim 
hišam. Sicer pa podjetje gleda v prihodnost, saj se odpira kar precej možnosti za 
prodorna albanski in nemški trg. (Primož Žižek)

Podreti ni težko!
Pismo, ki ste ga v opravičilo, ker 

ste podrli most, poslali 20 ustano
vam, ker regulacija potoka Bresta
nica poteka prepočasi, ima več 
zanimivih misli (Naš glas, 18. 5. 
1994). Sprašujem vas, g. Mirko 
Avsenak, ali te načine uporabljate 
tudi pri reševanju drugih po
membnih zadev. Sporna želez
niška proga in most sta verjetno še 
vedno last Rudnika Senovo. 
Vemo, da se je neka skupina kra- 
janov Brestanice na čelu z g. 
Avsenakom spravila nad most in 
ga odstranila, druga (Vid Budna, 
Vojko Omerzu, Grilc) pa seje na 
Senovem zanimala za stavbo, last 
Rudnika, ki bi jo želeli imeti za 
bodočo občinsko.

Ko boste vi, ki ste podrli most, 
priznali, daje rudnik napravil ve
liko tudi za KS Brestanica, in ko 
boste vsaj z nekaj besedami izra
zili tudi svoj gnev nad nepravilnim 
načinom gradnje ceste Brestanica- 
Senovo, torno lažje razumeli vašo 
samovoljo. V naslednji številki 
Našega glasa objavite še, kaj je 
bilo dogovorjenega med ude
leženci, kdo so bili in kolikojih je 
bilo.

Sožitje v neki dolini je možno 
tudi brez podiranja mostov in tudi 
tako, da svojo (razkošno) uspeš
nost pokažemo doma, na svojem 
dvorišču in ne v drugih občinah ali 
celo v drugih državah.

LOJZE ŠRIBAR, Leskovec

na pri teh otrocih vrsta drugačnosti. 
Med drugim, da Romi ne znajo uč
nega, slovenskega jezika. Obvladajo 
ga le za najnujnejše sporazumevanje. 
Romski otroci pogosto nimajo raz
vitih osnovnih sposobnosti in navad 
za šolsko življenje in delo. Zaradi 
povsem drugačnega življenja se poj
movni svet romskega otroka ne po
kriva s pričakovanji. Njihove delovne 
sposobnosti, delavoljnost in vztraj
nost so majhne. Težko se socializira
jo, utesnjuje jih tudi prostor. Vzgoj- 
no-varstvene ustanove obiskujejo le 
enkateri Romi.

Iz tega je sledila ugotovitev, da je 
potrebno prilagoditi učne načrte spo
sobnostim teh otrok. S projektoni 
Vzgoja in izobraževanje romskih 
učencev v osnovni šoli, ki poteka pod 
okriljem Zavoda RS za šolstvo in 
šport drugo šolsko leto na šestih 
šolah v Sloveniji (v osnovnih šolah v 
Bršljinu, Leskovcu pri Krškem, v Ma
riboru in Murski Soboti), smo skušali 
razrešiti problematiko v nekaj sme
reh. Pripraviti in vpeljati je potrebno 
navodila za prilagoditev programov 
sposobnostim Romov; izpostaviti 
hitro učenje slovenskega jezika in 
napredek romskih otrok opisno oce

niti; ugotoviti, katere so najuspeš
nejše organizacijske oblike pri vzgo
ji in izobraževanju Romov v posa
meznem okolju; usposabljali učitelje 
za delo z otroki z drugačnimi potre
bami; poiskati najuspešnejše oblike 
sodelovanja z romskimi starši. Tako 
smo v okviru projekta in sodelova
njem z ostalimi šolami, ki imajo rom
ske učence, prišli do zaključkov, ki 
nakazujejo možnost večje uspešnosti 
vzgoje in izobraževanja. Z učitelji, 
ravnatelji in šolskimi svetovalnimi 
delavci smo te ugotovitve in navodi
la predelali in jim priporočali, da jih 
pri delu upoštevajo. Istočasno si pri
zadevamo za vključevanje romskih 
otrok v vsaj enoletno, za vse otroke 
obvezno pripravo na šolo.

Mislimo, da so takšne usmeritve 
jamstvo, da bo več romskih otrok 
zaključilo osnovno šolanje na pred
metni stopnji, da bo pridobilo in raz
vilo take sposobnosti, izkušnje in 
znanja, ki bi Romom omogočala za
poslovanje oz. samostojno preživ
ljanje z delom.

MARJETA BRAČKO 
pedagoška svetovalka 

OOE Novo mesto

Še: Kabelska 
televizija ni 

zastonj
Upamo, daje s tem odgovo

rom le konec polemike

Žal niti člani Upravnega odbora 
KRS niti jaz ne moremo mimo od
govora g. Jazbinška na naš članek, 
objavljen 26. maja. O splošnem “za
dovoljstvu” uporabnikov v času Jaz
binškovega vzdrževanja največ vedo 
uporabniki sami in člani UO. Uprav
ni odbor mu je na podlagi njegovega 
zagotovila, da je strokovno uspo
sobljen, zaupal vzdrževanje sistema. 
Na njegovo vprašanje, zakaj sem tako 
pozno reagiral, lahko odgovorim, da 
sem reagiral šele, ko je bilo stanje na 
liniji po njegovem posegu slabše kot 
prej.

Upravni odbor je glede na dolgo

letne izkušnje zavzel stališče, da je 
kvaliteta tista, ki pogojuje zadovo
ljstvo uporabnikov, kar se danes 
potrjuje na omenjeni liniji GP - Dro- 
zanjska ulica. V ceno sanacije je 
vključen tudi nov program PRO 7 in 
priprave antenskega sistema s pred- 
ojačevalnim in napajalnim elemen
tom za K “A”. Škodo, ki jo je po
vzroči na sistemu, je g. Jazbinšku 
določil Upravni odbor, ne g. Gove
kar, na podlagi tehničnega poročila 
na seji UO v njegovi prisotnosti. 
Omenjeni linijski ojačevalniki (proiz
vajalec neznan), katere je odkupil, so 
bili za sistem neuporabni. Preden je 
sanacijo, izvršila firma Skyline, je UO 
ustanovil tehnično komisijo, ki je na 
terenu pregledala kritične točke pred 
sanacijo. Na seji UO je komisija dala 
svoje poročilo in g. Jazbinšek ni imel 
kaj povedati v svoj zagovor, ampak je 
škodo poravnal, kar pomeni, da je 
kriv.

Upamo, daje polemika o KRS Pe- 
čje - Sevnica s tem končana, saj g. 
Jazbinšek ni več član UO in tudi ne 
vzdrževalec.

Upravni odbor KRS Pečje-Sevnica

Franjo Švent seje rodil pred 65 leti 
v prelepi Savinjski dolini, kjer je 
preživel otroštvo in leta mladosti. 
Kljub težkim povojnim časom je 
končal srednjo ekonomsko šolo in , 
začel delati kot finančnik v celjskem 
gospodarstvu.

Razvoj Dolenjske je v petdesetih 
letih zahteval vedno več strokovnja- j 
kov in Franjo se je takrat odzval va
bilu ter prišel v tekstilno tovarno No- 
voteks za direktorja finančno - gos
podarskega centra. Njegova preda
nost tovarni je bila velika, v njen raz
voj je vložil vse svoje moči in ji ostal ; 
zvest vse do upokojitve. Kot dober 
finančni strokovnjak je kljub delu v 
tovarni sodeloval v številnih inštitu- i 
cijah na Dolenjskem, v Beli krajini in 
Posavju ter pri mnogih gospodarskih 
projektih hitro razvijajočega se do
lenjskega gospodarstva.

Leta 1958 je bil eden od pobudni
kov ustanovitve Društva knjigovodij 
Novo mesto ter njegov prvi predsed
nik ter član predsedstva združenja 
knjigovodij Slovenije. Na društvenih 
tečajih, seminarjih in posvetih je 
stanovskim kolegom vedno nese
bično predajat svoje bogato znanje 
ter navezoval stike z novomeško 
srednjo ekonomsko šolo, društvom 
ekonomistov, SDK-jem in maribor- i 
skim VEKŠ-em. Ko je zaradi težke 
bolezni moral v pokoj, je kljub temu 
nadaljeval delo v društvu. Za vse, kar 
je storil za Dolenjsko in Belo krajino, 
se mu člani društva še zadnjič zah- ! 
valjujejo.

ODLIČEN
RAČUNALNIKAR

KOČEVJE - Na nedavnem držav
nem računalniškem tekmovanju je 
učenec 8.a osnovne šolevZbora odpo
slancev Kočevje Janez Žagar zasedel i 
odlično četrto mesto, njegov sošolec j 
Rok Pahulje pa 13. mesto.

“Podganji teden” v boju z okupatoijem
Pol stoletja po skupnih akcijah NOV Slovenije in zaveznikov v bojih proti nemškemu nasilniku_________

V začetku junija 1944 so zavezniki 
začeli dolgo pričakovani vdor v Nor
mandijo, pripravljali pa so se tudi na 
nove ofenzivne aktivnosti na italijan
ski fronti. Zaradi tega seje vsestran
sko povečalo njihovo zanimanje za 
dogajanja v zaledju italijanskih bo
jišč.

Prek Slovenije so Nemci prevažali 
ogromne količine bojnega gradiva in 
sveže enote, da bi učvrstili fronto v 
Italiji in s lem preprečili zavezniško 
prodiranje proti srednji Evropi. To 
dejstvo je okrepilo tudi pomen bojnih 
in drugih aktivnosti NOV Slovenije, 
da bi tako še bolj prispevala k uspe
šnemu napredovanju anglo-ameriške 
armade z juga proti severu Italije.

Na podlagi dogovora med mar
šalom Titom in generalom Wilsonom 
je Vrhovni štab NOV in POJ 2. juni
ja izdal povelje za splošen napad na 
vse komunikacije na območju Jugo
slavije, še posebej pa v Sloveniji.

Zainteresiranost zaveznikov za 
rušenje komunikacij je zelo nazorno 
predstavil general Fitzroy Maclean, 
šef vojaške misije pri Vrhovnem 
štabu, ki je med drugim izjavil:

“Z našega gledišča je bilo največ
jega pomena partizansko gibanje v 
Sloveniji in še posebno možnost, da 
bi prekinili promet na progi Ljublja- 
na-Trst, ki je bila ena izmed glavnih 
preskrbovalnih linij za nemške čete v 
Italiji, predstavljala pa je tudi življe
njsko pomembno zvezo med vzho
dom in zahodom... Ko sem pozneje 
dobil od generala Wilsona navodila, 
naj vprašam Tita, ali bi njegovi ljud
je lahko napadli Štampetov most, 
enega glavnih viaduktov na progi 
Trst-Ljubljana, operacija pa naj bi 
bila časovno usklajena z določenimi 
premiki generala Alexsandra v Itali
ji, je Tito takoj pristal in hkrati že 
poslal potrebna navodila svojemu ko
mandantu v Slovenijo...”

Povelje za napad na tri zelo po
membne objekte na slovenskih pro
gah je 4. junija 1944, torej dva dni 
pred invazijo v Normandiji, izdal

DOLENJSKI LIST

Glavni štab NOV Slovenije. Seveda 
pa to ni bil začetek podobnih akcij, 
temveč le nadaljevanje že od tedaj 
zelo razvejene aktivnosti na vseh slo
venskih progah.

Boji pri rušenju prog Jcsenice-Trst
Prva večja akcija na tej progi je bila 

v začetku junija 1944. Akcija je stek
la 13. in 14. junija in je v njej sode
lovala 30. divizija IX. korpusa ter 18. 
brigada NOV Slovenije - bazoviška, 
ki je zavzela postojanko v Avčah in 
porušila most v dolžini 30 metrov. 
Hkrati je brigada Srečka Kosovela 
porušila mostove na cesti Plave-Dol- 
ga vas-Njiva, medlem ko je brigada 
Simona Gregorčiča porušila želez
niški most in več manjših mostov na 
cesti Gorica-Tolmin.

Drugo večjo, zelo uspešno akcijo 
so uresničile enote 9. korupusa na 
progi v Baški grapi. Tu sta sodelova
li 30. in 31. divizija ter Tolminski 
odred. Enote 30. divizije naj bi lik
vidirale postojanko na Kneži in v 
Klavžah, vendar zaradi močnega 
sovražnikovega protinapada iz Mos
ta na Soči in Gorice naloge niso mo
gle uresničiti. Enote 30. divizije so 
zato varovale levokrilo31. divizije, ki 
je napadala številne večje in manjše 
postojanke med Grahovim in Podbr
dom. V štiridnevnih bojih so enote 
31. divizije uničile postojanko v Ko
ritnici in pri Mohorcu. Pri tem sta 
sodelovali brigadi Ivana Gradnika in 
Janka Premrla-Vojka. Tudi minerci 
so bili zelo aktivni: na več mestih so 
porušili progo, železniški most pri 
Mohorcu in še štiri druge, zavzeli pa 
so tudi objekte, ki jih je sovražnik 
opustil. Vojkova brigada je zavzela 
tudi postojanko pri Prangerju. 
Prešernova brigada je ščitila desno 
krilo divizije proti Podbrdu, Žele
znikom in Škofji Loki ter pri tem uni
čila nekaj manjših sovražnikovih 
oporišč na progi.

Zaradi akcij na tako pomembno 
progo je sovražnik v naglici zbral pre
cejšnje sile in napadel diviziji iz smeri

Slapa ob Idrijci, Podbrda in Idrije. 
Zaradi tega so se enote 9. korpusa 
takoj po uspešni akciji umaknile iz 
Baške grape in zavzele nove položaje.

Zmaga v Graški grapi je imela zelo 
velik pomen tudi za zaveznike. Ko je 
ocenjeval njeno uspešnost, je to pou
daril tudi član britanske vojaške mi
sije, ko je zapisal: “Morda se mnogi 
niti ne zavedajo, kako veliko pomoč 
nudite zavezniškim operacijam s tem, 
da ste uničili tako važno prometno 
žilo, kot je železniška proga, ki veže 
Italijo in Nemčijo prek Baške doline. 
Že če bi prekinili promet samo za tri 
dni, bi to bilo velikega pomena. Ko so 
npr. vaši borci razrušili Štampetov 
most, so v Ljubljani zaman čakali vla
ki, polni nemških vojakov, priprav
ljenih za odhod. Načrt nemške ko
mande, da bi ob pravem času okrepi
la kak važen sektor v Italiji, je pro
padel. Naše sile so lahko izvedle 
predvidene operacije, ne da bi jih 
motile sovražnikove okrepitve...”

Številne aktivnosti so enote NOV 
Slovenije izpeljale tudi na progi 
Trbiž-Videm-Trst in Videm-Vene- 
cija, ki sojo varovale enote Mussoli
nijeve republike, številne kozaške 
enote in kasneje tudi četniki, nedi- 
čevci, Ijotičevci ter drugi sodelavci 
okupatorja, ki so na to območje pri
bežali iz drugih krajev Jugoslavije.”

Slovenci minerci sesujejo Štampetov 
most

Progo Ljubljana-Trst so varovale 
enote slovenskega domobranstva - 
Slovenskega narodnovarnostnega 
zbora, ki ga je ustanovil vodja SS in 
policije Globočnik, kije imel sedež v 
Trstu. Ta enota je varovala progo na 
smeri Planina-Trst. Nemci soobliko
vali še drugo domobransko skupino, 
poimenovano “Skupina za zavaro
vanje proge", s štabom na Vrhniki in 
s postojankami na Rakeku, v Logat
cu, Notranjih Goricah, Preserju in še 
drugje.

Nalogo za rušenje Štampetovega 
mostu je štab 7. korpusa zaupal udar

ni brigadi Ivana Cankarja, 4. 
SNOUB Matije Gubca in 15. belo
kranjski brigadi ob sodelovanju Not
ranjskega odredav.

Širša obramba Štampetovega mos
tu se je naslanjala na bližnje domo
branske posadke, neposredno pa na 
štiri zidane bunkerje, postavljene 
okrog utrjenega poslopja. Most, bun
kerji in stanovanjske barake so bili 
obdani z bodečo žico in minami. Že
lezniško progo so zavarovali tudi 
tako, da jo je na vsakih dvesto metrov 
branil bunker z močno posadko.

Cankarjeva brigada je s svojimi 
bataljoni in artilerijsko skupino ne
posredno napadla most. V smeri pro
ti Vrhniki je progo napadala in hkrati 
ščitila akcijo 15. brigada, proti Logat
cu pa se je bojevala Gubčeva briga
da. Okolico Rakeka in njegovo blo
kado so dodelili Notranjskemu od
redu.

Cankarjeva brigada je most napad
la 12. junija: njen drugi bataljon je 
napadel na levem krilu, z juga pa 
četrti bataljon. Prvi bataljon je ščitil 
artilerijsko skupino, ki je pri rušenju 
bunkerjev izstrelila 134 granat in s 
tem podprla uspešen juriš cankar- 
jevcev. Po likvidaciji postojanke so 
minerci zaminirali most, za kar je 
brigada imela na razpolago 990 kg 
eksploziva. Mina je steber porušila in 
zraven tega še dva oboka, tako da je 
sredi mostu zazijala odprtina, široka 
kakih 20 metrov. Ob eksploziji sta 
bila statično poškodovana še dva ste
bra, ki zategadelj nista bila več upo
rabna.

V boju za Štampetov most je bil 
navzoč tudi polkovnik Moore, šef 
angleške vojaške misije pri Glavnem 
štabu Slovenije. Ob tej priložnosti je 
bil promet na progi zaustavljen kar za 
precej dni.

Pri napadu na Pogonik so sc izkaza
li gubčevci

Povelje za napad na Pogonik pri 
Litiji so od Glavnega štaba Slovenije 
in štaba 7. korpusa dobili 15. divizija,

Dolenjski odred ter operativna grupa 
četrte cone, v kateri so bili udarna 
brigada Slavka Šlandra, brigada 
Miloša Zidanška ter Kamniško-za- 
savski odred. Za neposreden napad 
na grad Pogonik je bila določena 
Gubčeva brigada. Ža napad je imela 
brigada približno 300 borcev, 20 
topničarjev in 30 minercev. Imela je 
tudi havbico kal. 75, težki minomet, 
6 težkih in 24 lahkih strojnic in tri 
protitankovske minomete angleške 
izdelave.

Napad na grad Pogonik je izvedel 
3. bataljon gubčevcev. Začela ga je 1. 
četa bataljona popoldne ob pol petih 
po letalskem napadu zavezniških le
tal, ki pa ni imel pravega neposred
nega učinka, ker so bombe padale v 
glavnem v Savo. Bombardiranje pa je 
dobro vplivalo na borce Gubčeve bri
gade pri njihovem jurišu na grad, 
njegovi branilci pa so se v strahu pred 
bombami skrivali, kar je zmanjšalo 
njihov odpor. V gradu so partizani 
ujeli 45 Nemcev, v glavnem avstrijske 
narodnosti. Iz njih in iz drugjh nji
hovih vrst, ki so bili ujeti na Štajer
skem in Dolenjskem, je Glavni štab 
NOV in PO Slovenije decembra 
1944 ustanovil avstrijski bataljon.

Drugi bataljon gubčevcev je zavzel 
del postojanke v Kresnicah, L batal
jon pa posadko pri samem mostu. 
Tako je omogočil, da so minerci v 
večernih urah lahko zaminirali most, 
za kar so porabili 460 kg eksploziva. 
Gubčeva brigada je v teh bojih zaple
nila precej orožja, obleke in obutve 
ter raznega bojnega materiala.

Na levem bregu Save je Šlandrova 
brigada napadala sovražniku pri 
Zgornjem Logu in Hotiču; Zidan
škova je bila na položajih pri Se
nožetih in na Murovici, zavarovala pa 
je tudi dohod iz Domžal. Kamniško- 
zasavski odred je varoval smer seve
rozahodno od Litije in smer proti 
Ponovičam pri Osredku. Tuje v boju 
pregnal kakih sto sovražnih vojakov, 
ki so bili tam zaradi popravila že
lezniške proge.

V tem boju je sodeloval tudi ka
petan James U. Goodwin, vodja an
glo-ameriške vojaške misije pri Gla
vnem štabu Slovenije, ki je bil ob 
gradu Pogonik tudi ranjen. Tuje bil 
tudi ameriški novinar John Phillips, 
ki je v ameriški reviji Life objavil se
rijo fotografij iz teh bojev. Na ta način 
je bila svetovna javnost na Zahodu

zelo hitro obveščena p uspehih naših 
partizanskih napadov na železniške 
proge v Sloveniji.

Tudi na progi Jesehice-Ljubljana 
so bile številne vsakodnevne miner
ske akcije Jeseniško-bohinjskega, 
Kokrškega in Škofjeloškega odreda, 
delno pa tudi Prešernove in Gradnik
ove brigade 9. korpusa.

Na progi Maribor-Zidani most- 
Dobova, Dravograd-Celje in Dravo- 
grad-Maribor so progo rušile enote 4. 
operativne cone: 14. divizija, vzhod- 
nokoroški, Pohorski, Dickov in Koz
janski odred. O tem je še posebno 
pisal predstavnik zavezniške armade 
major Franklin A. Lindsay in pou
daril, da so bile te akcije sestavni del 
ofenzive, ki se je v tem obdobju raz
vila po vsej Jugoslaviji. Zavezniki so 
jo poimenovali “Ratvveek” (podgan
ji teden).

Zaradi vseh teh partizanskih ak
tivnosti so se nemška poveljstva in 
uprava železnic stalno ukvarjali z va
rovanjem in s popravljanjem želez
niških prog, mostov in nasipov, da bi 
nekako le omogočili vso to neskon
čno dejavnost partizanskih minerjev. 
Nemci so poleg izvajanja številnih 
akcij proti partizanom gradili tudi 
utrdbe, minirali okolico in ustanovili 
posebne enote, v katerih so bili voja
ki in civilisti. Bile so v stalni priprav
ljenosti, da takoj po diverziji stopijo 
v akcijo in s tem zmanjšajo prometne 
zastoje. Zato so ob mnogih progah 
kopičili rezervne tračnice, železniške 
pragove, razna nadomestna sredstva 
m tehniko. Zaradi partizanske ak
tivnosti in pomanjkanja sredstev za 
hitro popravilo porušenih objektov in 
proge so se nemški komandanti po
gostokrat pritoževali in zahtevali po
moč višjih organov.

Vse našteto pa je seveda le delček 
velikega prispevka NOV in PO Slo
venije k skupnim zavezniškim napo
rom v obdobju junij-september 1944. 
Te aktivnosti so prispevale k večji 
učinkovitosti zavezniških armad, ki 
so se tedaj borile v Italiji. S tem krat
kim pregledom seveda niso zajete 
številne druge aktivnosti naših bri
gad, divizij in korpusov v boju proti 
okupatorju in domačim izdajalcem, 
ki so za potrebe nemške armade bud
no varovali železniške proge in s tem 
pomagali Nemcem v bojih proti zave-

znikom' IVAN BAJT
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TELEVIZIJSKI SPORED
Televizija si pridržuje pravico do 
morebitnih sprememb sporedov!

ČETRTEK, 2. VI.
SLOVENIJA 1
8.45-0.10 TELETEKST 
900 VIDEOSTRANI
9.10 TEDENSKI IZBOR

9.10 BESEDNE IGRARUE, lutkovna igri
ca
9.30 NAŠA GALERIJA
9.45 MEDNARODNO BALETNO TEK
MOVANJE, L del

10.15 KRONIKA, 30. del kanadske dok. se
rije
10.40 MOLEKULE S SONČNIMI OČALI, 
1. del angl. znan. oddaje
11.10 PO DOMAČE, ponovitev

13.00 POROČILA
15.05 TEDENSKI IZBOR 

STUDIO CITY
15.00 SVET POROČA 
1535 OSMI DAN

1020 SLOVENCI V ZAMEJSTVU
17.00 DNEVNIK 1
17.10 OTROŠKI PROGRAM:ŽIVŽAV
18.00 REGIONALNI STUDIO MARIBOR
18.45 ŠTIRI V VRSTO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ŽARIŠČE
20.35 NEVERJETNI ČETRTEK 

NEVERJETNE ZGODBE: NA POMOČ, 
12. oddaja

21.25 TEDNIK
22.17 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.40 SOVA

22.40 TO JE LJUBEZEN, angl. naniz, 
13/19
23.10 TAGGART, škotska naniz., 1/12

SLOVENIJA I
10.45 - 24.00 Teletekst
11.00 Video strani -11.10 Kinoteka: Angleški 
klasični film: Adam in Evelina (ČB) -12.40 Strta 
srca (franc, nadalj, 12/16) -13.30 Kolesarska dir
ka Giro dTtalia v Sloveniji (prenos) -17.20 Sova 
(ponovitev): Popolna tujca (amer. naniz., 12/22);
17.50 Taggart (škotska naniz., 1/12) -18.40 Že 
veste? -19.10 Poslovna borza -19.30 Dnevnik 2, 
^reme, šport - 20.00 Koncert komornega zbora Ave 
(prenos) - 21.30 CIA, (angl. dok. nadalj., 2/6) - 
22 20 Odprto prvenstvo Francije v tenisu, polfinale 
zenske (posnetek)

A KANAL
7.00 Botza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 178. dela amer. nadalj.) -
13.05 Call selection (ponovitev) -13.40 CMT -
14.30 Borza dela -14.45 CMT -16.20 Na velikem 
platnu -16.35 Elizije - Skrivnost jezuitov (pono
vitev) -17.20 Beverly Hills 90210 (ponovitev 1. dela 
amer. naniz.) -18.10 Video igralnica (oddaja o 
računalniških igricah) -18.40 Učna leta (ponovitev 
16. dela) -19.10 Luč svetlobe (179. del amer. na
dalj.) - 20.00 Magnetoskop (glasbena oddaja) -
20.30 Drakula (14. del. amer. serije) - 21.00 
Poročila - 21.10 Bobni z juga (amer. film) - 22.45 
Akrobatska smučanje - 23.20 Poročila - 23.35 Na 
velikem platnu - 23.50 CMT - 0.45 Botza dela

HTV 1
7.50 TV spored - 7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -
10.00 Poročila -10.05 Šolski program -11.35 V 80 
dneh okoli sveta (risana serija) -12.00 Poročila -
12.05 TV koledar -12.15 Divja vrtnica (serijski 
film) -12.40 Popolna tujca (humor, serija) -13.05 
Filmi Johna Waynea: McQ -14.55 Monoplus -
15.30 Učimo se o Hrvaški -16.00 Poročila -16.05 
Oddaja za otroke -16.30 Z zdravjem do lepote -
17.00 Hrvaška danes -18.00 Poročila -18.05 Kolo 
sreče -18.35 Santa Barbara (serijski film) -19.30 
Dnevnik, šport, vreme - 20.15 lz tujskega življenja 
- 20.55 Me je kdo iskal? (zabavnoglasbena oddaja)
• 21.40 Poročila - 21.45 Znanost in mi - 22.30 Slika 
na sliko - 23.15 Večer ob glasbi - 0.15 Poročila v 
angleščini - 0.20 Sanje brez mej

HTV*
13.35 Videostrani -13.45 TV spored -13.50 TV 
koledar -14.00 Pariz: tenis -18.00 Ekran brez okvi
ra -19.00 V 80 dneh okoli sveta -19.30 Dnevnik,

šport, vreme - 20.15 Ogenj v srcu (humor, serija) -
20.45 Največji zločini in procesi 20. stoletja (dok. 
serija) - 21.20 Serijski film - 22.10 Ruby Gcntry 
(amer. film)

PETEK, 5. VI.
SLOVENIJA 1
8.45-2.05 TELETEKST
9.00 VIDEOSTRANI
9.35 TEDENSKI IZBOR

9.35 MLADI SHERLOCK, angl. nadalj., 
9/9
10.00 GRK ZORBA, amer. film
12.20 ŽE VESTE
1250 POSLOVNA BORZA

13.00 POROČILA
13.05 VIDEOSTRANI
15.50 KAM VODIJO NAŠE STEZICE
17.00 DNEVNIK 1
17.10 TOK TOK, kontaktna oddaja za mladost

nike
18.00 REGIONALNI STUDIO KOPER
18.45 ŠTIRI V VRSTO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 FORUM
20.30 SAMOTNA STRAST JUDITI! HEARN- 
OVE, angl. film
22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT 
2255 SOVA

22.55 LJUBEZEN DA, LJUBEZEN NE, 5. 
epizoda amer. naniz.
23.20 TAGGART, škotska naniz., 3/12 
0.15 WITHNA1L IN JAZ, angl. film

SLOVENIJA S
8.15 - 0.20 Teletekst
830 Video strani - 8.55 Neverjetni četrtek - Ne
verjetne zgodbe: Na pomoč (ponovitev 12. oddaje) 
- 9.45 Kolesarska dirka Giro dTtalia v Sloveniji 
(prenos) -12.15 Odprto prvenstvo Francije v te
nisu, polfinale moški - 15.25 Rokomet Slo- 
venija:Švedska -16.50 Giro dTtalia v Sloveniji -
17.30 Sova: To je ljubezen (angl. naniz, 13/19);
18.00 Taggart (škotska naniz, 2/12) -18.50 Znan
je za znanje -19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 
Evald Flisar: Jutri bo lepše (TV priredba gledal, 
predstave) - 21.40 Akcent - 22.40 Kolesarska dir
ka Giro dTtalia (posnetek)

A KANAL
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 179. dela amer. nadalj.) -
13.05 Magnetoskop (ponovitev) -13.35 Spot ted
na -13.40 CMT -14.30 Bora dela -14.45 CMT -
16.20 Na velikem platnu -16.35 Ameriških deset -
17.05 Drakula (ponovitev 14. dela filma) -17.35 
Bobni z juga (ponovitev filma) -19.10 Luč svetlobe 
(180. del am. nadalj.) - 20.00 Pozitiv + (glasbena 
oddaja) - 20.30 Beverly Hills 90210 (1 del amer. 
nadalj.) - 21.20 Poročila - 21.30 Teden na borzi -
21.40 Nočni vlak za Muenchcn (angl. film) - 23.20 
Poročila - 23.35 Devlinova zveza (2. del am. na
niz) - 0.20 Erotični film

HTV 1
7.50 TV spored - 7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -
10.00 Poročila -10.05 Šolski program -11.35 V 80 
dneh okoli sveta (risana serija) -12.00 Poročila -
12.05 TV koledar - 12.15 Divja vrtnica (serijski 
film) -12.40 Popolna tujca (humor, serija) -13.05 
Filmi Johna Waynca: Zadnji strel -14.45 Monoplus 
- 15.30 Nemščina -16.00 Poročila -16.05 Palčki 
nimajo pojma (oddaja za otroke) -16.30 Alpe- 
Donava-Jadran - 17.00 Hrvaška danes - 18.00 
Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 Santa Barbara 
(serijski film) -19.30 Dnevnik, šport, vreme - 20.15 
V dobri družbi: Gabi Novak (zabavnoglasbena 
oddaja) - 21.05 Latinica - 22.05 Poročila - 22.10 
Iskanje izgubljenega časa: Zagrebški župani (dok. 
oddaja) - 22.45 Slika na sliko - 23.45 Poročila v 
nemščini - 23.50 Mali vojak (franc, film) -1.15 Sanje 
brez mej

HTV*
11.35 Videostrani -11.50 TV koledar -12.00 Pa
riz: tenis - 19.15 Risanka - 19.25 Rokomet 
Francija:Hrvaška - 20.45 Beverly Hills (serija za 
mladino) - 21.30 U 2 - 22.40 Življenjski slog - 23.10 
Slučajni partnerji (serijski film) - 23.55 Hit depo

SOBOTA, 4. VI.
SLOVENIJA 1
7.15-1.10 TELETEKST
7.30 VIDEOSTRANI
8.00 TEDENSKI IZBOR:

8.00 RADOVEDNI TAČEK
8.15 LONČEK, KUHAJ!
8.30 ZIMSKA TEKMOVANJA, franc, ri
sanka, 23/26
8.55 KLUB KLOBUK
9.45 TOK TOK
10.35 ZGODBE IZ ŠKOLJKE

11.25 BOLHA, grški film
13.00 POROČILA
13.05 TEDENSKI IZBOR 

TEDNIK
13.50 VEČERNI GOST: MIMI MALEN
ŠEK

14.55 SAMOTNA STRAST JUD1TH HEAR- 
NOVE, ponovitev angl. filma

17.00 DNEVNIK 1
17.10 NEVERJETNE ŽIVALI V AVSTRALIJI, 

avstralska poljudnoznan.nadalj, 1/4
18.00 REGIONALNI PROGRAM LJUBLJANA
18.45 TV MERNIK
19.00 RISANKA
19.10 ŽREBANJE3X3
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 UTRIP
20.30 GORE IN LJUDJE
21.30 KORENINE SLOVENSKE LIPE: SPOZ

NANJA
UMETNOST, KI NAS DOLOČA IN ZD
RUŽUJE,
L oddaja: KANALSKA DOLINA IN RE
ZIJA

22.00 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
23.35 SOVA:

TAGGART, škotska naniz, 4/12
23.30 NEDELJSKI MORILEC, franc, film

SLOVENIJA 2
11.45 - 2.40 Teletekst
12.00 Video strani -12.15 Sova (ponovitev): 
Ljubezen da, ljubezen ne (5. epizoda amer. naniz.);
12.45 Taggart (škotska naniz, 3/12) -13.40 Športna 
sobota: veslanje; 13.55 Pariz: tenis, finale ženske;
15.30 rokomet Slovenija:Danska; 16.55 Praga: EP 
v gimnastiki, moški -18.50 Modra divjina (amer,- 
angl. poljiudnoznan. serija, 3/4) -1930 Dnevnik 2, 
vreme, šport - 20.10 Jezdeci (angl. nadalj, 3/4) -
21.00 Veliki zločini in procesi 20. stoletja (koprod. 
dok. serija, 5/12) - 21.30 Poglej in zadeni - 22.45 
Sobotna noč: Zlata doba rock’n’rolla (10. del); 
Panda; koncert Cliffa Richarda - 2.00 Giro dTtalia 
(posnetek)

KANALA
7.00 Bora dela - 9.00 CMT -10.05 Teden na borzi 
(ponovitev) -10.15 Kino, kino, kino (ponovitev 
oddaje o filmu) -11.00 Dance session (ponovitev 
33. oddaje) -11.30 Devlinova zveza (ponovitev 2. 
dela) -12.20 Spol tedna -14.30 Bora dela -16.25 
Avtokros Puconci (reportaža z dirke) -16.50 ITV
- Begunska televizija - 17.20 Nočni vlak za 
Muenchen (ponovitev filma) -19.00 Ameriških 
deset (glasbena oddaja) -1930 Radio FM (pono
vitev 12. dela amer. naniz.) - 20.00 Belo zlato (dok. 
DW) - 20.30 Radio FM (13. del amer. naniz.) -
21.00 Maščevanje ukradenih zvezd (amer. film) -
22.35 Ulica rumene nevarnosti (ponovitev 8. dela 
angl. naniz.) - 23.30 CMT - 0.45 Bora dela

HTV 1
8.40 TV spored - 8.45 TV koledar - 8.55 Poročila -
9.00 Dobro jutro -10.30 Poročila -10.35 Kapetan 
Zaspan (risana serija, 9/13) -11.00 Mali jukc box -
12.00 Poročila -12.05 Oddaja resne glasbe -13.00 
Prizma (večnacionalni magazin) -13.45 Oddaja 
narodne glasbe -14.00 Poročila -14.05 Vi pa ste 
mislili, da so vaši starši čudaki (amer. mladinski 
film) -15.40 Hišni ljubljenci -16.10 Bevcrly Hills -
17.00 Poročila -17.05 Hrvaška knjiga (dok. odda
ja) -17.50 TV razstava -18.00 Televizija o televi
ziji -18.30 Santa Barbara (amer. nadalj.) -19.15 Na 
začetku je bila Beseda -19.30 Dnevnik, šport, 
vreme - 20.15 Tuje polje (angl. film) - 21.45 Video 
film - 22.30 Poročila - 22.35 Športna sobota - 22.55 
Slika na sliko - 23.55 Poročila v angleščini - 0.00 
Sanje brez mej

HTV*
11.55 Videostrani -12.25 TV koledar -12.35 Zu
naj loka -13.05 Življenjski slog -1335 To je ljube
zen (humoristična serija) -14.00 Šport: tenis iz Pa
riza; rokomet -17.00 Od pola do pola (dok. serija) 
-17.55 Rokomet (ž) -19.30 Dnevnik, šport, vreme
- 20.15 Ljubezen in vojna (humor, serija) - 20.40 
Rezerviran čas - 22.50 Nočna izmena: Življenje na 
severu (serijski film); Zona somraka (serijski film); 
Spačen (amer. film)

NEDEUA, 5. VI.
SLOVENIJA 1
7.45 - 0.40 TELETEKST
8.00 VIDEOSTRANI
8.20 OTROŠKI PROGRAM

8.20 ŽIV ŽAV, ponovitev
9.10 UPORNIKI V SLUŽBI KRALJA, 
ponovitev danske nadalj, 9/13
9.40 OSCAR JUNIOR
9.50 HIŠA V ULICI ROSE ŠT. 12, angl. 
oddaja
10.40 SLIKE IZ SEČUANA, 13. oddaja

10.50 SONCE V SEVNICI, oktet Jurij Dalmatin
11.30 OBZORJA DUHA
12.00 L.M. ŠKERJANC: MAESTOSO LUGU- 

BRE
12.15 GALLUS DRUGAČE
12.30 MODRA DIVJINA, ponovitev amer.-angl. 

poljudnoznan.serije, 3/4
13.00 POROČILA
13.40 OD APRILA DO APRILA, amer. film
15.10 CIA, ponovitev angl. dok. nadalj, 1/6

16.00 ŠE SE BOMO SREČALI, angl. nadalj, 
12/13

17.00 DNEVNIK 1
17.10 PO DOMAČE:

30 LET ANSAMBLA LOJZETA SLAKA
19.00 RISANKA
19.15 LOTO
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ZRCALO TEDNA
20.30 NEDELJSKIH 60
21.30 OBRAZ MODE, angl. dok. nadalj, 1/6
22.25 DNEVNIK 3, VREME
22.45 SOVA

VELIKI BATALJONI, angl. nadalj, 1/6 
TAGGART, škotska naniz, 5/12

SLOVENIJA 2
8.15 -1.25 Teletekst
8.30 Videostrani - 8.35 Tedenski izbor: E. Flisar: 
Jutri bo lepše (adaptacija gledal, predstave) -10.05 
Sova (ponovitev): Taggart (škotska naniz, 4/12);
11.00 Gore in ljudje -12.00 Karaoke (razvedrilna 
oddaja TV Koper) -12.45 Poglej in zadeni (pono
vitev) -14.00 Športna nedelja: NBA košarka; tenis; 
rokomet - 2050 Alpe-Donava-Jadran - 21.25 Ogn
jena krogla (amer. film) - 23.00 Športni pregled -
23.45 Giro dTtalia (posnetek) - 0.15 EP v gimnas
tiki (posnetek)

KANALA
8.00 Nedeljski nagovor patra Benedikta Lavriha -
8.25 Koala (risanka) - 8.40 Male živali - 9.00 Hia- 
watha (risani film) - 9.55 Video igralnica (oddaja o 
računalniških igricah) ■ 10.25 Maščevanje ukra
denih zvezd (ponovitev filma) -12.00 Nedeljski 
nagovor patra Benedikta Lavriha -12.15 Helena 
(glasbena oddaja) -13.00 Podobe na filmskem 
Iraku (filmski ciklus Božidarja Jakca) -18.05 Hia- 
watha (risani film) -19.00 Bcverly Hills 90210 
(ponovitev 2. dela) -19.50 Koala (risanka) - 20.00 
Veseli EMŠO - 20.05 Ulica rumene nevarnosti (9. 
del angl. naniz.) - 21.10 Kino, kino, kino (oddaja o 
filmu) - 21.45 Ždrava video glava (glasbena odda
ja) - 22.30 Tropska vročica - Dekle za zabavo (1. del 
amer. naniz.) - 23.25 CMT

PONEDELJEK, 6. VI.
SLOVENIJA 1
10.15-0.30 TELETEKST
10.30 VIDEOSTRANI
10.45 TEDENSKI IZBOR

10.45 HUCKLEBERRY FINN IN NJE
GOVI PRIJATELJI, koprod.nadalj, 8/26 
11.15 KORENINE SLOVENSKE LIPE
11.40 ZNANJE ZA ZNANJE 
12.10 NEVERJETNE ŽIVALI V AVST
RALIJI, avstral. poljudnoznan.nadalj, 1/4

13.00 POROČILA
13.05 TEDENSKI IZBOR

ALPE-DONAVA-JADRAN 
13.35 ŠPORTNI PREGLED

14.55 AKCENT, ponovitev
15.55 VIDEOMODA: MOŠKA MODA
16.20 DOBER DAN, KOROŠKA
17.00 DNEVNIK 1
17.10 OTROŠKI PROGRAM
18.00 REGIONALNI STUDIO MARIBOR
18.45 LINGO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 SEDMA STEZA
20.35 GOSPODARSKA ODDAJA
21.15 OMIZJE
22.35 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
23.00 SOVA

GRDA, UMAZANA, ZABITA, angl. na
niz, 4/6
TAGGART, škotska naniz, 6/12

SLOVENIJA 2
13.45 - 0.20 Teletekst
14.00 Video strani -14.40 Tedenski izbor: Forum, 
Mernik, Utrip, Zrcalo tedna; 15.40 Nedeljskih 60; 
16.40 Obzorja duha -17.05 Šova (ponovitev): Ve
liki bataljoni (angl. nadalj, 1/6); 18.00Taggart (ško
tska naniz, 5/12) -18.50 Univerzitetni razgledi -
19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 Zbogom, 
kruti svet (angl. drama, 2/3) - 21.05 Studio City -
22.50 Brane Rončel izza odra - 23.50 Kolesarska 
dirka Giro dTtalia

KANALA
7.00 Bora dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 180. dela) -13.05 Helena 
(ponovitev) -13.50 Pozitiv + (ponovitev) -14.30 
Borza dela -14.45 CMT -16.35 Spot tedna -16.40 
Na velikem platnu -16.55 Poslovni dosje (12. del 
amer. serije o managementu) -17.25 Ždrava vi
deo glava (glasbena oddaja) -18.10 Tropska vročica 
(ponovitev 1. dela amer. naniz.) -19.00 Poročila - 
19.10 Luč svetlobe (181. del am. nadalj.) - 20.00 
Popspot (kontaktna glas. oddaja) - 20.30 Brlog (15. 
del španske serije) - 21.00 Poročila - 21.10 Zadnje 
opozorilo g. Mota (amer. film) • 22.30 Ameriških 
deset (glasb, oddaja) - 23.05 Na velikem platnu -
23.20 ČMT - 0.45 Borza dela

HTV 1
7.50 TV program ■ 7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro 
-10.00 Poročila -10.05 Šolski program -11.35 V 80 
dneh okoli sveta (risana serija) -12.00 Poročila -
12.05 TV koledar -12.15 Divja vrtnica (serijski 
film) -12.40 Popolna tujca (humor, serija) -13.05 
Adam in Evelin (angl. film) -14.35 Monofon -15.30 
Učimo se o Hrvaški -16.00 Poročila -16.05 Modul 
8 (oddaja za otroke) -16.30 Otrok, šola dom -17.00 
Hrvaška danes -18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče 
- 18.35 Santa Barbara (serijski film) - 19.30 
Dnevnik, šport, vreme - 20.15 Arena (športna od
daja) - 21.10 Planetarij: Kabaret - 22.15 Poročila -
22.20 Hrvaška in svet - 23.00 Slika na sliko - 0.00 
Poročila v angleščini - 0.05 Sanje brez meja

HTV*
14.50 Videostrani -15.00 TV program -15.05 TV 
koledar -15.15 V 80 dneh okoli sveta (risani serij
ski film) -15.40 Po vrnitvi (serijski film) -16.30 Čaj 
in simpatija (amer. film) -18.30 Naproti bodočnosti 
(dok. serija) -18.55 Laure! in Hardy (humor, seri
ja) -19.15 Risanka -19.30 Dnevnik, šport, vreme -
20.15 Serijski film - 21.05 Politična propaganda 
(dok. serija) - 22.00 Resnične zgodbe: Popolni tu
jec (amer. film) - 23.30 Električni kavboj

TOREK, 7. VI.

SLOVENIJA 1
10.15- 0.10 TELETEKST
10.30 VIDEOSTRANI
10.50 TEDENSKI IZBOR

10.50 HIŠA V ULICI ROSE ŠT. 12, angl. 
oddaja
11.40 UNIVERZITETNI RAZGLEDI
12.10 ZBOGOM, KRUTI SVET, angl. dra
ma, 2/3

13.00 POROČILA
13.05 SOBOTNA NOČ, ponovitev
16.20 MOSTOVI
17.00 DNEVNIK 1
17.10 OTROŠKI PROGRAM 

LONČEK, KUHAJ!
UPORNIKI V SLUŽBI KRALJA, danska 
naniz, 10/13

18.00 REGIONALNI STUDIO KOPER
18.45 LINGO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ŽARIŠČE 
20.35 OSMI DAN
21.25 STRTA SRCA, franc, nadalj, 13/16
22.20 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.45 SOVA

ZAKONCA FIELDS V FRANCIJI, angl. 
naniz, 11. epizoda 
TAGGART, škotska naniz, 7/12

SLOVENIJA 2
13.15- 0.10 Teletekst
13.30 Video strani -14.00 Zgodbe iz školjke -14.50 
Gospodarska oddaja -16.50 Sedma steza -17.10....
- 17.20 V avtobusu (28. epizpoda angl. naniz.);
17.50 Sova (ponovitev): Taggart (škotska naniz, 6/ 
12) -18.40 Iz življenja za življenje -19.10 Poslovna 
bora -19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 Do
bra volja (švedska nadalj, 1/4) - 21.00 Sejem Impak
- 21.10 Pro et contra - 22.10 Molekule s sončnimi 
očali (2. del angl. znan. oddaje) - 22.40 Videošpon
- 23.40 Giro dTtalia (posnetek)

KANALA
7.00 Bora dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 181. dela amer. nadalj.) -
13.05 Popspot (ponovitev) 13.35 Video igralnica 
(oddaja o računalniških igricah) -14.10 CMT -
14.30 Bora dela -14.45 CMT -16.55 Na velikem 
platnu -17.10 Brlog (ponovitev 15. dela šp. naniz.) 
-17.40 Zadnje opozorilo g. Mota (ponovitev filma) 
-19.00 Poročila -19.10 Luč svetlobe (182. del) -
20.00 Rodeo (glasbena oddaja) - 20.30 Državnik 
novega kova (10. del angl. satirične naniz.) - 21.00 
Poročila - 21.10 Orlando (zgod. film) - 22.50 Dan 
po jutrišnjem (3. del amer. poljudnoznan. serije) -
23.25 Na velikem platnu - 23.40 CMT - 0.45 Borza 
dela

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila -
10.05 Šolski program -11.35 V 80 dneh okoli sveta 
(risani serijski film) -12.00 Poročila -12.05 TV 
koledar -12.15 Divja vrtnica (serijski film) -12.40 
Popolna tujca (humor, serija) -13.05 Blanche Fuiy 
(angl. film) -14.35 Monofon -15.30 Učimo se o 
Hrvaški -16.00 Poročila -16.05 Oddaja za otroke 
-16.30 Cena denarja -17.00 Hrvaška danes -18.00 
Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 Santa Barbara 
(serijski film) -19.30 Dnevnik, šport, vreme - 20.15 
Ž jadri okoli sveta (potopisna dok. serija) - 20.45 
TV parlament - 22.45 Poročila - 22.50 Slika na sliko
- 23.50 Poročila v nemščini - 23.55 Sanje brez meja

SREDA, 8. VL
SLOVENIJA 1
8.45 - 0.20 TELETEKST
9.00 VIDEOSTRANI
9.35 TEDENSKI IZBOR

9.35 TISOČ IN ENA AMERIKA, španska 
risana serija, 23/26
10.00 VIDEOŠPON
11.00 IZ ŽIVLJENJA ZA ŽIVLJENJE
11.30 VELIKI ZLOČINI IN PROCESI 20. 
STOLETJA, angl. dok.nadalj, 5/12
12.00 OBRAZ MODE
12.50 POSLOVNA BORZA '

13.00 POROČILA
15.00 TEDENSKI IZBOR

15.00 PRO ET CONTRA
16.00 DOBRA VODA, švedska nadalj,
1/4

17.00 DNEVNIK 1
17.10 KLUB KLOBUK
18.00 REGIONALNI PROGRAM UUBUANA
18.45 LINGO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.10 ŽARIŠČE
20.35 FILM TEDNA:

PREDMET LEPOTE, amer. film
22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA

POPOLNA TUJCA, amer. naniz, 13/22 
TAGGART, škotska naniz, 8/12

SLOVENIJA S
13.45 - 1.00 Teletekst
14.00 Video strani -14.30 Tedenski izbor: Omizje;
15.45 Videomoda: Moška moda - 16.10 Sova 
(ponovitev): Zakonca Fields v Franciji (11. epizo
da angl. naniz.); 16.40 Taggart (škotska naniz, 7/ 
12) -18.50 Kronika (31. del kanadske dok. serije) 
-19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.00 Gala kon
cert mladih taletnov - 22.00 Športna sreda - 23.45 
Giro dTtalia - 0.15 Svet poroča

KANALA
7.00 Borza dela -12.00 Na velikem platnu -12.15 
Luč svetlobe (ponovitev 182. dela) -13.05 Rodeo 
(ponovitev) -13.40 CMT -14.30 Bora dela -16.15 
Na velikem platnu -16.30 Državnik novega kova 
(ponovitev 10. dela angl. naniz.) -17.00 Orlando 
(ponovitev filma) - 18.40 Male živali -19.00 
Poročila -19.10 Luč svetlobe (183. del) - 20.00 Call 
selection (kontaktna glasbena oddaja) - 20.30 Bev- 
erly Hills 90210 (3. del amer. nadalj.) - 21,20 
Poročila - 21.30 Učna leta (17. del amer. nadalj.) -
22.00 Album show (glasbena oddaja) ■ 22.45 Dance 
session (35. oddaja o plesu) - 23.20 Na v elikem plat
nu-23.35 CMT-0.45 CMT

| (žri«"’-*? ^ \
Morda se sliši nekoliko smešno, 

a med glasbo in alkoholom lahko 
potegnemo kar nekaj povezav. V 
sobotni oddaji Glasba je življenje 
bom imela v gosteh dr. Ruglja, 
najuspešnejšega zdravnika na 
področju zdravljenja alkoholikov 
pri nas.

V medicini obstoji nekaj pod
ročij, ko zdravijo tudi s pomočjo 
glasbe. Dr. Rugelj pravi, da je po
skusil z glasbo tudi na svojem 
Področju, najprej s klasično, kar se 
ni najbolj obneslo, potem pa je 
svoje paciente vključil v pevski 
zbor, kar se je pokazalo za zelo 
dobro. Prepevali so največ sloven
ske ljudske pesmi. Slovenci imamo 
v svoji ljudski glasbeni zakladnici 
ogromno pesmi, ki opevajo dobro

ia +

kapljico. Te so v Rugljevem izboru 
izpustili...

V nagradni igri ob 130-letnici 
Pivovare Union smo izžrebali do
bitnike nagrad, ki gredo v Ljub
ljano, Mozirje in Radovljico. Vse 
sodelujoče v nagradni igri opo
zarjamo, da bo konec avgusta fi
nalno žrebanje, glavna nagrada pa 
je gorsko kolo. Sodelujte, ejga, se 
splača!

V zakonski posvetovalnici smo 
ujeli tale pogovor ned strankama:

- Grozljiv je podatek ta,
da se vsak deseti zakon nesrečno
konča.

- Tega pa ne vem.
Sem namreč šele tretjič poročen!

(Tof)
Simona H,O

- ŠKODA
Volksvvagen Group J

94,6 MHz

RADIO

SRAKA
ČETRTEK, 2.8.
5.30 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje - 11.15 Doktor na obisku
- 12.00 Obvestila, osmrtnice - 12.30 
Mali oglasi - 15.00 Poročila - 17.00 
Obrtniki in podjetniki - 19.00 Rocko- 
vnik - 22.00 Hard & Heavy - 23.00 Por
tret glasbenika (do 24.00)

PETEK, 5.8.
5.30 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje - 12.00 Obvestila, osmrt
nice -12.30 Mali oglasi -15.00 Poročila
- 15.30 Grmski vulkan - 17.00 Srakin 
TV izbor -18.00 13 groznih -19.00 Ne 
joči, petek! (do 24.00)

SOKOTA, 4.6.
5.30 Dobro jutro - 9.00 Pasji kotiček -
12.00 Obvestila, osmrtnice -12.30 Lovci 
v studiu - 15.00 Godec v studiu -18.00 
Obisk - 20.00 Čestitke - 21.00 Srakina 
veselica (do 01.00)

NEDELJA, 5.6.
8.00 Dobro jutro -10.00 Mali oglasi, ev- 
ergreeni - 13.00 Čestitke in domača 
glasba - 19.00 Cinca Marinca: obisk -
22.30 Ves ta jazz (do 24.00)

PONEDLJEK, 8.6.
5.30 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje -11.30 Praktični nasveti -
12.00 Obvestila, osmrtnice -12.30 Mali 
oglasi -15.00 Poročila -15.30 Popevka 
tedna - 17.00 Aktualna oddaja - 19.00 
Pravljica - 20.00 Glasbena oddaja -
23.00 Koncert: Nine Below Zero(do 
24.00)

TOREK, 7.6.
5.30 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje - 12.00 Obvestila, osmrt
nice -12.30 Mali oglasi -15.00 Poročila
- 18.00 Otroška oddaja “Kalimero” -
19.00 Večerni program - 22.00 Glas
bene novosti - 23.00 Lestvica 3 tri III 
(do 24.00)

SREDA, 8.6.
5.30 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje - 12.00 Obvestila, osmrt
nice -12.30 Mali oglasi -15.00 Poročila 
-17.00 Borza dela - 18.00 Rok za rock
- 20.00 Sračje gnezdo - 22.00 Kitara in 
britanska ljudska glasba - 22.30 Portret 
glasbenika (do 24.00)

studio
103 MHz

Telefon: studio 914, uredništvo 
324-160, čestitke 21-505
ČETRTEK, 2.6.
4.30-7.30 jutranji program - 8.00 napo
ved -11.00 avtotimes -12.00 BBC Lon
don, osmrtnice - 12.30-13.00 NZ želje
- 14.00-15.00 zabavne želje - 16.30 
minute s klasiko - 17.30 planinski 
kotiček - 18.20 kronika - 19.30-24.00 
večerni program

PETEK, 5.6.
4.30- 7.30 jutranji program - 8.00 napo
ved - oglašanje s terena - 12.00 BBC, 
osmrtnice - 12.30-13.00 NZ želje - 
14.00-15.00 zabavne želje -18.20 kroni
ka -19.30-24.00 večerni program

SOKOTA, 4.6.
7.30 začetek - 8.30 glasba je življenje -
9.30 neznano o znanem -10.00 kuhar
ski recept - 11.00 Evropa ta teden - 
BBC -11.45 - na sončni in senčni stra
ni Gorjancev - 13.30 čestitke - 17.30 
voluhar ekspres -18.20 kronika -19.30-
24.00 večerni program

NEDEUA, 5.6.
7.30 začetek - 7.45 horoskop - 8.00 
duhovna misel - 8.30 kmetijska oddaja
- 11.00 mali oglasi - 12.30 lestvica NZ 
glasbe - 13.30 čestitke - 16.00 športno 
popoldne -17.30 čestitke -18.20 novice
- 19.00 glas evangelija - 19.30-24.00 
večerni program, oglašanje s terena

PONEDELJEK, 6.6.
4.30- 8.00 jutranji program - 8.00 napo
ved -12.00 BBC London -12.30-13.00 
zabavne želje - 17.30 zdravstvena od
daja - 18.20 kronika - 19.30-24.00 ve
černi program, Altergodba, Rock stu
dio

TOREK, 7.6.
4.30- 8.00 jutranji program - 8.00 napo
ved - 8.30 svetovalna oddaja - 9.30 
minute s klasiko - 9.45 literarni utrinek
- 12.00 BBC London - 12.30-13.00 NZ 
želje-14.00-15.00 zabavne želje-16.30 
oddaje S. Mihelčiča - 18.20 kronika -
19.30- 24.00 večerni program

SREDA, 8.6.
4.30- 7.30 jutranji program - 8.00 napo
ved - 9.30 kulturni pregled -10.30 glas
beni mozaik - 12.00 BBC London -
12.30- 13.00 NZ želje - 14.00-15.00 za
bavne želje -16.30 čestitke -18.20 kro
nika - 19.30-24.00 večerni program, 
ponovitev glasbenega mozaika
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$LXD CISTE

VRTIČKARJI VARČUJEJO - V novomeški športni dvorani je bilo v torek dopoldan 4. tradicionalno srečanje mladih 
varčevalcev, ki se ga je udeležilo 32 skupin, v katerih je več kot 700 vrtičkarjev iz novomeških vrtcev, prišli pa so celo iz 
Vinice, Metlike, Dolenjskih Toplic, Brusnic in od drugod. Na srečanje jih je povabila Ljubljanska banka-Dolenjska banka 
iz Novega mesta, kjer ta čas mladi hranijo dobršen milijon in pol zbranega denarja. Denar najpogosteje porabijo za izlete 
v živalski vrt, piknike s starši in podobne prireditve. Na srečanju so se jim s petjem in igranjem prvič predstavile vzgojiteljice 
z zborčkom Lastovice. (Foto: J. Pavlin)

U/KcI/nMjtvo’
tujko/

ATLETSKO
TEKMOVANJE

V sredo, 18. maja, smo se zbrali 
učenci tretjega in četrtega razreda na 
občinskem tekmovanju. Srečali smo se 
učenci šestih šol. Iz Šentjanža nas je 
bilo šest. Tekmovanje je bilo na Blan
ci. Pomerili smo se v skoku v daljino, 
metali žogice in tekli na šestdeset 
metrov. Počakali smo, da so sodniki 
sešteli točke. Najprej so podelili di
plome dekletom in nato še fantom. Jaz 
sem zasedel drugo mesto. Na avtobusu 
so mi vsi Šentjančani čestitali. Upam, 
da bom še kdaj tako dober ali še boljši.

DEJAN KRANJC 
4. r., OŠ Milana Majcna, Šentjanž

PILOVZUR
V petek, 20. maja, smo se odpravili 

na Pilov žur v Sežano. Na njem sc je 
zbralo devet najboljših mladih skupin, 
med njimi tudi naša skupina Prvi poljub 
in Fru - Fru z Bizeljskega. Prireditev sta 
vodila malce starejša klobučnika Ro
bert Bogataj in Meta Ornik. Občinstvo 
je prvo nagrado dodelilo skupini Fru - 
Fru. Naša skupina seje uvrstila v zlato 
sredino. Kljub utrujenosti smo se izvrst
no zabavali ob zvokih skupine Kalifor-

nija' ZLATA KENE
8. r., OŠ Globoko

SPOZNAVALI SMO 
RASTLINE

20. maja smo imeli učenci 5. razredov 
naravoslovni dan. Odpravili smo se na 
Butoraj, na okljuk reke Lahinje. Tam 
smo se razdelili v pet skupin. Spozna- 
vali smo travniške, močvirske in ob
vodne rastline. Merili smo tudi rečni 
tok ter izmerili polje. Vsi smo bili vese
li, še posebno pri močvirju, kjer smo na
birali šaš. Ta dan smo se naučili veliko 
novega in ugotovili, da je učenje v na
ravi veliko bolj zanimivo kot v razredu.

DARJA ADLEŠIČ 
in MATEJA PANJAN 

novin. krožek 
OŠ Mirana Jarca, Črnomelj

NARAVA JE NAJLEPSA 
UČILNICA

Učenci 7. razreda osnovne šole Drav
lje v Ljubljani smo maja obiskali Plani
no na obrobju Bele krajine, ki so jo v 14. 
st. ustanovili kočevski Nemci; ob kon
cu novembra 1941 so vas prostovoljno 
zapustili. Mi smo te kraje z veseljem 
obiskali, saj smo mestni otroci. Naše 
življenje zunaj šole poteka v glavnem na 
ploščadi brez zelenja, zato smo se toliko 
bolj čudili belokranjskim gozdarjem, ki 
so pripravili čudovito gozdno učno pot. 
Njihova skrb, prizadevnost, iznajd
ljivost in predanost svojemu delu nam 
je lahko vzor. Vse, kar so nam pokaza
li in kjer so nas vodili, je čisto naravno. 
Pri vsakem drevesu ali drevescu je bila 
tablica z osnovnimi podatki. Na Mirni 
gori je bilo zelo lepo. To naše sporočilo 
pošiljamo vsem bralcem Dolenjskega 
lista. Naj vam bo v spodbudo, da se 
boste tudi vi odpravili k belokranjskim 
gozdarjem. Nam je bilo zelo lepo z nji-

Učenci 7. r.
OŠ Dravlje, Ljubljana

Vegova priznanja
S 30. tekmovanja za zlato 
Vegovo priznanje iz mate

matike v Novem mestu

NOVO MESTO - Tekmovanja za 
zlato Vegovo priznanje iz matematike 
je bilo v soboto, 21. maja, v tovarni 
zdravil Krka. Udeležilo se gaje 17 uče
ncev 7. razreda in 27 učencev 8. razre
da. Učenci iz sevniške občine so zaradi 
boljših prometnih zvez tekmovali v 
Celju. Učence in njihove spremljevalce 
je pozdravila ter jim zaželela uspešno 
tekmovanje direktorica kadrovsko- 
pravnega sektorja Marjeta Potrč. Krka 
je zagotovila prijetne pogoje za tek
movanje in popravljanje izdelkov. Vsi 
tekmovalci so dobili priložnostno dari
lo - izdelke tovarne in knjigo Keita 
Devlina Nova zlata doba matematike. 
Za vse to se Krki lepo zahvaljujemo.

Po sklepu državne komisije prejme
jo zlato Vegovo priznanje naslednji 
učenci v OOE Novo mesto - 7. razred; 
Boštjan Plut, OŠ Podzemelj; Majda 
Štangelj, OŠ Grm, Novo mesto, in Jure 
Klakočar, OŠ Sevnica; 8. razred: An
drej Komelj, OŠ Center Novo mesto; 
Dejan Šmalc, OŠ Grm, Novo mesto; 
Rok Rostohar in Vitja Gričar, OŠ Ju
rija Dalmatina, Krško; Aleš Štimec in 
Dušan Semen, OŠ Brežice; Katja Jarm, 
OŠ Trebnje; Uroš Šušteršič, OŠ Cen
ter, Novo mesto, in Tina Kobe, OŠ

Podzemelj. JOŽE PAVLIŠIČ

PLESALO JE 350 PAROV - V novomeški Športni dvorani je bilo v soboto tradi
cionalno srečanje plesnih parov iz Dolenjske, Bele krajine in Posavja, ki se ples
nih korakov učijo v Plesnem centru Dolenjske. Prišli so iz 22 osnovnih šol in se 
pomerili v 8 kategorijah. Prvi razredi so imeli prilagojen program, ostali pa so 
plesali latinskoameriške in standardne plese. Pokrovitelja tekmovanja sta bili Krka 
in Agencija za šport. (Foto: J. Pavlin)

DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 4. junija, bodo odprte nasled
nje prodajalne živil:
• Novo mesto: od 7. do 19. ure: Samo
postrežba, Šmihel
od 8. do 19. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 18 ure: trgovina Darja, Ljubljanska 27 
od 7. do 20. ure: market Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka 
Gruma
od 7.30 do 13. ure: trgovina Brin, Trdinova ulica 
od 7. do 19.30: trgovina Vita - mlečni diskont, 
Šmihel
od 7. do 14.30: mini market Maja, Bučna vas 
od 7. do 19. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna 
vas
od 7. do 20. ure: samopostrežba Azalea, Brus
nice
od 7.30 do 14. ure: mini market Pri kostanju, 
Prečna
od 8 do 17. ure: trgovina Brcar, Smotenja vas 
od 8 do 18 ure: mini market Pero, Stopiče 
od 8 do 18 ure: trgovina Sabina, Stopiče 
od 8 do 20. ure: Perko, market v Šenipetm 
od 8 do 18. ure: Urška, Uršna sela
• Šentjernej: od 7. do 17. ure: Dolenjka, 
Market
• Dolenjske Toplice: od 7. do 17. ure: Mer
cator. Rog
• Žužemberk; od 7. do 17. ure: Mercator- 
KZ Krka, Samopostrežba
• Straža: od 7. do 17. ure: Dolenjka, Market

V nedeljo, 5. junija, bodo odprte nasled
nje prodajalne živil:
• Novo mesto: od 8. do 11. ure: Mercalor- 
Standard, Vodnjak, Glavni trg 3
od 8. do 11. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 12. ure: trgovina Darja, Ljubljanska 27 
od 8. do 13. ure: market Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, UL Slavka 
Gruma
od 8.8 do 13. ure: trgovina Brin, Trdrova ulica 
od 7. do 198: trgovina Vita • mlečni diskont, 
Šmihel
od 8. do 11. ure: mini market Maja, Bučna vas 
od 8. do 12. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna

Samo življenje za 
druge je vredno 

življenja
Zahvala Triu Novina

Ne samo lepi sončni žarki, ampak 
tudi čudovite pesmi družinskega Tria 
Novina so na binkošti ogrele srca 
mnogih Ribničanov. Za hip smo zo
pet pozabili na vsakdanje skrbi in te
gobe, nekaterim so se celo utrnile 
solze ob prelepih zvokih kitare in 
čudovitih besedilih. Tako čudovito 
razpoloženje pa lahko ustvari le tis
ti, ki je našel smisel življenja - razda
janja za druge. In prav takšna je dru
žina Novina. Dolgotrajna huda bole
zen očeta Marjana je družino še mo
čneje povezala in jo prekalila v lju
bezni in zaupanju. Odkrili so, da je 
največje bogastvo to, da so lahko os
tali skupaj, zato so Bogu neizmerno 
hvaležni. Š svojo pesmijo želijo svetu 
pokazati, kako dober je naš Oče v 
nebesih. To dokazujejo ne samo na 
nastopih, ampak z živim pričevanjem 
- s svojim življenjem.

Človeku se utrne solza sreče, ko 
odkrije, da v tem brzečem svetu, ki 
samo hiti za dosežki, še živijo ljudje, 
ki ne zahtevajo zase ničesar, ampak 
razdajajo svoje talente in plemenito 
srce za druge. “Že samo življenje za 
druge je vredno življenja” - ta misel 
je vodilo družine Novina, ki jo sprem
lja na vsakem koraku, iz dneva v dan. 
Naj omenim, da Trio Novina na svo
jih nastopih sedaj zbira prostovoljne 
prispevke za dograditev kapele v Kli
ničnem centru.

MILKA KOZINA 
Ribnica

interOTdrHetina
POOltTI! IK GRAFIČNO IN MARKETINŠKO DElAVNOSt, l|U8I.JANA»<7. 
61117 Ljubljana. Slegne 19, p.p. 10, tel. 061/15-91-318, faks. 061/15-91-634

Iščemo

Več terenskih komercialistov za delo 
s pravnimi osebami na območju Dolenjske in Zasavja. 

Delo je honorarno.
Za uspešne nudimo možnost redne zaposlitve. 

Provizija je stimulativna.

----------------VSE, KI VOZITE AVTO ŠKODA, VABIMO NA--------------

»NAJ ŠKODA PIKNIK«
ki bo v soboto, 11. junija,v Dolenjskih Toplicah, s pričetkom 

ob 12. uri

OB VSAKEM VREMENU 
POSKRBLJENO!!!

ZA STREHO NAD GLAVO

Odlična gostinska ponudba, bogat zabavni program z gosti 
(MOPED SHOW BUTIK, 12. nadstropje, Alberto Gregorič, 1x 
band...)

PRIPELJALI SE BOSTE Z ENO ŠKODO, ODPELJALI MOR
DA KAR Z DVEMA!!!

V ŽREBANJU ZA AVTOMOBIL ŠKODA BODO SODELOVALI 
VSI ČLANI AMD AVTOIMPEX — ŠKODA. ČE TO ŠE NISTE — 
ŠE VEDNO JE ČAS, DA SE NAM PRIDRUŽITE: Pokličite: 
(061)322-615
V Dolenjskih Toplicah morate imeti pri sebi članske 
izkaznice!!!
Na gornjo tel. številko sporočite, da se boste piknika udeležili 
in sodelovali boste v posebnem žrebanju za lepe nagrade.

ŠKODOVCI — DOBIMO SE NA 1. SREČANJU LASTNIKOV 
ŠKOD V DOLENJSKIH TOPLICAH, v soboto.11. junija!!

Povsem nov celovit sistem kakovostnih 
in cenovno ugodnih avtomobilskih zavarovanj

OHO Adriatic
za Dolenjsko in Belo krajino

Za vse podrobne podatke pokličite 
po telefonu NM 322-761.

mm KREKOVA BANKA d.d.
Krekova banka, d.d., odobrava občanom v svoji poslovni enoti na 
Prešernovem trgu 1 v Novem mestu gotovinske potrošnike kredite z 
rokom vračila 12, 24 ali 36 mesecev.

Banka vam nudi tudi:
— tolarsko in devizno varčevanje,
— poslovanje s tekočim računom in žiro računom,
— menjavo tujih valut.

Vse dodatne informacije dobite na telefonskih številkah:
068/322-190 in 068/322-191
ali osebno v enoti banke od ponedeljka do petka v času:
8.00 — 12.00 in 13.00 — 15.30.
Veselimo se sodelovanja z vami v skupni želji:

DA BO DENAR V SLUŽBI ČLOVEKA!

DOLENJSKI LIST Št. 22 (2337), 2. junija 1994
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N TELOVADNICA ŠMIHEL

linija Širokega izkdpa

<3 smer Šmihel

PROMETNI ZNAKI
1 OBVOZ
2 DELO NA CESTI
3 OMEJTEV HITROSTI

CD (D (D
DRSKA t>

{ OGRAJA IZ PANOJEV________________________

iTiTri 111111111111111
OBVOZ

inniTIIIITTIIIITII!
Zaradi gradnje telovadnice STZŠ v Šmihelu bo ZAPRTA Ulica 
Milke Šobar-Nataše od 25. 5.1994 do 24.12.1994. Obvoz bo 
urejen po parkirišču šole.
V celoti velja prepoved vožnje za tovorna vozila.

CldriOtik
Kristanova 65 (vrtnarija) 
68000 Novo mesto 
Tel./fax: 068/324-424

KIA SEPHIA 1,6 SOHN SLX 
1600 ccm, 60kW (82 KS)

od 19.990 DEM do registracije

AVTOSERVIS
Aleš PETERLIN 

Novo mesto 
Pod Trško goro 90 -

vam nudi

* športne vzmeti za vse tipe vozil

22.946 Sit 
26.257 Sit 
18.215 Sit 
15.298 Sit 
26.336 Sit 
22.946 Sit 
17.506 Sit

Na zalogi so vzmeti za vozila:
Alfa 155 1.8 TS 
BMW 316i / 3181 
Golf III 1.4 
Golf II
Opel Calibra 
Fiat Tipo 1.4/1.6/1.7 D 
Fiat Uno
športne zračne filtre ; s tem filtrom vaš avto pri
dobi okoli 3 Kw, menjava filtra pa je potrebna le na vsakih 

60.000 km

športne izpuhe Sebring
velik izbor dodatne opreme in motortoningov, znamke Ella, 
za vsa vozila Renault

Informacije na telefon 322-364.

C Na podlagi 21. člena Pravilnika o kreditiranju zasebne stano- ^
vanjske gradnje v občini Črnomelj (Ur. I. RS št. 21/94) in skle
pa Izvršnega sveta Skupščine občine Črnomelj z dne 7. 4. 
1994 Izvršni svet Skupščine občine Črnomelj objavlja

RAZPIS
ZA DODELJEVANJE STANOVANJSKIH PO

SOJIL V OBČINI ČRNOMELJ

Razpoložljiva sredstva za dodeljevanje posojil znašajo 10 
mio SIT

SPLOŠNI POGOJI
Na razpis posojil v občini Črnomelj se lahko prijavijo držav
ljani (-ke) Republike Slovenije, če proračunska sredstva
uporabljajo:
— za nakup novih stanovanj, zgrajenih v okviru občinskega 

programa stanovanjske gradnje
— za nakup stanovanj, pridobljenih z boljšo izrabo obstoje

čih stanovanjskih površin in z racionalnejšo izrabo skup
nih delov ter naprav stanovanjskih hiš v okviru kompleks
ne prenove stanovanjskih hiš v skladu s plani občine

— za kreditiranje individualne gradnje stanovanj in stano
vanjskih hiš v lasti občanov

— za kreditiranje prenove stanovanj in stanovanjskih his v 
lasti občanov.

VIŠINA POSOJILA IN ODPLAČILNI POGOJI
Za izračun posojila bo pri vrednosti stanovanja upoštevana 
cena 1200 DEM/m2 (skladno z razmerjem SIT —DEM). 
Upravičenec lahko dobi posojilo za nakup oz. gradnjo in pre- 
novo stanovanjske hiše ali stanovanja največ do 40% vred- 
nosti primernega stanovanja oziroma vrednosti vlaganja v 
stanovanje. .
Obrestna mera za odobreno posojilo po tem razpisu je R + 
3%.
Odplačilna doba je največ 20 let in je odvisna od višine odo
brenega posojila.
Posojilo se vrača v mesečnih anuitetah.
Odobreno posojilo bo potrebno obvezno zavarovati pri 
zavarovalnici. _ .
Prosilci za posojilo dobijo ustrezne obrazce v Odd^Jku za lo
kalni razvoj — stanovanjsko gospodarstvo občine Črnomelj, 
soba št. 16.
VLOGI ZA POSOJILO MORAJO PRILOŽITI:
— potrdilo o državljanstvu
— potrdilo o številu družinskih članov
— sklep o invalidnosti upravičenca ali člana njegove družine 

(samo prosilci, ki uveljavljajo invalidnost)
— mnenje centra za socialno delo o statusu samohranilca

(samo prosilci, ki to uveljavljajo) .
— pisno mnenje delodajalca o tem, da je prosilec strokov

njak, z ustrezno obrazložitvijo, za prosilca s pravijoma VI. 
stopnjo strokovne izobrazbe, ki lahko največ prispeva

— zemljiškoknjižni izpisek o lastništvu stavbnega zemljišča, 
na katerem gradi oz. prenavlja stanovanjsko hišo oz.

— predkupno ali kupno pogodbo za nakup stanovanja ali

— gmdbemldm/olfenje za gradnjo stanovanjske hiše ali po
trdilo o priglasitvi del za prenovo stanovanja oz. stano-

— SSaSSSSS5B3fS^S
“flKSSK!sasss2xesx£&
ske člane

Vloge se bodo v občintčrnomeij terlem raz-zasebne stanovanjske gradniev^ na obijne tln0.

SImoM a jTA morajo oddati svoje vloge v 30 dneh

Vsakplosil^fblf pisno obvešien o i^itvl »loge najkasneje v 
45 dneh po zaključku roka za vložitev vlog.

EUROGARANCIJA — 3-letna garancija motorja oz. do 
100.000 prevoženih km, 5-letna garancija na karoserijo!

MARUTI
Prodaja:
EMINENT, d.o.o.,
Dol. Kamence 25/a, Novo mesto, tel. (068)323-902 
Partizanska 21, Novo mesto, tel. (068) 28-950 
Belokranjska 16, Črnomelj, tel. (068) 51-379

Pooblaščen servis in prodaja rezervnih delov
AVTOSERVIS MURN
Resljeva 4, Novo mesto
tel.: (068) 24-791

SVET
OSNOVNE SOLE KOPRIVNICA 
Koprivnica 2,68282 Koprivnica
objavlja po 67. členu statuta šole 

razpis za imenovanje

-RAVNATELJA
Kandidati morajo izpolnjevati pogoje iz 137. člena zakona o os
novni šoli ter imeti strokovne in organizacijske sposobnosti za 
uspešno vodenje pedagoškega in poslovodnega dela šole.

Izbrani kandidat bo imenovan za 4 leta.

Začetek dela 15.08.1994.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite v 8 dneh po ob
javi razpisa na naslov šole z oznako “za razpis". Prijavi priložite 
opis dosedanjega dela in program razvoja šole.

Imenovanje je vezano na soglasje ustanovitelja zavoda. 

Kandidati bodo obveščeni o izbiri v zakonitem roku.

Dol. Kamence 59 (25a) 
68000 Novo mesto 

tel./fax: 068/323-902 
Del čas: 8-12, 13-17

CQ) HYLmcmi

AVTOSALON HYUNDAI, Kandijska ul. 14,68000 NOVO MESTO, TEL (068) 28-950 
AVTOSALON KRŠKO, CKŽ 51,68270 KRŠKO. TEL (0608) 22-950 

POSLOVALNICA ČRNOMELJ, Belokranjska 16,68340 ČRNOMELJ, TEL (068) 51-378

• P0NY, model 94 že od 16.990 DEM dalje
• SC0UPE model 94, od 26.500 DEM
• KOMBI GRACE H-100 od 25.800 DEM
• OLJE CASTR0L

• LANTRA, model 94, od 26.200 DEM
• SONATA model 94, od 29.900 DEM
• GUME G0DYEAR. HANCK0K
• REZERVNI DEU ZA VSA VOZILA HYUNDAI
• MOBITEL ŽE OD 2290 DEM

V
NA ZALOGI RABLJENA VOZILA

J

Ministrstvo za pravosodje
KAZENSKI POBOLJŠEVALNI DOM DOB PRI MIRNI

objavlja prosta delovna mesta:

1. POOBLAŠČENE URADNE OSEBE - 2 izvajalca

2. ČISTILKE
Pogoji: 

pod točko 1:
- srednja (štiriletna) izobrazba penološke ali druge ustrezne 

smeri, 1 leto ustreznih delovnih izkušenj, starost do 27 let, 
moški z odsluženim vojaškim rokom;

pod točko 2:
- osnovna šola in 1 leto ustreznih delovnih izkušenj.

Na delovnem mestu pod točko 1 se šteje zavarovalna doba s 
povečanjem 12/16 mesecev.

Za sklenitev delovnega razmerja mora kandidat/kandidatka izpol
njevati še naslednje pogoje: da je zdravstveno sposoben; da ni 
bil obsojen za kaznivo dejanje, zaradi katerega je neprimeren za 
opravljanje dela v KPD; da je državljan Republike Slovenije in 
aktivno obvlada slovenski jezik. Kandidati, ki bodo izpolnjevali 
pogoje, bodo vabljeni na razgovor in opravljali psihološki preiz
kus s testiranjem.

Delovno razmerje bo izbrani kandidat sklenil za nedoločen čas, 
s polnim delovnim časom in 3-mesečnim poskusnim delom. 

Pisne prijave z življenjepisom in dokazili o izobrazbi pošljite v 8 
dneh po objavi na naslov: Kazenski poboljševalni dom Dob pri 
Mirni, 68233 Mirna.

Kostanjevica na Krki 
tel./fax: 0608/32-890 
mobitel 0609/614-463

Obnovitvena okna INTRO 100
(Kovinoplastika Lož)
• strešna okna
• senčila
• komarniki
• karnise itd.

Montaža brez poškodb sten! Odlična toplotna in 
zvočna izolacija!
Pokličite nas in se prepričajte!

V ATENI, DRUŽBI ZA UPRAVLJANJE 
INVESTICIJSKIH DRUŽB, BODO Z

VAŠIMI CERTIFIKATI MODRO RAVNALI
V prihodnjih mesecih se bomo morali državljani RS odločiti, 

kam vložiti svoj lastniški certifikat. Ena od možnosti, ki jih ima
mo, je investicija certifikata v podjetje, ki se bo lastninilo. Bodisi 
v tisto, v katerem smo zaposleni oziroma v katerem je zaposlen 
kateri od naših družinskih članov, bodisi v podjetje, za katerega 
menimo, da dobro posluje in od katerega si obetamo dobiček. 
Mnogim med nami pa se zdi investicija certifikata v podjetje 
preveč tvegana naložba.

Take vrste “ziheraši" imajo na voljo dodatne možnosti vlagan
ja certifikatov, in sicer v eno od investicijskih družb, ki jih bodo 
ustanavljale in upravljale družbe za upravljanje investicijskih 
družb. S tem, ko vlagatelj vloži certifikat v pooblaščeno investi
cijsko družbo, postane delničar te družbe, prav tako, kot če bi 
certifikat vložil v kakšno drugo podjetje. Zbrane certifikate bodo 
te družbe vložile v delnice podjetij, ki se privatizirajo. Tveganje 
lastnikov certifikatov, ki bodo le-te vložili v investicijsko družbo, 
je minimalno. Že z zakonom je namreč določeno, da bodo 
naložbe investicijskih družb razpršene na delnice več deset pod
jetij. To vlagateljem certifikata torej zagotavlja zelo varno naložbo 
(saj se še spomnimo primerov na videz zelo uspešnih, zatem pa 
na hitro propadlih podjetij).

Do sedaj je bilo ustanovljenih že več kot 20 družb za uprav
ljanje investicijskih družb. Končno število bo verjetno čez 50. 
Možnosti, kam vložiti certifikat, bo torej ogromno. Možnost izbi
re pomeni prednost, hkrati pa tudi večjo negotovost in strah, ali 
se bomo pravilno odločili. Za vlogo svojega certifikata bi vsak rad 
izbral tako družbo, ki bo zagotavljala, da bo od svojega certifikata 
imel tudi dobiček.

Takega zagotovila pa seveda ni. Prav gotovo pa je večja ver
jetnost, da bodo s sredstvi, s katerimi bodo razpolagale, bolje 
upravljale in v končni fazi tudi prej ustvarile dobiček tiste inves
ticijske družbe, ki bodo imele za sabo strokovno zaledje, dobre 
kadre in močna finančna sredstva. Ena takih je prav gotovo 
ATENA,pooblaščena družba za upravljanje investicijskih družb. 
Njeni botri ji zagotavljajo vse zgoraj naštete vrline.

ATENA je bila ustanovljena konec leta 1993 na pobudo SKB 
banke, d.d. Partnerstvu sta se priključila tudi SILVI - finančni 
inženiring in SAFE INVEST - zavarovalniško posredovanje.

Pri ATENI so optimistični glede svoje prihodnosti. Razlog za 
optimizem je v vrhunski opremi, močnem strokovnem zaledju, 
v izkušnjah na področju investicijskega bančništva, opravljenih 
analizah preko 600 podjetij in njihovih bilanc, perspektivnosti in 
sposobnosti managementa ter razvejeni mreži poslovalnic po celi 
Sloveniji, kar vse zagotavljajo SKB banka in partnerji.

“Investicijska politika ATENE bo usmerjena v pridobivanje ak
tivnih lastninskih deležev v najboljših slovenskih podjetjih ter 
aktivnih lastninskih deležev v podjetjih, ki trenutno ne poslujejo 
najbolje, za katera pa bodo naši strokovnjaki na osnovi analiz 
ocenili, da so perspektivna," je povedal Andrej Urbas, direktor 
ATENE, eden prvih borznih posrednikov v Sloveniji, ki ima 
večletne izkušnje na področju vrednostnih papirjev, “Z aktivnim 
lastništvom, ki ga bo ATENA skušala doseči v podjetjih, katerih 
delnice bo kupovala, si bo zagotovila, da bo sodelovala v nad
zornih svetih in pri poslovnih odločitvah podjetij. ATENA bo 
naročala analize in študije, na podlagi katerih se bo odločala o 
nakupih delnic. Vodilo pri vseh naših investicijah bo maksimal
no varna naložba.”

ATENA namerava ustanoviti tri pooblaščene investicijske 
družbe, ki bodo zbirale lastniške certifikate državljanov. Investi
cijske družbe bodo tudi regionalno usmerjene. Skušale bodo pri
dobiti aktivne deleže v podjetjih iz posameznih regij, med dru
gim tudi v Termah Čatež, Krki ter TRIMU Trebnje. Državljanom, 
ki bodo zamenjali svoje lastniške certifikate za delnice teh 
pooblaščenih investicijskih družb, bo zagotovljena potrebna 
stopnja varnosti in ustrezen donos vloženih sredstev. Investicija 
certifikata v investicijsko družbo je dolgoročna naložba, ki se bo 
obrestovala čez nekaj let.

Edina naloga družb za upravljanje je čim smotrnejše uprav
ljanje s premoženjem investicijskih družb. V ATENI bodo ob 
pomoči SKB banke, enega največjih borznih posrednikov, skr
beli, da bodo delnice pooblaščenih investicijskih družb čimprej 
kotirale na ljubljanski borzi. Izkušeni borzni posredniki bodo 
skrbeli za njihovo tržnost.

Zbiranje certifikatov bo potekalo v poslovalnicah SKB banke, 
d.d., in na drugih mestih, ki bodo dobila pooblastilo za prodajo 
delnic pooblaščenih investicijskih družb, ki jih bo ustanovila 
ATENA. Zbiranje bo potekalo po vsej Sloveniji. Natančno kdaj, 
kje in kako bo zbiranje certifikatov potekalo, boste pravočasno 
obveščeni preko sredstev javnega obveščanja.

Strokovnjaki ATENE bodo z vašimi certifikati ravnali preudar
no in modro. Potrudili se bodo, da se vam bo zaupanje vanje 
obrestovalo. Z zaledjem, ki ga imajo, jim bo to verjetno tudi us
pelo.



Strokovnjak odgovarja
informacije na tel.: 0608 21-385, 

068 324-000

Pred kratkim je v naši družini preminil najstarejši 
družinski član. Kdo in na kakšen način sedaj lahko 
razpolaga z njegovim certifikatom?
• Po smrti zapustnika s certifikatom razpolagajo njegovi dediči. 
Več dedičev se lahko sporazume, komu bo pripadal certifikat, v 
nasprotnem primeru se njegova vrednost med dediče razdeli 
glede na način dedovanja, lahko pa pripade tudi oporočnemu 
dediču. Vrednost certifikata morajo dediči priglasiti v zapustni
kovo premoženje. O dedovanju odloči sodišče s sklepom o de
dovanju. Dediči lahko zahtevajo dopolnitev sklepa, če je medtem 
sklep o dedovanju že izdan, v njem pa ni hkrati odločeno tudi o 
certifikatu. Po pravnomočnosti sklepa o dedovanju lahko dedič 
na tej podlagi zahteva od SDK pripis vrednosti na svoj certifikat
ni račun ali pa pravico uveljavja neposredno s sklepom o de
dovanju ob vnovčitvi certifikata.

Vse investicijske družbe obljubljajo, da bodo cer
tifikate vložile v najuspešnejša podjetja. Preden 
bom kateri od njih zaupal svoj certifikat, bi rad 
vedel, v katero podjetje bo vložen. Je to mogoče?
• Vsaka večja investicijska družba bo s pridobljenimi certifika
ti lahko kupila delnice okoli petdesetih, lahko pa tudi do 100 pod
jetij. Svojo naložbeno politiko bo objavila v prospektu, ki bo za
interesiranim na voljo na vsakem vpisnem mestu. Iz prospekta 
bo razvidno, kakšna bo naložbena politika družbe; bolj agresiv
na (tvegana), bolj usmerjena v posamezne gospodarske panoge 
ali v posamezne regije, ali bo družba v podjetjih, katerih delnice 
bo kupila, vodila aktivno ali pasivno vlogo...

Ne glede na naložbeno politiko pa bodo investicijske družbe ho
tele pridobiti delnice najboljših podjetij, t.j. takih, ki že danes pos
lujejo z dobičkom, ali pa takih, za katere pričakujejo, da imajo 
možnost za nadaljnjo rast obsega poslovanja in dobička. Ker ta
kih podjetij v Sloveniji ni ravno na pretek, se bo cena njihovih del
nic oblikovala tudi odvisno od povpraševanja s strani investicij
skih družb.

Najboljše družbe za upravljanje oz. investicijske družbe bodo po
drobno preučile preteklo poslovanje in perspektive vsakega iz
med podjetij, katerega delnice nameravajo kupiti. Pri tem bodo 
določile tudi najvišjo ceno, za katero bodo posamezno delnico 
še pripravljene kupiti.

Iz Kolpske doline
USPELA DELOVNA AKCIJA - 

50 ljudi seje udeležilo nedavne eko
loške delovne akcije v Kostelu in 
okolici, od tega 10 članov Turistično- 
športnega društva Kostel in 40 članov 
kolektiva M-KG iz Kočevja. Urejali 
so objekte, njih okolico in notranjost, 
sadili rože, kurili smeti, urejali, živo 
mejo pa tudi pot od Kostela do Žage. 
Akcija je trajala skoraj 8 ur, za mali
co in kosilo pa je poskrbel M-KG, ki 
bo tu 15. junija odprl okrepčevalnico.

PLAZ SANIRAJO - Na cesti od 
Colnaijev do Kostela odstranjuje Ce
stno podjetje plaz pri Delaču in nje
gove posledice.

OSVETLITI GRAD - Kostelski 
grad bodo do turistične sezone osvet
lili. Na Žagi ob Kolpi pa so te dni 
postavili turistični kozolček, ki opo
zarja na Kostel in pot do njega.

KOZOLČEK V KUŽUU - Turi- 
stično-športno društvo Kostel in do
mačini so minuli petek postavili tu
ristični kozolček, ki opozarja na poti 
do Kuželjske stene, Kuzeljskega 
okna, vasi Kuželj na Hrvaškem in pot 
do Srobotnika. Vsi domačini razen 
dveh so za kozolček prispevali po 
1.000 tolarjev.

ASFALT ZA KUŽELJ - Minuli 
ponedeljek se je začelo asfaltiranje v 
vasi Kuželj. Z asfaltiranjem nadalju
jejo proti Gladloki, Lazom in Petrini.

KAM BO ŠEL DENAR? - Za ze
leno mejo ob Kolpi in Čabranki je 
bilo letos predvidenih 70 milijonov 
tolarjev. Zaradi nesoglasij in nepri
pravljene dokumentacije je kar 40 
milijonov že odšlo v občino Ptuj. Ne
kaj podobnega se bo zgodilo še z os
talim denarjem, če ljudje ob Kolpi in 
Čabranki ne bodo ukrepali tako, da 
nesoglasij ne bo in da bodo načrti 
hitro pripravljeni.

KOSTELSKI TENIS
FARA - Turistično-športno društvo 

Kostel je minuli vikend organiziralo 
spet tradicionalni teniški turnir. Ude
ležilo se ga je 12 igralcev domačinov. 
Zmagal je Josip Tomac ml., 2. je bil 
Marjan Lisac, ml., 3. Alen Klarič itd. 
Zmagovalec je dobil v trajno last pokal, 
najboljši trije medalje in tudi praktične 
nagrade, darilo trgovine Ofak iz Po
toka.

Triglav
► Pooblaščena investicijska družba 

za Dolenjsko in Posavje d.d.
v ustanavljanju

• Slava dobrega človeka je pričeva
nje mirne vesti. Imej dobro vest, pa 
boš zmeraj vesel. Slaba vest je vedno 
plašna in nemima. Sladko boš po
čival, ako ti srce ne bo nič očitalo. 
(Kempčan)

ISTRAGAS - naftni in tehnični plini KOPER 
obvešča sedanje in bodoče kupce, da je s 
1. junijem na Mali Cikavi 20 (bivše skladišče 
plinov Novotehne) odpri svojo ENOTO v

Novem mestu.

Na zalogi ali po posebnem naročilu boste dobili VSE pline, tudi tiste, ki ste
jih do sedaj dobili iz uvoza:

• tehnične pline in mešanice za vse vrste varjenja in
rezanja

• specialne pline za kromatografijo, medicino 
• gospodinjski plin

• nove tehnologije za uporabo utekočinjenih plinov v
industriji, čistilnih napravah...

• kompletno rešitev ogrevanja s plinom za gospodinjstvo
in industrijo

Informacije po tel.: 068/322-301.

ISTRAGAS ZA VAS

ISTRABENZ I
M ISTRAGAS

Izšel je 
Telefonski 
imenik 
Slovenije
1994/95
% mjpopolnejša zbirka telefonskih številk, naslovov, 

poslovnih dejavnosti...

• več deset tisoč novosti in sprememb

• v kompletu šestih knjig ali posamezno ter na 
disketah oziroma CD-ROM-u

0 nižja cena kot doslej

$ točnost in uporabnost sta, zaradi vaše pomoči 
seveda, pomembni odliki novega imenika

• RUMENE STRANI so kot samostojna knjiga 
dodane celotnemu kompletu kot tudi posameznim 
knjigam omrežnih skupin

0 prodaja na vseh slovenskih poštah (sistem staro 
za novo!)

TELEFONSKI
IMENIK

SLOVENIJE
1994195

tn 1 • •lEatm
pravi

KRI REŠUJE ŽIVLJENJE! TRANSFUZIJSKI ODDELEK NOVO MESTO

ODVZEM VSAK TOREK IN ČETRTEK 
od 6. ure do 9.30
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MOLEK
SERVISNO PRODAJNI CENTER GRADAC

PRODAJA VOZIL • ŠKODA, KOMPLETNI PROGRAM
• FAVORIT
• FORMAN
• PICKUP

Prednost nakupa vozil škoda v SPC Janez Molek:
— prodaja na leasing (lastništvo vozila takoj)
— brezplačna montaža dodatne opreme,kupljene pri naku

pu novega vozila
— na voljo testni avto za bodoče kupce
— prodaja staro za novo (samo škoda favorit)

Stroški prevzema vozila ŠKODA znašajo 5.000,00 SIT.
Vse usluge, kot so: dekonzervacija, nulti servis, tehnični pre
gled, preizkusne tablice, prva pomoč, okviri tablic, varnostni 
trikotnik in brezplačna dostava v katerikoli kraj v Sloveniji,so 
darilo SERVISNO PRODAJNEGA CENTRA MOLEK.
Vse informacije dobite na tel. oz. naslov:
Metlika ® +386 68/58-242, 58-352 
Fax: +386 68/58-242, 58-352 
Partizanski trg 5, Metlika,g. Senica Franci

IQ + ^ - ŠKODA
^ 1 Volkswagen Group J

»Za delo prodajalke v kiosku D. p. DELO-PRODAJA p.o. 
na območju Novega mesta In Brežic iščemo strokovno 

usposobljene prodajalke s končano trgovsko ali 
ekonomsko srednjo šolo. Informacije po tel. (061) 301-706 
ali 319-244, Olenik ali Dečman, cenjene pisne ponudbe z 
dokazili pa pošljite na naslov: D. p. DELO-PRODAJA p.o., 

Sektor TRGB-LPM, Dunajska 5, 61000 Ljubljana.«

ZAHVALA

V 86. letu starosti je sklenil življenjsko 
pot naš dragi oče, ded, praded in stric

JOŽE
KUTNAR

iz Gor. Križa

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijate
ljem in znancem ter vsem, ki so pokojnega poznali in imeli radi, 
nam izrazili sožalje, darovali cvetje, vence in sveče ter pokojnega 
pospremili na njegovi zadnji poti. Posebna hvala Gasilskemu 
društvu Križ, kolektivu Gorjanci ter g. župniku za lepo oprav

ljen obred. Vsem še enkrat prisrčna hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

V 86. letu nas je 28. maja za vedno zapu
stila naša draga teta

JOŽEFA 
ANDREJČIČ

z Vinjega Vrha 21

Zahvaljujemo se vsem, ki ste jo imeli radi in jo obiskovali v nje
nih težkih in osamljenih dnevih. Za pomoč se posebej zahvalju
jemo patronažni sestri Majdi Stimec, sosedom Darovčevim in 
Milki Korenič. Hvala za darovane vence, šopke in sveče, cerkve
nim pevcem iz Bele Cerkve za lepo zapete žalostinke in venec, 
Martini Hribar za poslovilne besede ob odprtem grobu in g(«- 
podu župniku Jožetu Nemaniču za ganljivo opravljen obred. Se 

enkrat hvala vsem, ki ste bili z njo na njeni zadnji poti.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 83. letu seje poslovil od nas dobri mož, 
oče, stari oče in stric

ANTON
GORENC

z Mirne

ssKsssjasstt

Žalujoči: vsi njegovi

i Republika Slovenija 
j MINISTRSTVO ZA EKONOMSKE ODNO- 
j SE IN RAZVOJ 
j Kotnikova 5, Ljubljana

OBVESTILO
j Ministrstvo za ekonomske odnose in razvoj obvešča zainte- 
{ resirane, da je razpisalo natečaj za dodelitev sredstev spod- 
: bujanja razvoja demografsko ogroženih območij. Natečaj bo
j trajal do vključno 27.6.1994. Pogoji za pridobitev spodbud so 
: objavljeni v Uradnem listu Republike Slovenije, št. 28/94, z
j dne 26. maja 1994.

V SPOMIN

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite 
in spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

4. junija mineva žalostno leto, odkar nas 
je mnogo prezgodaj zapustil naš dragi

MIRKO 
ČERNIČ

iz Podgore
Hvala vsem, ki se ga spominjate.

Vsi njegovi najdražji

ZAHVALA

V 84. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
mož, oče, stari oče, tast in brat

IVAN
PAVLAKOVIČ

Toplice Lešče 
pri Generalskem Stolu

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam izrekli sožalje, darovali pokoj
niku cvetje, sveče, maše in ga pospremili na zadnji poti na poko
pališče v Lešče. Hvala sosedom in vsem, ki ste nam pomagali v 

težkih trenutkih, ter g. župniku in godbi.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
Ni več bolečin, 
ni več trpljenja, 
vse to je vzela zemlja.

V 57. letu starosti nas je zapustil dragi 
brat, stric, bratranec in boter

FRANC
ŠUŠTERŠIČ

iz Smolenje vasi 43

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam izrekli sožalje, darovali 
cvetje in sveče, in vsem, ki ste pokojnika množično pospremili na 
njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo smo dolžni GD, govorniku 
za besede slovesa, g. patru, pevcem ter zdravniškemu osebju za 
lajšanje bolečin. Vsem in za vso pomoč še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

Investitor ELEKTRO SLOVENIJA, p.o., Ljubljana, obvešča, 
da je novozgrajena razdelilna postaja 100 kV Hudo pri No
vem mestu skupno z daljnovodom 110 kV Hudo—Kočevje 
(Kuzarjev Kal), daljnovodom 110 kV Hudo—Črnomelj (Pre
čna) in daljnovodom 110 kV Hudo—Brestanica (Bajnof) od 8. 
junija 1994 dalje pod napetostjo 110 000 V. Vzpenjanje na 
stebre, približevanje ali dotikanje tokovodnikov je življenj
sko nevarno, enako tudi približevanje napravam v razdelilni 
110 kV postaji Hudo.

ZAHVALA

Ob mnogo prerani izgubi ljube žene, 
mame, stare mame in sestre

TEREZIJE
FISTER
iz Brezja pri Krmelju

se najlepše zahvaljujemo vsem, ki ste jo spremili na zadnji poti, ji 
darovali vence, cvetje in sveče ter sočustvovali z nami v težkih 
trenutkih. Posebna zahvala velja sosedom, sorodnikom, kolek
tivoma Jutranjke in Inkosa, gospodu župniku, pevcem in 

govorniku.

Vsi, ki smo jo imeli radi

ZAHVALA

Umrla je naša mama, stara mama in pra
babica

ANTONIJA 
BANIČ

roj. Kerin
z Broda ob Krki v svetokriški fari

Pokopali smo jo 23. maja. Lepo se zahvaljujemo vsem, ki ste jo 
spremili na zadnji poti, ji darovali cvetje in nam izrazili sožalje. 
Posebno zahvalo smo dolžni patronažni sestri ge. Lidiji iz Ko
stanjevice za požrtvovalno nego pokojnice med boleznijo, g. 

župniku za pogrebni obred in pevcem za lepo petje.

Žalujoči: otroci Janez, Mici, Jože, Lojze, Anica, Tončka, 
Stanka, Mirko z družinami, vnuki in pravnuki

Brod, Ljubljana, Novo mesto, Celje, Otočec, Lešnica

ZAHVALA

tičemo tvoj glas, 
pa ga ni in ni, 
ostane nam le cvetje, 
ki zate cveti, 
in sveča, ki zale gori, 
ter spomin na lepe dni.

V 67. letu starosti nas je zapustila naša 
draga žena, mama, babica, sestra in teta

TEREZIJA 
STROJIN

z Mestnih njiv 12, Novo mesto
Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, znancem, prijateljem za 
izraze sožalja, podarjeno cvetje in tako številno spremstvo po
kojne na zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo osebju Nevrološ
kega oddelka Splošne bolnice Novo mesto, novomeškim želez
ničarjem za podarjena venca in govor, pevcem iz Šmihela za 
odpete žalostinke ter g. proštu Lapu za lepo opravljen obred. 

Vsem še enkrat prisrčna hvala!

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 51. letu starosti nas je nenadoma zapu
stil naš dragi mož, oče, brat, svak in stric

METOD
PRELOG

iz Črnomlja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem, še posebej družinama Pavlin in Weiss, sodelavcem 
EKI, gostinstvu Črnomelj, bivšim sodelavcem Gorenja, dijakom 
in razredniku 1 .b ESS Novo mesto za izrečeno sožalje, pomoč v 
najtežjih trenutkih, darovano cvetje in spremstvo na zadnji poti. 
Zahvaljujemo se tudi gospodu kaplanu za lepo opravljen obred 

ter pevcem za zapete pesmi.

Žalujoči: žena Amalija, hčerki Tatjana z Andrejem in Darja, 
sestri Zdenka in Sonja ter ostalo sorodstvo

ZAHVALA

Ese odhaja kakor tiha reka, 
le spomini zvesto spremljajo človeka.

V 65. letu starosti nas je zapustila naša 
draga mama, žena, stara mama, sestra, 

teta in tašča

MARIJA 
SENIČAR 
- MILKA

iz Smolenje vasi 13

Z bolečino v srcu se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani, 
darovali cvetje in sveče, izrekli sožalje in pokojno pospremili na 
njeni zadnji poti. Posebna zahvala Internemu oddelku bolnišni
ce Novo mesto, patronažni sestri, GD Smolenja vas, Ratež, sode
lavcem DO Krka, sektor Marketing, sektor Zdravila, sodelav
cem Interevrope, g. župniku za lepo opravljen obred ter 
govorniku za besede slovesa. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni
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tedenski koledar
Četrtek, 2. junija - Erazem 
Petek, 3. junija - Drago 
Sobota, 4. junija - Frane 
Nedelja, 5. junija - Valerija 
Ponedeljek, 6. junija - Norbert 
Torek, 7. junija - Robert 
Sreda, 8. junija - Medard

LUNINE MENE 
9. junija ob 10.26 - mlaj

kino
BREŽICE: Od 2. do 5.6. (ob 20.30) 

drama Philadelphia. Od 3. do 5.6. (ob 
18.30) in 6.6. (ob 20.30) komedija Zla

ti časi. 8.6. (ob 18.30) komedija Be
ethoven 2. 8.6. (ob 20.30) akcijski film 
Aljaska v plamenih.

ČRNOMELJ: 3.6. (ob 19. uri) otroški 
akcijski film Tri ninje. 4.6. (ob 19. uri) 
in 5.6. (ob 18. uri) risani film Mačke iz 
visoke družbe. 4.6. (ob 21. uri) in 5.6. 
(ob 20. uri) ameriška ljubezenska dra
ma Čas nedolžnosti.

METLIKA: 2. in 3.6. (ob 21. uri) 
ameriška ljubezenska drama Čas ne
dolžnosti. 3.6. (ob 19. uri) risani film 
Mačke iz visoke družbe. 5.6. (ob 19. uri) 
akcijski film Tri ninje.

NOVO MESTO: Od 2. do 7.6. (ob 17. 
in 19. uri) premiera komedije Beet
hoven 2. Od 2. do 7.6. (ob 21. uri) pre
miera akcijskega filma Aljaska gori.

film ID
• A1JASKA V PLAMENIH

Aljaska je dežela neokrnjenih na
ravnih lepot, katere prebivalci živijo 
v tesnem sožitju z zemljo in v har
moniji s svojim okoljem. Toda vo
dilnim možem naftne družbe AE- 
GIS ni marža to. Na Aljasko so pri
šli, da bi zaslužili milijone; obraču
nali bodo z vsakim, ki bi jih hotel pri 
tem ovirati. Forrest Taft (Števen Se- 
agal) je izurjen za gašenje požarov in 
pri družbi skrbi za varnost. Ko pa 
izve za zahrbtne nakane pohlepnih 
poslovnežev, ki pretijo Aljaski in po
stavljajo na kocko preživetje njenih 
domačinov, Taft spozna, da ni čas 
za gašenje, temveč za požiganje. La
komni predsednik družbe Michael 
Jennings (Michael Caine) in njegovi 
možje mu strežejo po življenju, Taftu 
pa priskoči na pomoč Masu (Joan 
Chen), lepa domačinka, ki naspro
tuje črpanju nafte v njeni deželi.

Film je Seagal tudi režiral, saj se 
je v žanru akcijskega fdma že večkrat 
izkazal. Veliki plus Aljaske pa so pri
zori veličastne pokrajine. Zgodba 
ima močno ekološko sporočilo, op
ominja nas na neprecenljivost okol
ja: zelo hitro lahko izgubimo to, kar 
se nam še danes zdi samoumevno.

• BEETHOVEN 2 - dužinska ko
medija

Po prvem delu, ki je tudi pri nas 
naletel na izjemen odmev, so sedaj 
posneli še nadaljevanje, kije polno 
prisrčne duhovitosti in komičnih si
tuacij. Film odlikuje tudi odlična 
glasba; pesem The day I fall in love 
(Dan, ko sem se zaljubil), je bila no
minirana za Oskarja. “Dvojka ” se 
začne z Beethovnovo zaljubljeno
stjo v prelepo bemardinko. Rezultat 
so štirje kužki, ki pa jih njihova last
nica želi prodati. Vendar nadobud
ni otroci zopet najdejo primemo re
šitev. (Oba filma v Domu kulture od 
2. do 7. junija)
• MAČKE IZ VISOKE DRUŽBE
(konec tega tedna v kinu Črnomelj 
in Metlika)

Risanka “Mačke"je odličen Dis- 
neyev film z vrhunskimi animacija
mi in vokalnimi talenti, seveda ob 
dobri glasbi, ki se za ta žanr spodo
bi. “Mačke” so na sporedih sveto
vnih kinematografov že od 1970. 
leta. Od prvih prikazovanj pa vse do 
danes so neštetokrat potrdile sloves 
klasičnega risanega filma. Zgodba je 
simpatično preprosta: družina pariš
kih mačk zaide v številne avanture in 
ljubezenske razmere. Prave peripe
tije pa se začnejo, ko jih njihova sta - 
ra in prijazna gosprxlarica razglasi za 
dedinje svojih milijonov. Ob taki 
dediščini pa zasrbijo prsti še marsi
koga, zato muce nimajo miru. Pri
poročamo malim in velikim.

TOMAŽ BRATOŽ

čestitke
DRAGI MAMI Angeli Dragan iz 

Herinje vasi želimo za god še veliko 
zdravih let. Otroci. 4856

kmetijski stroji
MOTORNO KOSILNICO Figaro 

v dobrem stanju prodam. Hribar, Pri
stava 10, Leskovec pri Krškem.

4759
MLATILNICO s poplnim čišče

njem, malo rabljeno, prodam za 1.000 
DEM. ® (068)87-619. 4763

ŽITNI KOMBAJN Klass s silosom 
prodam. ® (0608)75-212. 4767

SAMONAKLADALKO Evropa, 20 
m3, ugodno prodam. ® (068)56-077.

4771
MLATILNICO s popolnim čišče

njem prodam. ® 73-712. 4794
SNOPOVEZALKO za BCS ugod

no prodam. Anton Kobe, Selišče 6, 
Dolenjske Toplice. 4801

VELIKA IZBIRA rabljene kmetij
ske mehanizacije: traktorji Zetor
5245, Deutz 55 A, Štore 404, Fendt 50, 
kosilnice BCS, Reform, Gorenje. Ob
novljeni viličarji Stcinbock 1.5 t,TCM 
FD. * (064)622-311. 4805

IZREDNO ugodne cene obračalni
kov (180 cm) in pajkov, kiper prikolic 
(2, 2.5 t, 4.5 t), nakladalk (12 m3, 15 
m3 in 18 m3) ter zadnji hidravlični na
kladalec Tehnostroj. ® (064)622-575.

POPOLNA PONUDBA namakal
nih naprav Pioggia carneval, alumini
jaste in pocinkane cevi, črpalke, raz
pršilci, rolomati (40/125, 63/100 in 
75/250) po znižani ceni. » (064)622- 
575. 4807

ŽETVENO NAPRAVO poceni pro
dam. Franc Tratar, Zg. Miadetiče 10, 
Tržišče. 4813

PAJKA Sip 230, malo rabljenega, 
ugodno prodam. ® 25-083. 4815

TRAKTOR URSUS C 335, s kabi
no, prodam. Sotošek, Vojsko 3,68282 
Koprivnica. 4819

KOMBAJN Zmaj 780 ugodno pro
dam. ® (068)52-453. 4822

CIRKULAR - šrotar s priključki 
Mio Standard ter kardansko kosilnico 
za traktor prodam. ® 76-229. 4827

UNIVERZAL 445, pogon zadaj, 
1500 ur, prodam. Jevnikar, Dol 8, 
Trebnje, » 44-339. 4832

KOSILNICO Rotax in »federva- 
gen« na dva sedeža prodam. Nemanič, 
Stopiče 75, Novo mesto. 4840

TRAKTOR ZETOR 6011, Zetor 
3511 S ingumivoz, 16 col, prodam. ® 
(068)85-734. 4845

KOSILNICO BCS, malo rabljeno, 
motor D, prodam. ® (0608)43-247.

IMT 539 in IMT 540, lepo ohranje
na, prodam. Malkovec 20, Tržišče.

„ 4878
ŽITNI KOMBAJN Lanz, širina ko

se 210 cm, prodam po zelo ugodni ce
ni. Ivan Brudar, Vinja vas 21, Novo 
mesto. 4897

DOBRO OHRANJEN traktor Ze
tor 7245 prodam. ® (068)24-571.

\DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenjski list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (direktor in glavni urednik), Marjan Legan 

(odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Mirjam Bezek-Jakše, Jožica Dorniž, 
Breda Dušič-Gornik, Anton Jakše, Mojca Leskovšek-Svete, Martin Luzar, 
Milan Markelj (urednik Priloge), Pavel Perc in Igor Vidmar.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 110 tolarjev; naročnina za 2. 
trimesečje 1.350 tolarjev; za dmžbene skupnosti, stranke, delovne orga
nizacije, društva ipd. 2.700 tolarjev; za tujino letno 40 USD ali 70 DEM oz. 
druga valuta te vrednosti.

OGLASI: 1 cm za ekonomske oglase 1.600 tolarjev, na prvi ali zadnji 
strani 3.200 tolarjev; za razpise, licitacije ipd. 1.800 tolarjev.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun 
št. 52100-620-970-25731-128-440519 (LB-Dolenjska banka, d.d., Novo mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. 
Telefoni: uredništvo in računovodstvo (068) 323-606, 324-200; ekonomska 
propaganda, naročniška služba in fotolaboratorij 323-610; mali oglasi in 
zahvale 324-006; telefax 322-898.

Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja (št. 
23-92) pristojnega državnega organa spada Dolenjski list med proizvode 
informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se plačuje 
davek od prometa proizvodov po stopnji 5 odst.

Računalniški časopisni stavek: Dolenjski list Novo mesto, p.o. Prelom 
in filmi: Grafika Novo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

KMETOVALCI, POZOR! Kot za
stopnik za severni del Slovenije trak
torjev Univerzal imamo v prodaji vse 
tipe stare in nove izvedbe s popusti in 
ugodnimi kreditnimi pogoji. V proda
ji tudi traktorji Zetor, Deutz, Same, 
Fiat s takojšnjo dobavo, popusti in 
krediti, ter Tomo Vinkovič 826 po 
ugodni ceni in kratkim dobavnim ro
kom. Rabljeni traktorji od 18 do 30 
KM, TV s priključki plugi, obračalni
ki za seno, kultivatorji, vitli itd., IMT, 
Štore 504,404, Univerzal 550 DT, Ur- 
sus 35, Štajer 34. Informacije: Agroav- 
to, Kranj, Gorenjesavska 17 (pri sej
mu) ali ® (064)221-192 od 8. do 16. 
ure, ob sobotah od 8. do 12. ure.

NAHRBTNO KOSILNICO Alpina 
in motorno škropilnico Durbina, obe 
skoraj novi, prodam. ® (068)22-020. 

. 4911
ŽITNI KOMBAJN Zmaj v zelo do

brem stanju prodam. ® (0608)70-580.
, 4916

OBRAČALNIK za TV prodam, 
Opel kadett C pa prodam ali zame
njam za kmetijski stroj. ® (0601)81- 
372. 4927

kupim
TRAKTORSKO ŠKROPILNICO,

po možnosti 2001, Agromehanika 
Kranj, kupim. ® Jože Zupančič, Sr. 
Lipovec 1, Dvor, ® 87-427. 4787

KOZOLEC dvojnik kupim. * 76- 
446. 4792

/" .................. ......~

SUHE hrastove plohe, (5 cm- 2 m3 
in 3 cm- 1 m3) kupim. ® 25-988.

4809
TELE, staro do 10 dni, kupim. ® 

(068)42-956. 4883
TRIMO TPO z vbrizgom, 150 m2, 

kupim oz. zamenjam za računalnik 
PC 386 33 MHZ, VGA, barvni moni
tor, 2 MB RAM, 170 MB, disk s 24 
igličnim printerjem. ® (061)712-199.

4884

motorna vozila
R 4 GTL, letnik 1987, modre barve,

80.000 km, prodam za 3.100 DEM. ®
(068)44-608, Matjaž. 4760

MINI MORRIS, letnik 1971, vo
zen, prodam. Stopiče 21, ® (068)43- 
745. 4761

126 P, letnik 1980 prodam za 600 
DEM. ® (068)65-617. 4765

GOLF, letnik 1982, odlično ohra
njen, registriran do 1/95, z dodatno 
opremo, prodam za 3.800 DEM. ® 
(068)87-214. 4768

R 4 TL, letnik 1983, prodam. ® 
(068)42-485. 4774

R 4 GTL, letnik 1989, prodam za
4.000 DEM. ® 78-260. 4775

VISO 11 RE, letnik 1987, registri
rano do 5/95, prodam. ® (0608)75- 
138. 4786

OPEL OMEGO, letnik 1990, pro
dam za 13.000 DEM z okvaro na mo
torju, in rahlo zaleten Golf caddy. ® 
44-940, do 19. ure. 4788

N

Dolenjska banka d.d. 
Novo mesto

Novosti v ponudbi bančnih storitev na ban
komatih LB
Dolenjska banka d.d. Novo mesto je v letošnjem letu mrežo 
svojih bankomatov razširila še s 3 novimi bankomati v Šent
jerneju, v Dolenjskih Toplicah in na Drski v Novem mestu. 
Trenutno že 70% imetnikov tekočih računov Dolenjske banke 
uporablja 8 bankomatov LB na Dolenjskem in v Beli krajini ter 
preko 100 bankomatov v vseh večjih krajih v Sloveniji. Namen 
uvajanja bankomatov v bančno poslovanje je čimbolj pribli
žati enostavne bančne transakcije bančnim komitentom. 
Tako lahko uporabniki bančnih avtomatov Dolenjske banke 
poleg dviga gotovine na vseh bančnih avtomatih Dolenjske 
banke opravljajo še dve novi transakciji

• polog gotovine na TR
• plačilo položnic preko TR

Obe transakciji sta za uporabnika izredno enostavni, saj ga 
navodila na ekranu bankomata v celoti vodijo preko vseh po
stopkov, ki jih mora uporabnik opraviti.
Prav gotovo ste že velikokrat pomislili, kako bi se izognili ne
prijetnemu čakanju v vrstah pred bančnim okencem za na
meravan dvig oz. polog gotovine ali pa za plačilo položnic. Z 
uporabo bančnih avtomatov Dolenjske banke lahko del ban
čnega poslovanja opravite hitro in enostavno.
Za vse podrobnosti v zvezi z uporabo storitev na bankomatih 
LB se lahko pozanimate v enoti, ki vodi vaš tekoči račun.

Vedno prijazno pri roki — bančni avtomati LB.

* * *

OBVESTILO

Cenjene komitente Dolenjske banke obveščamo, 
da smo na željo varčevalcev spremenili poslovni 
čas agencije Center na Glavnem trgu 13 v Novem 
mestu.

Od 1. 6.1994 dalje agencija Cen
ter posluje:
• od ponedeljka do petka

• ob sobotah

v_ _ _ _ _ _ _

od 8.00 do 11.00 ure in 
od 14.00 do 16.30 ure

od 8.00 do 12.00 ure. 

Vabimo vas k sodelovanju.

Naročilnica za brezplačni mali oglas v Dolenjskem listu 
(za naročnike, samo enkrat mesečno)

vsebina oglasa (do 15 besed)

Ime in priimek:..............................................................................

Ulica in kr^j:..................................................................................

Pošta:.................................................................................. ...

Naročniška številka:................................................ Podpis:

Datum:...................................................

GaoišMra AVTOHIŠA

Servisno prodajni center 
Ločna 48,
68000 Novo mesto

RENAULT
— prodaja celotnega programa 

vozil RENAULT
— ugodni kreditni pogoji, leasing

— odkup in prodaja rabljenih 
vozil

NAJCENEJŠI CLI0 V SLOVENIJI

CLIO RN 1.2/5V kat.
Možnost testne vožnje!
Tel.: 068/324-533

OPEL KADETT, letnik 1986, regis
triran do 2/95, prodam. ® 28-546.

R 5 CAMPUS, letnik 1989/90, rde
če barve, 53.000 prevoženih kilome
trov, prodam. ® (0608)32-966.

R4 TL, letnik 1981, reg. do 29. 7 
1994, prodam. ® 23-882 (popoldan).

R 4 GTL, letnik 1991, rdeče barve, 
registriran za celo leto, prodam. ® 
(068)58-229 ali (068)58-516. 4811

R 4 GTL, letnik 1992, prodam. ® 
85-466. 4814

GOLF JGL D, S paket, letnik 
1985, petero vrat, zelo lepo ohranjen, 
prodam. Ljubi, Zdinja vas 7, Otočec.

OPEL KADETT 1.4 S, letnik 1991, 
troje vrat, prodam. ® (0601)81-626, 
po 15. uri. 4818

APN 4, ohranjen, za 14.000 SIT ter 
električno pištolo Wagner 350 za
7.000 SIT prodam. ® 45-205. 4823

GOLF YXD, letnik 12/88, neka-
ramboliran, bele barve, prodam za
11.000 DEM. * 28-926. 4825

GOLF 1.6GL,letnik ^.dodat
no opremljen, prodam. S (068)51- 
343. 4833

JUGO 45, letnik 1986, zelo dobro 
ohranjen, bele barve, prodam. ® 53- 
381. 4835

LADO NIVO, letnik 1988, lepo 
ohranjeno, bele barve, prodam. * 53- 
381. 4836

GOLF D, letnik 1988, prodam. 
Marinka Vidmar, Resa 23, Straža, ® 
84-732. 4838

JUGO 45, letnik 1984, prodam. * 
64-516. 4841

R 4, letnik 11/86, prodam. ® 84- 
650. 4844

LADO 1500 Zastava, letnik 1981, 
vozno, registrirano do konca maja 
1994, prodam za 400 DEM. * (068) 
26-615. 4846

LADO KAAVAN 1500, staro 8 me
secev ugodno prodam. Jože Prah, Vel. 
Malence 16, Krška vas, ® (0608)64- 
650. 4847

GOLF X, letnik 12/86, prodam. 
Franc Vidrih, Smolenja vas 45.

4848
GOLF JX D, letnik 1989, petero 

vrat, prevoženih 79.000 km, z veliko 
dodatne opreme, lepo ohranjen, pro
dam. ® (068)73-047. 4850

126 P, letnik 1987, lepo ohranjen, 
prodam. Marjana Plantan, Uršna sela 
1, 4852

JUGO 45 koral, letnik 1989, regis
triran do 2/95, prodam. ® 40-221.

4854
JUGO KORAL 45, letnik 1990, re

gistriran do 1/95, garažiran, lepo 
ohranjen, prodam za 3.900 DEM. ® 
(068)78-224. 4857

VOLVO GLT 440 injektion, letnik 
1990, z dodatno opremo, prodam. ® 
(068)341-904. 4867

NISSAN SUNY 1.6 SLX, letnik 
1987, zelo lepo ohranjen, vreden ogle
da, prodam. ® (068)84-623. 4868

LADO NIVO, letnik 1987, prodam. 
® 27-168. 4869

ROVER 111 SL, letnik 1994, pro
dam. Odstop leasinga. ® (068)324- 
424. 4870

Z101 GTL 55, letnik 1987, registri
rano do 3/95, prodam. ® (068)64- 
020. 4871

BMW 3161, letnik 10/89, kovinsko 
črne barve, četvero vrat, dodatna 
oprema prodam za 16.500 DEM ali 
menjam za manjše vozilo. ® (068)60- 
222. 4872

R 4 GTL, letnik 1989, rdeče barve, 
ugodno prodam. »(068)28-501, int. 5 

4873

Avtohiša Berus
servisno prodajni center

Velika Cikava 23,
Novo mesto 
tel.: 068/25-098, 
fax: 068/25-641

• Pooblaščena prodaja vo
zil Volksvvagen — Audi
• Posebna ponudba: mož
nost nakupa testnih vozil po 
zelo ugodnih cenah 
AUDI 80 1.6E (101 KS)
Že od 34.400 DEM dalje.

MOTORNO KOLO BMW R 50,
brezhibno, prodam. ® 22-467. 487f 

GOLF, S paket, letnik 1985, 
105.000 km, registriran do 8/94, pr0, 
dam za 5.300 DEM. ® (068)65-767.

JUGO 45 AX in mizarsko trati* 
žago prodam. ® (068)73-631. 488'

APN 4 s kovinskim ohišjem, odM' 
no ohranjen, prodam. ® (068)85-605 

488'
JUGO 45, letnik 1985, registrira« 

do 9/94, dobro ohranjen, prodam. • 
28-555. 4881

Z 101 GTL, letnik 1985, dobro 
ohranjen, na novo registriran, p10- 
dam. Šiško, Šentjernej, ® 42-285^

GOLF JX d, letnik 1985/86, regis
triran do 1/95, rdeče barve, ohranjt® 
prodam. S (068)42-442. 489

HYUNDAI, letnik 1990, registriral 
do 8/94, zelo dobro ohranjen, pr® 
dam. ® 51-867. 4895

GOLF CLX, nemški, kovinsko 
barve, letnik 1985, dodatno opr« 
mljen, registriran do 2.2.1995, pro
dam. ® 25-341. 490'

Z 750, letnik 1985, registrirano- 
50.000 km, dobro ohranjeno, ugodi* 
prodam. Naslov v oglasnem oddelka 

49®
BMW 318 I, letnik 1988, črne ko

vinske barve, prodam. ® 22-485^.

LADO SAMARO 1300, staro
to, prodam. ® 85-617, popoldan

4#»

gistriran do 7/94, prodam ali menja* 
za 126 P ali R 4 GTL. ® (068)26-86:

4911

km, prodam za samo 2.600 DEM. * 
58-384 ali 60-546. 491'

obvestila
PURANI, grahasti in beli, težk 

pasme, stari 6 tednov, za nadaljnjo r* 
jo, veterinarsko nadzorovana rej* 
Dobava 5. junija. Zbiramo naročil* 
® (061)778-283 ali (068)45-622 a 
(068)57-105. 41»

NESNICE, mlade jarkice, 4 mesen 
stare, rjave, opravljena vsa cepljenj* 
prodajamo po zelo ugodni ceni. Nar* 
čila sprejemajo od 13. ure dalje vsa 
dan in dajejo vse informacije: Joj 
Zupančič, Otovec 12, Črnomelj * 
(068)52-806, Gostilna Cetin, Moste* 
Dobova, ® (068)67-578, in Anita J* 
nežič, Slepšek 9, Mokronog, ® (06* 
49-567. 427

SPREJEMAMO naročila za vse v* 
ste piščancev, enodnevnih in večjij 
Valilnica Senovo, Mio Gunjilac, f 
(0608)79-375. 487

126 P, letnik 1990, prodam. 
man, Gorenja vas 9, Mokronog, * 
49-724, popoldan. 491-

LADO RIVO 1300, letnik 198» 
dobro ohranjeno, ugodno proda® 
Andolšek, Vel. Mraševo 30, Podboj

JUGO 45 KORAL, letnik 1988, r*

126 P, krem barve, letnik 3/90,** 
gistriran do 3/95, prevoženih 35.W

JUGO KORAL, letnik 10/89, p® 
lastnik, prva barva, radio, vleč«* 
kljuka, prodam. ® (068)52-246. ^

HONDO CIVIC HB, letnik 198' 
registrirano do 4/95, prevoženi 
97.000 km, dobro ohranjeno, poce*l 
prodam. ® (068)65-210. 49-

Z 101, letnik 1980, egistrirano <7 
27.5.1995, rdeče bele barve, nove g* 
me, prodam. ® 58-580, Vesna, od * 
do 12. ure. 49-

126 P, letnik 1985, ugodno proda® 
»(068)48-671. 492

KASON za traktorsko prikolico * 
300 DEM in TAM 60 AL, kasonar, 
m, vreden ogleda, prodam. ® (06; 
49-410. 493

R 5 CAMPUS, letnik 1/90, svetk 
sive barve, prvi lastnik, 59.000 k® 
prodam. ® (068)22-416. 49:

R 4, letnik 1991, registriran ** 
20.11.1994, prevoženih 45.000 k® 
rdeče barve, prodam. ® (068)32* 
113. 49»

Z 128, letniki 1/87, in traktor Tojj 
pedo, 62 KM, prodam. ® (0608)6- 
666. 493

AUDI 80 CC, letnik 1986, proda® 
® (068)24-795. 49*

posest
VIKEND, dvoetažni, v Venušah p* 

Leskovcu, opremljen za bivanje, pr® 
dam skupaj z vinogradom. ® (060». 
21-457. 442'

NA SKOPICAH prodam njivo, 61 
a. Povh, Vel. Malence 31, KrŠk* 
vas.žžpo 477-

STARO HIŠO, opremljeno, p® 
merno za vikend, 34 a zemlje, vmes VJ 
nograd, vse ob hiši, ob Kolpi v Be' 
krajini, prodam. Možnost dokup* 
njive in gozda. Anica Drenovec, Pod 
zemelj 20, Gradac. 478'

SMREKOV GOZD, 93 a, v bliži® 
Škrjanč prodam. Mišjak, Boričevo^

POSESTVO ugodno prodam. Iva* 
Grčar, Ravne, Dole pri Litiji. 479- 

PARCELO, primerno za vikend i*1 
vinograd prodam. Možna menjava®* 
avto. Može, Trdinova pot 27, Gabri® 
Brusnice, 48*1

TRAVNIK v Rosalnicah, v bližij 
Kolpe, 27 a, prodam za cca 6.0*» 
DEM. ® (066)22-421 ali (068)58-270 

483'
ZIDANICO z vinogradom na V® 

liem Riglju pri Dolenjskih Toplica* 
prodam. »(068)65-213. 489«

GRADBENO PARCELO, 600 
1000 m2, v okolici Novega mesta, k®" 
pim. Kranjčič, Knafelčeva 10, No®® 
mesto. 49O4
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1 HA travnika in 1500- voltni agre
gat prodam. * 23-551. 4913

DVOETAŽNI VIKEND, oprem
ljen, s skednjem, in 1 ha obdelovelne 
zemlje prodam. Veronika Bunderšek, 
Podboršt 22, Šentjanž. 4920

NJIVO v Orehovcu prodam. ® 
(0608)87-430. 4932

prodam
„ CERTIFIKATE v vrednosti 650.000 
SIT prodam 50% ceneje. ® 40-139.

4762
TELICO, brejo 8 mesecev, pro

dam. * (068)43-980. 4766
VRTALNI STROJ, namizni, glava 

13 mm, 5 hitrosti, s pomično mizo, 
Prodam za 240 DEM. * (061)487- 
•96. 4769

BELO in rdeče vino ugodno pro
dam. * (068)42-961. 4770

diatonično harmoniko,
dur A, D, G, C, ugodno prodam. ® 
(0608)82-352. 4773

KOMBINIRAN otroški voziček 
Djno, malo rabljen, ter obhajilno 
obleko št. 12, fantovsko, prodam po 
ugodni ceni. Kodrič, Stanka Škalerja 
•7, Brežice, vsak dan od 15. do 16. ure.

4776
GLASBENI CENTER Nordmen- 

de, malo rabljen, brezhiben, prodam 
za 270 DEM. ® (068)22-423 ( na da
ljinca). 4777

SKRINJO, 220 1, in motorno žago 
Husquarna 61, oboje staro 2 leti, pro
dam. * 43-632. 4778

ITALIJANSKO OBUTEV, moško, 
žensko in otroško, ugodno prodam. 
* (061)263-010, po 17. uri. 4782 

KRAVO SIMENTALKO, staro 2 
•cti in pol, prodam po prvi telitvi. ® 
65-036 4783

MALTEŽANE, ljubke bele stano
vanjske kužke, brez vonja in odpada
nja dlak, kvalitetno leglo, z rodovni- 
kom, ugodno prodam. * (061) 
455-826. 4784

OTROŠKO POSTELJICO (rezba
rija), z jogijem, kot novo, prodam. 
(0608)67-056. 4785

GORILEC in peč Stadler, 30 KW, 
Prodam 30 % ceneje od nove. Šenica, 
Gorenja vas 26, Mirna. 4789

PLINSKI BOJLER in etažno peč 
za centralno kurjavo prodam. ® 27- 
466. 4796

NOVO kuhinjo Gorenje (hrast) in 
okroglo kuhinjsko mizo ter 6 tapici- 
ranih stolov ugodno prodam. * 22- 
998. 4797

. POČITNIŠKO PRIKOLICO Ad
ria Karavan 305, garažirano, prodam. 
*(068)44-334. 4799

RABLJENO sedežno garnituro, 
klubsko mizico in preprogo prodam. 
»(068)25-803. 4800

ZELO UGODNO, po sezonski ce
ni, lesni briketi za kurjavo na zalogi. 
»(068)84-624. 4802

SPALNICO in kavč ugodno pro
dam. * 20-293. 4804

ŠTEDILNIK, hladilnik in torbo za 
nošenje dojenčka zelo ugodno pro
dam. * (0608)22-794. 4808

PLEMENSKEGA OVNA, starega 
15 mesecev, in motorno kolo Tomos 
SLC 15 prodam. * 43-618. 4810

SLIČICE Životinjsko carstvo pro
dam po 20 SIT/kom. * 27-410.

4816
RABLJEN KAVČ, divan, mizico in 

z fotelja ugodno prodam. Pezdirc, 
Prešernova 3, Črnomelj. 4820

INDUSTRIJSKI rokavni šivalni 
stroj Singer ugodno prodam. * 
(0608)79-649. 4821

TISKALNIK, A3 format, ročni 
mlin za jabolka, nov šotor, (nemški) 
ter domačo slivovko prodam. ® 21- 
145. 4824

JUNCA, starega 1 leto, prodam. 
Ivan Kovačič, Rakovnik 12, Novo 
mesto. 4828

FRAJTONARICO Melodija, C, F, 
B, Es, dobro ohranjeno, poceni pro
dam. *(0608)70-170. 4829
, PIANINA BELARUS, tip B 7 in B 
14, samo 140.000 SIT, tip B 17 samo
142.000 SIT. V ceno ni vračunan pro
metni davek. Velika izbira barv. Čene 
veljajo do razprodaje zalog. Kovin- 
trade Celje, partner znanja in zaupa
nja, Mariborska 7, Celje, ® (063)411- 
256,(063)441-245. 4839

LESNI BRIKETI, primerni za vse 
vrste peči! 1000 kg briketov nadomesti 
5 m drv (3870 KCAL/kg). Možnost 
Plačila na 3 do 5 čekov. Engel Brik, 
Ratež 58, * (068)85-801. 4842

DVOJE OKEN, 100 x 120, z role- 
lumi, malo rabljenih, prodam. Martin 
Hrovat, Konec 10, Novo mesto.

4849
RABLJEN 80 - litrski bojler ter no

vo pipo s tremi priključki prodam. Po 
konkurenčni ceni žagam drva v No
vem mestu. * 27-516. 4851

JAVOROVE DESKE, 70 in 25 mm, 
ter bukove, 32 in 50 mm, prodam. * 
(068)87-713. 4853

KRAVO SIMENTALKO s četrtim 
teletom prodam. ® 85-697. 4861

BUKOVA in gabrova drva, prva 
klasa, in domače žganje prodam^®

POČENI PRODAMO psico pasme 
novofundlanec , staro 7 mesecev, ro
dovniško. *(068)323-530. 4863

NOVO, še nepostavljeno brunari- 
c°. smreka, 3.5 x 3.5 m, z vso notranjo 
n^remo ugodno prodam. * (061 )263-

KRAVO sivko, prikolico za živino 
m jedilni kot prodam. ® 25-148.

ČINČILE za rejo, odlične družine, 
poceni prodam ali podarim. ® (068)

DVA CERTIFIKATA po 400.(XX) 
SIT prodam za polovično ceno. ® 22- 
6lc 4886

KOŠNJO SENA prodam. Brato- 
^oviČ, Gor. Brezovica 26, Šentjernej.

OVERLOCKI Pfaff in Singer, novi, 
u8odno naprodaj z garancijo, na 
°6roke, dostavim. ® (064)215-650.

AKUMULATORJE po 3.000 SIT 
in ostale rezervne dele nudimo. ® 
(0609)618-529. 4902

NOV vgradnji štedilnik prodam s 
popustom. ® 43-639. 4905

NEMŠKO OVČARKO in kunce za
zakol oz. za nadaljno rejo prodam. ® 
85-618. v 4910

STAREJŠE POHIŠTVO za spalni
co ugodno prodam. ® (068)84-704.

BIKCA, starega 9 tednov (šerole), 
prodam ali menjam za telička. ® 42- 
590. 4915

OHRANJENO diatonično harmo
niko, rdečo, duri C, F, B in vrsto polo- 
vičnikov prodam. ® 79-725. 4921

SRNASTE koze prodam. ® (068) 
52-271. . 4923

SUHE hrastove plohe, 2.40 m3, 
prodam. ® 51-979. 4926

ZAJCE, stare 3 mesece, za zakol ah 
nadaljno rejo,prodam po 450 SIT/kjj.

* CVIČEK in žametno črnino, oba 
zlati medalji z letošnje pokušnje naj
boljših vin v Kostanjevici, prodam. ® 
(068)23-905. 4934

KORUZO v strokih, 1500 kg, in od
lično rdeče vino prodam. S (0608)77- 
292, zvečer. 4937

KOZO z mladiči poceni prodam. 
Franko, Pod Trško goro 99. 4939

DVA FOTELJA na 3 ali več čekov 
prodam. ® (068)23-355. 4940

razno
MOTORNA KOLESA Tomos po

pravljamo. ® (068)322-364. 4466
KO VINSKOKLEPARSKA dela, bar

vanje napuščev in opažev ter notrajnih 
prostorov opravljam. Možnost plačila 
na več čekov. ® (068)27-519. 4764

HELIKOPTER enosed prodam, 
oddam ali zamenjam za ustrezno 
vrednost. Pisne ponudbe na naslov: 
Šavle, Cesta 15/7, 66000 Koper.

4798
IZDELOVANJE in polaganje umet

nega kamna vseh dimenzij in barv! ® 
(068)73-337. 4803

80 M2 pisarniških ter 90 m2 skla
diščnih prostorov ugodno oddam. ® 
(068)20-375. 4830

KLAVIATURISTA, po možnosti 
dobrega vokalista, iščem in bobne Ro
land CR 8000 prodam. ® 27-134.

4858
PISARNIŠKE PROSTORE v stro

gem centru Novega mesta oddamo z 
20. junijem. * (068)323-349. 4859

INŠTRUIRAM slovenski jezik in 
književnost, lektoriram vse vrste tek
stov. ® 322-068, popoldne. 4860

V NOVEM MESTU oddam lokal
(22 m2). * 65-725. 4865

OPREMLJENO tehnično trgovino 
in prostor za mirno obrt oddam. Na
slov v oglasnem oddelku. 4882

POSLOVNI OBJEKT, V Ragov 
log 1, Novo mesto, prodam ali dam v 
najem. ® 22-262. 4890

MREŽNI MARKETING - izboljšaj
te si kvaliteto življenja s pomočjo 
kozmetike. * (068)21-680. 4892

V NOVEM MESTU oddam 60 m2
pisarniških prostorov ter 50 m2 pokri
tega skladišča. ® 322-516 ali (0609) 
621-177. 4893

službo dobi
SIMPATIČNO mlado dekle za delo 

v strežbi honorarno zaposlimo. ® 
(068) 324-388. 4779

DELAVCA v kovinski stroki išče
mo. * (061)778-092. 4812

KV KUHARJA (- ICO) za samo
stojno delo v kuhinji in delavko za čiš
čenje prostorov 4 ure dopoldan takoj 
zaposlimo. Gostilna Vovko, Ratež.

4843
ŠIVILJA ali konfekcionarka dobi 

delo likarice v kemični čistilnici. * 
(0608)22-406. 4877

ZIDARJA zaposlim. * 41-048. 
NATAKARICA dobi zaposlitev. * 

321-520. 4907
HONORARNO ZAPOSLIMO dva 

komercialista za veleprodajo tekstila. 
»(068)321-506. 4936

AVTOODPAD Meglič Prečna za
posli avtokleparja. Oglasite se osebno 
od 8. do 16. ure. 4941

Dekleta za prodajo sladoleda išče
mo. Bistro PA-PI, avtobusna postaja. 
® 23-418.

stanovanja
DVOSOBNO STANOVANJE, 60 

m2. v Novem mestu prodam. ® 341- 
401. 4791

DVOSOBNO STANOVANJE v 
Novem mestu prodam. ® 26-691.

4834
DVOINPOLSOBNO STANOVA

NJE, 75 m2, v Ločni, s telefonom, 
prodam. ® (068)24-362. 4837

V NOVEM MESTU oddam opre- 
nljeno enosobno stanovanje. Šifra: 
»VSELJIVO TAKOJ« 4855

GARSONJERO, 27 m2, na Seidlo- 
vi ul. 24 prodam. ® 25-352. 4898

DVOSOBNO STANOVANJE, 50 
m2 v Novem mestu zamenjam za hišo 
v Novem mestu ali okolici z doplači
lom. ® 24-191, po 19. uri. 4942

FOTOMODELI
Agencija “Dober glas” v 
povezavi z Bernardo Marovt
vabi izkušena in neizkušena 
dekleta in fante na izbor za 
snemanje kataloga znamke
“Armani”.
Telefon: (061) 125-82-12, int. 
208, vsak dan od 10. do 14. ure.

preklic
K malemu oglasu št. 4646, objavlje

nemu v Dolenjskem listu 26.5. 1994,v 
katerem se prodaja oz. daje v najem 
kmetija z gospodarskim poslopjem na 
Vel. Dolu 37 pri Koprivnici, podpi
sani daje morebitnim interesentom v 
vednost, da se bodo ob sklenitvi pro
dajne oz. najemniške pogodbe soočili 
s problemom nasledstva, saj se ome
njena kmetija prodaja enostransko, 
brez soglasja članov družine, ki smo v 
preteklih letih vlagali v to kmetijo. 
Tako ni rešeno plačilo ureditve do
vozne poti, adaptacije gospodarskega 
poslopja, transportnih poti na pose
stvu, terjatev na centru za socialno de
lo za pokojno mamo in še bi lahko na
števal. Zato vsem interesentom odsve
tujem sklenitev kakršnekoli pogodbe, 
dokler ne bodo rešeni omenjeni pro
blemi. Lado Mirt, Vel. Dol 3, Kopriv
nica.

PROLES d.o.o.

Prapreče 1, Šentjernej
Prodajamo lesne odpadke 
za kurjavo. Cena 1.000 SIT 
m3.
Tel.: 0609/619-135

SALON RENATA
Nega

in podaljševanje nohtov 
žensko frizerstvo 

RENATA ŠTIH 
tel. 068/28-138 

Jedinščica 18, Novo mesto

••HONEY MOON«

S
i
m

Izdelovanje 
in sposojanje 

^ poročnih 
V in maturantskih 

JtT oblek ter oblek 
za birmo 
in obhajilo.

Novi trg 1, etaža C, Novo mesto 
tel.: 068/324-222

f \
Ali imate težave s sluhom? 
Lahko jih odpravite, kajti 
firma ASIS, d.o.o., slušni 
aparati, vam v petek dne 
3.6.1994 od 10. do 12. ure 
v prostorih medobčinske
ga Društva slušno priza
detih, Krško, 4. julija 17, 
nudi svoje usluge, 

v_______ _______________y

TERMOACTIVE GEL -

odlično odpravlja celulitis, 
poporodne strije.
Navodilo za uporabo prilo
ženo.
Cena 1.600,00 SIT za eno 
kuro.
Dobava po pošti po povzetju. 
Naročila sprejemamo vsak 
delovnik od 7. do 15. ure po 
tel. & fax: (062) 222-205.

f Imate težave s sluhom? 
Pridite, pomagali vam bomo!

SIEMENS 
slušni aparati 
GATTON INT. D.O.O.
Ljubljana, Vodnikova 8 
Tel. 061/159-54-22 
Pond. do pet. od 9. —16. ure 
vsako 2. in 4. sredo v mesecu 
tudi v Novem mestu v druš
tvu slušno prizadetih (od 9. 
— 12. ure)
Kettejev drevored 3

Pri nakupu v juniju posebno 
:v darilo.

INTERMARC
IMPORT - EXP0RT d.o.o. 
Trgovina na debelo in drobno 

tel./fax (068) 342-663 
Zagrebška cesta 21 

Novo mesto — Slovenija

- KOSILNICE BCS — (razprodaja 
po novih nižjih cenah)
- REZERVNI DELI ZA MOTORJE 
ACME, L0MBARDINI, MUTA, FIGA- 
R0 GOLDONI
- REZERVNI MOTORJI
Tel. 342-663 od 8.-15. ure.
Se priporočamo

ODPRAVITE plešavost 
za vedno! Lipohair - svetovni 
hit. «(061)57-18-75.

LERAN, d.o.o.
Novo mesto, Lebanova 24 
Prodamo:
hiše: v Novem mestu, na Otoč
cu, v Rumanji vasi, Soteski, 
Dvoru, Žužemberku, Dol. To
plicah, Trebnjem, Gazici, Šen
tjerneju, Telčah — Križu, Za- 
plazu pri Čatežu, Škocjanu, 
Smolenji vasi, Hrastju pri Šen
tjerneju, Gorenju pri Kočevju, 
Dol. Šoštanju in Vel. Lipovcu 
stanovanja: v Novem mestu, 
Trebnjem, Brežicah in Žužem
berku
lokale: bife, gostilno in trgovi
no v obratovanju v Novem 
mestu
poslovno trgovsko stavbo v Ko
stanjevici
poslovne prostore: v Novem 
mestu — na Trdinovi ulici, 
primerne za pisarne 
stavbe za poslovno dejavnost: v 
Škocjanu z bifejem v obrato
vanju, v Novem mestu in ob 
Temenici v Vrhpeči 
vikende: v Semiču, Osojniku, 
Soteski, Tanči gori, Gabrju, 
Zaplazu, Šmavru in Brezovici 
parcele za gradnjo: v Dol. Ma- 
harovcu, Žužemberku, Semi
ču, Trški gori, Novem mestu, 
Mihovici in Gor. Laknicah 
kmetijska zemljišča, gozdove in 
kmetije na Dolenjskem 
v najem oddamo gostilno, po
slovne prostore in stanovanja 
Tel./fax: 068/322-282, od 8. 
do 19. ure

Včeraj; danes, jutri

Petrol ima svojo preteklost, sedanjost in prihodnost. Vedno pa 
je nekje ob Vas. Zasledite ga lahko v svojem otroštvu, najdete 
v letih zrelosti in zvest Vam bo tudi v obetih jutrišnjega dne. 
Razvil se je v veliko prijazno korporacijo, ki bo jutri močna, 
človeku in okolju prijazna delniška družba.

Petrol je podjetje, v katerem skrbimo za Vas in prisluhnemo 
Vašim željam. V Sloveniji smo zgradili mrežo 253 bencinskih 
servisov. Samo na Brežiškem 34. 36 bencinskih servisov 
imamo odprtih ves dan in vso noč. Dva sta v Čatežu, eden na 
Otočcu. Omogočili smo plačevanje bencina s kartico Magnu. 
izdelali smo Vit res in Antifriz. Ponudili Vam bomo olje 
Proton.

Petrol je slovenska naftna družba, ki skrbi tudi za to. da bo 
naša dežela čim manj onesnažena. Veliko sredstev vlagamo v 
ekologijo. Tako prenavljamo stare bencinske servise. Tudi nu 
Brežiškem. Uvajamo okolju prijazno menjavo olja. Za Vas 
brezplačno v Brežicah, v Novem mestu in v Krškem. Pri 
točenju goriv skrbimo za varnost in zaščito okolja.

Čeprav so cene bencina danes med najnižjimi v Evropi, je 
Petrol poslovno uspešno podjetje. Zaradi našega znanju in 
naše poslovnosti. Zaradi skupnega jutri.

Slovenska naftna družba
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portret trqa trdna
Bojan Božič

Spomladi leta 1960je učiteljica 
Minka Kastelčeva učence 2. razre
da s podružnične šole na Dolžu 
peljala na izlet v mesto. Na male
ga Božičevega Bojana je največji 
vtis naredil ogled arheoloških izko
pavanj na kapiteljski njivi na Ma
rofu ter mogočna stavba Križatije 
in muzejske zbirke v njej. Danes je 
Bojan Božič direktor Dolenjskega 
muzeja, ki se prav te dni predstav
lja na muzejskem sejmu v Ljublja
ni.

“Taki sejmi so tudi priložnost, 
da muzeji javnosti pokažejo, da 
težijo k življenju, da so dejavne 
kulturne ustanove, ki soustvarjajo 
kulturno podobo kraja, pokrajine 
in naše dežele, da niso le skladišča 
mrtvih predmetov iz preteklosti, 
ampak da delujejo za sedanjost in 
so usmerjene v prihodnost, "pravi 
Božič, ki mu beseda, ko nanese na 
muzejsko dejavnost in Dolenjski 
muzej še posebej, oživi in misel 
poleti. “In naš muzej je, sem pre
pričan, tako usmerjen. ” Božiča, 
tega v duši in srcu še vedno prepro
stega in nepokvarjenega podgor
skega fanta, ki se v stiski in hudem 
vedno znova zateče po pomoč, to
lažbo, nasvet in dušno moč v za
vetje gorjanskih bukev, na svetle 
koše niče na Ruti ali v skriti kotiček 
pri glažuti pod rodnim Dolžem, 
življenje ni crkljalo in razvajalo. 
Sel pa je skozenj s čisto mislijo in 
lepim namenom. Ko je spoznal, da 
ni za poklic, za katerega se je spr
va šolal, je študij teologije opustil 
in postal specialni pedagog. Ves 
čas šolanja se je preživljal v glav
nem sam in s trdim delom, pa naj 
bo kot "sezonec” v ljubljanski Ili
riji, pomočnik pri podgorskih zi
darjih ali kot pleskar pri ljubljan
skem mojstru belokranjskega rodu 
Grahku. “Pri pleskanju na ljub
ljanski stolnici mi je spodrsnilo, z 
glavo naprej sem se odpeljal po 
strehi in se z rokami zadržal na

snegobranih ter globoko pod sabo 
zagledal branjevke... ”

Ko je že kazalo, da kot bivši “le- 
menatar" ne bo mogel v domači 
občini dobiti službe in se je odprav
ljal v Smlednik, je le nekoga v No
vem mestu srečala pamet in so mu 
poslali telegram. Svojih do sedaj 
najlepših osem let je preživel kot 
vzgojitelj v novomeškem internatu 
v Šmihelu. Ko je bil tajnik novo
meške kulturne skupnosti, so ga 
prišli “snubit” za muzej in sedaj 
mu teče že sedmo leto direktoro- 
vanja v tej ustanovi. “Nisem stro
kovnjak na nobenem od muzej
skih področij, po poklicu sem spe
cialni pedagog, v zadnjih letih sem 
se malo specializiral tudi za orga
nizacijo dela in management. Mo
ja naloga v muzeju je, da naredim 
vse, kar je potrebno, in to kar se le 
da dobro, da lahko naši strokov
njaki dobro delajo na svojih pod
ročjih in da se jim ni treba obre
menjevati z raznimi banalnostmi. ” 
Med take “banalosti” sodi tudi 
skrb za pet stavb, ki jih ima Dole
njski muzej, in v Božičevem času 
so štiri prekrili. Pred letošnjim 
grafičnim bienalom, ki je tudi en 
od projektov Dolenjskega muzeja, 
so povsem na novo uredili 5 de
lovnih prostorov. “Mislim, da ima
jo delavci našega muzeja - vseh 
nas je 18 - zagotovljene osnovne 
delovne razmere. ”

Božič ni človek, ki bi na veliko 
jamral, kako se v kulturi ne da nič 
narediti, ker pač ni na voljo dovolj 
denarja. “Res ga ni, a če je volja in 
če imaš prave in ambiciozne sode
lavce, se da kljub vsemu marsikaj 
izpejati. Mi za posamezne projekte, 
kot je na primer sedaj grafični bi
enale ali lanska 500-letnica no
vomeškega Kapitlja, tudi tretjino 
potrebnih sredstev pridobimo sami 
na razne načine, od sponzorstva 
do donatorstva pa tudi povsem 
poslovnega odnosa. Tudi meni je 
najhujše “fehtanje”, zato skušam 
ljudem pomagati najti v posa
meznem projektu njihovo povsem 
konkretno korist. ”

Božič je imel v življenju veliko 
učiteljev, k dvema, ki ju ima ne 
samo za dobra učitelja, ampak 
tudi dobra človeka, pa se stalno 
vrača: k dolškemu učitelju Zorcu 
in k ustanovitelju in prvemu rav
natelju Dolenjskega muzeja prof. 
Janku Jarcu. Bojana Božiča pa na 
cesti ustavljajo njegovi nekdanji 
učenci iz šmihelskega internata.

ANDREJ BARTEU

AKCIJA
DOLENJSKEGA LISTA

Avto za Zofko
Prispevke za nabavo avtomo

bila za parapleginjo Zofko 
lahko nakažete na hranilno 
knjižico št.

52100-620-107-977-6616/51
s pripisom ZA ZOFKO.

O poteku akcije bomo bralce 
sproti obveščali.

Iz pipe velikanke vino zastonj

USTANOVITEV DRUŠTVA 
PROTI SPOLNEMU 

ZLORABLJANJU OTROK
LJUBLJANA - V želji, da bi 

naredili več za pomoč spolno 
zlorabljenim otrokom in po
večali občutljivosti vseh ljudi do 
tega problema, bo 6. junija ob 
18. uri v prostorih KS Ajdov
ščina v Štefanovi ulici v Ljublja
ni ustanovni zbor društva 
“Združenje proti spolnemu zlo
rabljanju otrok”. Društvo želi 
pritegniti v svoje članstvo vse, ki 
so pripravljeni pomagati, se 
opremiti s spoznanji o spolnih 
zlorabah, predvsem pa storiti 
nekaj več za pomoč žrtvam zlo
rabe.

PRI STERNU 
SREČANJE 

BRIGADIRJEV
Odbor kluba brigadirjev 

MDB Ljubljana organizira v so
boto, 18. junija, 7. srečanje, na 
katero vabi brigadirje iz ljubljan
skega območja pa tudi iz vseh 
klubov, ki že delujejo v Sloveni
ji. Srečanje bo v restavraciji 
Štern v Ljubljani (Ježica) s pri
četkom ob 10. uri. Na programu 
je poročilo o delu odbora kluba 
ljubljanskih brigadirjev in do
govor o sodelovanju med klubi 
v Sloveniji. Sledil bo kulturni 
program in družabno srečanje. 
Vabimo vse brigadirje, da se sre
čanja udeleže. Posebej so pova
bljeni tudi člani Kulturnega dru
štva Kajuh. Osebnih vabil ne 
bomo pošiljali, zato prosimo, da 
se med seboj obveščate.

V medijih več pozornosti narkomaniji! - Poginula lisica pa kar smrdi - Ratežani naj 
izvedo, če smejo po cesti mimo Struge za Otočec - Delo za inšpektorje

Ura seje že približala deveti zvečer, 
ko se je prvič oglasil telefon in raz
blinil naš strah, da nekaj ni v redu s 
telefonskimi zvezami. Naši bralci se 
pač oglasijo šele, ko pade mrak. Neka
teri raje že prej napišejo pismo, da se 
jim do večera kri ne bi preveč ohladi
la.

Tako je storila srednješolka Anita 
iz Novega mesta in nam na drobno 
popisala štiri strani. Razjezila jo je iz
java bralke, ki ne verjame, daje pri nas 
toliko zasvojencev z mamili in meni, 
da bi se v slovenski komuni zdravili 
tujci. Tudi Anita pozna precej ljudi, 
med njimi žal tudi take, ki stopajo na 
pot odvisnosti od mamil. Najbolj jo 
boli to, daje med njimi največ njenih 
vrstnikov ali pa še mlajših ljudi. 
Prepričana je, da smo o tem premalo 
obveščeni. Knjiga ne pride do vsake
ga, zato bi morali več narkomaniji

Hab, tukaj
DOLENJSKI LIST/

Novinarji Dolenjskega lista 
si želimo še več sodelovanja z 
bralci. Vemo, da je težko pi
sati, zato pa je lažje telefoni
rati. Če vas kaj žuli, če bi radi 
kaj spremenili, morda koga 
pohvalili, ali pa le opozorili na 
zanimiv dogodek iz domačih 
krajev, pokličite nas! Prisluh
nili vam bomo, zapisali, mor
da dali kakšen nasvet, poiskali 
odgovor na vaše vprašanje ali I 
kaj podobnega. Na voljo smo 
vam vsak četrtek zvečer, med 
20. in 21. uro na telefon 
(068)323-606. Dežurni novi
nar vam bo rad prisluhnil. .

posvetiti več pozornosti mediji. Zato 
predlaga tudi v Dolenjskem listu 
posebno rubriko na to temo, omen
jeno bralko pa lepo prosi, naj spreme
ni svoje mnenje.

Kdo je dolžan odvažati poginule 
divje živali? Jože iz Brezovega Loga 
tega ne ve, in ker mu ob robu njegove 
njive, tam, kjer se cesta razcepi proti 
Zgornjemu in Dolenjemu Karteljeve- 
mu, pošteno smrdi poginula lisica, je 
poklical kar na Dolenjski list. V vasi 
je zvedel, da žival razpada že več dni 
in da so menda obveščeni tudi lovci. 
Jože meni, da ne sme kar vsak pobi
rati poginulih živali, in se ne moti. Za 
odvoz poginulih živali mora načeloma 
poskrbeti higienska služba Dolenjsko- 
posavskega veterinarskega zavoda, 
čeprav so po besedah direktorja Hin
ka Rihterja v glavnem to dolžni stori
ti za domače živali. Če bi jih kdo 
pravočasno opozoril na to lisico, bi jo 
prišli iskat, če že dolgo razpada, pa ne. 
Je pa res, da ta dejavnost ni najbolj 
dorečena in da bi verjetno tu kakšno 
dolžnost morali imeti tudi lovci.

Ratežani ne vedo, ali je cesta mimo 
Struge do Otočca ob sobotah in nede
ljah zares zaprta za ves promet ali ne. 
Ob cesti je namreč zapornica, ki je 
zdaj nihče ne zapira več, prometni 
znak pa jim še vedno prepoveduje 
vožnjo. Kot je potožila bralka z 
Rateža, si vaščani ne upajo po cesti na 
njive in na travnike. Ker imajo parcele 
na drugi strani Krke, morajo voziti po 
daljši in bolj vijugasti cesti skozi Šent- 
peter.

Inšpektorji so redni gosti v naši ru
briki, zato tudi tokrat ni šlo brez njih. 
“Kje so novomeški inšpektorji, ko je 
treba trdo prijeti podjetnike, ki zapos
lujejo na črno ali v trgovinah proda
jajo blago, ki mu je že potekel rok tra
janja, in podobno? V manjših obra

tovalnicah, kjer imajo enega zaposlen
ega, so inšpektoiji kar naprej na delu,” 
je vprašala M. B. iz Novega mesta in 
tudi imenovala trgovino, ki zaposluje 
na črno. Imena ne bomo objavili, 
priporočamo pa bralki, da ime sporoči 
inšpektorju za delo.

Naše dežurstvo se je končalo z raz
burjenim klicem Novomeščanke, ki jo 
je strašansko razjezilo, da v našem 
televizijskem sporedu ni bilo popol
nega programa (kaj bo v Sovi) za slo
vensko televizijo, medtem ko za 
hrvaško je. “Čigav je Dolenjski list, 
smo Slovenci ali ne?” je vpila in de
žurni novinarki ni dala do besede.

B. D.-G.

PREVRNJENI POLICIST
RIBNICA - Policist Srečo P. iz 

Ljubljane se je 30. maja okoli 18.50 
prevrnil s službenim vozilom minis
trstva za notranje zadeve v Ortneku. 
Zaradi neprimerne hitrosti je vozilo 
na mokri in spolzki magistralni cesti 
v ovinku zaneslo na bankino in nato 
na manjšo jaso. Po približno 40 m 
drsenja je avto trčil v drevo. Policist 
ni bil poškodovan, na vozilu pa je 
približno za milijon tolarjev škode. 
Zoper policista je dan predlog sod
niku za prekrške.

KLIC V SILI
NOVO MESTO - Telefonsko šte

vilko 341-304 lahko pokličejo otroci 
in starši, ki imajo kakršnekoli prob
leme. Ta četrtek med 19. in 21. uro bo 
na vaš klic čakala Mojca Papič so
cialna delavka.

TREBNJE - Na vprašanja otrok in 
odraslih bodo strokovnjaki odgo
varjali vsjjk ponedeljek med 7. in 8. 
uro ter 15. in 17. uro. Številka telefo
na je 44-293.

“RAGLJA” NA OTOCCU
OTOČEC - Jutri, 3. junija, bo ob 

21. uri v Hotelu Grad Otočec nastopi
la igralka Meta Vranič v tragikomediji 
Raglja. Prireditev bo v okviru zdaj že 
dobro znanih in utečenih Večerov na 
gradu Otočec, s katerimi otoški go
stinci uspešno vključujejo v svojo 
ponudbo tudi kulturo. Informacije in 
rezervacije dobite v Garni hotelu 
Otočec. PIPA VELIKANKA IZ NAJLEPŠE SMREKE IZPOD BOHORJA - Spodbu

jen z lanskimi dogodki in da bi Kališovec pridobil kakšno primernejšo “zname
nitost”, kot so radioaktivni odpadki, se je Matko odločil, da bo izdelal tole pipe 
velikanko, ki gotovo spada v Guinessovo knjigo rekordov. Čeprav ima Plahuta 
veliko hoste, so velikansko smreko za 540 cm dolgo in okrog 1500 kg težko pipe 
morali poiskati v državni hosti tik pod najvišjim vrhom Bohorja - Javornikom- 
Na panju je imela smreka 130 cm. Za pipnik premera 40 cm je Matko uporabil 
duglazijo, ročko pa je naredil iz tise. Velikanski sod, na katerega bi spadala ta pipe 
velikanka, bi imel kar 22 metrov premera! Matko je pipo stružil s povsem izvirne 
tehnologijo: s pomočjo traktorja in stroja za kalanje drv. Sin Matjaž je varil rudar
ske stojke, na katere so namestili velikanko. Seveda so jima pri 40-dnevnetf 
opravilu pomagali mnogi ljudje. (Foto: P. Perc)

Kališovec ob 1. obletnici odpora domačinov zoper odlagališče jedrskih odpadkov 
bogatejši za pipo velikanko - Kmetija odprtih vrat pri Plahutovih

KALIŠOVEC - “Uživajte iz mene 
življenja opoj, sovraštvu naj že v ka
plji zamre naboj!” Ta napis, vrezan v 
les, pritrjen ob pipo velikanko pred 
lepo urejeno domačijo Matka Pla- 
hute na Kališovcu (hišna številka je 
Gorenji Leskovec 3), zaselku pod 
Bohorjem, za katerega je slovenska 
javnost prvič zvedela 27. maja lani, ko 
so ogorčeni vaščani začasno blokira
li odhod novinarja TV Slovenija in 
snemalca, ki sta snemala kraje, kjer 
naj bi bila možna lokacija za trajno 
odlagališče radioaktivnih odpadkov 
(NSRAO).

In podobno kot lani poleti na Pok
leku, ko so se zbrali na kulturno-za- 
bavni prireditvi zoper NSRAO poleg 
domačinov še številni politiki iz krške 
in sevniške občine, je bilo preteklo 
soboto živahno tudi na Kališovcu pri 
Plahutovih. Na njihovi domačiji so se 
oglasili poslanec državnega zbora 
Brane Janc in nekateri krški politiki, 
ko pa sta z zamudo prisopihala nav
kreber še vodja poslanske skupine 
Zelenih - ESSpri Ekološkem forumu 
LSD dr. Leo Šešerko in prvak sevni- 
ških Zelenih - ESS Alfred Železnik, 
se je okrog 17. ure začela slovesnost 
pod pipo velikanko.

Dr. Šešerko je poudaril, da pipa 
zelo lepo ponazarja, da ta kraj ljudi, 
ki prihajajo od drugod, lepo sprejme, 
zato si tak odnos od tistih, ki prihaja
jo, zaslužijo tudi krajani. Dr. Šešerko 
je dodal, da so Kališovčani pred le
tom dni zadosti naredili, da bi kraj res 
ostal lep, takšen kot je. Zatem je 
brestaniški kaplan Marjan Plohl bla
goslovil pipo, gospodar Matko Pla
huta in kaplan Plohl pa sta si prva 
nazdravila. Zatem sta s sinom Mat
jažem natočila prve steklenice z vi
nom iz njihovega vinograda. Števil
nim domačinom in drugim gostom so 
tisto popoldne znosili na mize precej 
domačega vina, in ker je bilo zastonj, 
je še bolj gladko steklo po grlih.

46-letni gospodar Plahuta kmetu
je na 35 ha zemlje, le slaba polovica 
je obdelovalne. V sodobnem hlevu 
ima 15 glav živine. Po svetu hodi ved
no z odprtimi očmi in marsikakšno 
idejo doma udejani. Izdelal je že 
precej metrskih ličnih pip za abra- 
hamovce. Želi si, da bi njihova do
mačija tudi uradno postala kmetija 
odprtih vrat. Ob koncu tedna bi lah
ko sprejemal večje skupine, željne 
svežega zraka, domače kapljice, klo
bas in kruha. PAVEL PERC

NOVA PLOŠČA IN KASETA - Te dni je izšla že peta kaseta ansambla Tonije 
Verderberja ter prva CD plošča. Naslov obeh je “Naši uspehi". Na kaseti je U 
najuspešnejših skladb, na CD plošči pa še dodatnih 12 prav tako uspešnih pesmi 
Večina skladb je bila posneta v studiu Metulj v Novem mestu, nekaj pa v studiu 
Helidon. Avtor glasbe je razen pri eni skladbi, ki je priredba narodbe, Toni Verd- 
erber, besedila pa sta napisala Toni Gašperič in Fani Požek. Takoj po izidu jt 
ansambel pretekli teden kaseto in ploščo predstavil na metliškem grajskem dvorišču 
(na fotografiji), ki so ga poslušalci napolnili do zadnjega kotička, kar priča 0 
priljubljenosti ansambla. (Foto: M.B.-J.)

Lestvica narodnozabavne glasbe 
0 s,udio ^ Studia D in Dolenjskega lista
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OKRADEL KAPELICO
SKROVNIK - Neznan storilec je v 

noči od 26. na 27. maj prišel do ka
pelice, ki stoji v bližini stanovanjske 
niše Skrovnik 4 v sevniški občini. 
Odpahnil je zaklenjena vrata in iz 
kapelice vzel dva nabožna kipca, ki 
izvirata iz leta 1878.

NA LOKI GREJE METRO
NOVO MESTO - V napol polet

nem juniju je lahko zelo vroče, naj
lepše hladiti se pa je kajpak kje ob 
vodi, denimo na Loki. Tamkaj os
vežilnih pijač ne zmanjka, na terasi 
ob Krki gostom postrežejo tudi z raz
novrstnimi jedmi na žaru, ob petkih 
in sobotah zvečer pa se ni bati, da bi 
koga zeblo, četudi bi se ohladilo. 
Ogreti se je namreč moč ob zvokih 
ansambla Metro.

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenjskega 
lista dodelil nagrado BERTI JAZBEC iz Sevnice. Nagrajenki čestitamo!

Lestvica je ta teden takšna:
1 (2) Stari zvonik - BISTRIŠKI ODMEV 
2(1) Pesem slavčka - SLAVČEK
3 (3) Maši mami - BLEGOŠ
4 (6) Voščilo Francetu - NAGELJ
5 (9) Divji lovec - ANS. NIKA ZAJCA
6 (7) Na morje - ANS. TONIJA VERDERBERJA
7 (4) Slovenec je faca - SLAPOVI
8 (-) V vinu so vse skrivnosti - PLANIKA
9 (5) Veselo zaigraj in zapoj - MELOS

10 (8) Očku za praznik - ANS. PETRA FINKA

Predlog za prihodnji teden: Dan pri mami - ŠTIRJE KOVAČI 

KUPON ŠT. 22
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Glasujem za_ 

Moj naslov __

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto

Proštijski Marko voli
Ko so bile pred zadnjo vojno v Metliki volitve, je volil tudi proštijski 

hlapec Marko Brodarič iz Podzemlja. Vproštiji somu naročili, naj pazi, 
da bo kroglico vrgel v pravo, to je krščansko skrinjico (Slovenska ljudska 
stranka). Roko naj vtakne v prvo skrinjico, v drugi naj kroglico izpusti, 
potem pa naj zaprto pest potisne še v vse naslednje skrinjice.

Marko je zapored vtaknil stisnjeno pest s kroglico v vse skrinjice, ko 
pa je prišel do zadnje (skrinjice socialista Etbina Kristana), mu je krojač 
Nande Gregelj zaklical: “Marko, ta je Kristanova, ta!" In Markoje spustil 
kroglico v to skrinjico.

V proštiji so ga potem zmerjali, ko je povedal, da je kroglico spustil v 
zadnjo - “Kristusovoskrinjico”.

Podkomunist
Mati skuša sina spraviti na pravo pot pa reče:
“Lojze, poglej, kakšen si. Nič v cerkev ne hodiš! Kaj te ni nič sram. Ne 

vidiš, kako te Marija s kosna gleda?"
“Molči!" zavpije nazaj Lojze. “Molči, če ne, bom tebe in Marijo skoz 

okno vrgel!"
“Joj, kakšen si! Zdaj pa vidim, da je res, kar ljudje v vasi govorijo."
“Kaj govorijo, kaj?" spet zareži Lojze.
“Da je Mihov Korel komunist, ti si pa podkomunist!”

Pozabil je
“Robi, pozabil si! Na levo šepaj, ne na desno!”je zaskrbljeno opomnila 

žena moža, ki se je prijavil na superkomisijo, da bi mu priznali invalidsko 
pokojnino zaradi poškodbe, ki jo je baje staknil v partizanih.

fr
Zbrali
Bojan Ajdič

Videla je
Petletna Špela se je stiskala k dedku, 

ko pa je zagledala njegove sive lase, je | 
vzkliknila:

“Joj, dedek, tvoja glava je začela 
plesneti!"
Pozdrav

“Mamica reče petletnemu sinu Bo
risu:

“Kako boš pozdravil babico, ki naju 
je obiskala, zdaj pa odhaja domov?"

"Hvala bogu, da greš, "odgovori Bo
ris.

Bratca bo dobil
Boris vesel pravi babici:
"Veš, kmalu bom dobil bratca." 
“Kako pa veš, da boš dobil bratca?"
“Zadnjič, ko je bila bolna moja ma

mica, sem dobil sestrico, zdaj pa je 
bolan moj očka in bom dobil bratca."

Njega ne
Tonček je hotel doma vse po vrsti 

počesati. Ko je prišel do dedka, mu je 
rekel:

“Tebe pa ne bom, saj imaš namesto 
las samo kožo. ”


